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EUE SE POSLAVLJA OD ZELEZNINARJA 
Meščani niso Jezni le na Mericur, ampaic tudi na mestne oblasti. Stran 7. 

NE PREZRITE: 
Celjski feniks 

osvaja Holly vvood 
Jezerce ali kloaka 
Tiha epidemija 
krhkih kosti 

CELJSKI NOGOIMETNI JUNAK 

POTRJEN SUM 
O BOLEZNI BSE 
Preiskave v Švici so polcazaie, da Je Icrava iz Tiroselca 
pri Gornjem Gradu v resnici zbolela za BSE, Icar Je prvi 

primer te bolezni v Sloveniji. Stran 5. 

'OTEPTANEGA ŽELEZARJA TOŽBA 
Nedokončana zgodba o tem. kako poslovodna oblast manipulira, da se reši delavca, stran 4. 

LNTRAKSOV PECILNI PRAŠEK 
Biološki terorizem v Celju ali neslana potegavščina? stran 23. 

GOSPODARSKI 
KRIIVIINAL V TEŠ? 

stran 3. 



Časopis ali zemlje? 
Več kot leto in pol je, odkar smo nazadnje podražili časo-

pis. Tokrat smo se spet morali odločiti za ta nepriljubljen 
ukrep. Ceno številke smo s 300 tolarjev dvignili na 350. Stroški 
so vse višji in varčevanje na vseh koncih ne zadošča več. 

Odločanje o podražitvi je vselej nehvaležno opravilo. Kaj 
pomeni za bralca dodatnih 50 tolarjev? Je to velik ali majhen 
strošek ob vseh ostalih, ki jih mora vsakodnevno plačevati? 
Kakor za koga, verjetno. Za ene morda pomeni cena našega 
časopisa štiri žemlje, ki bi se jim moral tedensko odpovedati, 
za druge zanemarljiv znesek. Še zlasti, če je časopis zanimiv, 
če so v njem teme, zaradi katerih razburjamo, zabavamo, 
odkrijemo kaj novega, kar doslej bralci iz drugih medijev še 
niso izvedeli. Takšni se trudimo biti vsak teden. Zraven vam 
ponujamo kup novic iz vaših krajev, zadnje čase, če ste opa-
zili, malo bolj organizirano po straneh. Da se Savinjčan ne 
prebija skozi ves časopis, če ga vendarle zanima samo njego-
va dolina! Informacije o njej zato najde na eni strani, kar 
velja tudi za ostale dele naše regije. 

Sicer pa ugotavljamo, da so časopisu najbolj zvesti tisti, ki 
si ga najtežje privoščijo. Zanje, za naročnike, bo branje tudi 
v prihodnje cenejše, kot če bi kupovali vsako številko posebej: 
mesečna naročnina bo višja od 1. decembra in sicer bo zna-
šala 1200 tolarjev. Tudi letos bodo naročniki dobili naše da-
rilo: tri kupone za brezplačni mali oglas in kupon za radij-
sko čestitko (če bi preračunali, pomeni to 5100 tolarjev), kar 
lahko izkoristijo prihodnje leto. Kupone bodo prejeli z de-
cembrskim računom, zato naj bodo pozorni, ko bodo odpira-
li kuverto. T. CVIRN 

Regija ne bo 
več čakala 

Predstavniki savinjske re-
gije so se v teh dneh na posa-
meznih ministrstvih že začeli 
dogovarjati o uresničevanju 
regionalnega razvojnega pro-
grama. Po obrambnem so vče-
raj obiskali še gospodarsko 
ministrstvo, v kratkem jih ča-
kajo pogovori tudi na mini-
strstvu za informacijske teh-
nologije. 

Župani so skupaj z vodstvom 
Regionalne razvojne agencije 
Celje odločeni, da razvojni pro-
gram, ki so ga pripravili prvi v 
Sloveniji, začno izvajati po 
predvidenem načrtu. Od mini-
strstev zahtevajo, da v celoti iz-
polnijo finančne obveznosti iz 
predhodnega državnega razvoj-
nega programa, po katerem bi 

morala regija prejeti 26 mili-
jonov mark nepovratnih sred-
stev iz državnega proračuna in 
Evropske unije. Za izvajanje re-
gionalnega razvojnega progra-
ma pričakujejo v prihodnjem 
letu 5,6 milijarde tolarjev, ki 
bi jih med drugim porabili za 
projekte na področju orodjars-
tva, za poplavno varnost in za 
razvoj visokošolskega središča. 

V savinjski regiji tudi zahte-
vajo, naj vlada seznani javnost, 
zakaj se je delež sredstev za re-
gionalne razvojne spodbude v 
bruto družbenem proizvodu 
zmanjšal, in kdo je odgovoren, 
da na področju regionalnega 
razvoja in regionalne politike 
ni napredka. 

JI 

Zaplet na Dobrni 
Občinski svet Dobrne je sprejel odlok o ustanovitvi javne-

ga zavoda regijsko višje in visokošolsko središče le kot os-
nutek. Svetniki so izrekali zamisli o ustanovitvi moralno 
podporo, porajali pa so se dvomi glede financiranja. Po 
številu prebivalcev naj bi Dobrna prispevala 1,2 odstotka 
sredstev, vendar se bojijo, da bi stroški sčasoma narasli. 
Kako je z varovalkami, jim občinska uprava ni vedela odgo-
voriti. V primeru, če bodo izvedeli, da se s sprejetjem mu-
di, bo prišlo do korespondenčne seje. BJ 

Kdo je tu nor? 
Odstopi brez odstopov - Kako so halucinirali mestni svetniki in novinarj 

Celjski proračun s kreditom ali brez? 
Kdo je tu nor, bi se lahko filmsko 

vprašali po četrtkovem zasedanju 
mestnega sveta. Na eni sami seji je 
bilo toliko nasprotujočih si informa-
cij, da so bili svetniki videti precej 
zmedeni. Tokrat so se iz zimskega 
dremeža zbudili svetniki Liberalne de-
mokracije Slovenije, ki so želeli vse 
več (in končno) vedeti. Čeprav so jih 
nekateri dobili verbalno po glavi, v 
županovem slogu, češ da je treba ne 
le prebrati, temveč tudi razumeti, ali 
pa: »Vidim, da zadeve niste niti pre-
brali!« jim je vendarle nekaj malega 
uspelo. Vsaj pokazati, da morda v zad-
njem letu v mestnem svetu ne bo šlo 
več vse tako gladko kot doslej. Pa če-
tudi samo zaradi predvolilnega bo-
ja. 

Začelo se je z županovo informaci-
jo, da sta direktorica občinske uprave 
Darja Pavlina in direktor Zavoda za 
planiranje in izgradnjo Miran Gajšek 
ponudila odstop. Povod za odstop je 
bil t.i. »primer Gajšek«, ki se je blisko-
vito končal na sodišču. Župan je do-
dal, da njunega odstopa ne sprejema, 
saj ju ceni kot strokovna sodelavca. 
Ukrepal bo šele, če bo potrebno, po 
pravnomočnosti sodbe v primeru Gaj-
šek. Kasneje se mu je Miran Gajšek za 
pohvalo na račun lastne strokovnosti 
javno zahvali. A je bila zahvala verjet-
no mišljena cinično. Na naše vpraša-
nje, kako utemeljuje svojo odstopno 
izjavo, je namreč odvrnil: »Da sem od-
stopno izjavo podal, niti ne potrjujem 
niti ne zanikam.« Ob našem začudenju 
pa dodal: »Zapišite, kot vam pravim. 
Zadeve niti ne potrjujem, niti je ne za-
nikam.« Ali to morda pomeni, da je 
dobil jasen namig, da naj jo spiše, tudi 
proti lastni volji? 

Množične 
halucinacije v 

mestnem svetu 
v še en osir je dregnil svetnik Ber-

nard Krivec. Župana je vprašal, ali je v 
zapisniku s prejšnje seje storjena na-
paka, ko piše, da je župan uvodoma 
povedal, da bo predlagal razveljavitev 
razpisa za izgradnjo centralne čistilne 
naprave v Celju. Za medije je namreč 
šele pred nedavnim izjavil, da bo raz-
veljavitev predlagal le, če se bo ugoto-
vilo, da so bile v postopku storjene na-
pake. In zato je svetniku Krivcu odgo-
voril: »Da, tako je, v zapisniku je stor-
jena napaka.« 

Očitno so torej svetniki in novinarji 
množično halucinirali, ko so na prejš-
nji seji razumeli, da predlaga razvelja-
vitev razpisa. Županova sodelavka za od-
nose z javnostmi Barbara Bošnjak pa 
je že 23.' oktobra na medije naslovila 
izjavo za javnost, v kateri v prvem stav-
ku piše: »Župan MOC Bojan Šrot se je 
na podlagi posveta z direktorjem javne-
ga podjetja Vodovod - Kanalizacija mag. 
Markom Cviklom odločil, da bo Evrop-
ski komisiji predlagal razveljavitev raz-
pisa za izbiro izvajalca za izgradnjo cen-
tralne čistilne naprave v Celju ter pono-
vitev celotnega postopka izbire.« 

Popraveic 
proračuna zamešal 

štrene 
Pravi zaplet pa je na seji mestnega sveta 

nastal ob sprejemanju popravka letoš-
njega proračuna. Predvideno zadolže-
vanje in odprodajanje občinskega pre-
moženja, četudi v korist naložb v Celju, 
svetnikom ni dišalo. To so jasno in gla-
sno povedali. Še posebej glasno so spra-
ševali, ali bo res občina tista, ki bo ven-
darle morala v največji meri financirati 
izgradnjo športnega parka pod Golov-
cem. Kolikšne so njene obveznosti na-
mreč ni nikjer jasno opredeljeno. 

Po izposlovanem polurnem »koali-
cijskem« odmoru so se nato bliskovito 
odločili, da rebalans sprejmejo v prvi 
in po hitrem postopku še v drugi obrav-
navi. V njem so sprejeli, da Mestna ob-
čina Celje odproda delnice v višini 46 
milijonov tolarjev, ki jih ima v Banki 

Celje. Zavrnili pa so sklep, po kati 
naj bi občina najela dolgoročni 
v višini 250 milijonov tolarjev ter 
nili še dodatnih 250 milijonov tol, 
za investicijski transfer ZPO za izj 
njo Športnega parka Golovec. 

Pri obravnavi proračuna je vodj; 
činske finančno računovodske služh 
niča Doberšek ponovno operirala: 
jetjem prej zavrnjenega kredita. Kj 
je je pojasnila, da ga lahko občina! 
vsemu najame, saj so o njem sve 
glasovali že pri sprejemanju letošr 
proračuna. Zdene Podlesnik, podži 
zadolžen za gospodarstvo, nasprotn 
di, da brez ponovnega sprejema tega 
pa pri popravku proračuna, z najel 
kredita ne bo nič. Komu torej verjl 

Koalicije v mestne 
svetu ni? 

A presenečenj še ni bilo konec, 
je minevala v znamenju odstopov, 
jega je napovedal tudi podžupan Z 
Podlesnik za primer, če bosta popi 
proračuna in proračun za prihodn 
to sprejeta v takšni obliki, kot sta 
predlagana. Res je, je priznal, da je 
sam sodeloval pri pripravi proraču 
se tudi takrat z razprodajo občins 
premoženja ni strinjal, je dodal. N 
vi pomisleki niso bili sprejeti. 

Ker so mestni svetniki pri sprejen 
proračuna z glasovanja umaknili v 
ste točke, ki so se nanašale na odpn 
občinskega premoženja in na dodati 
dolževanje, podžupanu Podlesnikur 
potrebno odstopiti. Svetniki pa so c 
skim strokovnim službam naložili, 
drugega branja upoštevajo v priprav 
računa 2002 vse pripombe iz razf 
Bistvo le-te je bilo, da morajo biti { 
be usklajene z možnostmi. 

Zdene Podlesnik je kasneje v f 
voru pojasnil še eno zanimivost 
namreč, da v celjskem mestnem; 
ni več koalicije. Podpisnici koalic 
pogodbe sta bili namreč tudi sti 
SLS in SKD. Potem ko sta se zdn 
pa bi morali koalicijsko pogodbo 
pisati znova vsi koalicijski parti 
je prepričan Podlesnik. Na novo I 
lo treba razmisliti tudi o podžup 
saj ima sedaj SLS-i-SKD Slovenska 
ska stranka župana in podžupan 
zakaj tega niso storili? »Ker za toi 
lo pripravljenosti s strani združenes 
ke in s strani župana,« tolmači P' 
snik. In do četrtkove seje mestnega i 
je očitno vsem tako tudi ustrezal; 

NATAŠA GERKEŠ LEl 

Milan Gajšek, ki je in ni odstopil. 

Telekom razkril Varno hišo 
v telefonskem imeniku je mogoče prebrati naslov Varne hiše, ki poslej to ni več 

Celjska Varna hiša, na-
menjena ženskam in otro-
kom, ki živijo v nevzdrž-
nih partnerskih razmerjih, 
je bila v regiji izjemno do-
bro sprejeta. Ves čas je pol-
no zasedena, njena lokacija 
pa je bila do letošnje pom-
ladi tajna. Da to ni več, je 
»uspešno« poskrbel Tele-
kom. V imeniku, ki je izšel 
na zgoščenki letos aprila, 
so namreč vrli Telekomov-
ci objavili celoten naslov 
Varne hiše. 

V Varni hiši se jim je zdelo 
nenavadno, da so nenadoma 
pričeli dobivati na svoj na-
slov pošto raznih podjetij. Le 

kako so nas našli, so se spra-
ševali. Vse dotlej, dokler ni 
k njim prihrumel eden od 
razjarjenih partnerjev ene od 
varovank hiše. Prostodušno 
je povedal, da je za naslov 
izvedel iz Telekomovega te-
lefonskega imenika. 

Suzi Kvas, višja strokov-
na sodelavka občinskega od-
delka za družbene dejavno-
sti pravi, da se s Telekomom 
dogovarjajo za odškodnino. 
Zaradi te napake pa resno raz-
mišljajo o zamenjavi lokacije 
Varne hiše. Svojim varovan-
kam in njihovim otrokom naj 
bi namreč le-ta nudila zato-
čišče, največ za leto dni. V 

tem času ženskam pomaga-
jo poiskati tako stanovanje 
kot tudi službo, če jo potre-
bujejo. Trenutno so v Varni 
hiši nastanjene štiri ženske 
in deset otrok, v njej pa so 
zaposlene tri svetovalke in os-
krbnica hiše. Varna hiša slu-
ži celotni regiji. 

Seveda si po besedah Suzi 
Kvas ob odprtju niso delali 
utvar, da bi lokacija ostala 
strogo varovana skrivnost, za 
katero zares ne bi izvedel nih-
če. Niti v sanjah pa niso pri-
čakovali, da jim jo lahko v 
tem smislu zagode Telekom. 

Direktorica Telekomove 
poslovne enote Celje Jožica 

Guzej je v pogovoru najprej 
trdila, da v imeniku vendar 
ni nič narobe, saj sta objav-
ljena samo telefonska števil-
ka hiše in poštni predal. Res 
je tako v novi izdaji imeni-
ka. Na pojasnilo, da je na-
slov Varne hiše objavljen v 
imeniku, ki je izšel spomla-
di letos, pa Guzejeva odgo-
varja: »To zadevo smo s štiri-
mi damami, ustanoviteljica-
mi Varne hiše, že razrešili. 
Kako, vprašajte njih.« 

Te štiri dame so: celjska po-
džupanja Janja Romih, di-
rektorica občinske uprave 
Darja Pavlina, Tatjana 
Hren in Suzi Kvas. Suzi 

Kvas, ena od dam, je poja-
snila, da z Jožico Guzej niso 
dogovorile še ničesar. Zah-
tevajo pa odškodnino ali no-
vo lokacijo za Varno hišo. Z 
odgovori Guzejeve v slogu, 
da za lokacijo tako ali tako 
vedo še nekateri v Celju, s či-
mer je želela opravičevati na-
pako Telekoma, se seveda ne 
morejo strinjati. 

Ravnanje Telekoma je mi-
lo rečeno neposlovno. Jasno 
je, da morajo v naročniški po-
godbi, ki so jo sklenili s Te-
lekomom, tudi za Varno hi-
šo navesti naslov. Poseben do-
pis, ki so ga zato iz Varne hi-
še naslovili na Telekom, v ka-

terem so izrecno zah'̂  
da n e dovol i jo objave 
va v telefonskem imenil̂ ' \ 
očitno ni zadostoval, i 
NATAŠA GERKEŠ , 

Suzi Kvas: »Zahtevamo od̂  
no ali novo lokacijo za Vam" 



Finančni 
sicoki v 
o zlorabah položaja - V javnosti le namigovanja, 

policija molči 
losti je konec mi-
jdna odjeknila vest 
i akciji Urada kri-
ične službe Policij-
ive Celje v Termoe-
i Šoštanj. Krimina-
bi namreč skupaj s 
im državnim tožil-
1 drobnogled vzeli 
kupe poslovne do-
icije. Vse zaradi su-
livega dejanja zlo-
jžaja in pravic. Gre 
sum gospodarske-
|inala. 
fuporabnih informa-
lutnem dogajanju v 
ektrarni Šoštanj 
ije sprevrglo v pravo 
t Na celjski policij-
vi vztrajno molčijo, 
deljkovi redni novi-
hferenci pa so navr-
aj skopih podatkov, 
li pa je bila javnost 
ijena. Novica je v me-
10 prišla veliko prej, 
0 načrtovano. 
jajo razlogi za sum 
oložaja, preiskovalci 
1 več hišnih preiskav 
i nekaj dokumenta-
linalisti pa nikomur 
:eli prostosti. Ko bo 
ako daleč, da bo 
lapisati kazenske 
K) javnost o tem ob-
"redvidevamo, da bo 
ku naslednjega ted-
apovedal načelnik 
lo-komunikacijske-
Celje Peter Očkerl. 

Ne govori o imenih in številu 
vpletenih oseb, tudi ne o »sme-
ri« preiskave ter o tem, kako 
je bilo storjeno kaznivo deja-
nje. 

Ugibanja o 
zlorabah 

Prvi dan po medijskem iz-
bruhu primera, so se poja-
vila prva ugibanja, da je prišlo 
do »obsežnega poneverjanja 
denarja, saj naj bi nekateri 
odgovorni delavci državno 
malho oskubili za veliko več 
denarja, kot pa je v resnici 
stala sicer obsežna prenova 
TEŠ«. Kasneje so se ugiba-
nja umirila, tako da zadnje 
neuradne informacije govo-
rijo o »finančni radodarno-
sti enega od vodilnih delav-
cev«, ki naj bi precej držav-
nih finančnih sredstev pora-
bil za Smučarsko-skakalni 
klub Mislinja. Lastnica ter-
moelektrarne je namreč dr-
žava, tako da so takšne po-
kroviteljske poteze zelo spor-
ne. Šlo naj bi za Viktorja 
Robnika, vodjo komercial-
nega sektorja Termoelek-
trarne Šoštanj in hkrati pred-
sednika omenjenega kluba. 
Olje na ogenj priliva obno-
va in širitev klubskega vadiš-
ča v pravo skakalno središ-
če z 20-, 30- in 90-metrski-
mi skakalnicami. S čigavim 
denarjem, bo pokazala kri-
minahstična preiskava. 

Robnik nam je v ponede-
ljek v kratkem telefonskem 
razgovoru povedal, da ne želi 
komentirati nastalega polo-
žaja, saj je sedaj vse v rokah 
kriminalistov. Za izjavo smo 
se obrnili na direktorja šo-
štanjske termoelektrarne Ja-
roslava Vrtačnika in ga še-
le po tem, ko je tamkajšnje 
vodstvo medijem poslalo iz-
javo za javnost, končno do-
klicali. Toda Vrtačnik ni že-
lel govoriti o morebitni po-
vezavi domnevnih nepravil-
nosti v termoelektrarni z mi-
slinjskim smučarsko-skakal-
nim klubom, čeprav naj bi 
jo v nekaterih medijih zani-
kal. Za to vprašanje nas je na-
slovil na Robnika. In ko smo 
pri slednjem znova želeli pre-
veriti ali je v govoricah in ugi-
banjih kanček resnice, je nje-
gov telefon ostal nem. 

Vse lepo in 
prav 

Je pa Vrtačnik povedal, da: 
»...se je preiskava celjskih 
kriminalistov nanašala na po-
dročje, ki je bilo urejeno v 
skladu z zakonom o javnih 
naročilih in kasneje v skla-
du s sistemskim postopkom 
ISO 9001. Oba postopka ja-
sno določata vrstni red, to-
rej od internih naročil do 
končnega podpisa pogodbe. 
Iz tega so jasna pooblastila 
in odgovornosti o poslovanju. 

vendar smo se v podjetju od-
ločili, da vse postopke ponov-
no preverimo. Redno smo iz-
vajali zunanje revizijske po-
stopke in ti nikoli niso po-
kazali kakršne koli pomanj-
kljivosti in nepravilnosti v po-
slovanju.« 

Vrtačnik upa, da bo posto-
pek končan v najkrajšem 
možnem času, saj sumniče-
nja o nepravilnostih ne kori-
stijo nikomur, najmanj pa sa-
memu podjetju, pravi. O 
tem, da bi termoelektrarna 
kadarkoli naročala naložbe, 
ki niso bile nikoli opravlje-
ne, pa Vertačnik dodaja, da 
se to nikoli ni zgodilo. Kar 
naj bi dokazovala dokumen-
tacija. Kriminalisti so jo za-
segh dobršen kup, ko jo bo-
do preučili, bodo ugotovili, 
ali Vertačnikove besede dr-
žijo. Ministrstvo za okolje in 
prostor naj bi te dni že zah-
tevalo dodatna pojasnila. 

O političnem ozadju nasta-
lega položaja Vertačnik nima 

komentarja, sliši pa se, da 
marsikoga mika prijava na 
razpis za drugega člana upra-
ve termoelektrarne Šoštanj... 
Robnik naj ne bi bil edina ose-
ba, ki naj bi bila vpletena v 
nečedne posle termoelektrar-
ne, neuradno se govori še o 
dveh, ki sta v termoelektrar-
ni visoko na delovnih polo-
žajih. Da gre za tri osebe, 
vpletene v domnevna kazni-
va dejanja, nam je povedal 
tudi Jaroslav Vrtačnik. Vsi so 
še na prostosti, torej normal-
no opravljajo svoje delo še 
naprej. 

In ker je javnosti včasih ta-
ko težko posredovati kakšno 
informacijo, ostane pot ugi-
banjem in govoricam. Tudi 
za tiste, da so na finančne 
nepravilnosti vodilne v šo-
štanjski termoelektrarni že 
lep čas opozarjali, toda sled-
nji naj bi za opozorila osta-
li gluhi. 

SIMONA ŠOLINIČ 
FOTO: GREGOR KATIC 

»Rogacan« le še dvakrat 
Novi protesti proti ukinjanju vlakov - Sestanek županov in SŽ 

tinitvi zadnjih vla-
ranskih progah, ki 
b koncih tedna, pro-
K) vsej Sloveniji. S 
rotesti se je oglasilo 
Panov Obsotelja in 
5ga ter Savinjske in 
iline. Zato je prišlo 
lubljani do pomem-
tanka, na katerem 
âli nekateri župa-

^ga. 
iii voznem redu, od 
ibra, naj bi ostali 
5lje-Velenje ob kon-
ter praznikih brez 
^ a vlaka. Ogorčeni 
; progi Celje-Roga-
ie-Imeno. Tako bi, 
' namesto sedanjih 
^gačanov« (v obe 
Vozijo ob sobotah. 

nedeljah ali praznikih, ime-
li le še dva vlaka. 

Pri tem opozarja občina 
Rogaška Slatina med drugim 
na potrebe dijakov edine šo-
le za optike in steklarje v Slo-
veniji ter na študente višje go-
stinske šole. V Obsotelju sta 
poleg vsega dve pomembni 
slovenski zdravilišči ter Koz-
janski park. Ob delavnikih je 
zasedenost obsoteljskih vla-
kov celo nad slovenskim pov-
prečjem. O ogorčenju Savinj-
ske in Šaleške doline smo že 
poročali. 

Na petkovem sestanku v 
Ljubljani, ki so ga sklicale 
Slovenske železnice, so po-. 
vedali, da je zasedenost vla-
kov v Obsotelje po njihovih 
podatkih komaj 6,5-odstot-

na in tako med najnižjimi v 
Sloveniji. Ukinjajo namreč 
tudi vlake, ki so zasedeni do 
20-odstotno. Za načrtovane 
ukinitve naj bi bila namreč 
bolj kot železničarji kriva dr-
žava. 

Direktor SŽ mag. Igor Za-
jec je prisotnim potarnal, da 
nepreMnjeno vlagajo vloge za 
povišanje cen v potniškem 
prometu, vendar ministrstvo 
za gospodarske dejavnosti os-
taja gluho. Železnice namreč 
pesti kar 3-milijonska izgu-
ba. Sicer pa je državna sub-
vencija letos nižja od lanske 
za eno četrtino, vožnja z vla-
kom pa je od avtobusne ce-
nejša že za 79 odstotkov (le-
ta 1992 je bila le 20 odstot-
kov). Povišanje cen železniš-

kega prevoza je predvideno 
za začetek februarja in juni-
ja, obakrat po 9 odstotkov. 
Pri subvencijah za železniš-
ki prevoz pomagata le dve slo-
venski občini. Nova Gorica 
in Tolmin, pa še ti za vožnjo 
avtovlaka. 

Slovenski vlaki so ob vi-
kendih in praznikih bolj ali 
manj prazni, na splošno pa 
železniški potniški promet 
zadnja leta celo strmo naraš-
ča. Tako so prepeljale SŽ zad-
nje leto 120 tisoč potnikov, 
za razliko od komaj 50 tisoč 
pred petimi leti. To se seve-
da dogaja predvsem ob pro-
metnih konicah. Pri vsem 
skupaj je direktor državne di-
rekcije za železniški promet 
(s sedežem v Mariboru) mag. 

Anton Medved povedal, da 
so pač omejeni s postavko v 
državnem proračunu. Zara-
di znižanja železniške izgu-
be je prišlo do odločitve za 
ukinitev vlakov, ki naj bi pri-
zadela le 2,5 odstotka potni-
kov. 

Prisotni župani se z ukini-
tvijo tolikšnega števila vlakov 
seveda ne strinjajo ter so zah-
tevali ponovno revizijo. Ta-
ko zahtevajo, naj Slovenske 
železnice in država vendarle 
najdejo potreben denar, od 
ministrstva pa terjajo celo-
vito prometno strategijo. V 
zvezi z načrtovanimi ukini-
tvami je župan Velenja med 
drugim napovedal poslansko 
vprašanje. 

BRANE JERANKO 

POSVETU 
Na Kosovu 

zmagal 
Rugova 

PRIŠTINA, 18. novembra 
- Po sobotnih parlamentar-
nih volitvah na Kosovu je po 
neuradnih podatkih zmaga-
la stranka zmernega alban-
skega voditelja Ibrahima Ru-
gove. Demokratska zveza Ko-
sova (LDK), ki je po podat-
kih dveh kosovskih nevlad-
nih organizacij prejela 44,7 
oziroma 47 odstotkov glasov, 
s čimer pa si še ni zagotovila 
večine v 120-članski skupš-
čini. Rugova je sicer v nede-
ljo svojo stranko že razglasil 
za zmagovalko, sebe pa za 
prihodnjega predsednika po-
krajine. Obenem je ponovil 
zahteve po neodvisnosti Ko-
sova, ki jo je mednarodna 
skupnost zavrnila. Prvih 
splošnih volitev na Kosovu 
po prihodu misije ZN 
UNMIK in enot KFOR junija 
1999 se je udeležilo 63 od-
stotkov od skupno 1,25 mi-
lijona volilnih upravičencev. 

V Bolgariji 
socialist 

SOFUA, 18. septembra -
Na predsedniških volitvah v 
Bolgariji je zmagal vodja nek-
danjih korhunistov Georgi 
Parvanov, ki je premagal 
neodvisnega protikandidata, 
dosedanjega predsednika Pe-
tra Stojanova. Volilna ude-
ležba na drugem krogu voli-
tev, kjer sta kandidata za zma-
go potrebovala le navadno ve-
čino glasov, je bila približno 
52-odstotna, kar je deset od-
stotkov več kot na prvem kro-
gu volitev pred tednom dni. 

Lov na bin 
Ladna 

WASHINGTON, 20. no-
vembra - Ameriško obram-
bno ministrstvo se je odlo-
čilo v operacijo iskanja Osa-
me bin Ladna vključiti več 
kot 1500 marincev. Glavne-
ga osumljenca za teroristič-
ne napade na ZDA in njego-
ve tesne sodelavce v Afgani-
stanu že išče med 300 in 500 
pripadnikov ameriških in 
britanskih posebnih enot. Is-
kanju so se po porazu tah-
banskih sil pridružila tudi 
paštunska plemena, katerih 
pripadniki preiskujejo mo-
rebitna skrivališča v gorah. 
Bin Laden se najverjetneje 
skriva v pečinah v afgani-
stanski pokrajini Oruzgan 
vzhodno od Kandaharja, ali 
v pokrajini Tora Bora vzhod-
no od Džalalabada. 

Porno fronta 
NEW YORK, 20. novem-

bra - Lastnik ameriške ero-
tične revije Larry Flynt je 
na zveznem sodišču v Was-
hingtonu vložil tožbo proti 
ameriškemu obrambnemu 
ministrstvu, ker njegovi no-
vinarji ne dobijo dovoljenja 
za spremljanje ameriških vo-
jakov v Afganistanu. Trma-
sti Flynt svojo zahtevo ute-
meljuje, da v javnosti vlada 
veliko zanimanje o tem, kaj 
njihovi vojaki počnejo v Af-
ganistanu... 



Poteptanega 
železarja 

tožba 
Nedokončana zgodba o tem, kako poslovodna oblast 

manipulira, da se reši delavca 
To je zgodba štorskega že-

lezarja, ki so mu po ose-
mindvajsetih letih dela spo-
ročili, naj pride po delavsko 
knjižico, ker ni več dovolj 
dober za delo, ki ga je vest-
no opravljal sedemnajst let. 
Danes je sedeminštirideset-
letni Stane Štefanec iz Štor 
podoba razvaline življenja 
in prispodoba sistema, ki še 
vedno deluje in ki s huma-
nostjo, pravičnostjo in po-
štenostjo nima veliko skup-
nega. 

Zdaj pa na sam začetek 
zgodbe v letu 1997, ko štor-
ska železarna ni bila več se-
stavni del podjetja Metal Ravne 
(v koncernu Slovenskih žele-
zarn), ker se je preoblikova-
la v samostojno podjetje Je-
klo Štore. To preoblikovanje 
se je (zlasti) v proizvodnji 
odrazilo tako, da je bilo de-
lavcev naenkrat veliko preveč. 

V novem podjetju Jeklo 
Štore so koncem leta objavi-
li razpis za vsa na novo siste-
mizirana delovna mesta in se 
potem lotili izbire. Stane Šte-
fanec se je prijavil na delov-
no mesto kontrolorja v orga-
nizacijski enoti kontrola ka-
kovosti, vedoč, da bodo od 
petnajstih prijavljenih kan-
didatov za ta dela sprejeli le 
štiri. A se ni bal, da bi ostal 
brez dela, saj je imel ustrez-
no izobrazbo in naravnost od-
lične delovne izkušnje. 

w 

Zongliranje z 
ocenami 

Glavna pogoja za sistemi-
zirano in razpisano delovno 
mesto kontrolorja (v organi-
zacijski enoti kontrola kako-
vosti) sta bila četrta stopnja 
strokovne izobrazbe in pet let 
delovnih izkušenj. Vsi prijav-
ljeni kandidati so bili pred 
izborom točkovani: za delov-
no uspešnost in odnos do dela 
ter za strokovno izobrazbo 
in delovne izkušnje. Točke 
naj bi jim odmerjal in jih na 
poseben ocenjevalni list vpi-
soval njihov neposredno na-
drejeni delavec. 

In tako se je zgodilo, da je 
Štefanec od svojega nadreje-
nega dobil le eno točko pre-
malo, da bi bil med izbran-
ci. Kako se je moglo zgodid 
kaj takega, ko pa je vedel, da 
ima, kar se izobrazbe in kon-
trolorske prakse tiče, boljše 
pogoje od dveh kandidatov. 
Za primerjavo: eden od kan-
didatov, ki je dosegel točko 
več kot Štefanec, ima komaj 
tretjo stopnjo izobrazbe, ob 
tem pa ima Štefanec tudi bolj-
še, daljše in primernejše de-
lovne izkušnje na (enakih in 
podobnih) delih kot nekate-

ri njegovi tekmeci, ki so bili 
kasneje izbrani. 

Svojevrstna manipulacija 
je bilo točkovanje po posa-
meznih postavkah na ocenje-
valnem listu, a se v to krivič-
nost zaenkrat ne bomo po-
drobneje spuščali. Dejstvo je, 
da je Štefanec v tem delu (po 
vseh kriterijih, razen izobraz-
benem) prejel manjše števi-
lo točk kot njegov protikan-
didat z nižjo izobrazbo, manj 
ustreznimi delovnimi izkuš-
njami in s precej neuglednim 
spričevalom, kar se delovne 
discipline tiče. Vsak, ki je s 
Štefancem kdaj koli ali kjer 
koli delal, pa ve povedati o 
njem samo najboljše: da je 
bil izredno marljiv, vesten, 
natančen, dosleden, discipli-
niran in inovativen delavec, 
ki je bil vedno sposoben spre-
jemati nova znanja in nove 
tehnologije. 

Dilema, ki se pojavi, je 
pravzaprav preprosta: tistih 
deset Štefančevih točk več iz 
naslova višje izobrazbe je bilo 
treba nekako izničiti pri vseh 
ostalih ocenjevalnih kriteri-
jih. Naloga je uspela. A se je 
ocenjevalcu spet zataknilo, 
zdaj pri preprostem sešteva-
nju točk. Ugotovil je namreč, 
da ima Štefančev konkurent 
enako število točk, zato mu 
je eno izmed ocen preprosto 
popravil s 4 na 5. V tem pri-
meru gre brez dvoma za fa-
voriziranega vnaprej izbrane-
ga delavca-kontrolorja. Vsak 
zakaj ima svoj zato, mar ne? 

Točka, ki ti 
spremeni 
življenje 

Stanislav Štefanec je no-
vembra 1997 prejel list pa-
pirja, na katerem mu je ka-
drovska služba v sedemvr-
stičnem brezosebnem bese-
dilu sporočila sklep poslo-
vodnega organa podjetja Je-
klo Štore: da mu bo delovno 
razmerje prenehalo 30. apri-
la 1998 (po poteku šestme-
sečnega odpovednega roka na 
izobraževalnem centru), do 
takrat pa naj dvigne svojo de-
lovno knjižico. 

Na sklep poslovodnega or-
gana se je Štefanec 18. no-
vembra pritožil in februarja 
naslednje leto prejel sklep ko-
misije za pritožbe, pod ka-
terega se je podpisal predsed-
nik komisije Janko Cesar. 
Zdaj je Štefanec izvedel, da 
so njegovo pritožbo zavrnili 
kot neutemeljeno. Prav ko-
mična pa je kratka obrazlo-
žitev sklepa: da »delavec pri 
ocenjevanju ni zbral zadost-
nega števila točk«. Kot da bi 
Štefanec tega že sam ne ve-

del in kot da bi navdušeno 
ploskal osebi, ki ga je krivič-
no ocenila. 

Zdaj mu je preostala le še 
pot na delovno sodišče, to pot 
pa so spremljale neštete poti 
k zdravstvenim ustanovam, 
saj se je Stanetu Štefancu 
zdravje naglo slabšalo - kri-
vica je naredila svoje. 

Dobljena 
tožba, bitka se 

nadaljuje 
s pomočjo odvetnika je Sta-

nislav Štefanec februarja 1998 
tožil podjetje Jeklo Štore za-
radi kršitve postopka izbire 
in neobjektivne ocenitve. So-
dišču je predlagal dodatne do-
kaze za razveljavitev spornih 
sklepov. 

Na glavni obravnavi (fe-
bruarja 1999) pred tričlan-
skim senatom Delovnega so-
dišča v Celju, ki mu je pred-
sedoval sodnik Igor Šuligoj, 
sta bili zaslišani dve »kron-
ski« priči, Jani Jurkošek, 
dipl. ing., vodja kontrole v 
podjetju Inexa Štore (prav-
ni naslednici Jekla Štore) in 
Drago Trunkl, Jurkoškova 
desna roka, ki je izpolnje-
val sporne in usodne ocenje-
valne liste. Glavni šef v kon-
troli Jurkošek je na sodišču 
pričal, da prijavljenih kan-
didatov ni on ocenjeval, am-
pak njegov sodelavec in ope-
rativec Drago Trunkl, zato 
ne ve, zakaj so bile takšne 
razUke pri ocenah. Drago 
Trunkl pa se je na sodišču 
skliceval na vodjo kontrole 
Janija Jurkoška in njegova 
navodila. Na vseh ocenjeval-
nih listih je podpisan Trunkl, 
ki je tožnika Štefanca kot de-
lavca in človeka dobro poz-
nal, saj sta skupaj delala od 
leta 1989 dalje, torej polnih 
osem let. 

Sodišče pravzaprav ni ime-
lo težkega dela. Na osnovi 
zbranih dokazov (listin) in 
pričevanj je 2. marca 1999 
razsodilo Stanislavu Štefan-
cu v prid, oba nezakonita 
sklepa tožene stranke Jeklo 
Štore razveljavilo ter toženi 
stranki naložilo, da postopek 
izbire med prijavljenimi kan-
didati razveljavi in ponovi. 
Tožena stranka je dolžna to-
žeči stranki povrniti pravd-
ne stroške v znesku 
141.718,00 sit, je še zapisa-
no v izreku Sodbe v imenu 
ljudstva, ki je postala prav-
nomočna 19. aprila 1999. V 
naslednjih mesecih so v pod-
jetju Jeklo Štore delovali v 
skladu z izrečeno sodbo, a 
so si pri tem privoščili ne-
verjetno izvedbo. 

Najslabša 
možna pot! 

v podjetju Jeklo Štore so 
24. maja 1999 sestavili 
sklep, s katerim so formal-
no razveljavili nezakonit 
sklep o izbiri kandidatov za 
delovno mesto kontrolor v 
organizacijski enod Kontro-
la kakovosti. Izbrani kan-
didati so naslednji dan pre-
jeli vsak svoj izvod tega skle-
pa, kjer med drugim piše: 
»Razveljavi se pogodba o za-
poslitvi, ki je bila sklenje-
na na podlagi sklepa o izbi-
ri kandidata za delo za ne-
določen čas, s polnim de-
lovnim časom... Z dnem do-
končnosti tega sklepa delov-
no razmerje delavcu prene-
ha.« Istočasno pa je Stani-
slav Štefanec prejel obvesti-
lo o ponovitvi postopka iz-
bire kandidatov: »Poslo-
vodstvo podjetja je na svoji 
seji dne 20. maja ponovilo 
postopek izbire kandidatov 
za delovno mesto kontrolor 
in sklenilo, da ne bo izbra-
lo nobenega izmed prijav-
ljenih kandidatov za razpi-
sano delovno mesto.« Pod 
to obvestilo se je podpisal 
Gorazd Tratnik, pomočnik 
glavnega direktorja SŽ - Je-
klo Štore, podjetje za proi-
zvodnjo jekel, d..o.. Štore. 

Kako preprosto in pri-
kladno! Najprej so štiri de-
lavce-kontrolorje sprejeli v 
redno delovno razmerje za 
nedoločen čas, potem pa so 
jih obvestili, da so njihove 
pogodbe o zaposlitvi razve-
ljavljene in da so zdaj na ce-
sti. Če niso nikogar sprejeli 
- kdo pa je potem opravljal 
delo kontrolorja? Po neurad-
no pridobljenih podatkih ti 
»odpuščeni« delavci delajo 
še danes, ves čas. In prav je 
tako. Ni pa prav, da je Stane 
Štefanec še danes brez svo-
je pravice. 

Franc Pevec, Štefančev od-
vetnik, je avgusta 1999 na 

Okrajno sodišče v Celju vlo-
žil predlog za izvršbo prav-
nomočne sodbe delovnega 
sodišča. Okrajno sodišče je 
24. februarja 2000 dovolilo 
predlagano izvršbo, na ka-
tero pa se je Inexa odzvala z 
obvestilom (ugovorom?), da 
je bila že maja 1999 v celoti 
izpolnjena obveznost, ki iz-
haja iz sodbe Delovnega so-
dišča v Celju. »S tem je bil 
sklep v celoti realiziran. Iz-
vršba je bila tudi v celoti ne-
potrebna,« so še zapisali na 
ta dokument, podpisal pa ga 
je Marjan Mačkošek, glavni 
direktor podjetja Inexa Što-
re. 

Junija lani je Štefančev 
odvetnik Pevec okrajno so-
dišče opozoril, da so naved-
be Inexe neresnične: da v 
Inexi niso opravili ponov-
ne izbire in da so vsi štirje 
delavci-izbrani kandidati še 
naprej v delovnem razmer-
ju in da opravljajo isto de-
lo, na katerega so bili izbra-
ni. Je sodišču res tako tež-
ko ugotoviti, ali je to res ah 
ni? Od takrat je namreč mi-
nilo nadaljnjih sedemnajst 
mesecev, resnica pa ni niti 
za sekundo bližje pravici. 
In kje daleč je šele odgovor-
nost tistih, ki so Stanetu Šte-
fancu grdo zagrenili življe-
nje in krepko omajali zdrav-

In še to: Stane Štefanec je 
maja letos Inexi ponudil 
umik predloga za izvršbo, če 
bi bila med njima možna po-
ravnava. Predlagal je 1 mili-
jon 100 tisoč tolarjev, a za-
man. Škoda. Ne za Štefan-
ca, ampak za Inexo. Škoda 
zaradi visoke denarne kazni, 
ki jo bo plačala, ker ni izvr-
šila pravnomočne odločbe 
delovnega sodišča, kazen pa 
zna doleteti tudi odgovorno 
osebo. Na zadnji potezi je to-
rej sodišče. Čas je, da se ta 
groteska konča. 

MARJELA AGREŽ 
Foto: GAŠPER DOMJAN 

Stanislav Štefanec: »Storjena krivica mi je nakopala bolezen in me 
naredila invalida. Zdaj sem invalidski upokojenec, ki čaka. Na kaj? Na 

pravico.« 

PO DRŽ 
Sloveni 

»uspešni 
UUBUANA, 17.1 

bra - Pod okriljem 
ske mreže prometn 
cij (TISPOL) je prei 
potekala usklajena 
ska akcija preverjal 
hofizičnega stanja 
kov, v kateri je sod 
tudi Slovenija. V celi 
ciji so po vsej Evro| 
holiziranim vozniki 
vzeli 355 vozniški)] 
Ijenj, od tega so jihi 
vzeli slovenski poli 

Stroge ka 
za umoi 

MURSKA SOBOT 
november - Na Okr 
sodišču v Murski Sa 
izrekli sodbo šesteij 
dolženi povezave z u| 
podjetnika Janka U 
ja s Cvena, bombniij 
dom na ljutomersko, 
sko postajo in raketi) 
padom na hišo takfl 
komandirja postaje} 
ta umorjenega. Boja| 
liku so za umor Maj 
in napad na hišo kon 
ja dosodili 30 let zap« 
dislavu Olahu za ura 
koterja in bobni na 
policijsko postajo 16 
pora, Darku Šinku 
sredništvo pri dejanj 
zapora, Karmen Ka 
Brigiti Recek, ki dej, 
sta prijavili, pa 5 n 
zapora oz. 3 mesece 
pogojno za dve lel 
umorjenega. Milici 
ter, ki naj bi vsa kaa 
janja naročila, ob ten 
lika in Olaha še naj 
la, naj umorita njen« 
Tomija, vendar tega n 
rila, pa so prav tako 
li najvišjo možno ka; 
let zapora. Zagovor 
že napovedali pritoi 

Določili r 
plač 

U U B U A N A , 19.1 
ber - Finančni in n 
minister, Anton Rol 
do Bohinc, v imem 
ter predstavniki sini 
negospodarstva so P 
li minuli teden pai 
aneks h kolektivni 
bi za negospodarske 
nosti. Z aneksom s' 
ča rast plač za prihod 
leti in višina regresi 
obdobju. 

Političn 
likifidaei 

Ljubljana, 20. " 
bra-Jožefa JerovšK' 
je med postavljanja 
slanskih vprašanj n̂  
žavnega zbora med' 
zanimalo, kako resu 
govorice, da naj bi P' 
nik vlade sklenil ^ 
za zunanje zadeve i 
ja Rupla zaradi njeg' 
več proevropske iî  
tovske usmeritve 
ti z Jelkom Kacin«̂  
neralni sekretar vl'5 
ko Bandelj je JeroVJ 
tal, da je zlorabil 
s lanskega vprašan) 
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L BSE zaznamovana 
Zgornja Savinjska 

Bolna krava je s kmetije Zgornji Černevšek s Tiroseka pri Gornjem Gradu - »Preplah je odveč,« zatrjujejo 
strokovnjaki 

irkovega popoldne-
jie ni več - v Slove-
jdi uradno potrjena 
ost bolezni BSE, ki 
teri radi imenujejo 
I norih krav. 
'lo kravo so odkrili 
tiji Rihterjevih v Ti-
pri Gornjem Gradu, 
,tudi zadnji v švicar-
boratoriju, pa so po-
a je 5-letna krava v 
zbolela za BSE, bo-
ki je nevarna tudi za 
riroseku, večina ljudi 
'V Novi Štifti priGor-
radu, živita mati Jo-
iin Brane Rihter. Do 
Ukim sta na 850 me-
morske višine redila 
sedaj pa v hlevu manj-
1 Breda. Nekako šti-
ce nazaj se je krava 
udno obnašati. Ko se 
p že tako poslabšalo, 
ogla več vstati, jo je 
istrelil s pištolo, ki jo 

Iajo mesarji, in po-
erinarsko-higiensko 
ci je kravo odpelja-

3 me obvestili, da su-
bolezen norih krav, 
seveda zelo presene-
In namreč niti posu-
m o tej možnosti, saj 
irmim izključno s tra-
b in suhim senom,« 
:ane Rihter, ki sedaj 
I pet krav, tri teličke 
a. Prvega potomca 
krave so pred leti ver-
|oddali v zakol, dru-
ička, ki je bil v torek 
hterjevih, bodo prav 
nrtili, preostalo čre-
odrobno opazovali, 
tiji že od prvega su-
5SE veljajo posebni 
vni ukrepi, prepove-
je vsako trgovanje z 

živalmi. O strožjih ukrepih 
po besedah ministra za kme-
tijstvo Francija Buta zaen-
krat še ne razmišljajo. »Na-
daljnji ukrepi so odvisni od 
tega, ali se bo bolezen širila 
ali pa bo ostala pri enem sa-
mem primerku,« je povedal 
minister But, ki je včeraj sku-
paj z direktorjem republiš-
ke veterinarske uprave Zora-
nom Kovačem predstavil 
druge ukrepe, povezane s pr-
vim primerom bolezni BSE 
v Sloveniji. 

Pri Rihterjevih, oziroma 
Zgornjem Černevšku se za-
vedajo, da bi se bolezen lah-
ko pojavila tudi kje drugje -
tako pa je žalostna usoda do-
letela ravno 20 hektarjev ve-
liko kmetijo nad cesto, ki iz 
Gornjega Grada vodi proti Čr-
nivcu. Verjetno so bili o bo-
lezni seznanjeni tudi sosed-
je, ki pa so do zadnjega ščiti-
li ime kmeta, in tako na svoj 
način izkazali solidarnost z 
nesrečno usodo Rihterjevih. 
Seveda kakšne prašičje far-
me, na katero so ljudje po-
gosto namigovali, pri kme-
tiji ni, prav tako pa ne sodi 
med tipične industrijske 
kmetije. »Ne vem, kako in 
na kakšen način bi se krava 
lahko okužila,« zatrjuje ne-
srečni gospodar, ki pa mu je 
v torek po eni strani kar mal-
ce odleglo, saj sta z materjo 
zadnje dneve preživljala hu-
do stisko. O poteku preiskav 
ju je seznanil minister But. 

Brane Rihter ima sicer v 
zvezi z rejo goveje živine kar 
nekaj načrtov. Oziroma jih 
je imel, saj bodo vse posle-
dice bolezni BSE na kmetiji 
čutili kar nekaj časa, skupaj 
z Rihterjevimi pa verjetno ce-
la Slovenija. 

V upanju na 
pomoč države 

To je potrdil tudi direktor 
Kmetijske zadruge Mozirje 
Anton Vrhovnik, ki je po-
vedal, da je zelo upadel od-
kup zgornjesavinjskega me-
sa. V mozirski zadrugi sko-
raj ne pomnijo, da bi živina 
čakala na zakol kot sedaj, ko 
je na čakanju približno sto 
živali. 

»Sum o bolezni je takoj 
vplival na odkup govejega me-
sa v klavnicah, kamor Zgor-
njesavinjčani prodajamo me-
so. Na splošno se je namreč 
nekoliko zmanjšala poraba, 
predvsem pa se pozna, da je 
prepovedan izvoz iz Slove-
nije v nekatere države,« pra-
vi Vrhovnik in pri premago-
vanju nastalih težav upa na 
pomoč države. 

Kakšna bo ta pomoč, je v 
tem trenutku težko reči - če 
je vse posledice zaenkrat še 
skoraj nemogoče napoveda-
ti, pa je nesporno dejstvo, da 
Zgornjesavinjčani obtožujejo 
ministra Buta in direktorja 
VURS Kovača, da sta minuli 
teden na neprimeren način 
podala informacijo o sumu 
na bolezen BSE. »Ime nesreč-
nega kmeta se je itak pojavi-
lo v medijih še pred dokonč-
no in uradno potrditvijo bo-
lezni, posledic pa ne bodo ob-
čutili samo pri Rihterjevih, 
temveč bodo na udaru slo-
venski kmetje - naša usoda 
pa je že brez bolezni norih 
krav precej negotova,« je sli-
šati v Zgornji Savinjski doli-
ni. Tudi zato rejci upajo, da 
se bo preplah umiril in da bo-
do v ministrstvu sprejeli »pa-
metne« ukrepe. 

Preplah je 
nepotreben 

Vsi strokovnjaki zagotav-
ljajo, da razloga za paniko 
tudi po usodnem torku ni -
to je potrdil tudi evropski ko-
misar za kmetijstvo Franz 
Fischler, ki je med drugim 
posvaril pred histerijo. Po 
njegovih besedah se bolezen 
BSE kljub vsem ukrepom 

lahko teoretično pojavi po 
celem svetu, vendar pa je 
hkrati poudaril, da govedi-
na v Evropi še ni bila nikoli 
tako varna, saj prej niso iz-
vajali tako obsežnih zaščit-
nih ukrepov. 

Rezultate testov so najbolj 
nestrpno pričakovali sloven-
ski proizvajalci in izvozniki 
mesa, saj so zaradi suma bo-
lezni BSE dobili že številne 

odpovedi. Svoje meje so za 
slovensko meso že zaprle Hr-
vaška, BiH in Makedonija. 
Ker pa večina teh držav sploh 
ne izvaja nobenih testov, kon-
trole in nadzora kot Slove-
nija, je po mnenju ministra 
Buta uvoz iz naše države v 
bistvu varnejši, kot pa uži-
vanje njihovih živil. 

MBP, US 
Foto: C. SEM 

Nesrečni gospodar Brane Rihter v hlevu, kjer manjka krava Breda. 

Potomca obolele krave čaka smrt. 

Prionske bolezni pri Ijudeli 
Poleg najbolj znane Creutzfeld-Jakobove 

bolezni (letno se pojavlja v povprečju en pri-
mer na milijon prebivalcev) in njene spre-
menjene oblike, ki se jo je prijelo tudi ime 
»bolezen norih krav pri človeku«, saj časov-
no sovpada z množičnimi obolenji goveda v 
Angliji leta 1995, sodijo v to skupino tudi 
bolezni kuru, Gerstmann-Straussler-Schein-

ker sindrom in usodna familiarna nespeč-
nost. Pri varianti Creutzfeld-Jakobove bolezni, 
ki je vnesla med ljudi največ strahu, se po-
javljajo strah, drhtenje, izguba koordinacije 
in krčenje mišic. Smrt nastopi najkasneje 16 
mesecev po prvih znakih. Za to boleznijo je 
doslej zbolelo 107 ljudi v Veliki Britaniji, 
dva v Franciji in eden na Irskem. 

Izogibajte se črnim zaicolom! 
Ministrstvo za zdravje v sporočilu za jav-

nost ugotavlja, da preventivni ukrepi, ki jih 
izvajamo v Sloveniji, zagotavljajo veliko 
stopnjo varnosti pred obliko bolezni, ki se 
lahko pojavi pri ljudeh. 

V Sloveniji je med drugim v proizvodnji 
in pripravi jedi prepovedana uporaba tkiv 
in organov s specifičnim tveganjem, torej 
možgani, vranica, limfatično tkivo, hrbte-
njača in veliki živci govedi, prašičev težjih 
od 30 kg žive teže, ovac težjih od 20 kg žive 
teže oziroma vranica ovac in koz vseh staro-
sti. Ministrstvo za zdravje^potrošnikom pri-
poroča, da se oskrbujejo z*mesom in izdelki 
živalskega izvora le od tistih proizvajalcev 
oziroma trgovcev, ki imajo dokaze o sledlji-

vosti živil do končnega potrošnika. Opozar-
ja pa tudi, da živila, pridobljena pri črnih 
zakolih, niso varna. 

Javnim zavodom kot so vrtci, šole in bol-
nišnice pa ministrstvo za zdravje priporoča, 
da se oskrbujejo z mesom in izdelki žival-
skega izvora le iz industrijskih obratov, ki 
morajo imeti dokazila o zdravstveni ustrez-
nosti ter ovalne veterinarske oznake o zdravs-
tveni ustreznosti. 

Zdravstveni inšpektorat ministrstva za 
zdravje bo v okviru svojih rednih dejavnosti 
in pristojnosti še naprej posebej pozoren na 
izvajanje omenjene odredbe v obratih druž-
bene prehrane, šolah vrtcih in tudi v trgovi-
nah. 



6 INTERVJU 

Vrnitev v prihodnosi 
Branko Goropevšek o še nepopisanih listih zgodovine, o viziji knjižnice in sijaju celjskih zvezd v Evropi 

ž e kot otrok je Branko 
rad prebiral pustolovske 
knjige, si buril domišljijo 
z Vinetujevimi junaškimi 
zgodbami in v domišljiji po-
toval z domačih travnikov 
in gozdičev v Preboldu, kjer 
je preživljal otroška leta, v 
daljne dežele in kraje, v le-
ta in stoletja nazaj v prete-
klost. Branje čisto otroških 
knjig je domala preskočil, 
se spominja danes, in se ra-
je lotil povesti, romanov in 
»ta pravih« knjig z zgodo-
vinsko tematiko. Ni čudno, 
da si je Branko Goropevšek 
kasneje na Pedagoški fa-
kulteti v Mariboru izbral 
študij zgodovine in geogra-
fije in leta 1991 pridobil na-
ziv profesorja geografije in 
zgodovine. 

Sprva se je, še kot absol-
vent, preizkusil s poučeva-
njem zgodovine na celjski 
gimnaziji, a ga je zamikala 
knjižnica, kamor je sicer ta-
ko ali tako rad zahajal. Vod-
ja oddelka za domoznanstvo 
je sila zanimivo delo, ki ga 
bo podpiral tudi kot novi di-
rektor Osrednje knjižnice Ce-
lje, kakor je Branko Goro-
pevšek (zdaj že leto in pol 
magister) poudaril v svojih 
smernicah vodenja in razvoja 
knjižnice v pogovoru za pri-
čujoči intervju. 

Je bilo vodenje kulturne 
ustanove, kakršna je Osred-
nja knjižnica Celje, pose-
ben izziv ali zakaj ste se od-
ločili za kandidaturo? 

Če mi to ne bi bil izziv, se 
zanj gotovo ne bi odločil, če-
prav odločitev ni bila prepro-
sta. Že nekaj časa sem bil na 
razpotju: ali po desetih letih 
dela v knjižnici ostati, ali is-
kati nove izzive kje drugje. 
Izid je zdaj znan. Pretehtalo 
je dejstvo, da me je že dlje 
časa motilo, da je celjska 
knjižnica lahko zgolj servis 
uporabnikom in logistika do-
godkom. Ne smemo namreč 
pozabljati na kulturno po-
slanstvo knjižnic, predvsem 
večjih, kakršna je tudi naša. 

Kakšen je vaš program 
vodenja in videnje razvoja 
knjižnice in njenih oddel-
kov? 

Moja velika želja je, da bi 
Osrednja knjižnica Celje s 
svojo razvejano dejavnostjo, 
ki bo plod pestre ponudbe 
in še boljše kakovosti dose-
danjih storitev, gradila naprej 
in z leti postala največji celj-
ski kulturni hram; tako po 
številu zaposlenih, kot tudi 
po razpoznavnosti v širši celj-
ski javnosti in medijih. Pred-
pogoj za to pa je tudi nujna 
krepitev identifikacije zapo-
slenih z okoljem, v katerem 
delamo. Predvsem s študij-
skim oddelkom bomo mo-
rali intenzivneje slediti raz-
voju visokega šolstva, saj si 
brez tega ne predstavljam us-
pešnega delovanja celjske 
osrednje knjižnice. Več po-
zornosti in denarja kot do-
slej bomo namenili kultur-
ni dediščini. Ne samo z na-
kupi, ampak tudi z zaščito 
že obstoječe. Veliko bomo 
lahko postorili v lastni knji-
goveznici, za katero želim, 
da bi z leti postala manjša 
restavratorska delavnica. Tu-
di ostale spremne prireditve, 
ki jih pripravljamo za vse sta-
rostne strukture, bomo kre-
pili in prilagajali še naprej, 
pri čemer ne bomo smeU za-
nemarjati naše aktivne popu-
lacije. Razmišljad bomo mo-
rali o večjem prilagajanju od-
piralnega časa knjižnice in 
se še bolj približati ljudem. 

V prihodnje boste najbrž 
z veliko naklonjenostjo še 
posebej spremljali razvoj 
domoznanskega oddelka, 
kjer ste delali deset let, in 
ki sodi med najboljše v Slo-
veniji. 

Ni skrbi, da bi delo zaradi 
mojega odhoda zastalo. Po 
svojih najboljših močeh bom 
tudi v bodoče z veliko naklo-
njenostjo spremljal razvoj do-
moznanstva. Moja vehka že-
lja je, da bi oddelku defini-
rali tudi raziskovalno delo in 
ga postopno pripeljali do rav-

ni, ko bi ga bilo v danih po-
gojih mogoče (kar bo odvi-
sno tudi od razvoja visoke-
ga šolstva v Celju) brez več-
jih težav preoblikovati v druž-
boslovni-humanistični razi-
skovalni oddelek, ki bo 
proučeval »domačo pokraji-
no«. Ob tem želim ponovno 
oživiti Celjski zbornik, ki 
smo ga zadnjič izdali leta 
1997. 

Če se ozrete nazaj, na kaj 
ste pri svojem delu še po-
sebej ponosni? 

Na oživitev dela v Zgodo-
vinskem društvu Celje, ki 
sem mu predsedoval v letih 
od 1992 do 96 in ko smo s 
kolegi in osebnimi prijate-
lji v tem času društvo finanč-
no okrepili in pripravili dva 
odmevna simpozija: Celjsko 
gimnazijsko vprašanje in 
150 let železnice na Sloven-
skem. V času mojega man-
data pa smo začeli izdajati 
tudi revijo Zgodovina za vse, 
ki so ji mnogi prerokovali 
kratko življenje. Kot drugo, 
pa sem ponosen na svoj pris-
pevek k slovenskemu domoz-
nanstvu. Pri krovni knjižni-
čarski organizaciji Zvezi bib-
liotekarskih društev Slove-
nije smo leta 1997 ustano-
vili svojo sekcijo, ki sem jo 
vodil vse do letošnje jeseni. 
Z veliko truda nam je do-
moznanstvo uspelo vidneje 
definirati tudi v pravkar spre-
jetem Zakonu o knjižničars-
tvu, čeprav z vsemi rešitva-
mi še nismo zadovoljni. 

Katero področje ali obdob-
je iz zgodovine (ne samo 
Celja) vas kot strokovnja-
ka, zgodovinarja, najbolj 
zanima, buri, mika, da bi 
o njem spregovorili, pa 
morda še ni čas za to? 

Že nekaj časa, predvsem 
ob pisanju kronike Stoletje 
v Celju, me je očarala še ena 
zanimiva in bogata tema: 
Zgodovina Celja med obema 
svetovnima vojnama, ki je 
po mojem mnenju še vedno 
premalo raziskana. Upam, 
da mi bo to še dano, vendar 
ne zato, ker še ne bi bil čas 
za to, ampak preprosto za-
to, ker trenutno nimam do-
volj časa. 

Kronika Stoletje v Ce-
lju, ki je izšla pred krat-
kim, je bila zelo odgovor-
no delo do obravnavanih 
obdobij. Katero obdobje je 
bilo za vas najbolj zah-
tevno? 

Vsako obdobje je zanimi-
vo in zahtevno. To je še po-
sebej veljalo za zadnji dve 
desetletji prejšnjega stolet-
ja. Časovna distanca, ki je pri 
takšnem delu potrebna, je še 
prekratka, da bi bilo mogo-
če obdobje strokovno po-
vsem suvereno obvladati. 
Osebni pogled namreč 
(pre) pogosto prevlada nad 
stvarnim in temu se zgodo-
vinarji zaradi objektivnosti 
skušamo izogniti. 
. Ste avtor tudi številnih 
drugih del in člankov o Ce-
lju, Celjanih, Celjankah. 
Saj res: kaj je z vašo ob-

ljubljeno knjigo o Celjan-
kah stoletja, ki ste jo napo-
vedali z istoimensko akci-
jo in izborom znamenitih 
Celjank iz mesta ob Savi-
nji? 

Podatek, da smo obljubili 
knjigo, ni točen. »Celjan-
ke...« je bila le ena od dejav-
nosti, ki smo jo pripravili v 
sklopu večletnega projekta in 
ima naslov Celjski biograf-
ski leksikon. Pripravljamo ga 
izključno v elektronski ob-
liki. Kot zanimivost pa naj 
povem, da smo pravkar kon-
čali z osnutkom leksikona in 
ga bo mogoče v kratkem že 
videti na naših spletnih stra-
neh. Seveda bomo vsebino 
leksikona predstavili tudi 
javnosti. 

Kakšno mesto zavzema 
Celje po vašem mnenju na 
kulturni in družabni les-
tvici med slovenskimi in 
morda tudi evropskimi me-
sti? 

Po osamosvojitvi se je vloga 
slovenskih mest spremenila. 
Tudi Celja, ki si tako kot os-
tala mesta, želi najti prostor 
na evropskem zemljevidu. 
Osebno si želim, da bi se tu-
di naše mesto ponovno vrni-
lo v Srednjo Evropo in to ne 
samo geografsko, kamor že 
vseskozi sodi, ampak pred-
vsem po ostalih merilih (tu-
di miselnih), na katerih da-
nes sloni sodelovanje med 
mesti v razviti Evropi. In v 
tej zvezi vidim tudi velik del 
razvojnih možnosti celjske 
kulture. 

Stoletje v Celju - izbrani 
spomini, se bo imenoval 
nocojšnji, četrtkov Zvečer 
v kavarni Evropa, katere-
ga gost ste ob znanih Ce-
ljanih tudi vi. Kaj vam leži 

na srcu ali v duši, da boste 
povedali poslušalcem? 

Celje se je v zadnjih letih 
znašlo pred novimi razvoj-
nimi izzivi, ki jim bomo kos, 
v to ne dvomim. Verjetno pa 
se danes premalo zavedamo, 
da je Celje v zadnjih petnaj-
stih letih, ko ga je doletela 
huda gospodarska kriza, ki 
je skoraj pokopala vso nek-
daj uspešno in priznano celj-
sko industrijo, doživelo ve-
Hko spremembo. Močan pa-
dec kupne moči je za sabo 
potegnil številne negativne 
trende (eksistenčne, oseb-

nostne), ki smo jim 
danes in ki tudi nep 
vplivajo na način ink 
življenja v samem n 
od nas samih je odi 
kakšnem Celju bom 
v prihodnje. Podjetni 
kršno so se vsesko 
zovali naši predniki, 
lahko ob zdravi ekc 
kakovostnemu izobra 
in dobri kadrovski 
vodilo, l^ako celjske 
ki jih simbolno nosil 
bu, dvigniti še višje. 

MATEJA I 
Foto: GAŠPER D 



I Celje se poslavlja 
od Železninarja 

Meščani niso jezni le na Merkur, ampak tudi na mestne oblasti - Bo za bodoče rodove ostal vsaj del stare 
Rakuscheve opreme? 

It, da je vodstvo Kovi-
ine oziroma Merkur-
)ralo novega lastnika 
ivbo na Stanetovi uli-
V kateri je znamenita 
ka trgovina Železni-
je hudo razburila Ce-
L Da bodo trgovino pro-
in zaprli, so vedeli že 
j mesecev, vendar jih 
bolj kot prodaja »črvi-
prašanje, zakaj objek-
kupila občina in trgo-
ohranila tudi bodočim 
rom. Nekoliko pa jim 
nos tudi novi lastnik. 
Dvinotehni so se namreč 
petimi kandidati odlo-
a podjetje Intent, ker je 
njihova ponudba daleč 
jljša. Za podjetje najbrž 
gi še nikoli niso slišali, 
izato v Celju veliko bolj 
injegov lastnik Aleksan-
Jančar, ki se že skoraj 
I let ukvarja s posredo-
!m nepremičnin. Koliko 
irkur zaslužil s proda-
im nihče ni hotel raz-
Niti uradno niti neu-

0. Znano je le, da je bila 
ena cena za 1.600 kva-
iiih metrov prostorov 
milijonov tolarjev. Po-
lelezninarja, ki se raz-
lira na 560 kvadratih, so 
em nadstropju stavbe še 
iiisarne, v kleti pa je svoj-
ila priljubljena restavra-
Madrugada. 
b kot že pred štirimi 
!ci, ko je bilo prvič obe-
ljeno, kakšna usoda ča-
ilezninarja, predsednik 

Merkurja Bine Kor-
udi tokrat pojasnjuje, da 
pri takšni odločitvi vo-
,olj poslovni interes. Ob-
. da bodo v središču me-
idržali tri Kovinotehni-
odajalne, so prelomili 
n, ko so ugotovili, da bo-
oje tehnično blago v Ce-
ijbolje prodajali, če bo-
^lotno ponudbo strnili 
idinji. Lokacija blagov-
centra se jim zdi odlič-
ito ga bodo še povečali, 
ĵe in prvo nadstropje 

erkurjevo, drugo nad-
ie bodo oddajali. »Že-
lar ni primeren za tak-
ačin prodaje, kakršne-
amo v Merkurju,« po-
lje Kordež in v opravi-
-eljanom poudarja, da 
tudi v Kranju v mest-
'fedišču zaprli vse svo-
fijše trgovine, med ka-
ima ena podobno zgo-
sko vrednost, kot jo ima 
•linar. »Trendi sodobne 
He so pač takšni,« pou-
^ordež, ki je prepričan, 
Tkur z zaprtjem Želez-
3 ne bo osiromašil tr-
^ ponudbe v središču 
trgovine gotovo ne bo-

do ostale prazne, pravi, saj 
bo novi lastnik gotovo poskr-
bel za zanimivo ponudbo. 

Med 
najboljšimi v 
iiabsburšici 
monarhiji 

Mavrica in Galeb bosta za-
prla vrata 1. decembra, Že-
lezninar bo živel še do 1. fe-
bruarja. Izgubo prvih dveh tr-
govin so ljudje še nekako pre-
boleli, z izgubo Železninar-
ja pa se očitno ne bodo spri-
jaznili še lep čas. Pa ne le za-
to, ker bodo tisti, ki živijo v 
središču mesta - teh pa ni prav 
malo, morali po en samcat 
vijak hoditi v dva in pol ki-
lometra oddaljen trgovski 
center. Železninar pomeni v 
zavesti Celjanov veliko več kot 
samo običajno trgovino s teh-
ničnim blagom. Na to staro 
Rakuschevo trgovino z zna-
menito notranjo in zunanjo 
arhitekturo in z opremo, ki 
se vsa leta ni spreminjala, jih 
veže globoka nostalgija, brez 
pretiravanja lahko tudi zapi-
šemo, da je Železninar zad-
nji simbol nekdanje cvetoče 
celjske trgovine. Ko ga bodo 
zaprli, bo izginil duh skoraj 
dvesto let stare tradicije. 

»Tvrdko je že leta 1810 us-
tanovil Josef Vidal Rakusch. 
Nekaj let kasneje so dejav-
nost preselili v Celje, leta 
1824 pa je Daniel Rakusch 
vselil trgovino prav v to hi-
šo, v kateri je Železninar še 
danes. Hiša je bila najprej 
dvojna. Leta 1810 - letnica je 
zapisana tudi na portalu, so 
obe hiši po požaru obnovili 
in združili. Rakuschi so hišo 
preuredili tako, da je bila pri-
jnerna za veliko trgovino. Na-
zadnje so jo po načrtih arhi-
tekta Šoperja prenovili med 
obema vojnama in pri tem 
še poudarili sam arhaični iz-
gled stavbe,« razkriva prete-
klost stavbe na Stanetovi ulici 
direktorica Muzeja novejše 
zgodovine v Celju Marija Po-
čivavšek in dodaja: »Razcvet 
podjetja Rakusch se je začel 
v drugi polovici 19. stoletja. 
Njihova trgovina je pred 1. 
svetovno vojno zavzemala 
drugo mesto v južnem delu 
bivše habsburške monarhije, 
saj je področje njenega de-
lovanja segalo od Gorice in 
Trsta čez vso Kranjsko, Ko-
roško in južno Tirolsko do 
srednje Štajerske, Hrvaške in 
Ogrske. Ob koncu 19. stolet-
ja je podjetje zaposlovalo 18 
nameščencev, v začetku tri-
desetih let 20. stoletja pa že 
140. Sčasoma se je podjetje 
specializiralo in reorganizi-

ralo. V matični hiši, kjer je 
trgovina še danes, so ostali 
samo trgovina na drobno in 
pisarniški prostori. Skladiš-
ča za železnino so bila v zna-
nem železnem dvoru, to je v 
vogalni stavbi med takratno 
Kralja Petra cesto in Cankar-
jevo ulico. Podjetje Rakusch 
je bilo znano tudi po tem, da 
je svoje blago s pomočjo ka-
taloga pošiljalo trgovcem po 
vsej tedanji državi. Trgovino 
so po drugi svetovni vojni na-
cionalizirali, bivše Rakusc-
hevo podjetje pa je bilo os-
nova, iz katere je zrasla Ko-
vinotehna.« 

Kot pravi Počivavškova, so 
v muzeju upali, da se bo za 
stavbo in za trgovino zavze-
la mestna občina. »Trgovin s 
takšno tradicijo in takšno zgo-
dovino v Celju ni več, zato 
bi morali ohraniti vsaj Želez-
ninarja. Vse kaže, da se zdaj 
stvari razpletajo v drugo smer, 
zato upam in tudi želim, da 
bi rešili vsaj del stare opre-
me,« še dodaja Marija Poči-
vavšek. 

Železninar 
za občino 
predrag 

Med Celjani je bilo v zad-
njih mesecih velikokrat sli-
šati, da vodstvo celjske ob-
čine gorenjskim trgovcem ni-
kakor ne bi smelo dopustiti 
zaprtja Železninarja. Če pa 
jim to že ni uspelo, menijo, 
bi morala občina kupiti ce-
lotno zgradbo. Direktor druž-
be Nepremičnine Slavko Sot-
lar pojasnjuje, da so se z ob-
činskim vodstvom res pogo-
varjali o nakupu celotnega ob-
jekta, vendar se jim je zdela 
cena občutno prevelika. »V 
prenovo bo potrebno vložiti 
še približno 200 milijonov, 
kar pomeni, da bi ta naložba 
občino stala okrog pol mili-
jarde tolarjev, to pa je za tak-
šen objekt zares preveč,« oce-
njuje Sotlar. Kot pravi, so se 
z vodstvom Merkurja dogo-

vorili, da bo tisti, ki bo ku-
pil Železninarja, prodal ob-
čini oziroma Nepremični-
nam 150 kvadratnih metrov 
trgovine, kjer bi ohraniU kla-
sično prodajo železninarskih 
izdelkov. Prostor bi oddali, 
ker pa znaša najemnina v 
mestnem jedru okrog 20 
mark za kvadratni meter, bi 
pri ceni morali nekoliko po-
pustiti, saj sicer takšna trgo-
vina ne bi mogla preživeti. 

Sotler še opozarja, da je ob-
jekt v postopku denaciona-
lizacije, torej se lahko celot-
na prodaja zavleče še za ne-
kaj časa, vendar v Kovinoteh-
ni v zvezi z lastništvom trdi-
jo, da je zahtevek Rakusche-
vih dedičev pri odškodnin-
skem skladu in da ne gre za 
vračanje v naravi. Pri proda-
ji Železninarja torej ni no-
benih zadržkov. 

Jančar že išče 
nove lastnike 
Kakorkoli, zdaj je, kar je. 

Tradicija in nostalgija pač ni-
mata nič skupnega s kova-

njem dobička. Bo del prete-
klosti poskušal za bodoče ro-
dove ohraniti vsaj novi last-
nik? Aleksander Jančar pra-
vi, da je za to še prezgodaj, 
saj načrtov, kakšno novo vse-
bino bo dobila stavba na Sta-
netovi ulici, še ni v celoti iz-
delal. Res pa je, da bo kot 
posrednik z nepremičninami 
objekt oziroma njegove po-
samezne dele prej ali slej pro-
dal naprej. Zato »že išče do-
bre gospodarje«, povezal pa 
se je tudi z nekim tujim pod-
jetjem, ki želi del Železni-
narja urediti za svojo trgovi-
no. Pravi, da se bo prenove 
celotne zgradbe lotil skrbno 
in premišljeno in da bo pri 
tem spoštoval vsa navodila 
strokovnjakov zavoda za va-
rovanje naravne in kulturne 
dediščine. Hiša na Stanetovi 
ima namreč že petnajst let sta-
tus kulturnega spomenika, ve-
liko vrednost pa ima, kot že 
rečeno, tudi oprema v trgo-
vini, saj je še iz Rakuschevih 
časov. In če je Celje izgubilo 
svojo najstarejšo trgovino, bi 
za bodoče rodove lahko ohra-
nilo vsaj opremo. S tem se 
strinja tudi Aleksander Jan-
čar, saj je prav on, kot trdi, 
občini predlagal, da tudi v 
preurejenih prostorih uredi-
jo poseben kotiček kot spo--
min na stare čase. 

V tujini delajo 
drugače 

Najbrž bo med zadnjimi, 
ki se bodo sprijaznili z izgu-
bo Železninarja, tudi Emil 
Kolenc, Celjan, ki živi z me-
stom z vsem svojim srcem in 
ki je polovico svoje poklic-
ne poti preživel v trgovinski 

dejavnosti. Pravi, da je tra-
gično, ker Celje izgublja ta-
ko pomembno dejavnost na 
imenitni lokaciji. »Ne vem, 
kaj bodo naredili novi last-
nild oziroma novi lastnik. Ker 
je vpleten prekupčevalec s po-
slovnimi prostori, se bojim, 
da bo nastalo neko >skropu-
calo<, ki za končnega porab-
nika ne bo imelo kakšne po-
sebne vrednosti. Ker se zelo 
radi primerjamo z Nemčijo 
ali Avstrijo, naj povem, ka-
ko pri njih urejajo takšne stva-
ri. Tam so trgovske ulice pod 
strogim nadzorom mestnih 
oblasti. Pa ne samo mestnih. 
V Nemčiji, na primer, imajo 
v okviru gospodarske zbor-
nice posebno institucijo, ki 
obvladuje celotno trgovino. 
Brez mnenja stroke ne more 
iti skozi nobena naložba, ne 
kakršnakoli druga spremem-
ba. Podobno je tudi v Avstri-
ji, kjer pravijo, da lahko uki-
nitev ene same takšne trgo-
vine v trgovski ulici obubo-
ža celotno območje. Takšna 
pravila veljajo ne glede na 
spremembo lastništva trgov-
skega objekta.« 

Emil Kolenc se sprašuje, 
ali mestne oblasti sploh ve-
do, kaj se v središču Celja do-
gaja s trgovino. »Vsaj v mest-
nem svetu, kjer sedijo tudi 
ljudje, ki dobro poznajo tr-
govino, bi se morali odzva-
ti. Ko smo bili pred volitva-
mi, so politiki marsikaj ob-
ljubljali. Govorili so, kako 
bodo oživeli mestno jedro, 
zdaj pa delajo prav nasprot-
no. Prihajajo trgovci in gra-
dijo nakupovalna središča na 
robu Celja, mesto pa je iz 
dneva v dan bolj pusto.« 

JANJA INTIHAR 
Foto: GAŠPER DOMJAN 

Novi lastnik Železninarja in mestne oblasti obljubljajo, da bodo ohranili vsaj del starinske opreme. 

Najbolj znamenita celjska trgovina bo zaprla vrata 1. februarja 
prihodnje leto. 



Jezerce ali icioaica? 
»če bo Cinkarna spreminjala način odlaganja sadre z mokrega na suho, naj odkupi naše domačije, mi pa se bon 

odselili!« vztrajajo krajani dela Proseniškega 
»Predstavljajte si, da živite v 

okolju, ki je za najmanj 18 let ob-
sojeno na nenehen ropot gradbe-
nih strojev in prah, ki ga bo, v to 
skoraj ne gre dvomiti, raznašal 
veter iz stiskalnice sadre! Komaj 
smo se sprijaznili, da živimo ob 
odlagališču sadre, da nas voda 
tu spodaj ne vznemirja več, pa 
naj se spet vse začne znova...,« 
so obupani krajani dela Proseniš-
kega, ljudje, ki živijo v petnaj-
stih gospodinjstvih v hišnih šte-
vilkah od 1 do 7a in so neposred-
ni sosedje odlagališča Za travni-
kom. »Kakšno podeželje? 1\i ima-
mo zdaj industrijsko cono!« 

Pa na Proseniškem ni bilo vselej 
tako. Krajani se še spomnijo živ-
ljenja do konca osemdesetih let, ki 
je bilo naravnost idilično. Na nek-
danjo pravljico danes spominja le 
še razgibana pokrajina na vzpetini 
zgolj streljaj, dobrih 5 kilometrov 
iz Celja, odkoder je čudovit raz-
gled na vse strani. Proti vzhodu na 
šentjursko stran, s prelepo cerkvi-
co sv. Rozalije v ospredju, na za-
hodno stran pa se kot na dlani raz-
teza knežje mesto. Tudi cinkarniš-
ko odlagališče sadre Za travnikom 
na prvi pogled ni moteče; če imaš 
srečo in se pripelješ v kraj takrat, 
ko na gladini ni spenjene rumen-
kaste brozge, ki še najbolj spomi-
nja na smetano... In, še dodajajo 
neposredni sosedje zatravniškega 
jezerca, če ne smrdi! Smrdi pa ob-
časno; najpogosteje ob slabem vre-
menu, ko je nizek zračni tlak. 

»Zdaj, ko se nam napovedujejo 
novi posegi v prostor pred našimi 
vrati, krajanom Proseniškega sto-
jijo trdno ob strani v krajevni skup-
nosti Blagovna in šentjurski obči-
ni,« začenja pripoved Ivan Lubej, 
ki ima na svojem domu sicer hišno 
številko Ogorevca in sodi v občino 
Štore, a ker meje nikoli niso po-
tegnjene naravnost, se njegova do-
mačija zajeda v Proseniško. Sam 
je ogorčen, ker so občinski svetni-
ki v Štorah spomladi brez posebne 
razprave sprejeli osnutek predla-
ganih sprememb zazidalnega načrta 
za območje Za travnikom. »A ka-
ko naj bi bilo drugače? Čeprav sem 
župana Franca Jazbeca osebno pro-
sil, naj poskrbi za dobro predsta-
vitev problematike, je javno obrav-
navo sklical med delavnikom, ob 
12. uri. Potem pa veste, kakšna ude-
ležba je bila!« 

Po zagotovilih predsednika Sveta 
KS Blagovna Jožefa Gajška in šent-
jurskega župana Jurija Malovrha, 

se takšna zgodba v Šentjurju ne bo 
ponovila. Kljub temu, da so s pred-
laganim prehodom na suh način od-
laganja sadre Za travnikom že so-
glašali celjski mestni in štorski ob-
činski svetniki, v Šentjurju zadeve 
ne bodo niti obravnavali vse dotlej, 
dokler ne bo soglasja med neposred-
no prizadetimi krajani in Cinkarno. 
Pa je slednje sploh mogoče? 

Obljube so hitro 
pozabljene 

v Cinkarni Celje so v osemdese-
tih letih polnili odlagališče sadre v 
Bukovžlaku in iskali najustreznej-
šo lokacijo za novo, ko bo slednje 
napolnjeno. Našli so jo streljaj proti 
vzhodu, na meji s šentjursko - da-
nes, po reformi lokalne samouprave 
pa na tromeji še s štorsko občino. 

»Že takrat so nas v Cinkarni po-
zvali, naj povemo, kaj hočemo ozi-
roma kako si predstavljamo življe-
nje v neposredni soseščini odlaga-
lišča,« začenja pripoved Rudolf Le-
Ijak. »Sam sem jasno povedal, da 
v takšnem okolju nočem živeti in 
predlagal zamenjavo svoje doma-
čije s travnikom, njivo, sadovnja-
kom in vinogradom za ustrezno kje 
drugje v šentjurski občini. Pristal 
sem tudi na prodajo, pa bi si po-
tem za družino sam iskal nov dom,« 
pripoveduje in kaže zapisnik, v ka-
terem se je njegova zahteva spre-
menila v željo. Leljakovi so eni ti-
stih, ki se z odlagališčem niso ni-
koli sprijaznili. Potem ko so odla-
gališče koncem leta 1991 začeli pol-
niti, so razmišljali le še o prodaji 
svoje domačije. Zanjo in za gostiš-
če Mirni kotiček, ki so ga vmes od-
prli, so imeli tudi že kupca: »Zdo-
mec je bil, nad pokrajino in poses-
tvom navdušen je ponujal 300 ti-
soč nemških mark. O jezercu pod 
domačijo mu nismo podrobno raz-
lagah... Potem pa je naslednje ju-
tro, namesto z napovedano polo-
vico kupnine, prišel le povedati, da 
ga življenje ob sadri ne zanima...« 
Kupca so iskali tudi v celjskem pod-
jetju za posredovanje v prometu z 
nepremičninami Premius, od ko-
der pa je spomladi leta 1996 Le-
Ijak dobil dopis, da naj razmisli vsaj 
o prepolovitvi kupnine, v kolikor 
sploh želi skleniti kupoprodajno po-
godbo, saj »interesenti na osnovi 
ogleda na terenu odstopajo od na-
kupa zaradi katastrofalnega pogle-
da na deponijo oziroma kloako«. 

Slabe izkušnje s poskusi prodaje 
imajo tudi drugi krajani. »Hiša gre 
v promet le, če spustiš ceno pod 

vsako normalno mejo,« pravijo in 
kot primer navajajo sosedo, ki je 
svojo na 80 tisoč mark ocenjeno 
premoženje na koncu prodala za 
30 tisočakov. 

V Cinkarni Celje so krajanom ob 
ureditvi odlagališča Za travnikom 
obljubili tudi ozelenitev na vzhod-
ni strani jezerca, a dreves oziroma 
zelene zavese, ki bi hiše, vsaj vi-
zualno, ločevala od odlagališča, še 
zdaj ni. Prav tako, dodajajo kraja-
ni, najverjetneje ni zadostnega do-
toka vode, saj se na gladini neneh-
no pojavlja spenjena rumenkasta 
smetana, ki nastaja ob stiku sadre 
z zrakom. »Ali spuščajo v deponi-
jo preveč sadre ali pa premalo vo-
de, kdo bi vedel?« 

Naj jezerce 
zapolnijo in konec 

»Biti pameten za nazaj je lahko. 
Zdaj je, kar je,« priznavajo. Tisti, 
ki so z odlagališčem soglašali ko-
nec osemdesetih let, danes nikakor 
ne bi. Prav tako bi bili proti tudi 
mlajši krajani, ki so z gradnjo od-
lagališča odraščali, danes pa so pred 
odločitvijo, kakšno naj bo njihovo 
življenje prihodnja leta. 

Kar nekajkrat so od pomladi sem, 
ko je bila v KS Blagovna javna raz-
grnitev predlaganega prehoda iz 
mokrega na suh način odlaganja sa-
dre, na Proseniškem sedeli skupaj. 
Krajani so danes enotni, v veliki me-
ri pa jih veže nezaupanje do Cin-
karne. Nenazadnje so se vsi nepo-
sredno prizadeti krajani s predstav-
niki Cinkarne nazadnje pogovarjali 
12. oktobra, na tem srečanju pa so 
jim obljubili, da se bodo glede mo-
rebitne odškodnine individualno 
pogovorili z vsakim od prizadetih 
najkasneje v enem mesecu. »Minil 
je mesec in en teden, iz Cinkarne 
pa ne duha, ne sluha,« pravi Mile-
na Gračnar in dodaja, da so kraja-
ni proti predlaganemu izračunu 
ekološke rente. »Odškodnino bi 
nam individualno izračunavali glede 
na oddaljenost, na vidnost odlaga-
lišča in na to, ali smo avtohtoni ali 
priseljeni krajani. Za izhodišče sled-
njega je vzeto leto 1992, naše otro-
ke, rojene po tem letu pa Cinkarna 
ne šteje za avtohtono prebivals-
tvo...« 

Prav nihče med deseterico kra-
janov, s katerimi smo se v soboto 
popoldne pogovarjah, ne opore-
ka pojasnilom strokovnjakov iz 
Cinkarne Celje, podatkom iz štu-
dije vphvov na okolje ter meritvam, 
ki so bile opravljene o morebitni 
škodljivosti odloženih snovi. »A 
vedeti je treba, da so bile meritve 
opravljene v laboratorijih, kako pa 
bo v naravnem okolju?« opozarja 
Srečko Kruleč. »Že zdaj, ko je sa-
dra odlagana na moker način, se 
ob močnem vetru praši naokoh. 
Kako pa bo brez vode?« se sprašu-
je Jože Kruleč, ki mu je jasno, da 
10 mikronov drobceni delci niso 
s prostim očesom niti vidni, a ko 
jih je več skupaj... In v dveh deset-
letjih se jih bo zagotovo nabralo 
veliko. 

Krajane skrbi lastno življenje. Že-
lijo si miru, tega pa s prehodom iz 
mokrega na suh način odlaganja sa-
dre ne bodo imeli. Zato vztrajajo, 
naj Cinkarna odlagališče Za trav-
nikom po mokrem načinu odlaga-
nja sadre zapolni do konca, potem 
pa naj Proseniško in ljudi, ki živi-
jo v teh krajih, pusti pri miru. Dru-
ga ponudba - za primer, da si Cin-
karna resnično tako močno želi su-
hega načina odlaganja sadre in ver-
jame vanj - je povsem konkretna 
in nedvoumna: »Naše premoženje 
naj odkupijo po ceni, ki nam bo 
omogočala enakovreden standard 
življenja kje drugje. Pa se bomo od-
selih!« 

Želimo si dobrih 
sosedov 

Za urejanje odlagališča sadre Za 
travnikom je v Cinkarni Celje ves 
čas odgovoren pomočnik general-
nega direktorja Dani Podpečan, ki 
tudi zdaj pravi, da si na Proseniš-
kem resnično želijo dobrih sose-
dov. 

»Neposredno prizadetim kraja-
nom smo - glede na to, da gre re-
snično za nove moteče činitelje v 
okolju - pripravljeni izplačati odš-
kodnino. O tem se bomo, zaradi 
zapletov, ki smo jih imeli s selitvi-
jo uprave in še nekaterih drugih ob-
jektivnih težav, pogovorili v roku 
enega meseca. Pripravljeni smo od-
govoriti na prav vsako vprašanje in 

teh je bilo zadnje mesece veli 
Krajani so zahtevali vedno novi 
nove podatke in zagotovila,« poj 
njuje in dodaja, da zaenkrat, | 
kler ne bo mogoče poskusno 
to vanje, drugačnih meritev ka 
stih, ki so opravljene v laborat 
jih, v Cinkarni ne morejo zagi 
viti. »Krajanom ponujamo sod 
vanje, nenazadnje tudi nova delo 
mesta, ki bi jih z ustrezno izob 
bo, seveda, prednostno dobili 
mačini.« Očitke o slabih izkuši 
krajanov s Cinkarno zavrača, 
da za ozelenitev vzhodnega roba 
lagališča Za travnikom še ni | 
pozno, v primeru smradu pa jel 
jane sam večkrat pozval, naj te 
jave prijavijo okoljskemu inši 
torju. 

»Cinkarna Celje ima Za tra' 
kom dovolj zemljišča, domaČi 
dodatne zemlje na območju i 
seniškega ne potrebujemo. V 
šem interesu je, da tam živijo Ij 
je, si pa želimo dobrih sosedi i 
zaključuje Podpečan in dodaja i 
imajo v podjetju tudi posluh za, 
datne zahteve KS Blagovna. C 
kodninskega zahtevka za rek| 
strukcijo regionalne ceste od fl 
s celjsko občino do križišča na I: 
seniškem, vključno z avtobusno i 
stajo, ter izgradnje dvooddelčn i 
vrtca pri POŠ Blagovna sicer nei 
rejo izpolniti vnaprej, so pa s' 
paj z ostahmi pristojnimi prip'| 
Ijeni obe naložbi sofinancirati v 
slednjih osemnajstih letih. . 

Če bo seveda prišlo do dogo^ 
in bo suho odlaganje sadre Za C , 
nikom sploh še mogoče. Projek' 
gradnje obrata za filtriranje sa j 
-z ostalo infrastrukturo namreč" 
rokovniku zamuja skoraj že en' ^ 
to. Spremembe in dopolnitve ^ 
stoječega zazidalnega načrta s" ^ 
le predvidene za letošnji mareĉ  ^ 
daja enotnega gradbenega doV̂  ^ 
nja za april, zaključek mon^, 
opreme v objekt (ki ga še ni) ^ ^ 
slednjih dneh, začetek posk̂ "̂  
ga obratovanja pa z letošnjinj ^ 
cembrom. Medtem pa se od'̂  ^ 
lišče Za travnikom polni in z''' ^ 
zgoditi, da bo prostora za suho ^ 
laganje sadre preprosto zm '̂̂  
lo. I 

IVANA STAME '̂ 

Pogled na domačije bi bil preko odlagališča Za travnikom prav lep, če se na vodni gladini ne bi nabirala rumenkasta smeta 
ki po zagotovilih krajanov občasno tudi hudo smrdi. 

Marjan Kožuh, ki živi na le kakšnih 30 metrov oddaljeni domačiji od odlagališča, 
lahko iz vinograda skoraj dobesedno stopi v sadro. 



T i h a e p i d e m i j a 
icriiicili icosti 

j Jeoporozo lahko premagamo s telovadbo, zdravili in ustrezno prehrano - Pomagajo tudi antiosteoporotični psi 
1 in stare šlape v smeteh 
eoporoza v Evropi pri-
le eno od treh žensk in 
lod desetih moških, sta-
I od 50 let. Pogosto jo 
ujejo »tiha epidemija«, 
|ub njeni razširjenosti 
premalo vemo in jo pra-
la pozno odkrivamo. 
9 pa bi morali misliti že 
ojih otrocih, 
ob uravnoteženi prehra-
iovolj kalcija in vitamina 
EZ nepotrebnih shujševal-
iet, ob telesni aktivnosti, 
kajenja, alkohola in dru-
trupov, bodo njihove ko-
asle močne. Zamujene-
itretjem desetletju ne mo-
I več nadomestiti, lahko 
I vedno, tudi v visoki sta-
upočasnimo procese, za-
aterih postajajo naše kosti 
e in lomljive. Vredno se 
tmditi - v Sloveniji letno 

Erajo več kot dva tisoč 
jenih kolkov, ki so pra-
la posledica osteoporo-
retjina jih ne preživi pr-
leta po operaciji, druga 
la nikoli več ne shodi... 

in kako je mogoče na-
tudi takrat, ko je bole-
etu, nam nazorno pred-
ijo članice celjskega druš-
)lnikov z osteoporozo. 

»bre misli se 
lirenašajo 
čelo se je z bolečinami 
u. K sreči je moj zdrav-
koj posumil na osteopo-
n me poslal na slikanje, 
ium potrdilo,« pripove-
'3-letna Marjana iz Ce-
'ojem soočenju z osteo-
0, ki se je pojavila kot 
lica prejšnjih bolezni, 
ačetka prvotne bolezni 
lava osteoporoze je mi-
- let. Na nevarnost sem 
>ozorjena, a me je vsee-
senetilo. K sreči so v Celju 
^ ustanovili društvo bol-
•steoporozo, ki mi je iz-
' pomagalo na poti spre-
ija načina življenja. Ne-
iljivo je, da imaš vedno 
3, ki ga lahko pokličeš, 
nisi sam. Začela sem 
spremenila prehrano in 

kar je najpomembnejše, začela 
sem misliti pozitivno.« 

»Ko se ti poslabša bolezen, 
pridejo sotrpinke, predlagajo 
novo zdravilo, ki da ti bo za-
gotovo pomagalo. Dobre mi-
sli se prenašajo z ene na dru-
go,« ji potrdi 54-letna Kristi-
na Cizej iz Latkove vasi. Tudi 
pri njej so se pričele težave z 
bolečinami v križu in drugih 
kosteh: »Po vrsti pregledov so 
potrdili osteoporozo. Šla sem 
v knjigarno in kupila knjigo o 
tej bolezni, nato sem poklica-
la v društvo v Ljubljano. Po-
vedali so mi, na koga se lahko 
obrnem v Celju. Kmalu po ti-
stem smo že imele društvo. Ni-
smo bile več prestrašene - pri-
čele smo se boriti!« 

»Sem srčna bolnica pod dol-
goletno terapijo zdravil za red-
čenje krvi, kar je tipična indi-
kacija za osteoporozo, ki mi 
seveda ni prizanesla. Odkrili 
so mi jo po operaciji na odpr-
tem srcu. Kmalu po tem se nas 
je zbralo dvanajst sotrpink, trd-
no odločenih, da ustanovimo 
društvo. To je bilo junija 1997, 
od besed do dejanj pa je bila 
kratka pot. Jeseni istega leta 
je Društvo bolnikov z osteo-
porozo Terme Zreče - Celje v 
polnosti zaživelo,« opisuje svo-
je srečanje z boleznijo in us-
tanovitev društva njegova pred-
sednica, 62-letna Eva Orač. 

Več kot 
plavanje 

»Ponedeljki, ko hodimo na 
hidrogimnastiko v Terme Zre-
če, so izredni. Že po poti iz-
menjamo najnovejše recepte, 
vse ostalo se zmenimo v baze-
nu. Ena naših starejših članic 
si je vedno želela preživeti do-
pust v toplicah. Zdaj te želje 
nima več, saj ji tedensko pla-
vanje povsem zadošča. Od za-
četka hidrigimnastike v Zre-
čah je bil naš boter Matjaž Lov-
šin (do svoje prerane smrti je 
bil vodja zdravstva v Termah 
Zreče - op. p.). Vsak ponede-
ljek nas je čakal, povprašal, 
kako je z nami, če katero kaj 
boli, poskrbel za preglede pri 
drugih zdravnikih... Postal je 
naš prijatelj. Pogrešamo ga,« 
povzema čustva vseh Kristina 
Cizej. 

Članice društva bolnikov 
z osteoporozo bodo med 26. 
novembrom in 10. decembrom 
v okviru akcij Celje -zdravo 
mesto pripravile v avli Cen-
tra Interspar ter v mestnem 
središču več predstavitev os-
teoporoze - tihe epidemije, ki 
jo lahko vsak sam ustavi. 

Seveda ne pozabijo pohva-
liti kakovostnih predavanj 
mag. Aleša Demšarja in doc. 
dr. Radka Komadine, pa tudi 

farmacevtke Lorene Hus, ki jih 
zna navdušiti za zdravo p re 
hrano. 

Telovadba in 
hoja 

»ženskam priporočam, naj 
si vzamejo čas in hodijo. Me-
ni se je predvsem zaradi red-
ne hoje zdravje zelo izboljša-
lo. Priporočam, da si za hojo 
izberejo hribček s kakšnih 200 
do 300 metrov višinske razli-
ke. Malo se je treba spotiti,« 
poudarja svoje izkušnje Kri-
stina Cizej. Vse pa se strinja-
jo, da je skoraj najpomembnej-
še poglavje v njihovem novem 
življenju redna telovadba. 

»Redno, organizirano telo-
vadbo imamo v telovadnici v 
celjski bolnišnici. Ob torkih 
in četrtkih se v njej zvrstijo po 
tri skupine s 16 udeleženka-
mi. Sodelujejo tudi fiziotera-
pevtke. Po ena skupina redno 
telovadi tudi v Vojniku, kjer 
nam je prostor odstopila psi-
hiatrična bolnišnica, v Zrečah 
in v Žalcu,« pripoveduje 60-
letna Mariča Burnik iz Celja. 
»Seveda pa ta telovadba ne za-
došča. Zanjo je treba poskr-
beti vsak dan. Sama ji name-
nim vsako jutro pol do triče-
trt ure. Delam vse vaje, ki smo 
se jih naučile in počutim se 
enkratno.« 

»Več kot polovica članic 
društva je že imela zlome. S 
telovadbo pa krepimo mišič-
ni oklep. Držimo se bolj zrav-
nano, smo bolj sproščene pri 
hoji, bolj samozavestne, pred-
vsem pa znamo tudi pasti, ne 
da bi se polomile,« dodaja k 
pomenu telovadbe Eva Orač 

»Gibanje je za bolnice z os-
teoporozo izjemno pomem-
bno,« poudarja tudi fiziater 
mag. Aleš Demšar, dr. med. 
»Na fizioterapiji sicer vsako 
naučijo ustrezne telovadbe, a 
brez vsakodnevnega izvajanja 

ni nič. Za tiste, ki se izredno 
težko prisilijo h gibanju, pri-
poročam tako imenovane an-
tiosteoporotične pse. Najboljši 
so mali lovski psi, pa tudi pu-
dlji so čisto v redu. Vsakega 
psa je treba dnevno voditi na 
sprehode in to je najpomem-
bnejše. ..« Nikoli pa tudi ni od-
več nasvet o odstranitvi arhi-
tektonskih ovir. Za slabše gib-
ljive, starejše ljudi je lahko uso-
den že predpražnik, drseča pre-
proga, prenizka ograja na stop-
nišču, slaba razsvetljava v kleti 
ali celo neprimerni copati. 
»Stare šlape vrzite v smeti in 
se primerno obujte tudi za do-
ma,« navrže samo na videz ne-
pomemben nasvet mag. Dem-
šar. 

Agresivna 
zdravila 

žal brez zdravil pri osteo-
porozi ne gre. »Po letu dni 
zdravljenja se mi je stanje ne-
verjetno izboljšalo. Obreme-
njujoče je le, ker moramo tab-
lete jemati vsak dan. V lekar-
nah že imajo zdravila, ki jih 
je treba vzeti samo enkrat te-
densko, a so na negativni li-
sti,« potoži Mariča Burnik, Eva 
Orač pa dodaja: »Zdravila so 
agresivna ali pa ne pomagajo. 
Tudi novo zdravilo je agresiv-
no, vendar težave zaradi red-
kejšega jemanja zbledijo. Ima-
mo že izkušnje s predhodni-
kom tega zdravila - pri vseh se 
je bolezenska slika izboljša-
la, a smo ga opuščale zaradi 
težav z želodcem.« 

Naj živi zeleno! 
Dekleta (le kako drugače bi 

rekli ženskam s toliko energi-
je?) so seveda tudi polna do-
brih nasvetov o prehrani. »Izo-
gibati se moramo beli smrti: 
beli moki, belemu sladkorju, 
belemu rižu in soli. Edino do-
bro belo je mleko, a tudi z njim 

ni dobro pretiravati. Nikakor 
pa ne moremo zgrešiti, če se 
odločimo za zeleno: temno ze-
len stročji fižol, brokoli, br-
stični ohrovt, grah, zraven pa 
še korenček in cvetača. To je 
pravo. In prav nič časa ne vza-
me, če damo vse to kuhati v 
soparo, ki smo jo odišavili z 
di^vnicami. Ko se skuha ko-
silo za družino, ki ni nujno lju-
biteljica zelenjave, je kuhan 
tudi naš obrok. Ja, pa na velik 
krožnik zelene solate ne po-
zabite. Odlična je kot pred-
jed. ..« Nasveti kar vrejo iz njih, 
pa tudi opozorila, da naj ne 
nasedamo vsem mogočim re-
klamam o dodanem kalciju. 
O alkoholu, kavi, gaziranih pi-
jačah in za kosti podobno ško-
dljivih zvarkih ne govorijo, ker 
je samo po sebi umevno, da 
se jih na daleč izogibajo. Naj-
boljša je navadna voda, zatr-
jujejo. 

Namesto od 
fotelja do 
hladilnika 

»Društva za osteoporozo 
so izredno pomembna. Ne 
smemo pozabiti, da marsi-
kateri starejši človek ne ho-
di več nikamor. Niti na ka-
vico niti na klepet. Pot od 
fotelja do hladilnika je nje-
gov edini sprehod. Članstvo 
v društvu pa ga pot&gne iz 
osame, mu zagotavlja druž-
bo, kolikor si je želi, pred-
vsem pa ga zvabi iz hiše: na 
telovadbo, na kopanje, na 
sprehode v družbi... Društva 
so izredno pomembna tudi 
kot del civilne družbe. Čla-
nice lahko dosežejo morda 
več kot mi zdravniki, pa naj 
gre za opozarjanje na nuj-
nost uvrstitve določenega 
zdravila na pozitivno listo 
ali pa - upam, da bodo us-
pele - da dosežejo brezplač-

no slikanje mineralne kost-
ne gostote,« ocenjuje pomen 
društev magister Demšar. 

Znanilec osteoporoze je 
zlom koželjnice na tipič-
nem mestu ob zapestnem 
sklepu. Nastane običajno 
pri padcih iz stoječega po-
ložaja na roko. Starost poš-
kodovancev je povprečno 
55 let. Približno 5 do 10 let 
so starejši bolniki, ki išče-
jo pomoč zaradi sesedanja 
hrbteničnih vretenc. Teža-
ve se pojavljajo postopno, 
osteoporozo pa odkrijejo 
naključno ob pregledu za-
radi bolečin v hrbtu. S temi 
zlomi se manjša bolniko-
va telesna višina, v hujših 
oblikah se pojavi grba. Po 
65 letu starosti se tem zlo-
mom po pogostosti pridru-
žijo zlomi zgornjega dela 
stegnenice (v žargonu ime-
novani zlomi kolka). 

Ob tem pa celjsko društvo, 
ki vključuje 221 članic iz šir-
šega celjskega območja in de-
luje preko šestnajstih pover-
jenic v različnih krajih, sploh 
nima svojega društvenega 
prostora, kjer bi se lahko se-
stajale, kamor bi lahko pri-
hajali novi člani, kjer bi ime-
le vsaj telefon, po katerem 
bi jih vsakdo lahko poklical. 
Morda se bo to kmalu spre-
menilo, saj se v Mestni obči-
ni Celje že dogovarjajo za po-
moč pri ureditvi sedaj praz-
nega prostora, ki bi ga bile 
pripravljene deliti z drugimi 
humanitarnimi društvi. Ve-
do pa tudi, da so na voljo klet-
ni prostori na Gregorčičevi 
7, v neposredni bližini zdravs-
tvenega doma in bolnišnice. 
To bi bilo pa že kar idealno, 
se strinjajo. 

MILENA B. POKLIČ 
Foto: ARHIV DBO 

leta 1990 je po kopen-
nski konferenci osteo-
za definirana kot najpo-
!jša presnovna bolezen 
i, ki jo označuje majh-
»stna masa, mikroarhi-
me spremembe kostne-
iva (kost postane podob-
audi namesto ementa-
) pa vodijo k večji krh-
kosti in zato večjemu 

inju za zlom. Osteopo-
delimo na primarno ter 
udarno, ki nastane kot 
dica drugih bolezni ali 
'anja toksičnih snovi na 

Žoge in elastične trakove so si kupile same, saj vedo, da brez vsakodnevne telovadbe ne gre. 



GOSPODARSTVO 

Kdo da več? 
Pred epilogom pivovarske nanizanke, a konca letos ne 

bo - Belgijci za Unionovo delnico ponujajo 73 tisočakov, 
Laščani bistveno več - Koliko, ostaja še skrivnost! 

Belgijski Interbrevv je v po-
nedeljek Agencijo za trg 
vrednostnih papirjev in 
Urad RS za varstvo konku-
rence obvestil, da namera-
va objaviti javno ponudbo 
za odkup preostalih delnic 
Pivovarne Union po ceni 73 
tisoč tolarjev za delnico. Na-
poved je rezultat dogovora 
o strateškem partnerstvu, ki 
sta ga Interbrevv in Pivovar-
na Union sklenila 12. okto-
bra. Uprava Ljubljanske 
borze je zaradi varstva in-
teresov vlagateljev začasno 
ustavila, v torek pa sprosti-
la trgovanje z rednimi Unio-
novimi delnicami. A zani-
manje za ljubljanske pivo-
varje ni prav nič uplahnilo 
v Laškem, kjer so že v petek 
navezali stike s kapitalsko 
in slovensko odškodninsko 
družbo (Kad in Sod), ki ima-
ta skupaj 22,6-odstotni de-
lež Uniona. 

Koncem Interbrevv je dru-
ga največja pivovarna na sve-
tu. Sedež ima v Belgiji, po vsem 
svetu pa zaposluje preko 34 
tisoč ljudi. Poslovno logiko so 
zasnovali na kombinaciji moč-
nih lokalnih in vodilnih sve-
tovnih blagovnih znamk, pi-
vo pa prodajajo v več kot. 110 
državah. Od prevzema Unio-
na si Interbrevv obeta okrepi-
tev svojega položaja na sloven-
skem trgu piva, ljubljanskim 
pivovarjem pa obljublja več-
je razvojne možnosti na do-
mačem in tudi trgih srednje 
in jugovzhodne Evrope. 

»Namera za javno ponud-
bo za odkup vseh preostalih 
delnic Pivovarne Union je v 
skladu z našo strategijo prido-
bivanja močnih lokalnih part-
nerjev na večjih trgih piva v 
srednji Evropi,« je za javnost 
povedal izvršni podpredsednik 
Interbrewja za srednjo Evro-
po Jaak De Witte. Predsed-
nik uprave Pivovarne Union 
Mitja Lavrič pa dodaja, da stra-
teško partnerstvo z Interbrevv-
jem, ki ga je potrdil tudi nad-
zorni svet družbe, Unionu nu-
di nove priložnosti za krepi-
tev blagovne znamke in za iz-
koriščanje zmogljivosti najmo-
dernejših polnilnih linij in po-

večevanje izvoza na evropske 
trge. Ponudbo Belgijcev za od-
kup delnic podpira tudi pred-
sednik NS Pivovarne Union Ja-
kob Piskernik, saj meni, da 
bo vsem Unionovim delničar-
jem omogočila, da na povsem 
transparenten način sprejme-
jo odločitev o prihodnosti pi-
vovarne v okviru veljavne slo-
venske zakonodaje in predpi-
sov. 

Laščami 
ponujajo več 
v Pivovarni Laško pojasnju-

jejo, da jih poteza konkuren-
ce ni presenetila, saj so jo pri-
čakovali že kar nekaj časa. Ob 
tem se tudi sami pogovarjajo 
z lastniki Uniona in so že v pe-
tek Kad in Sod ponudili od-
kup delnic; po bistveno višji 
ceni za delnico, kot jo ponuja 
Interbrew. 

In kakšna je ta cena? Pomoč-
nik direktorja pivovarne Boš-
ko Šrot trdi, da je ponudba za-
gotovo bistveno višja od tiste, 
ki jo dajejo Belgijci, kolikšna 
je ponujena cena in kakšen je 
predlagani aranžma odkupa, 
pa bodo v Laškem javnosti iz-
dali takoj, ko bo prišlo do 
(morebitnega) dogovora o na-
kupu delnic Pivovarne Union 
z družbama. Da je skrivnost 
težko ohraniti, pričajo tudi in-
formacije o za 5 tisočakov višji 
ponudbi Laščanov, ki so se v 
sredo pojavile v javnosti sicer 
neuradno, a prihajale naj bi iz 
zelo zanesljivih virov. Lašča-
ni Kad in Sod ponujajo tudi 
menjavo deleža za lastne del-
nice. Tako bi oba sklada po-
stala približno 30-odstotna last-
nika Pivovarne Laško, kjer bi 
bila združena večina industri-
je pijač Slovenije. Vrednost te-
ga lastniškega deleža je po 
mnenju Laščanov nekajkrat 
večja, kot lahko oba sklada tre-
nutno iztržita za svoje delni-
ce. Ob tem Šrot še dodaja, da 
bi imela združena industrija 
pijač Slovenije zanesljivo ve-
lik potencial rasti, še posebej 
na trgu bivše skupne države, 
kar bi lahko še dodatno pove-
čalo njeno vrednost. »Imamo 
svojo strategijo, od katere ne 
odstopamo. Naš namen je bil 

in ostaja tudi vnaprej združe-
vanje slovenske industrije pi-
jač,« je odločen Šrot. 

Scenarij, ici se 
še piše 

Vlagatelji in slovenski borz-
niki so soglasni, da je 73 tiso-
čakov za Unionovo delnico bis-
tveno prenizka ponudba. Za-
to je pričakovati (že napove-
dano) laško ponudbo, zatem 
pa spet višjo belgijsko... 

Zakon o prevzemih določa, 
da se lahko konkurenčna po-
nudba vloži po objavi prospek-
ta in najpozneje 10 dni pred 
iztekom prvotne ponudbe. V 
tem primeru se rok izteka pr-
votni ponudbi podaljša, razen 
v primeru odstopa. Delničar-
ji, ki so sprejeli prvotno po-
nudbo, lahko v primeru, da je 
zanje konkurenčna ugodnej-
ša, od le-te odstopijo. Seveda 
lahko Agencija za trg vrednost-
nih ponudb konkurenčno za-
vrne, če meni, da gre za špe-
kuliranje. 

Če pogledamo rokovnik, ki 
naj bi za prevzem Uniona za-
čel teči 19. novembra z obja-
vo Interbrevvjeve namere za 
javno ponudbo, potem mora-
jo Belgijci najprej do 26. no-
vembra in najkasneje do 19. 
decembra objaviti javno po-
nudbo in prospekt za odkup. 
Slednja morata biti delničar-
jem na vpogled najmanj 28 in 
največ 60 dni, kar pomeni, da 
se ponudba Belgijcev lahko iz-
teče najprej v drugi polovici 
januarja, najkasneje pa v dru-
gi polovici februarja. Od tega 
bo odvisna tudi vložitev kon-
kurenčne ponudbe, ki mora 
biti spet na vpogled od 28 do 
60 dni. V primeru, da bosta 
samo dve ponudbi, se razplet 
obeta najprej 15. marca, naj-
kasneje pa 8. aprila. 

Dotlej pa... Če nič drugega, 
bo naslednje tedne zagotovo 
hladna, bistra glava veliko več 
vredna kot hladno pivo. Na ra-
čunico, razmislek o tem, kje 
in kako čimveč iztržiti, s ščep-
cem špekulacije, seveda, pa je 
tudi nenazadnje oprta sloven-
ska pivovarska nadaljevanka. 

IVANA STAMEJČIČ 

Razvoj odvisen od 
županov in 
direktorjev 

GZS želi prispevati k bolj usklajenemu sodelovanji 
gospodarstva in lokalnih oblasti - Razvoj regij bo 

odvisen od uspehov podjetij 
Vključevanje Slovenije v 

Evropsko unijo ni ekonom-
ski, temveč politični izziv, 
saj je naša država v eko-
nomskem pogledu že v uni-
ji, je na pogovoru z župani 
in direktorji celjske regije 
dejal predsednik Gospodar-
ske zbornice Slovenije Jož-
ko Čuk. Slovenija izvozi bli-
zu 60 odstotkov bruto do-
mačega proizvoda in je ena 
najbolj izvozno usmerjenih 
držav v Evropi. 

V prvih devetih mesecih je 
slovensko gospodarstvo pro-
dalo na tuje za dobrih 7 mi-
lijard dolarjev blaga, od te-
ga kar dve tretjini na trge 
Evropske unije. Po osem od-
stotkov celotnega izvoza je 
šlo na Hrvaško in v države 
Cefte. Letos se je znova moč-
no povečal izvoz v države nek-
danje Sovjetske zveze, zlasti 
Rusijo, ter v Bosno in Herce-
govino in v ZRJ. Zaradi vi-
soke stopnje rasti, ki je že ne-
kaj let nad evropskim pov-
prečjem, Slovenija dohiteva 
Evropsko unijo in je po bru-
to družbenem proizvodu na 
prebivalca že prehitela neka-
tere države članice. Sloven-
sko gospodarstvo zadnja šti-
ri leta ustvarja neto dobiček, 
ki je lani znašal 118 milijard 
tolarjev. Razveseljivo je, da 
podjetja znatni del dobička 
usmerjajo v nakup opreme 
in v druge naložbe, krepi se 
tudi internacionalizacija po-
slovanja. 

Podatki so vsekakor spod-
budni, vendar je sUka neko-
liko manj rožnata, če primer-

jamo posamezne regije zno-
traj Slovenije. Številke na-
mreč razkrivajo, da se razli-
ke povečujejo in ne zmanj-
šujejo, nekdaj dobro zastav-
ljen policentrični razvoj pa 
se prevrača v močan centra-
lizem. Tudi za celjsko regijo 
je značilno, da ekonomski ka-
zalci niso sorazmerni z nje-

no velikostjo. Ker se bc 
doče vse odvijalo na ra) 
gij, bo treba najprej ra2 
vanje razvoja spreme 
glavah, meni Jožko 
Predvsem pa se moraj 
ki so odgovorni za n 
sprijazniti z dejstvom, c 
mo od Evrope dobili ma 
si nadejamo. Tuja fin^ 
pomoč bo samo »zači 
k tistemu, kar imamo: 

Največ prihodka v cf 
regiji ustvarijo Engn 
Cinkarna, Elektro C 
Unior, Pivovarna Laški 
pos. Steklarna Roga 
CMC, Mlekarna Celei 
Papirnica Radeče. Pod 
ku so največji Pivov 
Laško, Cinkarna, Engn 
Unior, Merkscha, Std 
na Rogaška, Etol, Atn 
Hypo banka, največji z 
slovalci pa so Unior, i 
karna. Steklarna RogJ 
Elektro Celje, Tovarni! 
gavic Polzela, Engrotui 
met, TT Prebold, Sipi] 
pirnica Radeče. 

Razvoj vsake regije tU 
rej še naprej odvisen ô  
nih najpomembnejših 
jetij. Tega se morajo 
dati tako gospodarstv 
kot župani, zato moraj 
prej začeti pogovore o 
kako bodo podprli druj 
gega in kako bodo na 
ski ravni usklajeno so 
vali pri načrtovanju ra 
ne politike. 

JANJA INT! 
Foto: GAŠPER DON 

Predsednik GZS Jožko Čuk: »Gos-
podarska zbornica se lahko zara-
di svoje regionalne organizirano-
sti zelo uspešno vključi v pripravo 
in izvedbo regionalnih razvojnih 
programov. Pri tem želimo tesno 
sodelovati z župani, ki so zelo po-
membni povezovalci celotnega 
družbenega življenja na lokalni rav-
ni. Regije oziroma pokrajine nima-
jo pravno-formalne podlage in ker 
je občin vse več, je njihovo delova-
nje težko usklajevati. Na osnovi 
dosedanjih izkušenj ugotavljamo, 
da se bo gospodarstvo moralo bolj 
vključiti v nastajanje regionalnih 
programov. Od tega, kaj se bo do-
gajalo v ključnih podjetjih, ki so 
nosilci razvoja, bo odvisen tudi ce-

lotni razvoj neke regije.« 

Po požaru še boljši 
Steklarna Rogaška bo da-

nes, v četrtek, uradno od-
prla prenovljeno kislinsko 
polirnico, ki jo je januarja 
letos uničil požar, namenu 
pa bodo predali še nov la-
boratorij in obrat za pripra-
vo zmesi ter trgovino z ga-
lerijo, ki so jo pred kratkim 

uredili v poslovnem centru 
Tempel. 

V sanacijo polirnice so vlo-
žili preko 600 milijonov to-
larjev, zdaj pa so vse nalož-
be usmerili v izgradnjo nove 
elektro peči in nove proizvod-
ne dvorane, ki bo po tehno-
logiji med najbolj sodobni-
mi v Evropi. Gre za 2,5 mili-
jarde tolarjev vredno nalož-
bo, s katero bodo dosegli še 
boljšo kakovost izdelkov in 
večjo izkoriščenost proizvod-
nih zmogljivosti. V Steklar-
ni Rogaška načrtujejo, da bo-
do letos ustvariU 9 mihjard 
in 600 milijonov tolarjev pri-

hodkov in 460 milijone' 
larjev dobička. Okrog2 
lijonov dolarjev, oziron' 
odstotkov vseh prihodke 
bi zaslužih s prodajo kt 
n ih izde lkov v Združen 
žave Amerike. Zaradi 
sije v Ameriki, ki naj ^ 
predvidoma dosegla v<' 
polovici prihodnjega le' i 
v steklarni začeli povef ( 
izvoz na druga tržišča^ 
pravljajo pa še nekaj d' i 
ukrepov, s katerimi h 
omiliti posledice mani s 
povpraševanja na svojefl i| 
pomembnejšem tržiŠ '̂ j 

Gostinstvo brez nadzornikov 
Delničarji Gostinstva Ce-

lje, ki je pred kratkim iz svo-
jega naslova tudi uradno iz-
brisalo ime Ingrada, so na 
nedavni skupščini kljub ne-
gativnemu mnenju nadzor-
nega sveta sprejeli poslov-
no poročilo za leto 2002 in 
sklenili, da bodo lansko iz-
gubo v višini 5,4 milijona 
tolarjev pokrili v breme re-
zerv. Zataknilo pa se je pri 
imenovanju novega nad-
zornega sveta. 

Direktor Gostinstva Franc 
Ramšak je povedal, da je pro-
ti predlogu uprave v imenu 
Ingrad koncema, ki je 42-od-
stotni lastnik podjetja, gla-

sovala njegova direktorica 
Beata Kanduti Šumej. Zani-
mivo je, da ni podprla niti 
kandidata koncema, nasprot-
nega predloga pa ni imela. 
Ramšak pravi,"da ga je tak-
šen razplet zelo presenetil in 
da ga nekoliko spominja na 
sejo novembra lani, ko skupš-
čina kljub pozitivnemu po-
slovanju in podpori nadzor-
nega sveta ni sprejela poslov-
nega poročila. Ker ga je iz-
podbijala direktorica koncer-
na. Na vprašanje, zakaj je gla-
sovala proti predlaganemu 
nadzornemu svetu, nam je 
Šumejeva odgovorila, da se 
v koncernu pač z njim niso 

strinjali, kaj več o zadevi pa 
ni hotela pojasniti. 

Ker so torej v Gostinstvu, 
kjer štirideset zaposlenih us-
tvari na leto okrog 300 mili-
jonov tolarjev prihodkov, os-
tali brez nadzornega sveta, saj 
je dosedanjemu potekel man-
dat, je uprava podjetja v skla-
du z zakonodajo že zaprosi-
la, naj nov nadzorni svet ime-
nuje okrožno sodišče. 

Gostinstvo je bilo kar ne-
kaj let v večinski lasti Ingrad 
koncema, nato pa je so z us-
pešno izvedeno dokapitaliza-
cijo znižali delež koncema na 
nekaj manj kot 42 odstotkov. 
Od letos je podjetje v večin-

ski, 53-odstotni lasti avstrij-
skega podjetja, ki želi delni-
ce odkupiti tudi od Ingrad kon-
cema, vendar se, kot pravi 
Ramšak, direktorica Šumeje-
va o tem ne želi pogovarjati. 
Čeprav naj bi še pred ne tako 
davnim časom napovedala, da 
bo koncem prodal svoj delež 
v Gostinstvu. JI 

PREJELI SMO : 
Prosim, da objavite popravek in zanikanje navedb ^ 

narke v članku z naslovom »V Ingradu odstavljajo«, ^ 
ustrezajo resnici in niso moja izjava. 

V Ingradu namreč ne odstavljajo. Vse spremembe 
govorjene sporazumno med bivšim in novim vodstvo' ^ 
nadzornim odborom. . 

Tudi navedba, da sem moteč element povezovanja 
da in Vegrada ter da je nova direktorica slabega ugleî '̂ P 
argumentirane, so neresnične in jih nisem izrekel. ^ 

Regija potrebuje močnega gradbenika in v Velenju'^ 
lju poznajo poti do tega. , 

VINKO DEP' 



GOSPODARSTVO 

Gorenje združuje 
lohištveno industrijo 
J novem podjetju bo delalo 950 ljudi - Na jugu že 70 prodajnih salonov 

Gorenja Notranje opreme 
Iničarji Gorenja Notra-
preme so na izredni 

„ sčini soglasno spreje-
fl ip o pripojitvi maribor-

ružbe Gorenje Interie-
I, e le za formalno zdru-
I obeh podjetij, saj so 
J jje Interieri že od za-
^ I tega leta v stoodstot-
I sti Gorenja Notranje 
I ae iz Velenja, 
s je povedal direktor ve-
I le družbe Gregor Ver-
] o se za združitev odlo-
, več razlogov, med naj-
, mbnejšimi pa sta racio-
, icija poslovanja in več-
islovna učinkovitost, 
ieno podjetje bo zače-
slovati 1. januarja pri-
jega leta, v njem pa bo 
ilenih 950 ljudi. Veči-
je iz Gorenja Notranje 
ne, ki je že doslej ve-
i največjega slovenske-
jizvajalca pohištva, 
'ezovanje pohištvenega 
ama se je v skupini Go-
pričelo že predlani, ko 
lična družba ustanovi-
renje Interiere, ki naj 
nosilec razvoja kuhinj-
pohištva v skupini. Lani 

so k Interierom priključili to-
varno pohištva Marles, nato 
pa je celotno podjetje na os-
novi pogodbe o odsvojitvi po-
slovnega deleža prešlo v last 
Gorenja Notranje opreme. 
Kot je znano, je v tem času 
matična družba Gorenje že 
postajala pomemben lastnik 
Notranje opreme, kjer si je 
letos pridobila tudi večinski 
delež. 

Cilj združitve velenjskega 
in mariborskega podjetja je 
predvsem povečanje prihod-
kov od prodaje v pohištve-
nem programu. Pričakujejo 
povečanje deleža na doma-
čem trgu, odločilne korake 
pa bodo naredili tudi na juž-
nih trgih, kjer imajo prednost 
pred ostalimi zlasti zaradi 
prepoznavanja blagovnih 
znamk Gorenje in Maries. Go-
renje Notranja oprema je že 
letos odprl številne prodaj-
ne salone na trgih bivše Ju-
goslavije. Kar štirideset jih 
imajo na Hrvaškem, dvajset 
so jih odprli v Bosni in Her-
cegovini, deset pa v Srbiji. 
Nekaj salonov je v njihovi la-
sti, večino pa so odprli v so-

delovanju z domačimi part-
nerji. 

Gregor Verbič pravi, da bo-
sta obe podjetji letošnje po-
slovno leto zaključili v skla-
du z načrti. V Notranji opre-
mi pričakujejo 6 milijard to-
larjev prihodkov in 240 mi-
lijonov tolarjev dobička, 
okrog dve milijardi tolarjev 
pa bodo s prodajo zaslužili v 
Gorenju Interieri. 

Gorenje 
kljubuje 
recesiji 

Skladno z napovedmi bo 
letos poslovala tudi celotna 
skupina Gorenje, kar že po-
trjujejo rezultati ob devetme-
sečju. Skupina je namreč v 
tem času ustvarila 114 mili-
jard tolarjev prihodkov od 
prodaje ter dve in pol mili-
jardi tolarjev čistega dobič-
ka. 

Kljub padanju gospodarske 
rasti in recesiji v svetu je ta-
ko skupina Gorenje v primer-
javi z devetimi lanskimi me-
seci povečala prihodke od 

prodaje za petino, čisti do-
biček pa za tretjino. Najbo-
lje so prodajali gospodinjske 
aparate, pohištvo in storitve. 
V skupini poudarjajo zado-
voljstvo ob dosežkih, saj so 
se tudi letos spopadali z ve-
liko konkurenco in pritiski 
na zniževanje cen, prihaja-
joča recesija pa se že kaže v 
zmanjševanju povpraševanja, 
zlasti na nemškem tržišču. 
Gorenje je zelo dobro poslo-
valo v Skandinaviji, prodaja 
pa raste tudi na trgih Vzhod-
ne Evrope. Vse bolje proda-
jajo tudi na trgih držav nek-
danje Jugoslavije, še posebej 
na Hrvaškem. Rezultate da-
je tudi strategija gradnje last-
nih in franšiznih prodajaln, 
ki so jo izpeljali na Češkem. 

Med naložbami v Gorenju 
opozarjajo na uspešna vlaga-
nja v razvoj gospodinjskih 
aparatov, zlasti novo genera-
cijo štedilnikov, hladilno-za-
mrzovalnih aparatov, viso-
koobratnih pralnih strojev in 
prenovljenih sušilnikov, naj-
večja pa je bila naložba v no-
vo galvano. 

JI, BS 

Boljša izbira v Debru 
ovsko podjetje Izbira 
ikega je včeraj odprlo 
^oma prenovljeno po-
0 enoto v Debru. Na-
je veljala 180 milijo-
)larjev in pomeni pe-
irednosti obsežnega 
licijskega cikla, s ka-
šo Laščani v nekaj le-
isodobili vseh svojih 
jst trgovin, 
lajne površine marke-
iodi odslej v kategori-

jo supermarketov, so z dozi-
davo povečali s 160 na 500 
kvadratnih metrov, trgovino 
so tudi na novo opremili ter 
uredili parkirišča in okolico. 
Kot je povedal direktor Ivan 
Grobler, so v Debru pravza-
prav zgradili popolnoma nov 
objekt, saj je od prejšnjega 
večji za trikrat. Poleg prodaj-
nih površin so povečali tudi 
skladiščne prostore, ki zdaj 
merijo 200 kvadratnih me-

trov, z dvanajst na petnajst 
pa se je povečalo tudi število 
zaposlenih. 

Izbira, ki letos po Grobler-
jevih besedah posluje dobro, 
saj je v prvih devetih mese-
cih povečala prihodke od 
prodaje za 8 odstotkov, bo v 
naslednjih treh ali štirih le-
tih začela graditi še nov na-
kupovalni center, za katere-
ga je v minulih dveh letih že 
kupila zemljišče. 

Z otvoritvijo nove trgovi-
ne so laški trgovci pričeli 
praznovati tudi 50-letnico 
podjetja, ki je bilo ustanov-
ljeno marca leta 1952. Da-
nes je v svoji branži pravi po-
sebnež, saj je eno redkih pod-
jetij, ki se ni pridružilo ka-
teremu od večjih poslovnih 
sistemov. In kot pravi Ivan 
Grobler, bo tako ostalo vsaj 
še nekaj časa. 

JI 

Barant 
gradi 
iladišča 
ohištveni industriji 
t na Polzeli se zave-
la morajo za dosega-
Ijših poslovnih rezul-
^polniti vrsto pogo-
ed katerimi je pove-
torilnost bistvenega 
la. 
zato so se odločili za 
3 dveh hal, v katerih 
^ladiščili gotove izdel-
ni od hal bo tudi nov, 
Iniško vodeni stroj za 
ivernih plošč. Ob bis-
ečji zmogljivosti stro-
> delavci lahko oprav-
Jgo zahtevnejše, a fi-
>Žje delo. Skupna pre-
iska vrednost 3500 
Hih metrov velikih hal 
otrebno opremo zna-
ij manj kot 400 mili-
olarjev, dela pa bodo 
ili še letos. 

T. TAVČAR Ena izmed hal. ki raste na Polzeli. 

FINANCE 
Vrednostni papiiji delniških družb 

Vrednostni papirji investicijskih družb 

Tečajnica 

Borzni indeksi 



NASI KRAJI IN LJUDJE 

Otroci drsali, 
starši nadrsaii 
Zaplet ob zaključku drsalnega tečaja se bo končal pri sodniku za prekrške 
Celjski vrtci pripravljajo 

v sodelovanju s Športno 
zvezo vsako leto drsalne te-
čaje na drsališču v Mest-
nem parku. Ob zaključku 
drsalnega tečaja otroci in 
vaditelji pokažejo staršem, 
česa so se naučili. Starši se 
teh zaključkov udeležuje-
jo v večjem ali manjšem šte-
vilu. Odvisno od časa pač, 
glede na to, da so zaključ-
ki vedno dopoldne. Doslej 
ni bilo slišati, da bi ob tem 
prišlo do zapletov. 19. ok-
tobra pa je bilo drugače. 
Pred drsališčem se je zara-
di napačnega parkiranja 
vnela pravcata mini vojna. 
Pred očmi otrok, seveda. 
Sprti strani sta bili: na eni 
strani starši, na drugi ob-
činska redarja, ki se jima 
je kasneje pridružila še po-
licija. Prava predstava za 
otroke! 

Eden od staršev, Igor Pin-
tar, dogodek opisuje: »Otro-
ci, ki obiskujejo program ma-
le šole v enoti Mehurček vrt-
ca Zarja, so imeli sredi ok-
tobra drsalni tečaj. Na zaklju-
ček tečaja smo prišli starši 
vseh otrok, kljub temu, da 
je bil delovni dan in da je za-
ključek med delovnim ča-
som. Tohkšna udeležba ni 
ravno običajna. Ko smo se 
pripeljali v park, so bila vsa 
parkirišča zasedena. Ni bi-
lo več časa, da bi vozila od-
peljali na parkirišče pri že-
lezniški postaji. Otroci ne bi 
razumeli, zakaj zamujamo. 
Zato smo vozila parkirali v 
parku nepravilno. Tako, da 
je del vozila zares stal na ze-
lenici. Ko je bilo tečaja ko-
nec, smo ugotovili, da sta 
medtem občinska redarja po-
pisala naše avtomobile in 
nam odmerila kazni. Te zna-
šajo za parkiranje na zeleni-
ci 20 tisoč tolarjev oziroma 
polovico manj, če znesek po-
ravnaš v treh dneh. 

Starši so se razburili, re-
darja pa sta jih podžigala s 
pikrimi pripombami. Vse to 
so opazovali naši otroci. Nato 
sta redarja, ki sta se bojda 
počutila ogrožena, poklica-
la še pohcijo, ki je prispela 
na kraj dogodka z več avto-
mobili. Dodatna prometna 
zmeda je nastala, ker je v 
park prihajala že skupina 
staršev, ki so imeli zaklju-

ček drsalnega tečaja za na-
mi.« 

Igor Pintar pravi, da sta re-
darja vztrajala, rekoč, da jih 
o dogodku ni obvestila no-
bena služba, sicer bi že zju-
traj postavili redarje, da bi 
bil parkirni prostor zagotov-
ljen. Starši so prepričani, da 
so redarji nalašč, prav v ča-
su zaključka drsalnega teča-
ja, pričeli popisovati avtomo-
bile. 

Triintrideset staršev je na-
to spisalo pritožbo, v kateri 
so pozvali inšpektorat mestne 
občine Celje, občinsko re-
darstvo, župana, oddelek za 
družbene dejavnosti, vrtec 
Zarja in Športno zvezo Ce-
lje, da proučijo njihovo po-
budo o zavrnitvi obvestila o 
prekršku, ki ga bodo prejeli 
zaradi napačnega parkiranja 
v parku. 

Romanje na 
občino 

štiri dni po dogodku so 
se predstavniki staršev in 
vseh vpletenih v dogodek se-
stali pri direktorici občin-
ske uprave Darji Pavlina. 
Sestanek je izzvenel v zna-
menju obžalovanja Mestne 
občine Celje za neljubi do-
godek. Vodja občinskega re-
darstva Vinko Andoljšek je 
podal še drugo plat meda-
lje: »Starši so spregledali 
vzrok za posredovanje po-
licije. Nekdo od prisotnih 
je namreč občinskemu re-
darju iz rok iztrgal fotoapa-
rat in iz njega odstranil film 
s posnetki napačno parkira-
nih vozil. Ker to pomeni ovi-
ranje uradne osebe pri oprav-
ljanju službene dolžnosti, 
smo za pomoč zaprosili Po-
licijsko postajo Celje.« 

Na sestanku so se dogovo-
rili, da organizatorji drsalnih 
tečajev v prihodnje poskrbi-
jo za parkirišča, ki jih bodo 
lahko uporabili obiskovalci 
prireditve. In dogovor so or-
ganizatorji spoštovali že te-
den dni kasneje. Sedaj na-
mreč ob vsakem zaključku 
drsalnega tečaja postavijo že 
zjutraj ob šestih v parku re-
darja, ki poskrbi za to, da je 
nekaj parkirnih mest na vo-
ljo za obiskovalce zaključ-
ka tečaja. 

V konkretnem primeru pa 
Vinko Andoljšek zagotavlja, 
da bodo ukrepali v skladu s 
predpisi. »Dva starša sta zne-
sek takoj poravnala, ostalim 
pa bomo te dni ponovno iz-
dali plačilni nalog, s katerim 
bodo morali poravnati man-
datno kazen v višini 20 tisoč 
tolarjev, v skladu z 18. čle-
nom Odloka o urejanju, vzdr-
ževanju in varstvu javnih in 
drugih zelenih površin v 
Mestni občini Celje. Mi de-
lamo skladno s predpisi, na-
ša redarja sta bila ob nelju-
bem dogodku v parku po 
službeni dolžnosti in tudi ni 
bilo prvič, da sta v primeru 
nepravilnega parkiranja tam 
ukrepala.« Na vprašanje, ali 
je mogoče, da bi plačilne na-
loge stornirali, ker jih še ni-
so odposlali, je odvrnil, da 
to pač ni mogoče. 

Epiloga kar 
tako ne bo! 

Pričakovati je, da zgodba 
s tem ne bo dobila epiloga. 
Ogorčeni starši namreč za-
gotavljajo, da kazni ne bodo 
plačali. »Imajo pravico pri-
tožiti se,« odgovarja Andolj-
šek. Direktorica občinske 
uprave Darja Pavlina doda-

ja: »Zadeva bo tekla dalje po 
normalnem upravnem po-
stopku. Vsak sam se mora 
odločiti, ali bo kazen plačal, 
ali se bo nanjo pritožil. Mi 
jim ne moremo pogledati 
skozi prste, ker če bi to sto-
rili v enem primeru, bi se lah-
ko pojavilo še kup drugih, z 
enakimi zahtevki.« I^do Go-
bec, svetovalec za šport pri 
Mestni občini Celje prav ta-
ko obžaluje, da je prišlo do 
zapleta. V petih letih tovrst-
nega zapleta še ni bilo, do-
daja. 

Srečko Čater, stari oče 
enega od udeležencev teča-
ja, pa zadevo postavlja na 
nož. 14. novembra je naslo-
vil na celjskega župana v zvezi 
z dogodkom oster dopis, v 
katerem med drugim piše: 
»Prepričan sem, da nismo pr-
vi, ki so se pritožili zoper neč-
loveško ravnanje, zato bomo 
v primeru nadaljnjega odkla-
njanja dialoga prisiljeni v 
celjski občini poiskati so-
mišljenike.« Ter ob koncu pi-
sanja nadaljuje: »Moje aktiv-
nosti nimajo političnega, mar-
več zgolj in samo človeški 
predznak. Osebno ne bom do-
volil, da bi postal sredstvo 
za nizkotno izživljanje sku-
pine ljudi, ki jim je oblast 
očitno udarila v glavo. Za 
obrambo pred razčloveče-
njem s strani gospoda An-
doljška in njemu podobnih 
bom uporabil vse svoje zna-
nje in vsa sredstva, ki mi jih 
stopnja demokracije, v ka-
teri živimo, daje na razpola-
go.« Pretirano? Brez komen-
tarja. 

Za piko na i dodajamo 
mnenje ravnateljice Mari-
je Grešak: »Pravila je tre-
ba spoštovati. Moram reči, 
da sem presenečena nad ob-
našanjem staršev v tem pri-
meru. Leta in leta priprav-
ljamo drsalne tečaje in ni-
koli doslej ni bilo še nobe-
nih težav. Nesramnost ro-
di nesramnost. Eni in dru-
gi so v tem primeru ravnali 
prenapeto, nikogar pa ni bi-
lo, ki bi umiril žogo. Zave-
dati se je treba, da otroka 
vzgajamo z vzgledom in ne 
z besedami. Žal mi je, da 
je prišlo do neljubega do-
godka.« 
NATAŠA GERKEŠ LEDNIK 

Igor Pintar Darja Pavlina Vinko Andoljšek 

Univerzitetn 
zanimanje z< 

poplave 
Celje so minuli teden obi-

skali člani delovne skupi-
ne, vključeni v raziskoval-
ni projekt upravljanja in vo-
denja v kriznih razmerah. 
Sestali so se s predstavniki 
organov, služb in organiza-
cij, ki so v Celju in Laškem 
opravIjaU naloge zaščite, re-
ševanja in pomoči v popla-
vi, ki je celjsko območje pri-
zadela pred tremi leti. 

Gre za raziskovalni pro-
jekt, ki ga vodi profesor dr. 
Marjan Malešič, predstojnik 
Obramboslovnega razisko-
valnega centra. Člani projekt-
ne skupine so raziskovalci 
ljubljanske Univerze in us-
lužbenci Ministrstva za 
obrambo. Krizno upravljanje 
ob poplavah 1998 pa je ena 
od podskupin krovnega pro-
jekta, v okviru katerega prou-
čujejo tudi krizno upravlja-
nje v primeru potresa, osa-
mosvojitvene vojne in razlit-
ja naftnih derivatov. 

Skupina je v Celju ž 
ugotoviti, kakšno je bilo 
no delovanje v času p 
ve, kje so nastajale tež 
praksi. Ob nepopolni ud 
bi vabljenih je bilo iz raz] 
mogoče ugotoviti, da je 
marsikje potekalo nena 
vano, da naloge niso bil 
tančno vnaprej oprede 
in da je na terenu prih 
do vrste težav. Te večin 
do danes niso odpravi 
Zato so udeleženci nar 
tudi vrsto pobud in pn 
gov, kako bi se bilo po 
no organizirati v prihoc 

Projekt naj bi skupin 
vedla v dveh letih, pok 
telja le-tega pa sta šve 
vlada in evropska skupi 
Na Švedskem se je izk 
lo, je v Celju dejal Iztok 
zel j, raziskovalec s Faki 
te za družbene vede, d 
rezultati delovanj tovrs 
skupin izjemno vzpodbi 

Novo leto -
nove takse 

s prihodnjim letom bodo 
na območju Mestne občine 
Celje pričele Javne napra-
ve na računih za odvoz od-
padkov obračunavati tak-
so za obremenjevanje oko-
lja in sicer štiri tolarje za 
kilogram odpadkov. 

Enako se obeta občanom 
tistih občin, kjer odpadke od-
važajo celjske Javne napra-
ve. Če občinski sveti teh ob-
čin ne bodo sprejeli tovrst-
nega sklepa, bodo morale 
takso plačevati občine same 
iz proračunskih sredstev. 

Pri povprečnih količinah 
odpadkov bo za to takso po-
trebno odšteti 150 tolarjev 
mesečno. Takso, ki jo bodo 
pričeli pobirati z januarjem, 
je predpisala slovenska vla-

da avgusta letos. Zaradi ui 
be takse se bo cena ravis 
z odpadki zvišala za dc 
22 odstotkov. 

Zavezanec za plačilo t 
je v Celju deponija Buk 
lak, za katero znaša akc 
dja takse za prihodnje 
200 milijonov tolarjev, I 
šla v državni proračun. P( 
čilo plačila bodo lahko 
tevali v primeru sanacij 
ali drugih del za zmanjš 
obremenjevanja tal ozir 
zraka zaradi odlaganja od 
kov na odlagališču v istei 
tu, pa tudi ob rekonstru 
odlagališča ali razširitv 
tega, v primeru nakupa a 
gradnje objektov za ob( 
vo odpadkov, za sortirn« 
podobno. 1 

Višje najemnine za 
grobove 

Celjski mestni svetniki so sklenili, da se s prihodi 
letom za šest odstotkov povišajo najemnine za grob 
Kljub temu bodo te še vedno za 10 do 25 odstotkov nt 
primerjavi s cenami, ki veljajo v drugih mestnih ob î 

Iz revizijskega poročila poslovanja družbe Veking je 
vidno, da je ta lani in predlani namenila najmanj 5,5 n̂ ' 
na tolarjev več za naložbe, kot je bilo določeno v konceh 
pogodbi. ZatQ naj bi prihodnje leto del sredstev, prido 
nih z najemninami, namenili za vzdrževanje pokopališč 
za dober milijon in pol tolarjev. S tem so celjski ^̂  
svetniki soglašali. 

Veking je pred štirimi leti sklenil z Mestno občino' 
sedemletno koncesijsko pogodbo za urejanje pokopalî  
za pokopališko in pogrebno dejavnost. To opravlja na ^ 
nem pokopališču v Celju ter na pokopališču Teharje^ I 

Energetika znižuje ceî  
Celjska Energetika je ponovno znižala ceno zemelj^' 

plina. Tokrat za 3,1 odstotka. Nižje cene so posledic^ 
nabavne cene zemeljskega plina. Novembra so znižal' 
ceno daljinskega ogrevanja za stanovanja v Celju. Nô J 
na kilovatne ure je 8,075 tolarja. 



Povezani v boju proti drogam 
Na 4. konferenci LAS v Celju so se strokovnjaki zavzeli za sodelovanje in partnerstvo - »Za mlade lahko največ 

naredimo na lokalni ravni!« 

ileča nit konference, ki 

0 v ponedeljek v celj-
1 Narodnem domu or-
Eirala Urad vlade RS za 

in Lokalna akcijska 
»ina (LAS) Celje, je bi-
vetliti prihodnjo vlogo 
Inih akcijskih skupin 
aveniji'. Ta naj bi bila v 
ijanju lokalne mreže, 
temer je, so poudarjali 
leženci, posebej pomem-
partnerstvo in dobro se-
vanje vseh, ki se na raz-
ih ravneh ukvarjajo z 
im proti drogam oziro-
5 preprečevanjem posle-
ki jih le te povzročajo. 
)roge so del življenja,« je 
daril Stanko Šalamon, 
lestnik direktorja vladine-
irada za droge, »a kljub 
11 velikokrat iščemo ideal-
lodel življenja, namesto 
li iskali realni model. Za 
tek lahko z drog sname-
sij mističnosti in podobo 
lovedanega sadeža. Do-
bomo o drogah v šoli in 
tini govorili kot o nekak-
n tabuju, bomo težko 
ikovito ukrepali,« je po-
li Šalamon in dodal, da 
!čina dejavnosti na lokal-
ivni namenjena mladim, 
di česar je pomembno, da 

poznamo njihove potrebe, da 
jih znamo vgraditi v konkret-
ne, preventivne dejavnosti. 

Državna sekretarka iz ura-
da za lokalno samoupravo As-
trid Prašnikar je povedala, 
da noben zakon ne določa 
konkretnih aktivnosti na po-
dročju ustanovitve in finan-
ciranja lokalnih akcijskih 
skupin, tako da so dejavno-
sti v boju proti drogam neob-
vezna, že skoraj nadstandard-
na dejavnost lokalnih skup-
nosti, zaradi česar se jih v ob-
činah lotevajo zelo različno. 
»Marsikaj lahko pričakujemo 
od zakona o pokrajinah, ki 
bo dejavnosti v boju proti dro-
gam in njihovo financiranje 
bolj natančno določal,« je de-
jala Prašnikarjeva in dodala, 
da bi bilo ustanovitev pokrajin 
smiselno izkoristiti za ure-
ditev razmer na številnih po-
dročjih, ki jih lokalna samou-
prava ne ureja. 

Kriminalistični inšpektor 
lan Robinson iz Velike Bri-
tanije je predstavil strategi-
jo dela, mrežni pristop in po-
men partnerstva na področ-
ju obvladovanja in prepreče-
vanja problematike odvisno-
sti v Angliji. Poudaril je us-
pešno sodelovanje policije s 

sodstvom oziroma z zapori, 
s socialnimi ustanovami in z 
lokalnimi akcijskimi skupi-
nami. »Partnerstvo ni rešitev 
sama zase, dokazano pa je, 
da ima - če je ustrezno vode-
no - veliko večji učinek pri 
preprečevanju problema od-
visnosti, kot če programi in 
organizacije delujejo loče-
no,« meni Robinson. 

Po zadnjih podatkih je v 
Sloveniji 31 lokalnih akcij-
skih skupin, profesionalna 
je le ljubljanska, vse osta-
le pa delujejo kot prostovolj-
na združenja strokovnja-
kov z različnih področij. 
Celjska LAS je bila ustanov-
ljena leta 1992, zadnja leta 
jo vodi zdravnica Nuša Ko-
nec Juričič, dr. med. z Za-
voda za zdravstveno vars-
tvo Celje, ki skupaj z Mest-
no občino Celje delovanje 
lokalne akcijske skupine 
ves čas podpira. 

V eni od razprav so skušali 
udeleženci osvetliti vlogo sve-
tovalnih služb na šolah, raz-
pravo pa so sklenili v dveh po-
budah, ki ju bodo naslovili 
na ministrstvo za šolstvo ter 
na ministrstvo za zdravje. 

Predlagali bodo, naj bi v šol-
ske programe uvedli ure, na-
menjene vzgoji za zdravo živ-
ljenje, druga pobuda pa se na-
naša na dosledno upoštevanje 
normativa, veljavnega za de-

lo svetovalnih služb v srednjih 
šolah. Sedanji normativ do-
loča 20 oddelkov na enega sve-
tovalnega delavca, ki je več-
krat močno presežen. Udele-
ženci so predlagali ustanovi-

tev novega delovnega mesta -
šole naj bi imele koordina-
torja za preventivo oziroma 
za preventivne razgovore. 

ALMA M. SEDLAR 
Foto: GAŠPER DOMJAN 

Nekdanji inšpektor Scotland Yarda lan Robinson je udeležencem konference predstavi model boja proti 
zlorabi nedovoljenih drog v Angliji. 

Dobrna je izstopila 
9čina Dobrna je izsto-
iz javnega zavoda Lo-
ta turistična organiza-
Celeia, ki ga je sousta-
ila z občinami Celje, 
lik in Štore. Dobrnčani 
lamreč izračunali, da 
a plačati njihov občan 
leleio dvanajstkrat več 
občan Celja. 
I zavod, ki so ga sousta-
ili zaradi pospeševanja 
iromocije tur izma, so 
ali nameniti Dobrnča-
a eno leto 5 milijonov 
rjev. Gre za dogovor 
itanoviteljic, po kate-
mora plačati občina Ce-
0-odstotni delež finan-
nja, Dobrna 25 odstot-
Vojnik 15 in Štore 10 

lotkov. 

Zato so na Dobrni že fe-
bruarja predlagah, da bi v pri-
hodnje raje upoštevali krite-
rij števila prebivalcev, za kar 
pa niso v Celju in sosednjem 
Vojniku. Tako je prišlo prejš-
nji teden do izstopa najbolj 
turistične občine. Dobrnski 
občinski svet se je zanj odlo-
čil po predlogu občinskega 
odbora za finance. 

Župan Dobrne Martin 
Bred pravi, da imajo vse po-
goje za ustanovitev samostoj-
nega zavoda. »Vendar vrata ni-
smo povsem zaprli. Seveda 
v primeru odločitve za kri-
terij števila prebivalcev.« 

Direktor LTO Celeia Bošt-
jan Vrščaj do ponedeljka še 
ni prejel obvestila, da občina 
Dobrna izstopa iz LTO. Za in-

formacijo je izvedel iz medi-
jev. Zato pravi, da je ne na-
merava komentirati, dokler 
novice vodstvo občine Dobr-" 
na uradno ne naslovi nanj. Pra-
vi, da kljub pomislekom ob-
čine Dobrna LTO odlično so-
deluje s Toplicami Dobrna. 
Za sodelovanje se že dogovar-
jajo tudi za prihodnje leto. Te 
dni so bili skupaj na predsta-
vitvi na sejmu Senior na Du-
naju, prihodnji teden pa gre-
do skupaj na podobno prire-
ditev v Celovec. Sodelovanje 
ostaja, ne glede na odločitev 
občine Dobrna, dodaja Vrš-
čaj. V pogovoru je še dodal, 
da občina Dobrna LTO doslej 
še ni poravnala soustanovitelj-
skega prispevka niti za leto 
2000. . BJ, NGL 

Dan 
Uprtih vrat 
soisicega 
centra 

letošnjem šolskem letu 
ivič poklicna matura na 
iških šolah. Dijakom bo 
počila izobraževanje na 
h in visokih šolah ter v 
'lerih univerzitetnih pro-
lih, če bodo opravili še 
iz dodatnega maturitet-
' predmeta. Različne de-
losti vseh šol Šolskega 
fa Celje bodo osnovno-
'in njihovi starši ter uči-
in svetovalni delavci 

^ali jutri, v petek, na 
^ odprtih vrat. 

NGL 

Spominsko - sejna 
soba v iUiO Celje 

Mestna občina Celje je v prostorih nekdanje občinske ku-
hinje pod dvoranami Narodnega doma uredila spominsko -
sejno sobo. Razstavila je listine, ki jih je Mestna občina 
Celje podpisala s pobratenimi oz. partnerskimi mesti ter 
različna priznanja in darila, ki jih je prejela. Predstavljena 
so tudi najvišja priznanja, ki jih podeljujeta Mestna občina 
Celje in župan, v sobi pa je tudi priročna knjižnica. TV 

Sneg ne bo presenetil 
Sneg ne bo presenetil, so 

zagotovili na novinarski 
konferenci Komunalne di-
rekcije pri Mestni občini Ce-
lje tisti, ki skrbijo za do-
bro in učinkovito zimsko 
službo. V MG Celje izva-
jajo zimsko službo od 15. 
novembra do 15. marca pri-
hodnje leto na okoli 330 
km kategoriziranih cest ter 
143 km lokalnih cest, ki so 
v prvi prioriteti. Zimsko 
službo izvaja podjetje za 
Vzdrževanje in obnovo 
cest VOC Celje. 

Na javnih poteh in neka-
terih lokalnih cestah, zno-
traj obcestnih označb Mesto 
Celje, opravlja zimsko služ-
bo podjetje Ceste-kanaliza-
cija Celje, ki ima v prvi prio-
riteti 40 km cest, v drugi 52 
km javnih poti, vzdržuje še 
25 tisoč kvadratnih metrov 
parkirnih prostorov in trgov, 
ročno čisti 150 prehodov za 
pešce, 60 avtobusnih posta-
jališč in 5 cestnih podhodov. 

Na javnih poteh v primest-
ju se v posameznih krajev-
nih skupnostih in mestnih 
četrtih izvaja zimska služ-
ba preko pogodbenih izva-
jalcev. 

Nekategor iz i rane javne 
poti, to so privatne ceste, 
vzdržujejo lastniki sami. V 
najbolj kritičnih trenutkih 
zimskega obdobja bo ob me-
hanizaciji v VOC in CE-KA 
v akciji okoli 110 delavcev. 
Na območju Celja naj bi v 
letošnji zimi porabih oko-

li 220 ton soli, medtem ko 
je imajo v skladišču okoli 
pet tisoč ton. Letos je za 
zimsko službo v MO Celje 
načrtovanih 162 milijonov 
tolarjev, z oceno stroškov 
normalnih zimskih razmer. 
Zima od januar ja do 15. 
marca letos je bila tako 
ugodna , da so prihranil i 
okoli 40 milijonov tolarjev, 
ki so jih uporabih v siste-
mu letnega vzdrževanja, to 
je obnove cest. 

TV 

Rimsko 
svetišče ovira? 
Novembra so po daljšem 

času le začeli s pripravljal-
nimi deli pri obnovi in ure-
ditvi Trga celjskih knezov 
pred Mestno občino Celje. 
Uredili naj bi ga do konca 
marca prihodnje leto po pro-
jektu arhitekta Nandeta 
Korpnika, ki je z najboljšo 
rešitvijo uspel na javnem na-
tečaju. Občina Celje je za 
celotno obnovo trga name-
nila 107 milijonov tolarjev. 

Na zahtevo Zavoda za vars-
tvo naravne in kulturne de-
diščine Celje (ZVNKD) so na-
ročili georadarske raziskave 
v vrednosti 5 milijonov to-
larjev, saj je pod vrhnjo ploš-
čo trga rimsko svetišče, ki so 
ga sicer že odkrili leta 1840, 
ko so tudi obnavljali trg. Ven-
dar so takrat vse skupaj za-
krili in pustili neraziskano. 

ZVNKD Celje naj bi pripra-
vil nekaj rešitev, od katerih 
bo odvisna nadaljnja usoda 
urejanja Trga celjsldh knezov. 
Odločitev za raziskovanje 
rimskega svetišča bi podalj-
šala čas in podražila obnovo 
trga za približno 50 milijo-
nov tolarjev, ki pa jih vsaj 
zaenkrat nimajo kje vzeti. Ar-
hitekt Nande Korpnik pravi, 
da je v primeru kompromi-
sov glede zahtev ZVNKD Ce-
lje načrt mogoče do neke me-
re prilagoditi. 

S prvim delom obnove tr-
ga naj bi končali do konca 
novembra in nadaljevali po 
novem letu. V vmesnem ča-
su bodo na trgu božično - no-
voletne prireditve. To pa bo 
tudi čas za dogovor in reši-
tve, kako bo z nadaljnjim ure-
janjem. T.VRABL 



Vroča izredna seja 
žalskih svetnikov 

Žalski župan je prekinil izredno sejo o problematiki v mestni skupnosti -
»Svetniki izgubili avtoriteto,« trdijo v LDS 

četrtkovo izredno sejo ob-
činskega sveta Žalec, ki so 
jo zaradi nakopičenih težav 
v tamkajšnji mestni skup-
nosti sklicali v svetniški 
skupini LDS, je župan Loj-
ze Posedel prekinil in ob-
ljubil nadaljevanje razpra-
ve na redni seji, ki naj bi 
bila 29. novembra. 

Kronologija dogajanja v 
Mestni skupnosti Žalec, ki je 
bila povod za izredno sejo, 
je znana: afera je izbruhnila 
po poročilu občinskega nad-
zornega sveta in potem, ko 
je davčni inšpektor pregledal 
poslovanje mestne skupno-
sti. Ta je nekatere račune, tudi 
zaradi blokiranega žiro raču-
na, plačevala z gotovino, v 
strokovnih službah pa niso 
našli načina, kako bi za te ra-
čune odvedli potrebne daja-
tve. Zaradi tega so oktobra 
plačali pribUžno dva milijo-
na tolarjev »kazni«, odstopil 
pa je tudi svet mestne skup-
nosti. 

V žalski LDS so zahtevali 
sklic izredne seje, s čimer se 
župan Posedel ni strinjal in 
napovedal obravnavo prob-
lematike na redni seji. Sicer 
v občini izvajajo vse aktiv-
nosti za izvedbo nadomest-
nih volitev v MS, na kores-
pondenčni seji pa so člani ob-
činskega sveta prenesli nalo-
ge mestne skupnosti na ob-

čino in imenovali začasni od-
bor, ki ga kot odredbodaja-
lec vodi podžupan Janko Kos. 

Svetniška skupina LDS je 
zato sama sklicala izredno se-
jo, na kateri je poslovanje v 
MS razložil zadnji predsed-
nik Janez Meglič. Na števil-
ne očitke, predvsem v zvezi 
s svojim ravnanjem, je na seji 
odgovarjal župan Posedel, ki 
je po dveh urah sejo preki-
nil, ker se je udeležil druge 
prireditve. 

Župan kot 
lastnik občine 

W času informbiroja so se 
dogajale podobne pridigar-
ske zadeve, kjer so braU re-
ferate, kot je to storil župan. 
Mogoče bi podobne prime-
re našli še v prejšnjih stolet-
jih, ko so stoodstotni lastni-
ki firm srečanje zaključili v 
smislu >howgh, govoril sem<. 
Tako je župan zaključil sejo 
in šel na zimzeleno priredi-
tev, kjer je sedel, pil, posku-
šal dobrote, mogoče celo za-
plesal,« je v ponedeljek po-
vedal svetnik LDS Marijan 
Turičnik. »Najprej moramo 
pustiti, da se ohladijo čustva, 
saj je po svoje vsak prizadet. 
Kot svetnik sem prizadet, ker 
se ni upošteval moj glas in 
nisem mogel replicirati ob za-
ključni besedi gospoda župa-

na, za kar bi moral po po-
slovniku imeti možnost.« 

V LDS so se po zaključku 
redakcije na seji izvršnega od-
bora dogovorili, kako bodo 
reagirali na županovo ravna-
nje (mimogrede, včeraj so 
imeli tudi občni zbor stran-
ke). Verjetno o novi seji ne 
bodo razmišljali, prizadeli pa 
so jih metoda dela ter način 
sklicevanja in vodenja seje ob-
činskega sveta. »Mimo tega ne 
bomo šli,« je zatrdil Turičnik 
in dodal, da bi morali že prej 
razpravljati o žalski mestni 
skupnosti, vendar ne zgolj in-
formativno, temveč bi mora-
li o dogajanju sklepati in od-
ločati. »Župan je zaradi nači-
na, kakor je zaključil sejo, vzel 
avtoriteto svetnikom in se ob-
našal kot stoodstotni lastnik 
občine Žalec.« 

Po 
nepotrebnem 

zapravljen 
milijon 

»še vedno sem prepričan, 
da je bila izredna seja nepo-
trebna, saj svetniki niso pred-
lagali nič novega,« ocenjuje 
župan Lojze Posedel. »Ne-
potrebna je bila ponovna raz-
laga Janeza Megliča, sicer tu-
di člana LDS, ker stvari gle-
de poplačila davkov niso ta-

ko enostavne. Prav tako se v 
LDS sicer strinjajo z začasnim 
odborom, le da naj bi ga na-
mesto Janka Kosa vodil Er-
nest Ramšak, pa niso imeli 
njegovega soglasja.« 

Župan Posedel je v torek 
povedal, da je svetnike žena 
začetku opozoril, da ima sa-
mo dve uri časa in da je sejo 
prekinil zgolj zaradi priredi-
tve skupine Zimzelen, na ka-
teri je bil slavnostni govor-
nik. »Torej seje nisem preki-
nil, ker ne bi pustil debate -
to se bo itak lahko zgodilo 
na redni seji,« pravi župan. 

»Po mnenju svetniške sku-
pine bi moral člane mestne-
ga sveta prepričevati, naj ne 
odstopijo, da bi prihranili de-
nar za volitve - volitve v mest-
ni skupnosti stanejo 200 ti-
soč tolarjev, za izredno sejo 
pa smo porabih milijon to-
larjev. Torej smo vrgli mili-
jon čez okno, da bi si pove-
dali, kaj vidi eden, kaj pa 
drug. Sklepov pa itak ni mo-
glo biti, ker je o tej zadevi 
občinski svet že sklepal« Žu-
pan je še omenil, da je tudi 
letos prihajalo do nepravil-
nosti pri poslovanju mestne 
skupnosti, hkrati pa še enkrat 
izrazil prepričanje, da so pra-
vilno ukrepali tudi proti od-
govorni delavki v mestni 
skupnosti. 

U. SELIŠNIK 

Dobro delo v Vrbju 
S slavnostno sejo so zaključili sklop prireditev 

prazniku Krajevne skupnosti Vrbje. 
O delu in načrtih je govoril predsednik sveta KS J 

Meh. V Vrbju bodo letos končali s petletnim plači 
njem lastnega deleža za izgradnjo primarnega voda 
nalizacijskega omrežja. V središču kraja so letos na n 
uredili javno razsvetljavo, zgradili nov most čez pc 
Lavo in povezovalni pločnik. Veliko dela je bilo opj 
Ijenega tudi v stavbi doma krajanov. 

Na slavnostni seji so podelili priznanja, ki so jih pr 
li Klemen Herle, Matjaž Zakonjšek in Cveto Herceg; ] 
keto KS pa je prejel žalski župan Lojze Posedel. 

T 

NA KRATKO 
Znanje je ključ 

Društvo za promocijo in vzgojo za zdravje Slovei 
ki ima sedež v Žalcu, letos praznuje 10-letnico svo 
delovanja. 

Društvo je konec minulega tedna v Žalcu organizirali 
to nacionalno konferenco o nekajenju, ki so jo poimen 
li Znanje je ključ. Na konferenci se je predstavilo pi 
znanih predavateljev, ki so spregovorili o začetkih ter o 
janju od kajenja, predstavili pripomočke za opuščanji 
opozorili na bolezni in druge posledice kajenja. (T.T.) 

Častniki o vojski 
Minuli četrtek je Združenje slovenskih častnikov 

vinjske doline pripravilo pogovor z general-polkoi 
kom Milanom Gorjancem, predavateljem in analitil 
vojaških posegov. 

Gost je odgovarjal na aktualna vprašanja v zvezi z voji 
Afganistanu, razmerah v Slovenski vojski in komentiralj 
godke na Balkanu. Pogovor je sodil v jesenski del pra 
ma, ki so si ga zadali savinjski častniki. 

Okolje in ptice 
Žalska občina ter zasebni raziskovalec ornitologij 

ekologije Milan Vogrin sta minuli četrtek predstavili 
ziskovalno nalogo Raziskava o pticah v mestu Žal( 

Poleg predstavitve so pripravili tudi posvet o načrtom 
okoljskih aktivnostih v Žalcu za prihodnje leto ter pret 
viU brošuro Evropska unija in okolje ter CD rom Razisk 
nje okolja Evrope. Srečanje je bilo namenjeno predv 
mentorjem naravoslovnih krožkov ter učiteljem naravosb 
predmetov, služilo pa naj bi kot pomoč pri načrtovanj 
vodenju njihovega dela na okoljskem področju. (U.S.) 

Proti Vrhem po asfaltni cesti 
Krajani, ki živijo ob ce-

sti Konjščica, Vetršek in Vr-
he v občini Tabor, so se v 
soboto razveselili uradne-
ga odprtja obnovljene in na 
novo asfaltirane ceste. 

Na slovesni otvoritvi se je 
zbralo veliko krajanov, ki jih 
je pozdravil Rajko Križnik, 
o vsem, kar se je dogajalo pri 
delih na cesti, pa je govorila 
taborska županja Vida Sla-
kan. Po neurju v letu 1998 je 
bila cesta prevozna na last-
no odgovornost, saj so jo na 
več mestih ogrožah plazovi. 

največji pod Vetrškovo doma-
čijo. Leto po neurju so za po-
moč pri sanaciji zaprosili dr-
žavo, vendar se je zapletlo pri 
pridobivanju dokumentaci-
je. Cesta ni bila vrisana v zem-
ljiškem katastru, poleg tega 
ni bilo urejeno lastništvo, zato 
niso mogli pridobiti ustrez-
nega gradbenega dovoljenja. 

V letu dni so premagali ad-
ministrativne ovire, lani so 
sanirali Vetrškov plaz in opra-
vili še več drugih sanacijskih 
del. Letos so ponovno kan-
didirali za republiška sreds-

tva, vendar jih do sedaj kljub 
odobritvi še niso prejeli. Vsee-
no so začeli z deli in jih ob 
velikem sodelovanju kraja-
nov tudi zaključili. Skupna 
dolžina obnovljene ceste je 
1560 metrov, vrednost inve-
sticije pa ocenjujejo na 23 
milijonov tolarjev. Prenovlje-
no cesto je blagoslovil doma-
či župnik Leopold Selčan, trak 
pa so prerezali županja Vida 
Slakan, enajstletna domačin-
ka Anita Turnšek in Rajko 
Križnik (na sliki). 

T. TAVČAR 

Končno obnova magistralne ces< 
V Šempetru so si krajani 

kar nekaj let prizadevali za 
rekonstrukcijo magistralne 
ceste. Lani so pridobili tudi 
sredstva od države, vendar 
je moralo miniti še leto dni, 
da je podjetje Ceste mosto-
vi Celje začelo z delom. 

Cesto rekonstruirajo v dol-
žini 770 metrov. Sedaj gra-
dijo kanalizacijo, namenje-
no odvodnjavanju meteornih 
voda, kasneje pa bodo lahko 
na ta vod priključili tudi ne-

katere odvode gospodinjskih 
odplak. Hkrati vgrajujejo tudi 
robnike za pločnika in kole-
sarski stezi ter zaključujejo 
še dela na zbiralniku za prej 
omenjeno kanalizacijo. Kot 
je še povedal predsednik sveta 
KS Šempeter Jože Randl, bo-
do ob obnovi regionalne ce-
ste rekonstruirali tudi križiš-
če v središču Šempetra. Vred-
nost celotne investicije je 320 
milijonov tolarjev, od tega bo 
občina Žalec prispevala 180 

milijonov tolarjev, ostal' 
bo za rekonstrukcijo ^ 
skozi Šempeter prim^^ 
država. 

T. TAV' 

Zaradi obnove ceste promet skozi Šempeter poteka izmenično enosmerno, tako da nastajajo krajši zastoji' 



'oklon novoštiftni 
Mariji Zvezdi 

a Štifta, kraj treh zaselkov, s prihodom župnika Lojzeta Ternarja diha 
novo življenje 

16. stoletja naj bi se 
Ijskem griču pod Čr-
Bevčkemu dekletu 
vala Marija v zvez-
vere je vzpodbudi-
itnega Ijubljanske-
1, da je v Novi Štifti 
cerkev, posvečeno 
Zvezdi. 
in 18. stoletju je bila 
ifta najbolj obiska-
irska pot na Sloven-
b Marijinem prazni-
ki gospodnici, se je 
udi do 30 tisoč ljudi 
(oncev in krajev. Ro-
Zagorja že dvesto let 
3 častit Marijo na Me-
ič... Veliko ljudi se 
cerkvijo zbralo tudi 
jo, ko je mariborski 
, Franc Krambeger 
novoštiftnim župni-
ijzetom Ternarjem 
ivil prenovljeno pro-
rkve. 
ivina cerkvice, ki je 
tudi Nova Štifta, kraj 
ujejo trije zaselki, se 
začela s prihodom 

ea župnika, vendar pa 
Ion dal cerkvam, kra-
Ijenju pod Črnivcem 
) podobo. Prekmu-
ovniškem talarju ve, 
0 povezuje ljudi. Re-
iga dela je, da so v 
h v farni cerkvi in 
družnicah zapeli v 
1 novi zvonovi. 

»Ljudi je bilo potrebno mo-
tivirati,« pripoveduje skozi 
nasmeh župnik Ternar in z 
očmi lovi prenovljeno pro-
čelje in zvonika. Na sredi 
med obema kraljuje in se og-
leduje po dolini ozaljšana Ma-
rija Zvezda. »Veliko in nevar-
no delo je bilo opravljeno. 
Vse se je izteklo, kot je bilo 
planirano, za denarjem pa se 
je bilo potrebno ozreti na dr-
žavo in občino.« Župnik Ter-
nar ne razmišlja tako kot ne-
kateri njegovi stanovski ko-
legi, ki jim je dober samo de-
nar iz »posvečene« roke. Že 
od nekdaj prijateljuje s po-
slancem Cirilom Puckom, 
dobre zveze ima na kultur-
nem ministrstvu, v cerkvenih 
krogih je »njegov« dr. Janez 
Gril in še bi lahko naštevali 
vplivne ljudi, ki si podajajo 
kljuko vrat v novoštiftnem 
župnišču. 

Domačini so spoznali, da 
ne darujejo za župnika, am-
pak zase, zato so ga vzeli za 
svojega. Župnik Ternar je pre-
pričan, da bo prihodnje leto 
obnovljena celotna fasada. 
Ko bo cerkev dobila sijaj, ki 
ji pripada, bo v Novi Štifti 
veliko slavje, kot ob vsakem 
pomembnem dogodku, ki jih 
je bilo ravno po zaslugi Ter-
narja v zadnjih letih kar ne-
kaj. 

EDI MAVRIC Župnik Lojze Ternar 

Slovenski 
kozolci 

Razstava arhitekturnih 
maket in risb slovenskih 
kozolcev, na ogled je v avli 
gornjegrajskega kulturne-
ga doma, sodi v istoimen-
ski projekt, ki ga razvija 
neprofitna ustanova »Poti 
kulturne dediščin.« Njihov 
osnovni namen je ohraniti 
slovenske kozolce in tako 
ohraniti živo stavbno dediš-
čino. 

»Na spomenike ljudskih 
stavbarjev bi morali ljudje 
zreti s ponosom in se obe-
nem zavedati, da za žalost-
no propadanje vse večjega šte-
vila kozolcev niso krivi sa-
mo lastniki,« je prepričan po-
budnik akcije Slavko Me-
žek. Ne samo kozolci, tudi 
kašče, mlini, žage in ostala 
dediščina, ki je še nedavno 
krasila slovensko krajino, je 
bila dolga leta prepuščena ža-
lostnemu umiranju. Pred leti 
so vseslovenski interes za 
ohranitev spomenika sloven-

skega ljudskega stavbarstva 
- kozolca, združili v nacio-
nalni projekt ki se mu je pri-
družilo tudi 52 slovenskih ob-
čin. Danes jih sodeluje že 
preko sto... 

Obiskovalci razstave si 
lahko ogledajo tudi foto re-
portažo gornjegrajskega zbi-
ralca kulturne dediščine Ja-
neza Mavriča, ki je poleg vseh 
»občinskih« kozolcev skozi 
fotografski objektiv otel pred 
pozabo časa celotno dogaja-
nje tega področja v zadnjih 
tridesetih letih. 

SAVINJČAN, Foto: J. 
MAVRIČ 

uženje starejših Rečičanov 
eljo so na Rečici pripravili sreča-
^ših krajanov, ki se ga je udele-
tejšnje število starejših iz KS Re-

ti maši, ki jo je daroval monsignor 
tanar, sta starejše krajane v prosto-
rne šole pozdravila župan občine 

Mozirje Jože Kramer in predsednik KS Peter 
Kolenc, ki je zbranim predstavil delo v kra-
jevni skupnosti ter prizadevanja za samo-
stojno občino. Učenci so pripraviU prisrčen 
kulturni program, ki so ga Rečičani nadalje-
vali z družabnim srečanjem. 

US, Foto: C. SEM 

Potoku obnavl ja jo most 
'Vni skupnosti Kokarje so bili le-
ktivni pri urejanju rekreacijskega 
Ze, v teh dneh pa krajani Potoka 
2u hitijo z obnovo 25 metrov dol-
tu na Dreti, ki povezuje kraj z Lač-

jo vasjo ter Pustim Poljem. Most je bil do-
trajan, zato so od občine Nazarje pridobili 
nekaj denarja, s prostovoljnim delom pa bodo 
most obnovih za naslednjih pet do osem let. 

JOŽE MIKLAVC 

iUogometaši brez igrišča 
v Radmirju si že nekaj 

let prizadevajo zgraditi 
športno igrišče, na kate-
rem naj bi se odvijale tudi 
druge aktivnosti. 

Gasilci so za ta namen ce-
lo odkupili zemljišče, za-
radi nesoglasja sosedov pa 
so morali vse izvedbene po-
stopke začasno ustaviti. Za-
radi sanacije cestnega od-
seka v neposredni bližini 
stare radmirske šole, kjer 
je izmenoma parkirišče in 
nogometno igrišče, so mo-
rali nekaj zadnjih kol pri-
ljubljene lige v malem no-
gometu odigrati na »tujem« 
v Gornjem Gradu, kar je 

med člani športnega druš-
tva povzročilo precej vroče 
krvi. 

Kritika radmirskih nogo-
metašev je namenjena Iju-
benski občini in županji An-
ki Rakun osebno, ki je v 
dosedanjih predvolilnih ob-
ljubah že dvakrat »zgradi-
la« radmirsko igrišče. Šport-
niki so ogorčeni tudi zato, 
ker jim nihče ni povedal za 
sanacijo cestnega odseka. 
Poleg tega še menijo, da bi 
se morali s sosedi pogovar-
jati individualno, ne pa pre-
ko javnih tribun. 

»Radmirje z okolico še do 
danes ni našlo za vse spre-

jemljivega prostora za igriš-
če in ostale namene,« od-
govarja na očitke ljubenska 
županja Anka Rakun. »V lan-
skem in letošnjem proraču-
nu smo za gradnjo radmir-
skega igrišča rezervirali pre-
cej denarja,« pravi županja, 
ki ji sicer ni jasno, zakaj bi 
morala vedeti, da »njeni« 
športniki igrajo krajevno li-
go v sosednji občini. V vsa-
kem primeru bi bilo v nje-
nem interesu lokacijo za 
igrišče poiskati čim prej, v 
kar naj bi se aktivno vklju-
čili tudi Radmirci. 

EDI MAVRIČ 

Turizem iz slepe ulice 
v občini Gornji Grad so 

v preteklih letih precej vla-
gali v čisto in zdravo oko-
lje, kar pomeni solidno iz-
hodišče in priložnost za 
razvoj turizma, ki je, re-
snici na ljubo, v zadnjih 
letih skoraj povsem zamrl. 

V okviru programa 
CRPOV, ki ga vodi Marija 
Praznik, so zastavili raz-
voj, ki je tesno povezan z 
naravo. Med zastavljenimi 
programi je najbolj okolje-

varstveno naravnan pro-
gram, ki so ga poimenova-
li Zdravilišče v naravi. V 
preteklem letu je Agencija 
za kmetijske trge in razvoj 
podeželja ta program oce-
nila kot najboljši . S tem 
projektom naj bi začeli tr-
žiti že prihodnjo pomlad, 
v začetni fazi pa bodo imeli 
zahtevni gostje, ki jim je po-
nudba namenjena, na raz-
polago 25 postelj. Poleg tega 
želijo v Gornjem Gradu or-

ganizirati kmečko tržnico. 
Pri tem je seveda ključne-
ga pomena interes ponud-
nikov in potrošnikov, po-
nudbo pa bodo sestavljali 
pridelki gornjegrajskih 
kmetij. V ta namen bo po-
trebno zagotoviti primerne 
prostore, ki bodo zadostili 
strogim sanitarnim in os-
talim inšpekcijskim pogo-
jem za prodajo kmečkih pri-
delkov. 

EDI MAVRIČ 



Do pomladi papirji 
v laški občini bo do leta 2004 zgrajenih 35 kilometrov kanalizacijskega 

omrežja ter centralna čistilna naprava v Strenskem 
v Laškem so oktobra podpisali 

krovno koncesijsko pogodbo, ki 
nemško podjetje SHW VVassertechnik 
iz Essna zavezuje, da do konca leta 
2004 zgradi kanalizacijsko omrežje 
ter centralno čistilno napravo za olb-
močje celotne laške občine. Zdaj je 
na potezi Občina Laško, ki mora čim-
prej poskrbeti za spremembe obsto-
ječe planske dokumentacije, da bi z 
gradnjo lahko začeli že spomladi pri-
hodnje leto. 

Občinski svetniki so se te naloge lo-
tili v sredo in sprejeli predlog progra-
ma priprav sprememb in dopolnitev us-
treznih odlokov. Za gradnjo čistilnih 
naprav so imeli v občini predvideni dve 
lokaciji; za Laško pri Marija Gradcu in 
za Rimske Toplice v nadaljevanju ba-
zenskega kompleksa domačega kopa-
lišča. Ker so se Laščani zatem odločih 
za gradnjo centralne čistilne naprave v 

Strenskem, je potrebno ustrezno spre-
meniti in dopolniti obstoječe prostor-
ske sestavine dolgoročnega in srednje-
ročnega plana občine. Pripraviti pa je 
treba tudi odlok o lokacijskem načrtu 
za kanalizacijsko omrežje z naprava-
mi za čiščenje. Rokovnik, ki so ga v 
sredo potrdili tudi svetniki, določa, 
da morajo pripravo in sprejemanje 
sprememb obstoječih prostorskih ak-
tov v Laškem izvesti tako, da bo odlok 
o lokacijskem načrtu sprejet in objav-
ljen v Uradnem listu RS aprila prihod-
nje leto. 

Naložba v izgradnjo 35 kilometrov 
kanalizacijskega omrežja, ki bo odpad-
ne vode Laškega in Rimskih Toplic z 
okoliškimi naselji pripeljalo do skup-
ne čistilne naprave v Strensko, ter sa-
me čistilne naprave za 38 tisoč popula-
cijskih enot je ocenjena na preko 20 
milijonov nemških mark. Finančno kon-

strukcijo bodo v Laškem pokrili iz šti-
rih virov; računajo na nepovratni de-
nar iz evropskih predstrukturnih skla-
dov, namensko zbrane takse za obre-

menjevanje voda, priključnino ter se-
veda delež nemškega investitorja, ki bo 
svoj vložek pokril skozi ceno konce-
sijskega čiščenja odpadnih voda do le-
ta 2026. 

IVANA STAMEJČIČ 

V Laškem je predvidena ustanovi-
tev skupnega podjetja SHW VVasser-
technik, ki bo bdelo nad izgradnjo 
kanalizacijskega omrežja in central-
ne čistilne naprave. V njem bo kapi-
talsko vključeno tudi JP Komunala 
Laško, ki ima po letošnjem gospodar-
skem načrtu za ustanovitev tega pod-
jetja predviden stvaren vložek okoli 
10 milijonov tolarjev. 

Brei rezervacij za malčke 
Cene vrtca v laški občini so se na-

zadnje - za slabo petino - povišale 
aprila, v sredo pa so občinski svetni-
ki soglašali s predlogom oddelka za 
družbene dejavnosti, da se s 1. de-
cembrom programi v vrtcih podraži-
jo za dobrih 8 odstotkov. 

V Laškem so se odločili, da cene po-
višajo le za toliko, kolikor znaša po-
rast plač za zaposlene, podražitev pa 
bodo izpeljali v dveh zaporednih me-
secih; decembra in januarja. Svetniki 
so soglašali tudi s stališčem sveta star-
šev Vrtca Laško, da se zniža delež pla-
čila staršev, ki svojega malčka vpišejo 
v vrtec pred dejansko vključitvijo v 
dnevno varstvo. V Laškem so takoime-
novane »rezervacije«, ki so staršem za-
gotavljale prosto mesto za malčka v na-
prej izbrani enoti, znašale 80 odstot-
kov ekonomske cene, v svetu staršev 
pa so predlagali njihovo prepolovitev. 
Svetniki so se zavzeli za ukinitev vna-

prejšnjega plačevanja deleža prispev-
ka, s tem pa starši v Laškem izgubljajo 
tudi možnost, da si za svojega malčka 
vnaprej zagotovijo prostor v posamez-
nih programih vrtca. 

Občinski svetniki pa niso soglašali s 
predlogom, da bi v času počitnic, ko 
malčka po ves mesec ni vrtcu, namesto 
dosedanjih 60 odstotkov, starši plače-
vali le petino z odločbo določene ce-
ne. Menili so, da bi v tem primeru mo-
rali spremeniti metodologijo izračuna 
ekonomske cene, kar pa bi občutno po-
dražilo veljavne cene. 

V Svetu staršev Vrtca Laško so ob-
činskim svetnikom še predlagali, da 
bi poslej poleti ostajale vrtčevske enote 
v Sedražu, Jurkloštru in Zidanem Mo-
stu odprte tudi v primeru, da je zaradi 
počitnic v oddelku prisotnih manj kot 
10 otrok. Starši iz teh krajev morajo 
namreč otroke poleti sicer voziti v vrtca 
Rimske Toplice ali Laško. Občinski 

svetniki so predlog zavrnili s pojasni-
lom, da normativov za odprtost vrt-
cev ne morejo spreminjati v občini. 

saj jih določijo v ministrstvu za šols-
tvo, znanost in šport in veljajo za vso 
Slovenijo enako. 

I. STAMEJČIČ 

V Svetu staršev Vrtca Laško so 
občinski oddelek za družbene de-
javnosti opozorili, da bi bilo nujno 
prenoviti prostore za najmlajše sku-
pine vrtčevskih malčkov v laški eno-
ti, v središču občine pa pogrešajo 
tudi primerno, dovolj prostorno in 
z igrali opremljeno otroško igriš-
če. Občinski svetniki so pobudi pri-
sluhnili, a menili, da sta tako pre-
nova jasli kot ureditev otroškega 
igrišča odvisni od proračunskega 
denarja. Prednost bo imela preno-
va jasli. 

Največja naloži 
v znanje 

Laški občinski svetniki so 
v prvem branju potrdili pred-
log odloka o občinskem pro-
računu za prihodnje leto. Na 
prihodkovni strani Laščani 
računajo na nekaj manj kot 
1,49 milijarde tolarjev, sku-
paj z 200 milijoni tolarjev 
na račun zadolževanja in 
prodaje občinskega premo-
ženja pa naj bi proračunsko 
leto 2002 zaključili z nekaj 
manj kot 1,69 milijarde to-
larjev odhodkov. 

Posebne razprave svetni-
kov o porabi denarja v pri-
hodnjem letu v Laškem med 
prvim branjem ni bilo, le svet-
niška skupina SLS -̂SKD je na-
povedala, da bo občinskim 
strokovnim službam še pred 
obravnavo proračuna v dru-
gem branju predložila svoja 
izhodišča za delitev denarja 
za področje kmetijstva. Me-
nili so, da je za razvoj kme-
tijstva potrebno več denarja, 
svoja izhodišča pa bodo ob-
činskim strokovnim službam 
predložili vnaprej tudi zato. 

Izkupiček delnic na 
podstrešje 

v šentjurski občini so se odločili za prodajo si 
lastniškega deleža v podjetju Geoplin. Izkupij 
prodaje paketa delnic, ki v nominalni vrednosl 
ša okoli 35 milijonov tolarjev, bodo prenesli na 
ski stanovanjski sklad, prednostno pa namenili j 
ditev novozgrajenega podstrešja stavbe na Me 
trgu. 

Gre za podstrešje poslovne stavbe, v kateri sta tul 
jurska pošta in enota Banke Celje, dodatne poslovi 
store pa je z nadzidavo etaže pred slabim letom i 
Gradbeništvo Božičnik. Novourejene prostore bodo 
jurju namenili za potrebe domače Ljudske unive 
zdaj nima ustreznih predavalnic, nekaj prostora p 
ristili tudi za delo društev ter nekaterih občinskih 
Če bo prodaja zaključena tako, kot načrtujejo v Š 
ju, bo izkupiček od prodaje po besedah župana 
Malovrha še letos v občinskem proračunu. 

Zadnjič o statutu 
in poslovniku 

šentjurskim občinskim 
svetnikom se v ponedeljek 
še enkrat ponuja možnost, 
da končno uskladijo občin-
ski statut in poslovnik ob-
činskega sveta z veljavno za-
konodajo. Tokrat zadnjič, saj 
bo v primeru, da svetniki 
obeh aktov tudi tokrat ne bi 
uskladili, župan Jurij Malo-
vrh dolžan o tem seznaniti 
vladno službo za lokalno sa-
moupravo. Na njej pa je, da 
Državnemu zboru RS pred-
laga razpustitev šentjurske-
ga občinskega sveta... 

Zaradi sprememb področ-
ne zakonodaje, zlasti zakonov 
o lokalni samoupravi, o jav-
nih financah in o nezdružlji-
vosti opravljanja javne funk-
cije s pridobitno dejavnost-
jo, so v prvi polovici lanske-
ga leta morali v vseh 163 slo-
venskih občinah uskladiti svo-
je statute in poslovnike ob-
činskih svetov. Šentjur ostaja 
vse do danes izjema, čeprav 
bi, denimo, moralo določi-
lo, da se vsi sklepi v občin-
skem svetu sprejemajo z ve-

čino opredeljenih glasov svet-
nikov (pri čemer mora biti na 
seji navzoča večina članov ob-
činskega sveta), veljati že od 
lanskega 9. avgusta naprej. 

Občinski svetniki so se s 
predlaganimi uskladitvami 
ukvarjali že nekajkrat, štiri-
krat so svoja stališča do pred-
loga nujnih sprememb obli-
kovali tudi v normativni ko-
misiji občinskega sveta. Kot 
kaže, ostaja srž nerazumeva-
nja v Šentjurju to, da zlasti 
svetniška skupina LDS vztraja 
pri tem, da bi morali najpo-
membnejše odločitve, kakr-
šna je naprimer odlok o ob-
činskem proračunu, spreje-
mati s širšim konsenzom ozi-
roma dvotretjinsko večino. 
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Za učečo 
družbo 

v Kulturnem domu Šent-
jur so v petek zvečer pri-
pravili zaključno akademi-
jo ob Tednu vseživljenjske-
ga učenja in dnevu Ljud-
ske univerze Šentjur. 

Po besedah direktorja 
Ljudske univerze Ludvika 
Mastnaka, se prireditve Ted-
na vseživljenjskega učenja, 
ki je sicer po vsej Sloveniji 
umeščen v sredino oktobra, 
v Šentjurju še niso zaključi-
le. Letos so jih namenjali zla-
sti kulturni ustvarjalnosti. 
Glede na to, da se v priredi-
tve vključuje iz leta v leto 
več občanov vseh starosti, pa 
so pomemben prispevek k 
uveljavljanju koncepta vse-
življenjskega učenja. 

Zbrane na zaključni aka-
demiji je nagovoril župan Ju-
rij Malovrh, v kulturnem 
programu pa so nastopili 
godbeniki domačega Pihal-
nega orkestra, mladi glasbe-
niki - učenci Glasbene šole 
Skladateljev Ipavcev, vokalni 
tercet s Prevorja in mažoret-
na skupina z Ljubečne. 

IS 

Prašičkov icar ni zmanjicalo 
»Res redko se zgodi, da se v enem leglu 

skoti kar 17 prašičkov,« je pripovedovala 
Marija Vrečko, ko nas je vabila na svojo 
kmetijo na Kameno pri Šentjurju. 

Letošnje oktobrsko leglo je bilo za prašičji 
zarod pri Vrečkovih res rekordno, saj gospo-
dinja Marija v dvaindvajsetih letih, kar se uk-
varja s prašičerejo, česa podobnega ne pom-
ni. »Je že moralo biti nekaj v zraku,« se pošali 
in spomni, da so spomladi na bližnji domači-

ji Gajškovih vzredili kar 15 prašičkov i! 
legla. Pri Gajškovih, pravi, so vsi prašil 
živeli, njej pa je ostalo v hlevu 12 mla 
saj je kar petorico pobral zahrbtni viru 
pa Marija, ki kot vdova zvečine sama s 
manjšo kmetijo, pravi, da se ukvarja i 
po malem. Zadnje dni, okoli martinov 
ji je močno razredčila jata gosi, ki se si 
nosno razkazuje po dvorišču. 

Foto: GAŠPER DO 

Leglo 17 prašičkov, ki so se skotili na kmetiji Vrečkovih, je prava redkost. 

da se lahko do njih o 
jo še pred razpravo 
skem svetu. 

Finančno zahtevn 
ba, ki jo bo v pretep 
treba pokriti iz oht 
proračuna, je zagoto 
tovana gradnja osno 
v Debru. Kot so La 
sporočili iz ministi 
šolstvo, znanost in š 
država gradnjo novi 
prihodnjem letu sofin 
s 100 milijoni, v lei 
pa še s 63,3 milijon 
jev, v občini pa mor 
hodnje leto zagotoviti 
lijonov tolarjev lastn 
narja. O zagotavljanji 
ja in dinamiki gradnj 
Debru so laški občins 
niki razpravljali že o 
ko so sprejeli tudi ini 
ski program, del potr 
denarja za nove šola 
store pa bodo najvei 
zagotovili tudi s prod 
nic, ki jih ima občina 
vilišču Laško. 

L STAH 



Park za življenje 
t̂nica Kozjanskega parka - Od gradu Podsreda do suhih travnikov in mokrišč 

,etki Kozjanskega 
j središčem v Podsre-
ĵo v leto 1981, ko se 

flo z urejanjem spo-
fga kompleksa Treb-
iverškovo domačijo -
D hišo Titove matere 
[, Kolarjevo domači-
^nikom. Ožjemu ob-
I spominskih krajev 
fjše zgodovine so na-
tljučili širše ozemlje 
to naravno in kultur-
liščino in vse skupaj 
»žili v park. 
eli smo v Bistrici ob 
se spominja prvih za-
sedanji direktor Fran-
ir, ki je na čelu Koz-
ga parka vse od začet-
dprli smo proces no-
izmerja s kulturno in 
0 dediščino ter hitro 
, da je ob ohranjanju 
dediščine še veliko na-
dobrin, ki jih je treba 
1 in obnoviti ter rešiti 
ropadom. Prva nalo-
ila najti odgovor, ka-
kvalitetno dediščino 
i v ustrezno in privlač-
udbo. Najprej smo se 
lonumentalnega gra-
isreda in njegovo re-
!je šolski primer, ka-
ikim stvarem uspešno 
Prepričali smo obči-
avo in stroko, da smo 
pod našo zastavo za-
;ad obnavljati. Leta 
Ibil razvalina, danes 
isilec družabnega, kul-

turnega in razvedrilnega živ-
ljenja v tem delu Slovenije.« 

Z Zakonom o ohranjanju 
narave je Kozjanski park le-
ta 1999 postal regijski park, 
medtem ko je še vedno v ve-
ljavi Zakon o spominskem 
parku Trebče, ki je ustano-
vitveni dokument. 

V prvi fazi razvoja so se vsi 
zaposleni (danes jih je 17) us-
meriU v ohranjanje kulturne 
dediščine in so razstavne, mu-
zejske in druge zmogljivosti 
povečali za več kot 10-krat, 
v drugi, zadnjih pet let, pa 
so predvsem krepili varstvo 
narave in vsega, kar je v njej. 

»Dolgo smo bili vezani na 
podporo občinskega in držav-
nega proračuna ter malo 

sponzorskega denarja. S pro-
jekti, ki jih pripravljamo, pa 
že iščemo podporo na evrop-
skih trgih. S prvim evropskim 
programom oživljanja in 
ohranjanja suhih travnikov v 
okolici Veternika, Orlice, Bo-
horja in na nekaterih manj-
ših področjih smo uspeli na 
natečaju Evropske skupnosti 
v Bruslju. Prijavljenih je bi-
lo 1200 projektov, sprejeU so 
jih 87 in med njimi so trije 
iz Slovenije: Triglavski park, 
Zatok v Kopru in mi. V teh 
dneh pričakujemo prvi de-
nar,« pravi direktor Franci Zi-
dar. 

Med tridnevnim prazno-
vanjem 20-letnice Kozjan-
skega parka, ki bo do so-
bote, 24. novembra, pred-
stavljajo novo blagovno 
znamko Sožitje, pod kate-
ro se bodo lahko predstav-
ljali vsi na Kozjanskem na-
rejeni izdelki ali pridelani 
pridelki. Prva predstavitev 
bo že decembra na dveh sej-
mih v Avstriji in Nemčiji. 

Pripravljajo že tudi drugi 
globalni okoljski program, ki 
ga podpira mednarodna ban-
ka za razvoj. Odkupili bodo 
nekaj 100 hektarov močvir-
natih zemljišč - mokrišč ob 
Sotli, ki jih morajo ohraniti 
zaradi obstoja ravnovesja v na-
ravi. Projekt je vreden mili-
jon do 1,5 milijona dolarjev. 

Leta 1989 so se začeli uve-
ljavljati v tujini, saj so podpi-
sali partnerstvo z gradom Wolf-
segg na Bavarskem, čemur je 
sledila ustanovitev Slovensko 
- bavarskega društva in uredi-
tev hiše v Podsredi. Uspešno 
je tudi partnersko sodelovanje 
z naravnim parkom Zgornji ba-
varski gozd v Nemčiji. 

Za Kozjanski park z mno-
gimi naravnimi in kultur-
nimi zanimivostmi, prire-
ditvami ter delavnicami je 
vsako leto večje zanimanje. 
Letos se je v primerjavi z la-
ni obisk povečal za 30 od-
stotkov, velika večina tega 
gre na račun organiziranih 
skupin iz tujine. 

Kozjanski park trenutno me-
ri okoli 200 kvadratnih kilo-
metrov, že v naslednjih letih 
pa se bo povečal na okoli 500 
kvadratnih kilometrov. »Vklju-
čenih bo devet ali deset občin, 
ki vse kažejo velik interes so-
delovanja v parku, ki je park 
za življenje. Na novo bodo 
vključene občine Dobje, Šent-
jur, Laško in Sevnica. Ministrs-
tvo za gospodarske dejavno-
sti je temu namenilo 7,5 mili-
jona tolarjev. Med atraktiv-
nostmi bo vsekakor dolina 
Gračnice z Jurkloštrom, ob-
novitev vile Haus, ureditev 
gozdnih poti, postavitev infor-
macijskih točk s predstavitvi-
jo itd.« TONE VRABL 

Franci Zidar 

Vitezi vina v Rogašici Slatini 
ij več kot sto pomem-
pstov iz vse Sloveni-
i udeležilo sobotne-
/nostnega viteškega 
nta pod okriljem 
inja evropskega reda 
'vina - Konzulata za 
ijo, ki letos praznu-
) deseto obletnico. V 
"estižnega naziva je 
tudi prireditev v Kri-
Ivorani Zdraviliške-
la v Rogaški Slatini, 
la posvečena spomi-
istanovitev ter spre-
lovih pripravnikov, 
ov in sodnikov, 
iviliški kapeli sv. Ane 
ri maši pod vodstvom 
?ga vikarja p. Mirka 
I, prav tako vinskega 
0̂ vrnitvi v Kristalno 

) pa je zbrane nago-
Uinski župan Bran-
ič. »Rogaška Slatina 
a le po plemenitem 
zdravilni vodi, zdrav-
1 trgovskih službah, 
' zadnjem času med 
ilci vina tudi po vi-
tiškem društvu, ki bo, 
Udi v prihodnje pris-
voj delež na področ-
locije in razvoja tu-
je povedal župan, 
alni direktor podjet-
ji Rogaška Davorin 
fič je po pozdravnem 
Ivetu Konzulata po-
pčasten meč iz ste-
listanovitev reda 27. 
•ra 1991 in njegovo 
zbrane v nadaljeva-
^nila vinska kneza in 

prokonzula dr. Jože Colna-
rič in Karel Recer. Nekaj be-
sed o Rogaški Slatini in nje-
nih posebnostih je spregovo-
ril vinski sodnik Branko Pu-
celj, drugi sodnik Drago 
Medved pa na kratko povzel 
bistvo in skupne značilnosti 
vode, vina in stekla. 

Sledila je inavguracija no-
vih hospites ter intronizacija 
vinskih svetnikov in sodnikov, 
ki pomenijo nekakšno povi-
šanje v pripravnike, svetnike 
in sodnike oziroma dame. 
Med prvimi sta se znašla tudi 
glasbenik Lojze Slak in direk-

tor RTV Aleks Štakul, novi 
svetnik pa je postal tudi igra-
lec Evgen Car. V višje redove 
je bilo povišanih skupno se-
dem dam in 32 udov, kot se 
imenujejo člani reda. Z zaob-
ljubo, udarcem meča po ra-
mi in požirkom rujnega so ta-
ko izrazili svojo pripravlje-
nost, da postanejo iskreni vi-
teški prijatelji. 

Seveda ni manjkala tudi 
nekoliko plaha nova vinska 
kraljica Tjaša Koroša iz 
Ključarovec pri Ljutomeru. 
Da pa bi lahko gostje tudi 
okusili kakovostna vina sla-

tinskih vinogradnikov, so jih 
ponudili ob več ur trajajo-
čem kosilu. 

BOJANA JANČIČ 

Sprevod vinskih vitezov skozi Rogaško Slatino. 

Popravek 
v prejšnji številki Novega 

tednika smo v članku V zna-
menju satire pod fotografijo 
pomotoma zapisali kratico 
T.K. namesto Foto Mestinšek. 
Za neljubi spodrsljaj se pri-
zadetim iskreno opravičuje-
mo. 

Bo.J. 

Spomladi v 
novo knjižnico 

V Šmarju pri Jelšah je tik 
ob tamkajšnjem kultur-
nem domu zrasel nov ob-
jekt, v katerem bodo pri-
hodnje leto uredili šmar-
sko knjižnico. Obstoječi 
prostori za izposojo so na-
mreč postali z leti premajh-
ni. Leta 1978, ko so knjiž-
nico odprli, je bilo v njej 
približno 4.000 knjig, da-
nes pa jih imajo kar deset-
krat več. Ne narašča pa le 
število knjižnega materia-
la, ampak tudi izposoje, 
zato je naložba še toliko 
bolj potrebna. 

O povečanju prostorov 
knjižnice so v Šmarju zače-
li razmišljati že pred leti. Na 
osnovi idejnega projekta so 
v lanskem letu naročili glav-
ne projekte in z njimi pred-
videli 347 kvadratnih me-
trov novih površin skupaj z 
novim vhodnim prostorom, 
novo vhodno avlo in obsto-
ječo spodnjo dvorano. V njej 
naj bi imeli v prihodnje raz-
stave, literarne večere, po-
topisna predavanja in druge 
podobne dejavnosti. 

»Del knjižnice, kjer je iz-
posoja in obdelava, bo po 
dograditvi prizidka kar šti-
rikrat večji kot doslej,« je 
povedal Jože Čakš, direk-
tor Ljudske univerze Rogaš-
ka Slatina, v okvir katere so-
dijo vse knjižnice na ob-
močju upravne enote Šmarje 
pri Jelšah. »Kljub temu, da 
gre za precejšnje povečanje, 
pa to še vedno niso idealni 
normativi, vendar pa večjih 
prostorov v tem objektu ne 
bi mogli zgraditi. Hkrati pa 
pretirano povečevanje pro-
storov za nas pomeni tudi 
ogromen strošek. Menim, 
da bodo ti prostori za Šmarje 
in za ostah del območja, ki 
ga pokrivamo, dovolj veli-
k,« je še dodal šmarski žu-
pan. 

Investicijski program sta 
potrdila tudi ministrstvo za 
kulturo in ministrstvo za fi-
nance. Celotna vrednost na-
ložbe znaša 96 milijonov to-
larjev, od tega bo v tem in 
prihodnjem letu 46 milijo-
nov prispevalo ministrstvo 
za kulturo, preostali del pa 
Občina Šmarje iz proraču-
na. 

Leta 1990 je knjižnico v 
Šmarju obiskalo približno 
11.000 ljudi, leta 2000 pa 
že skoraj 18.000. Pred enaj-
stimi leti je bilo izposoje-
nih 32.000, lani pa 60.000 
knjižnih enot. Knjižnica 
na leto nakupi okoli 2.500 
knjižnih enot. 

Podoba knjižnice se bo 
precej razlikovala od dose-
danje. Precej spremenjeni 
bodo že obstoječi prostori, 
spodnja etaža, kjer so bile 
sedaj uprava in sanitarije, 
bo namenjena izposoji, prav 
tako pa del prvega nad-
stropja, kjer naj bi bil štu-
dijski oddelek oziroma stro-
kovna in poljudna literatu-
ra ter čitalniški prostori. 

»Sodobna knjižnica mo-
ra biti tudi računalniško 
opremljena, zato imamo v 
ta namen predvidenih deset 
računalnikov,« je povedal 
Čakš. »Poseben del bo na-
menjen avdio-video gradi-
vu, poseben oddelek pa bo 
namenjen otrokom. Žal ne 
bo tako velik, kot bi si že-
leli, vseeno pa neprimerno 
večji in boljši kot doseda-
nji. Sicer pa bo imela knjiž-
nica tudi urejen dostop za 
invalide.« 

Knjižnica naj bi bila pred-
vidoma dokončana konec fe-
bruarja oziroma marca, za-
časno pa posluje v avli kul-
turnega doma. 

BOJANA JANČIČ 

Obnova kuhinje v OŠ 
Kozje 

Na zadnji seji občinskega sveta Kozje so se svetniki 
strinjali s pripravo dokumentacije za obnovo in razširi-
tev kuhinje v Osnovni šoli Kozje. 

Šola je bila zgrajena pred štiridesetimi leti in kuhinja ne 
ustreza današnjim zahtevam. Kuhinjo bodo obnovili in do-
zidali prihodnje leto v vrednosti okoli 24 milijonov tolar-
jev. 60 odstotkov bo zagotovilo ministrstvo za šolstvo, osta-
lo pa občina. V Kozjem tudi razmišljajo o novi telovadnici 
pri osnovni šoli, ki jo obiskuje 190 otrok in je v tem šol-
skem letu prešla na devetletno šolanje. Gradnja oz. obnova 
telovadnice pa je povezana tudi s sprejetjem v program mi-
nistrstva za šolstvo za sofinanciranje, kar lahko traja nekaj 
let. TV 

Asfalt čez Veternik 
Občina Kozje je končala največjo letošnjo komunalno 

naložbo v asfaltiranje pomembne lokalne ceste iz Kozje-
ga preko Veternika do Sp. in Zg. Gorjan v skupni dolžini 
18 km. 

Pred dnevi so končali zadnji odsek Veternik - Gorjane v 
dolžini 2,3 km in vrednosti 25 milijonov tolarjev. 12 mili-
jonov so dobili po sodelovanju na razpisu za sredstva za 
demografsko ogrožena področja in 5,3 milijona kredita pri 
Javnem skladu RS za regionalni razvoj in ohranjanje pose-
ljenosti podeželja v Ribnici. Razliko bo prispevala občina 
Kozje. Cesto so gradili več kot 15 let in bo omogočila lažjo 
povezavo med višinskimi kraji in središčem občine. Otvo-
ritev ceste bo v soboto ob 14. uri. 

Prav tako so končali tudi obnovo javne poti Gruska - Sp. 
Dole v dolžini 1,5 km, vredne 11 milijonov tolarjev. 

TV 



Z odpadki 
po evropsko 

V Slovenskih Konjicah bodo z gradnjo centra za 
ekološko ravnanje z odpadki celovito poskrbeli za 

odpadke treh občin 
v Slovenskih Konjicah 

so pričeli graditi sodoben 
center za ekološko ravna-
nje z odpadki (CERO). Gre 
za doslej največjo ekološ-
ko naložbo v občini. Po 
evropskih standardih bodo 
center v dveh gradbenih fa-
zah postavili v dveh letih, 
po predračunski vrednosti 
pa bo stal 300 milijonov to-
larjev. Ko bo center zgrajen, 
bodo razširili, nato pa še sa-
nirali sedanjo deponijo. V 
neposredni bližini odlaga-
lišča pa naj bi predvidoma 
do leta 2005 postavili tudi 
osrednjo čistilno napravo 
za Slovenske Konjice. 

Celotna naložba naj bi bi-
la končana v letu 2009. Ta-
krat bi naj občine Slovenske 
Konjice, Zreče in Vitanje od-
padke zbirale, ločevale in del-
no predelovale v novem cen-
tru, mešanico preostalih od-
padkov pa bi naj vozili v no-
vi center za ravnanje z od-
padki v Bukovžlak pri Celju 
aU v najbližjo sežigalnico. 

Gradbišče je tik ob sedanji 
deponiji komunalnih odpad-
kov na Prežigalu. »Skladno z 
republiško strategijo ravnanja 
z odpadki je občina Sloven-
ske Konjice izdelala projekt-
no tehnično dokumentacijo in 
pridobila gradbeno dovoljenje, 
na javnem razpisu pa je prvo 

etapo del oddala podjetju SCT 
Ljubljana,« opisuje dosedanje 
postopke direktor Komunal-
nega podjetja Slovenske Ko-
njice Dušan Slapnik. 

V tej prvi fazi bodo do apri-
la prihodnje leto zgradili naj-
prej devet objektov, v kate-
rih bodo odbirali, stiskali in 
skladiščili ločene odpadke 
oziroma surovine, preden 
gredo v sežig ali v nadaljnjo 
predelavo. V sortirnici bo-

do odpadke pripravili na 
snovno reciklažo, biološki 
odpadki bodo namenjeni 
kompostiranju, celoten pro-
ces pa bo potekal s težnjo 
po maksimalnem izločanju 
uporabnih odpadkov ter 
zmanjševanju preostalih od-
padkov za deponiranje. Ta 
del naložbe bo stal 127 mi-
lijonov tolarjev, država pa bo 
zanj prispevala 47,5 odstot-
ka denarja. 

V drugi fazi bodo ob stari 
deponiji na hektar velikem 
zemljišču začeli urejati no-
vo, sodobno odlagališče od-
padkov. Predviden je izkop 
in ureditev vodotesnega dna, 
gradnja zaprtega sistema za 
zajemanje in prečrpavanje 
drenažnih vod, gradnja jaš-
kov za odplinjevanje, kom-
postarna in objekt, kjer bo-
do stiskali odpadke. Vred-
nost te naložbe je ocenjena 
na 180 milijonov tolarjev, dr-
žava pa bi naj tudi zanjo pris-
pevala skoraj polovico de-
narja. »Ta del naložbe mora 
biti zaključen najkasneje do 
začetka leta 2004, saj je to 
rok, ki ga je določila država 
za uporabo sedanjega odla-
gališča,« pojasnjuje Dušan 
Slapnik. 

V neposredni bližini odla-
gališča naj bi do leta 2005 
postavili osrednjo čistilno na-
pravo za Slovenske Konjice, 
nato pa zgradili še tretjo fa-
zo v novem CERO. 

MILENA B. POKLIC 

Center za ekološko ravnanje z odpadki so pred tremi tedni pričeli graditi v neposredni bližini sedanjega 
odlagališča odpadkov na Prežigalu. 

Težko pričakovani papirji 
Upokojenski dom v Vojniku raste - V pričakovanju garancije in koncesije 
Na gradbišču doma upokojencev v 

Vojniku potekajo gradbena dela po 
načrtu, zadnje tedne zamuja le spre-
jetje bančne garancije za kredit tuje 
banke. Na gradbišču ene največjih 
naložb v celjski regiji opravljajo tre-
nutno temeljenje, na enem delu pa je 
že postavljen del pritličnih prostorov 
težko pričakovane zgradbe. 

V zadnjem obdobju je torej najpomem-
bnejše pripravljanje listin za podpis za 
prvi del tujega kredita, pri čemer je banč-
na garancija Nove Ljubljanske banke na 
dnevnem redu seje v tem tednu. Po dru-
gi strani je za investitorja pomembna še 

pridobitev državne koncesije za dom-
sko oskrbo starejših, kar naj bi bilo znano 
v decembru. Zanjo je zaprosil glavni in-
vestitor podjetje Contraco Celje, kate-
rega soinvestitor je Elektro Turnšek. 

Po pogodbi z graditeljem morajo bi-
ti gradbeno-obrtniška dela zaključena 
decembra prihodnje leto, dom pa mo-
ra začeti obratovati marca 2003 (po po-
nujenem roku državi za pridobitev kon-
cesije). V občinski zgradbi v Vojniku 
imajo namreč registriranih že približ-
no 70 vlog, čeprav bo objavil Contraco 
predhodni razpis šele prihodnje polet-
je. V domu, ki bo imel za oskrbovance 

bivalni ter negovalni del, bo 160 po-
stelj. Po že opravljeni sistematizaciji 
bo zanje skrbelo 60 zaposlenih. 

Sicer pa je podjetje Contraco, ki se 
ukvarja predvsem z inženiringom in po-
sredovanjem v prometu blaga in stori-
tev, doslej gradilo le na tujem, za tuje 
naročnike. Tako je podjetje, ustanov-
ljeno pred osmimi leti, med drugim 
zgradilo hotel v Moskvi ter različne ob-
jekte po Rusiji. Podjetje, katerega di-
rektor je arhitekt Dušan Kovačevič, 
je tudi projektant poslovno-stanovanj-
ske zgradbe, ki nastaja na celjski Lavi. 

BRANE JERANKO 

Zaposlitve za pomoč na domu 
V Lambrechtovem domu za starej-

še v Slovenskih Konjicah nudijo po-
moč na domu 37 starejšim občanom 
iz Slovenskih Konjic, 19 iz Zreč in 
sedmim iz Vitanja. Z organizacijo po-
moči na domu so začeli že pred deve-
timi leti. Del pomoči so organizirali 
z redno zaposlenimi, večji del pa pre-
ko javnih del, kar jim zaradi spre-
membe zakonodaje sedaj povzroča 
težave. 

Javna dela na tem področju so z le-
tošnjim letom namreč praviloma uki-
njena, izvajanje programov pomoči na 
domu pa je v pristojnosti lokalnih skup-

nosri, ki morajo za to zagotoviti tudi 
denar. Doslej sta bili v konjiški občini 
redno zaposleni dve delavki, enajst jih 
je bilo preko javnih del, v Zrečah je 
bila ena zaposlena redno, tri pa preko 
javnih del, v Vitanju pa je bilo to raz-
merje ena proti ena. Seveda so tudi 
delavke, ki to delo opravljajo preko 
javnih del, zanj primerno usposoblje-
ne. Na novo zakonodajo so se občine 
v sodelovanju z Lambrechtovem do-
mom že odzvale in sprejele sklepe o 
rednih zaposlitvah. Tako se bo v Ko-
njicah povečalo število zaposlenih za 
štiri, v Zrečah bosta dobili delo dve 

delavki, v Vitanju pa je odobritev ene 
nove zaposlitve v postopku. Čeprav za-
konodaja še omogoča izjemoma za-
poslitev preko javnih del za dobo treh 
let, so se v Zrečah in Vitanju temu že 
odpovedali, saj za to ob redno zapo-
slenih ne bo več potrebe, v Konjicah 
pa odločitev še ni padla. 

JVH 

MODRI TELEFOn 
Razmetane 

posode 
Bralci z Brega v Celju se 

pritožujejo nad mestnimi 
smetarji, ki ne vračajo po-
sod za smeti na svoja me-
sta. Tako opažajo, da jih 
skoraj vedno puščajo raz-
metane po pločnikih ali ce-
lo na cestišču, kar kvari splo-
šni videz mesta. Prav tako 
smo prejeli pritožbo s celj-
ske Hudinje, kjer posode za 
smeti onemogočajo hojo po 
pločniku Bezenškove ulice. 

Direktor javnega podjetja 
Javne naprave Celje Ivan Če-
rič odgovarja: »V zvezi s pri-
pombami posameznih obča-
nov s Hudinje - Bezenškove 
ulice, kjer so zelo ozki ploč-
niki pripominjamo, da naši 
delavci po izpraznitvi odpad-
kov iz posod v smetarsko vo-
zilo le-to izpraznjeno posta-
vijo nazaj na pločnik oziro-
ma uvoz v dvorišče. Stano-
valci sami določijo mesto po-
stavitve posode na svojem 
dvorišču, na kar pa mi nima-
mo vpliva. 

Glede pritožb nad mestni-
mi smetarji pri opravljanju 
odvoza odpadkov v naselju 
Breg je zadeva podobna. Tu-
di tu delavci izpraznjene po-
sode postavijo ob rob cestiš-
ča ali pločnika, stanovalci pa 
jih sami postavijo na svoja 
dvorišča. Na to, da izpraznje-
ne posode ne vračajo vedno 
na isto mesto, smo delavce 
opozorili in se tovrstne napa-
ke ne bodo več ponavljale.« 

Desetkratno 
povišanje 

Bralca iz Celja zanima, ko-
liko je zadnja leta narasla 
upravna taksa za določitev 
funkcionalnega zemljišča k 
stanovanjskemu objektu. 
Po njegovih podatkih gre za 
skokovito naraščanje, zato 
ga zanima tudi vzrok. 

Načelnik upravne enote Ce-
lje Damjan Vrečko je poslal 
podrobno razpredelnico s po-
datki ter jo tudi komentiral: 
»Povišanje vrednosti uprav-
ne takse je bilo do leta 2000 
zmerno. V tem letu se je moč-
no povišala vrednost točke, 
kar desetkratno. S sprejetjem 
zakona o upravnih taksah je 
bila sprejeta nova določba za 
obvezni ogled zemljišča ter 
hkrati uvedena nova taksa. Se-
daj se vrednost točke zopet 
usklajuje z gibanjem stroš-
kov za delo upravnih orga-
nov ter v sorazmerju z rastjo 
cen življenjskih potrebščin na 
območju RS. Predlagatelj Za-
kona o upravnih taksah je fi-
nančno ministrstvo, sprejme 
ga državni zbor, med tem ko 
sprejema Sklepe o uskladi-
tvi vrednosti točke Vlada Re-
pubhke Slovenije.« 

Kdaj 
parkirišče? 

Bralka M.T. sprašuje v 
imenu stanovalcev Škapi-
nove ulice v celjski Novi va-
si, kdaj bodo tam uredili ob-
ljubljeno parkirišče. 

Že lani so zaradi nemogo-
čih razmer za parkiranje ob-
ljubili ustrezne ukrepe. Iztok 
Uranjek je takrat, v odgovo-
ru na vprašanje, zastavljeno 

na Modri telefon, po\ 
bodo v kratkem un 
vo parkirišče na že 
novi lokaciji. Od tak 
zgodilo nič. 

Na vprašanje odgo 
tok Uranjek, strok( 
delavec za promet Me 
čine Celje: »Že spoml 
odgovarjali na podobi 
šanje in takrat nakazi 
ne rešitve z izgradnje 
nih parkirišč v gan 
Mestno četrtjo Novai 
ugotoviU, da na ol 
Škapinove manjka 5( 
rišč. Te je mogoče n, 
stiti na obstoječih zel 
kjer so si stanovalci 
dili začasna provizor 
kirišča. Sprememba n 
bnosti zelenice v pai 
ni enostaven postope 
teva namreč postope 
razgrnitve načrtov. N 
log upravnikov ga b£ 
peljali prihodnje leti 

Refundac 
ni več 

Bralka iz Letuša 
dremu telefonu za 
zanimivo vprašanje 
deva plačevanje os 
vrtcih v času počitn 

Ker z možem delal 
leški dolini, je otrok 
tvu v vrtcu v Šmartr 
Paki, kamor ga vozi' 
potjo na delo. Med If 
mi počitnicami je obči 
slovče ukinila refundi 
čas počitnic in so m( 
to, da je otrok ostal v) 
vrtcu, plačevati polno 
nino. Zakaj? 

Župan Braslovč Dui 
ričar je pojasnil, da s 
hovi občini ukini vse s 
cije za oskrbo v vrtcil 
njihove občine, razei 
kaj otrok iz občine Vi 
Strošek za proračun je 
visok, v domačem v 
je tudi dovolj prostoi 
mišljajo že tudi o teC 
naslednje leto ukinili 
fundacije za otroke v 
čem vrtcu. 

Pojasnilo smo iski 
v Vzgojno varstvene! 
du Šoštanj, kamor sO' 
v Šmartnem ob Paki-
teljica Vesna Žerjav 
jasnila, da so bili zara' 
tev refundacij prisilj^' 
čunavati polno oskrb' 
otroke iz drugih obfj 
med počitnicami. ^̂  
cij namreč ni ukin'''^ 
čina Braslovče, amp^^ 
čine. Pri njih gre za'' 
iz občin Velenje, ^ 
Slovenj Gradec in Bî  

Do prihodnjega četrtki 
klice na Modrem telefo 
mala novinarka Urška Si 
telefonsko številko 031 
jo lahko pokličete vsah 
10. in 17. uro. Svoja vpi 
Modri telefon lahko met 
kom in petkom zastavi 

telefonu 42-25-01 



Drugi abonmajski 
koncert ZKP Celje 

ianista, čembalista in or-
jsta Luco Ferrinija uvrš-
j med mlajšo genera-
glasbenikov, ki svojo 
ero gradijo predvsem z 
ešnimi koncertnimi tur-
iini. V torek se je tako 
skemu poslušalstvu 
Istavil na 2. abonmaj-
ji koncertu ZKP Celje, 
lad, samosvoj in nekon-
ionalen glasbenik je odi-
skladbe, v katerih je priš-
)polnega izraza njegova 
[la ustvarjalna identiteta. 
;ram so sestavljala priz-
a dela evropskih sklada-
V, redkeje izvajana na to-
nih solističnih koncertih, 
rav so skladbe za Ijubi-
ke poslušalce nekoliko 
ke«, kar opravičuje red-
tovrstnih izvedb pri nas, 

e pianist do potankosti 
petil vsebinam skladb ter 
ušalcem podal lastno in-
retacijsko vizijo, 
rodoma smo slišali pet 
db iz klavirskega opusa 

Franza Liszta: Schlaflos, Pra-
ge und Antwort (Nocturne 
(1883) in Trauervorspiel und 
Trauermarsch (1885)): En r?-
ve.- Die Trauergondel št. 2 
(1886); Sancta Dorothea 
(1877) in iz Bagatelle sans to-
nalitč: [Mephisto - Walzer 
št. 5, (1885)) in Sedem kla-
virskih skladb op. 11 (1910-
18) Zoltdna Kodšlya. Sklad-
be, ki jih zaznamuje čisti 
zvok in do skrajnosti izko-
riščena raba instrumenta, so 
izzvenele eterično, kar je za 
tovrstna skladatelja prej iz-
jema kot pravilo. 

Drugi del koncerta je bil 
posvečen skladateljem 20. 
stoletja. Poljak Henryk Mi-
kolaj Gčrecki, Čeh Petr Eben 
in Slovenec Ivan Florjane 
imajo skupno značilnost. So 
skladatelji, vezani na prete-
klost, ki je politično zazna-
movala države, od koder iz-
hajajo. 

Trije skladatelji, trije po-
gledi na glasbeno umetnost. 

tri skladbe, za katere lahko 
zapišemo, da jih je pianist 
znal izkoristiti ter jih prib-
ližati publiki. Čeprav s se-
bi prepoznavno interpreta-
cijo mladega, pa vendar zre-
lega umetnika, je Luca Fer-
rini potrdil, da njegov os-
novni namen pianista, ki se 
kaže v profesionalnosti, iz'-
kazuje tudi nekonvencio-
nalno prenašanje glasbe iz-
ven njenih meja, kar se mo-
rebiti razume kot težko ra-
zumljivo za poslušalstvo 
nevajeno tovrstnega glasbe-
nega žanra, za skladatelje 
in njihova dela pa je izred-
nega pomena. 

GM-oder 
Izrednega pomena so tu-

di koncerti GM-oder, ki jim 
letos lahko prisluhnemo v 
celjski Glasbeni šoli. V sre-
do, 14. novembra, sta se 
predstavili mladi umetnici, 
kontrabasistka Mateja Murn 
in pianistka Sanja Mlinar. 

Spored so sestavljale sklad-
be, pisane za kontrabas, s 
spremljavo klavirja. Slišah 
smo: Sonato za kontrabas in 
klavir v D-duru Johanna 
Matthiasa Spergerja; Taran-
telo Giovannija Bottesinija; 
Sonato za kontrabas in kla-
vir Pau\a Hindemitha; Sona-
to za kontrabas solo op. 42 
Davida Ellisa; Solo per con-
trabasso Iva Petriča in Tri 
preludijeza kontrabas in kla-
vir (krstna izvedba) Davida 
Beoviča. Mladi umetnici, 
študentki ljubljanske Akade-
mije za glasbo, sta iz razHč-
nih opisov skladateljev ob-
likovali zanimiv program. 
Kontrabas je v rokah mlade 
in perspektivne umetnice za-
zvenel v vsej svoji lepoti. Po-
memben je vtis, ki sta ga 
umetnici vzpostavili in ki je 
zapustil sledi. Te so vzpod-
budne in kažejo na pravo pot 
razvijanja in nadgrajevanja 
umetniškega potenciala. 

KATJA KRAŠEVAC 

Kapa v zraku 
1 pobudo Fotografske-
Iruštva Celje in Javne-
dada za ljubiteljske kul-
e dejavnosti-območne 
stave Celje, je nastala 
lobmočna razstava 
etniške fotografije, ki so 
linuli petek odprli v ob-
iih razstavnih prosto-
Muzeja novejše zgodo-
t Celje. Dela bodo na og-
do 28. novembra, 
izstava je rezultat nate-
na »prosto temo« in te-
•Celje in Celjani«, na ka-
ga se je odzvalo 35 av-
IV in oddalo skupno 177 
Tiih in črno-belih foto-
ij-
)misija, ki so jo sestav-
sami vrhunski fotograf-

ski mojstri: Joco Žnidaršič, 
Stojan Kerbler in Vinko 
Skale (tudi predsednik Fo-
tografskega društva Celje) 
je sprejela približno tretji-
no poslanih fotografij ter pr-
vo nagrado podelila Jožetu 
Heberju, drugo Riku Mle-
kušu in tretjo Juretu Bernar-
du. Diplome za umetniško 
fotografijo pa so prejeh Al-
joša Videtič, Amina Kola-
rič, Bine Javernik in tudi fo-
toreporter našega tednika, 
Gregor Katič, in sicer za fo-
tografijo z naslovom »901 
kapa v zraku«, posneto v 
znameniti ameriški vojaški 
akademiji West point (na fo-
tografiji) . 

MP 

Mikavno v Miku 
v Galeriji podjetja MIK v Gajih v Trnovljah pri Celju, 

kjer se sicer ukvarjajo s proizvodnjo oken in velepro-
dajo okvirjev za slike, so si pred dobrim letom svoje 
delovno in življenjsko okolje popestrili še z razstava-
mi umetniških del uveljavljenih in znanih slikarjev. 

Potem, ko je v galeriji MIK dva meseca gostovala razsta-
va umetniških del Jureta Godca in Francija Skerbineka, 
so minuli ponedeljek v poslovnih prostorih, preurejenih 
v galerijo, odprli razstavo umetniških del dveh slikark: 
Klementine Golija in Ivane Andrič-Todič. Gre za dokaj 
obsežen opus njunih oljnih slik. »Na ogled so res v glav-
nem poslovnim partnerjem v podjetju in zaposlenim, saj 
se ljubitelji umetnosti bolj redko napotijo v Mikovo gale-
rijo«, pravi direktor Franci Pliberšek, velik ljubitelj umet-
niških del in pobudnik odprtja razstavnih prostorov v pod-
jetju. Na vprašanje, zakaj galerija v industrijski coni na 
koncu mesta, odgovori: »In zakaj bi bile galerije le v me-
stu?« 

V Galeriji MIK, kjer so se že zvrstila dela znanih slikar-
jev, kot so Klavdij Tutta, Jože in Goran Jaki, Irena Pola-
nec, družina Zelenko in drugi, bodo dela obeh slikark na 
ogled do 19. januarja prihodnje leto. 

MP 

Slikovno in 
jezikovno 

Galerija sodobne umet-
nosti v Celju odpira drevi, 
22. novembra, ob 18. uri 
razstavo kustosov Alenke 
Domjan in Igorja Zabele, ki 
sta jo avtorja naslovila: Pro-
stor, Iluzija, Želja. 

Novost, ki jo najavljajo v 
Zavodu za kulturne priredi-
tve Celje (pod čigar streho tu-
di sodi galerija), je v edins-
tvenem konceptu razstave, ki 
se bo prvič na Slovenskem 
lotila didaktične predstavitve 
pogleda v slikarsko polje. Po 
mnenju kustosov je namreč 
izjemnega pomena način, na 
katerega se umetnina pribli-
ža gledalcu. 

Razstava, ki izhaja iz več-
nega vprašanja funkcije ilu-
zije v sliki, se problema lo-
teva skozi zelo natančno po-
stavljene sklope, in sicer: 
Prostor realnosti: Jožef To-
minc, Jurij Šubic, Matija Ja-
ma, Franc Mesarič... Prostor 
želje: Marko Pernhart, Fran-
ce Kralj, Stane Kregar, France 

Mihelič... Iluzija in realnost 
- Rihard Jakopič, Silvester 
Komel, Avgust Lavrenčič, 
Emerik Bernard, Janez Ber-
nik in drugi. Postiluzioni-
zem: Ivan Vavpotič, Zmago 
Jeraj, Tone Kralj, Sergej Ka-
pus, Gustav Gnamuš... V 
zadnji sklop. Digitalizirano 
globino, avtorja razstave po-
stavljata sUkarje, kot so Moj-
ca Osojnik, Žiga Kariž, Sa-
šo Vrabič in Miha Štrukelj. 

Vsak sklop sta kustosa 
opredelila tako slikovno kot 
jezikovno. Ker sta želela, da 
se gledalčev pogled utele-
si, sta vsak prostor še do-
datno opremila z besedno 
razlago, ki predstavlja za-
nimivo dopolnitev vizual-
nega z jezikovnim. Poseb-
nost razstave bo tudi v tem, 
da bosta avtorja po koncu 
razstave javnosti ponudila 
didaktičen učbenik in ne 
klasičnega razstavnega ka-
taloga. 

MATEJA PODJED 

Igra Nekoč v 
starih časih 

v Šmartnem v Rožni do-
lini, kjer je po vaseh še sli-
šati staro ljudsko pesem in 
kjer so se tudi nekateri stari 
kmečki običaji in šege še 
ohranili, so domači kultur-
niki zobu časa iztrgali še 
nekaj takih dragocenih 
drobcev in jih nanizali v 
gledališko - plesno in fol-
klorno lepljenko z naslo-
vom Nekoč v starih časih... 

Zavzeta kulturna delavka 
v kraju, Anka Dimec, se je 
lotila zahtevnega dela in še 
druge sodelujoče navdušila 
za obujanje starih besedil in 
pesmi, ki so jih v domačem 
kuhurnem dorriu minuli pe-
tek najprej predpremierno, 
v nedeljo popoldne pa še pre-
mierno uprizorili pred po-
vsem polno dvorano in nav-
dušenim občinstvom. 

Dimčeva je predstavo za-
čela graditi na prevodu mla-
dinske spevoigre Kristine 
Brenkove, tekst pa je nato 
obogatila s starimi pesmi-
mi, med njimi tudi Vodni-
kovimi, v »slike« iz življenja 
na vasi je vključila prizore, 
kot so šranganje, svatovšči-
na..., in dodala napitnice, 
kakršno so peli in igrali ne-
koč v starih časih, za kar je 
pritegnila skupino osmih 
pevk z Jezerc. 

Režiserki in skupini doma-
čega Prosvetnega društva 
Dominik Hriberšek je pred-
stava uspela v tolikšni meri, 
da bodo gledališki kolaž pred-
stavili tudi v drugih krajih. Pr-
vo gostovanje bo 9. decem-
bra v Novi Cerkvi. 

MP 

Dvojica v 
salonu 

V celjskem Likovnem sa-
lonu bosta v ciklusu Pogo-
vori z umetnikom v četrtek, 
29. novembra, ob 18. uri na-
stopila Tanja Lazetič in De-
jan Habicht, avtorja posta-
vitve Out of the Blue. 

Pogovori z umetnikom so 
galerijski večeri, na katerih 
z vprašanji, razmišljanji in 
svojim videnjem predstavlje-
nega sodeluje občinstvo, ka-
kor si je večere v Likovnem 
salonu zamislila kustodinja 
Nevenka Šivavec. Lazetiče-
va in Habicht sta postavila ne-
navadna, ali pa nenavadno ak-
tualno razstavo s katero gle-
dalce lucidno vpeljeta v 
»umetniško videnje napada 
Amerike« po 11. novembru. 
Večer z avtorjema bo vodila 
Alenka Pirman. 

MP 



ŠPORT 

Nogometna 
znanstvena 
fantastika 

Čudež uspel reprezentanci Slovenije, na žalost tudi 
Publikumu - Remi Rudarja v Kopru 

Najboljši slovenski nogo-
metaši se bodo naslednje le-
to udeležili svetovnega pr-
venstva, kar so si priigrali 
na povratni tekmi dodatnih 
kvalifikacij proti Romu-
nom v Bukarešti. Zaključek 
infarktnega obračuna je 
prinesel doslej še nikoli vi-
deno veselje po naši drža-
vi, navdušenje pa se zaen-
krat ni preneslo na prvoli-
gaška igrišča, vsaj sodeč po 
obisku gledalcev. Senzacij 
pa nato še ni bilo konec. Eni 
smo bili priča kar na Skal-
ni kleti. CMC Publikum je 
proti zadnjeuvrščenim 
Domžalam v zadnjih 16 mi-
nutah prejel 3 gole! 

Za prepričljivo igro v sko-
raj celotnem srečanju si Ce-
ljani resničn(j) zaslužijo poh-
valo, potem ; pa so se spre-
menili v »kravo, ki z mlekom 
najbolj napolni vedro, a ga 
prevrne«. 

»Na meji 
znanstvene 
fantastike<€ 

Trener Celjanov Marijan 
Pušnik je bil bled kot ste-
na. »Fantje so si za 80 minut 
izredno dobre igre zaslužili 
najboljše ocene. Vse, kar smo 
v tem času naredili dobrega, 
smo nato zapravili. Vem, da 
se bodo na nas sesula drva 
in kamenje. Sem zelo razo-
čaran. Fante bi moral hvali-
ti, tako pa... Kar se nam je 
zgodilo v zadnjih minutah, 
meji na znanstveno fantasti-
ko,« je povedal na novinar-
ski konferenci. Po njej so nje-
govi izkušenejši kolegi me-
nili, da bi moral pri vodstvu 
s 3:0 odigrati bolj previdno 
in preudarno, da je še mlad 
in da se bo moral še veliko 
učiti. Igra Celjanov je bila de-
jansko samomorilska - v 
končnici so nadaljevali s po-
dajami v globino, branilca 
Budimir in Sulejmanovič sta 
pred predložki s kotov hite-
la v nasprotni kazenski pro-
stor, zadnja linija si ni izme-
njevala žoge. Nenadni priš-
lek bi pomislil, da vodijo 
gostje. Prvi gol v dresu Pub-
likuma Sama Vidoviča, no-
va mojstrovina Oliverja Bo-
gatinova, tretji zadetek v li-
gi Simobil Marijana Budi-
mirja, odlična predstava 
Aleksandra Radosavljevi-
ča (zamenjan je bil v 72. mi-
nuti), vse je bilo zaman. »Bra-
co, >druga<, Bracooo!«, je gr-
melo s celjske klopi v 94. mi-
nuti. Sulejmanovič se je le 
dokopal žoge, a jo slabo za-
del, in nato moral zrušiti 
Krefta. Sodnik Šegula, ki je 

prej spregledal gostu Jova-
noviču enajstmetrovko (nad 
Beršnjakom) in rdeči karton 
(nad Jožefom), je bil neiz-
prosen. Domžalčani se po 
strelu z bele točke Davorja 
Klarice niso pretirano vese-
lili, saj so prikovani na dno 
lestvice, Celjani pa so popa-
dali na travo. Bili so kot Ro-
muni - premočni, a sila nes-
pametni, tudi osmoljeni! 

Doma ni sreče 
Šmarčani so tudi tokrat os-

tali brez zmage pred doma-
čim občinstvom in so po šti-
rih ligaških domačih remi-
jih tokrat klonili proti Olim-
piji. Zadnji poraz so Šmar-
čani doživeli s Primorjem 23. 
septembra pod taktirko Bo-
jana Prašnikarja. Sodniki 
tokrat niso bili krivi, a sreča 
je znova izostala. Ljudje se 
upravičeno sprašujejo, kaj je 
narobe z njihovim stadio-
nom. Šmarčani so namreč sa-
mo eno od šestih zmag do-
segli doma - Muro so v 5. kro-
gu premagali s 3:2. Strelec 
odločilnega zadetka je bil Da-
libor Teinovič, ki je v nede-
ljo manjkal. Njegova odsot-
nost zaradi poškodbe se je 
zelo poznala na sredini igriš-
ča. Na klopi ni ustreznih za-
menjav, a tu in tam mora steči 
tudi brez najboljših. Igralce 
je potrlo dejstvo, da niso us-
peli razveseliti tisoč gledal-
cev. 

Medobčinsko društvo no-
gometnih sodnikov Celje bo 
pripravilo seminar za no-
ve sodnike, ki se bo začel v 
ponedeljek ob 17. uri v pro-
storih društva na Ljubljan-
ski 16. Na telefonski števil-
ki 031 508 326 dobite infor-
macije in se lahko tudi pri-
javite. 

Olimpija je igrala precej 
zaprto in iskala svoje prilož-
nosti v protinapadih, kar pre-
seneča domačega branilca 
Damjana Romiha: »Pred za-
četkom OP nismo pričako-
vali, da se bodo naši gostje 
branili. Ker težko igramo pro-
ti zgoščeni obrambi, na do-
mačem igrišču ne dosegamo 
dobrih rezultatov. Na gosto-
vanjih nam je lažje, ker do-
mačini igrajo odprto in lah-
ko pokažemo vse, kar zna-
mo.« Pri Ljubljančanih, ki 
kar dva kroga niso dosegli 
zadetka, sta zadela reprezen-
tanta Tonči Žlogar in Senad 
Tiganj. Častni gol za Šmar-
čane je dosegel Jovica Vico 
v 71. minuti. Po znižanju zao-
stanka so domači prevzeli po-
budo, njihovi poskusi pa so 
bili neuspešni. Z malo sreče 

bi lahko iztržili vsaj točko, 
ji, polni kvalitetnih igralcev 
in bogate tradicije, potreb-
no prikazati veliko več. »Za-
radi vodstva Olimpije smo 
morali igro v 2. polčasu ne-
koliko spremeniti. Izkoristi-
la je praznino v ozadju in do-
segla še drugi zadetek. Kljub 
temu smo se še uspeli po-
brati, znižali izid in imeli še 
nekaj priložnosti, vendar to-
krat nam je sreča res obrni-
la hrbet.« Tako je tekmo na 
kratko povzel domači trener 
Stane Bevc, ki se bo moral 
navaditi, da na srečo v Šmart-
nem res ne more računati. V 
drugem polčasu je zaigral tu-
di novinec v dresu Ere Ne-
džad Alibabič. 24 - letni 
Kranjčan je pred tem igral za 
ekipo Šenčurja. 

Gaiič spet 
prinesel srečo 

»Mladenu Rudonji in Ma-
rinku Galiču so v Kopru pri-
pravili sprejem. Slednjega 
sem, utrujenega po tekmah 
z Romunijo, poslal na igriš-
če v zadnjih 15 minutah in 
tudi on je bil zaslužen za ve-
liki preobrat, ko smo v konč-
nici izenačili ija 2:2. Poško-
dovan je bil Peter Binkovski, 
v formo pa se vrača naš veli-
ki potencial Klemen Lavrič, 
ki je imel levji delež pri os-
vojitvi točke na Bonifiki. 
Vsem mojim fantom česti-
tam za vztrajnost, s katero 
bi lahko celo zmagali,« je za-
dovoljno pripovedoval trener 
knapov Vojislav Simeuno-
vič. Rudar je včeraj gostil 
CMC Publikum, v nedeljo pa 
bo še Ero Šmartno. 

PETRA ŠAFRAN 
DEAN ŠUSTER 

NA PIKI 

Kazali so nam 
pet prstov 

Tudi Celje ima svojega nogometnega junaka - »Ne pijei 
zato nisem priljubljen« 

Zadnjih 33 minut zgo-
dovinske tekme v Buka-
rešti je odlično odigral 22-
letni Celjan Goran Sanko-
vič, ki je s tem debitiral v 
Katančevi izbrani vrsti. 
Na Skalni kleti mu je ma-
tični klub pripravil spre-
jem, prave ovacije pa je 
doživel na rokometni tek-
mi lige prvakov v Golov-
cu. Potem se je vrnil na 
Češko, kjer od januarja 
nastopa za Slavijo. 

»V Pragi sam, brez dekle-
ta Dijane, ne bi mogel zdr-
žati. Po zmagah spijem kak-
šno pivo z ekipo, potem pa 
se odpravim domov. Zato 
med soigralci, ki ponava-
di nadaljujejo s proslavlja-
njem, nisem priljubljen,« 
je dejal Goran, ki se po ve-
liki uveljavitvi ni nič spre-
menil. »Tako so me vzgo-
jili doma. Oče Vito je zdaj 
seveda izjemno ponosen, 
malce ga je celo zaneslo. 
Z evforijo spremlja ponud-
be, ki jih dobivam. Od taj-
nice Slavije sem slučajno 
izvedel, da se je zanimal 
turški Bursasport, moj se-
danji klub pa je zahteval 
odškodnino 5 mil i jonov 
DEM. S Slavijo sem pod-
pisal za tri sezone, z mož-
nost jo podal jšanja še za 
dve. V tem primeru bi mo-
ral dobiti 250 tisoč DEM. 
Vendar bom razočaran, če 
pred iztekom pogodbe ne 
bom dobil ugodne ponud-
be z Zahoda.« 

Odlične igre v mladi re-
prezentanci so Sankoviča 
pripeljale do članske selek-
cije. »Zazvonil je telefon: 
J a z sem Janez Zavrl in kli-
čem iz oddaje Kako posta-
ti milijonarN Sporočil mi 
je povabilo Srečka Katan-
ca. Na sprehodu po Buka-
rešti so nam mimoidoči ka-

zali pet prstov. To nas je 
najbolj podžgalo. Ob pol-
času je Srečko Pavlinu in 
Alešu Čehu razlagal, da me 
bo morda poslal za njun hr-
bet. Kasneje sem se žoge 
dotaknil morda desetkrat.« 
Ko Gaiič, Vugdahč in Mi-
linovič nikakor niso upali 
žoge vsaj malce zadržati. 
»Garderoba je bila bolj mo-
kra od šampanjca kot ko-
palnica po tuširanju. Ciga-
re nisem pokadil, shranil 
sem jo za spomin. V ljub-
l janskem Holiday Innu 
smo spali 3 ure, potem pa 
odšli k predsedniku Mila-
nu Kučanu, Viki Potočnik, 
za Bežigrad in končno sam 
tudi v Celje.« Goran je po-
stal del izjemnega kolekti-
va. »Naša moč je redko vi-
dena psihološka trdnost . 
Samozavesti nosilcem igre 
res ne manjka , po drugi 
strani pa niso prevzetni. Ga-

iič je priznal, da je bil i 
gov prekršek na prvi 
mi za najstrožjo kazen, 
terc ni skrival, da je pc 
jal in ne streljal, sam c 
njujem, da bi Novakovo 
sredovanje v zadnji seku 
lahko bilo tudi kaznova 
Romuni so boljši od Ru 
in Jugoslovanov.« 

1. decembra bo žreb s 
pin za SP. »Želim si An 
jo. Japonsko in Nigeri 
Moji favoriti so Franc 
Argentina in Portugals 
Upam, da me bodo poški 
be obšle. V Slaviji sem 
poškodoval hrbtenico. I 
lečine so bile neznosi 
Nekaj dni nisem mogel s] 
ti, kaj šele da bi vozil i 
to. Po rehabilitaciji sera 
dobro pripravil, novi ti 
ner Josef Pešice ima veči 
zumevanja od Karela Jal 
lima, čeprav me kar premi 
ča na igralnih položaji 
Praga je postala draga, zl 
jano pa zahajava še naj^ 
v restavracijo Sarajevčal 
Toja, ki je po vojni v H 
prišel sem s 300 DEM.« 

V Celju iz stanovanja 
di tako na Olimp kot ti 
na novi stadion, ki je v gr; 
nji. »Na Skalni kleti si 
imeli odlično moštvo, ki 
je vodil Milovan Tarbuk, 
je res super trener, kar 
dokazal v eni sezoni, 
smo bili četrti v DP. Eki 
je bila naslednje leto p 
Stankom Poklepovi6 
morda še boljša, a s p 
več »ofenzivci«. Dose 
smo ogromno golov, a 
skoraj toliko tudi prejel 
Med člani je debitiral s 
leti in dvema mesecei 
starosti. »V Ajdovščini si 
izgubili z 2:1. Tarbuk 
Blatnik sta se sprla m 
polčasom in zaigral sem 
njegovem mestu. »Liber 
sem postal med kadeti, s 
sem najdlje brcnil žog' 
vratar je iz svojega petm 
trškega prostora ni spra 
kaj daleč.« Opazili pa si 
ga na malem nogometu? 
15 leti sem igral za Kla 
ž e , k i j i h je v o d i l Boro 
mič. Ko igraš proti 85 
logramov ali več težkim 
obenem spretnim in m 
niranim igralcem, prido 
vaš dragocene izkušnji' 

In najbol jša tekma ^ 
slej? »S Poklepovičem si 
Celjani prvič premagali ̂  
riborčane, za katere so i 
stopali Šimundža, Drobfl 
Kek, Džuranovič, MilfJ 
Vič, Bulajič... Bilo je 2:' 
je zaključil Goran San^ 
Vič, ki se je v Štorah iz^ 
za strojnega mehanika-
ga že vidimo v Koreji 
roma na Japonskem --

DEAN ŠUST| 
Foto: GAŠPER DOMĴ  Z leve: sestra Albina, oče Vito, mama Gina, Goran in njegovo dekle Dijana. 



Pungija je klop 
razbesnela 

Celjani pometli s Čehi - Z Ademarjem prvi spektakel sezone 
elje Pivovarna Laško je 
felu skupine C lige pr-
ov z obema zmagama, 
aski in češki prvak ima-
0 dve točki, CSKA pa je 
A ničli, Golovec po pri-
ovanjih ni bil poln, če-
}/ si tega tekmeca nista 
užila. O izenačenosti LP 
ireč priča kar nekaj izi-
dveh krogov. In tudi v 
ski dvorani zadeva v 
du ni stekla kot po ol-
Vseeno je bila kasneje 
)ritev evropske sezone 
imačem hramu kar slav-
tna. 
BŠki rokometaši so po do-
fem derbiju s Frydek Mi-
[om, v katerem so doži-
poraz za 5 golov, ostali 
1 poškodovanih krožnih 
adalcev Andreja Titko-
n Davida Juričeka, ki je 
izbran za najlepšega ro-
netaša na Češkem. Josip 
It je ostal brez Aleša Pa-
iča. 
irvina je vztrajala pri svo-
)rambi, ki je bila v zgoš-
i izvedbi 4-2, v razširjeni 
[tudi 4^-2. Dva igralca sta ti »odrezati« predvsem di-

ta in levega zunanjega 

napadalca, medtem ko je 
imel Renato Vugrinec več 
prostora. A ni ga bilo prav 
enostavno izkoristiti. Čehi so 
trikrat povedli, zadnjič pa 
izenačili na 6. Branko Be-
dekovič je z igralcem manj 
začel niz Celjanov, ki so gladko 
dobili prvi polčas, potem ko 
so z vtekavanji brez žoge raz-
bijali široko obrambo in jo 
v nadaljevanju le dokončno 
zlomili. Pred odmorom je 
bil izključen Žikica Milo-
savljevič, Šojat pa je nato na 
parket poslal Romana Pun-
gartnika, ki je odigral pol-
čas kariere. 

Pungartnikova predstava je 
bila fantastična. Ob prihodu 
konkurenta Milosavljeviča, 
ki je bil izbran za najboljše 
desno krilo sveta, je Roman 
odločno, a tiho dejal: »A v 
Celju se bo moral še dokaza-
ti.« Žikica je dejansko ostal 
brez uporabnih žog, potem 
pa je Vugrinčeva levica po-
stala »polna idej«. Pungi je 
asistence izkoriščal, v obram-
bi pa noro garal. Dosegel je 
8 golov, za 9. se ni odločil, 
temveč v 51. minuti izvedel 
»cepelin« z Rastkom Stefa-

novičem. Odločilno obdob-
je .obračuna je bil začetek 
zadnje tretjine. Izključena sta 
bila Rutenka in Tomšič! Naj-
prej je Dejan Perič (se sploh 
še splača zanj izgubljati be-
sede in iskati presežnike?) 
obranil sedemmetrovko, 
Pungi pa je ob treh, nato pa 
ob štirih soigralcih dosegel 
dva gola in prisilil kratkoh-
lačnega trenerja Ivana Har-
gaša na minuto odmora -
22:14. Nič ni pomagalo, 
kajti Roman Pungartnik je 
nato znova zabil in prej ze-
lo glasni gostujoči navijači 
so dokočno utihnili. So prej 
res preglasili Florjane? Mor-
da, a celjski navijači opo-
zorjajo, da potrebujejo po-
moč iz preostanka dvorane. 
Vodje priznavajo, da je sku-
pina številčna šele od četrt-
finala naprej!? 

Slovid trener Ademarja je 
v Golovcu doslej ostal praz-
nih rok (34:26, 26:20), oba-
krat je izpadel v četrfinalnih 
obračunih s Celjani (1998, 
2000). Zdravko Zovko ga je 
premagal na obeh tekmah, 
kasneje pa mu je v Leonu 
Sead Hasanefendič prepu--
stil že dobljeno tekmo. V tret-
je gre rado, Josip Šojat mo-
ra skovati taktiko za obe toč-
ki, ki bi morda že teoretično 
pomenili zmagoslavje v sku-

pini. Gostje so pred sezono 
ostali brez Ikerja Romera 
(Ciudad Real), ki pa ga že 
učinkovito nadomešča 20-
letni dvometraš Jon Belau-
stegui. Pravi strelec je zdaj 
tudi Rus Oleg Lvov, na črti 
pa čaka še en dvometraš, 36-
letni Xavier Errekondo, ki 
je s Portlandom letos dvakrat 
ugnal Celjane v polfinalu LP. 

65 nastopov za Rusijo ima de-
sno krilo Denis Krivošlikov, 
42 za Dansko vratar Kasper 
Hvidt, 65 pa za Madžarsko 
srednji zunanji Bartok Csa-
ba, ki pa se ga ne spomnimo 
iz glavnih vlog. »Ademar po 
porazu s Karvino igra druga-
če. V Moskvi je že imel pred-
nost osmih golov,« opozarja 
Šojat, mi pa vas - obeta se 
prvi spektakl sezone. 

DEAN ŠUSTER 
Foto: GAŠPER DOMJAN 

Izidi 2. kroga lige prva-
kov: skupina A Lovčen -
Sporting 26:22, Portland -
Kolding 28:28, skupina B 
Sandefjord - Hapoel 32:21, 
Metkovič - Redbergslids 
26:21, skupina C CPL - Kar-
vina 31:21, CSKA - Ademar 
23:28, skupina D Fotex -
Chambery 29:13, Magde-
burg - Vardar 33:19. 

Prva celjska lastovka (Roman Pungartnik) se ni zbala zime. 

Celje Pivovarna Laško -
Karvina 31:21 (14:10) 

CEUE - Dvorana Golovec. Gledalcev 2.500. Sodnika Anto-
D Goulao in Jose Macau (Portugalska). 
CEUE PIVOVARNA LAŠKO: Kelentrič, Perič, Gajič, Ru-
ika 3 (1), Vugrinec 6, Oštir, Stefanovič 3, Pungartnik 8, 
mšič 4, Bedekovič 3, Milosavljevič, Žvižej 1, Kokšarov 3 
I, Lorger. Trener: Josip Šojat. 
KARVINA: Slaby, Galia, Konečny 1 (1), K. Heinz, Proko-
c, Horak, Laclavik 6, Farar, Drobek 3, Vašek 4, T. Heinz 2, 
dčenko 3, Bednarik 2, Liszok. Trener: Ivan Hargaš. 
katistika obramb in meta: 
:eUE PIVOVARNA LAŠKO: Kelentrič 4, Perič 19; Ruten-
3-6, Vugrinec 6-12, Oštir 0-2, Stefanovič 3-7, Pungartnik 
1, Tomšič 5-6, Bedekovič 3-7, Milosavljevič 0-1, Kokšarov 

(ARVINA: Slaby 10, Galia 9; Konečny M , K. Heinz 0-2, 
rak 0-1, Laclavik 6-13, Farar 0-2, Drobek 3-8, Vašek 4-8, T. 
inz 2-4, Radčenko 3-9, Bednarik 2-4. 
iedemmetrovke: CPL 2-3, Karvina 1-2. 
zključitve: CPL 12 minut, Karvina 4. 
Jistveni potek rezultata: 0:1,2:3,4:3,6:4,6:6,9:6,11:7, 
9,14:10,14:12.16:12,17:13,23:14,27:17,31:20,31:21. 

inec je imel 7 asistenc, Tomsic je zgrešič le enkrat in priigral tri 
sedemmetrovke 

Tudi rokomet gre naprej 
Ob 10-letnici svojega ob-

stoja je Evropska rokomet-
na federacija pripravila Vi-
sion Forum. Na prireditvi se 
je zbralo več kot 300 pred-
stavnikov zvez in klubov, 
trenerjev ter igralcev. V 
dvodnevnem programu se 
je zvrstila kopica predsta-
vitev in seminarjev, ki so 
zajemala področja obliko-
vanja profesionalne lige pr-
vakov, strukture klubov, 
medijev in marketinga, 
športne medicine, načinov 
treniranja in sojenja. 

Na ta način so skušali v 
evropski krovni organizaci-
ji začrtati smernice in vizijo 
prihodnosti rokometa. V pre-
teklosti je bila EHF večkrat 
deležna hudih kritik zaradi 
svoje neprilagodljivosti in to-
gosti. Toda vse kaže, da so 
na vrhu dojeli, da jih v dirki 
z drugimi športi lahko reši-
jo le jasno opredeljeni cilji 
in vizija tega športa v prihod-
nosti. Jasno je bilo poveda-
no, da se nameravajo vsaj del-
no zgledovati po nogometu. 
Liga prvakov, denimo, bo na-
slednje leto imela bolj ali 
manj prenovljeno podobo. 
Načini sponzoriranja, TV 
produkcije in delitve denar-
ja, ki se bo vračal nazaj h klu-
bom, bodo imeli kar nekaj 
podobnosti s tovrstno uredi-

tvijo v nogometu. Toda gle-
de na to, da je takšna uredi-
tev predvidena le za najbolj 
prestižen evropski pokal, se 
je že v tej začetni fazi pojavil 
strah, da bi to lahko še pove-
čalo finančne razlike med 
klubi, saj stroški nastopanja 
v ostalih pokalih niso zane-
marljivi. 

Kakorkoli že, zaenkrat os-
taja še precej vprašanj od-
prtih in EHF čaka v prihod-
nosti še težko delo. Mene-
džerja THW Kiela in HK Vi-
borga sta predstavila struk-
turo kluba, zanimivosti se 
obetajo na področju obde-
lovanja stadstike, ki naj bi 
bila univerzalna ter pred-
vsem učinkovita in hitro do-
segljiva. Vsekakor predlog, 
o katerem bi morali razmi-
sliti tudi v slovenskem pr-
venstvu. Prav tako že obsta-
jajo načini digitalnega pojav-
ljanja sponzorjev na TV za-
slonih. 

Rokomet mora postati čim 
bolj atraktiven in dinamičen, 
na igrišču in ob njem - po-
stati mora »show«. »Menim, 
da ima rokomet kot šport še 
neverjetno veliko neizkoriš-
čenega potenciala kar se tiče 
medijske pokritosti tržne us-
meritve. Pri sami igri je po-
časnih delov vse manj, tako 
da smo tukaj v primerjavi z 

nogometom celo v predno-
sd,« je dodal karizmatični 
švedski kapetan Steffan Lov-
gren. 

Tudi predavanja na ostalih 
področjih so bila izredno za-
nimivo zastavljena, zato je 
škoda, da je bilo dogajanje 
tako zgoščeno, saj so v borih 
dveh dneh izvedli še ženski 
Pokal narodov, žrebanje kva-
lifikacijskih skupin za evrop-
sko prvenstvo mladincev na 
Poljskem in mladink na Fin-
skem ter predsedniško kon-
ferenco, na kateri je bil eden 
izmed najbolj eminentnih go-
stov podpredsednik UEFA 
Pier Omdal. Predstavil je 
strukturo evropske nogomet-
ne organizacije in težave, s 
katerimi se je Uefa morala 
spopasti v preteklosti. Tu je 
mislil predvsem na večjo 
učinkovitost delovnih teles 
zveze. 

Ob koncu je sledila deba-
ta, kjer je bilo zanimivo vpra-
šanje predsednika RZS Zo-
rana Jankoviča, ali obstaja 
možnost še večjega sodelo-
vanja obeh zvez, oziroma da 
bi UEFA nastopila kot men-
tor EHF. Ob tem se je čokati 
norveški možakar le nasmeh-
nil. V nadaljevanju so se Rinc-
kovi konvenciji, s katero naj 
bi določili sistem podeljeva-
nja evropskih trenerskih li-

cenc, pridružile še nekatere 
države, med katerimi pa 
zaenkrat še ni Slovenije. Ko-
nec koncev pa je bila konfe-
renca še ena lepa priložnost 
za lobiranje pri pridobitvi or-
ganizacije EP 2004. 

V okviru priprav na SP 
za rokometašice, ki bo de-
cembra v Italiji, bosta Slo-
venija in Slovaška odigra-
li prijateljski tekmi v dvo-
rani I. Osnovne šole v Žal-
cu. Jutri se bo srečanje za-
čelo ob 18. uri, v soboto pa 
ob 16h. 

S samim žrebom kvalifi-
kacijskih skupin smo lahko 
le deloma zadovoljni. Med-
tem ko so mladinke dobile 
dokaj lahko skupino z Itali-
jo in Švico, bodo fantje ime-
li precej težje delo, saj igra-
jo v skupini z Moldavci, 
Nemci in Španci, na prvens-
tvo pa se uvrsti le prvouvrš-
čena reprezentanca. Toda po 
besedah generalnega sekre-
tarja Poldeta Kalina naši ni-
so brez možnosti, saj gre za 
nadarjeno generacijo. Prire-
ditev se je končala z gala ve-
čerjo, na kateri so med dru-
gim predstavili enourni mul-
timedijski show Duh roko-
meta. 

MITJA GAVRILOSKI 



ŠPORT 

Novakovič 
odločil derbi 

Peti krog Hypo lige ni bil 
uspešen za ekipe s Celjske-
ga, saj je zmagal le Alpos 
Kemoplast. Šentjurčanom 
je uspelo tisto najslajše, 
zmaga v lokalnem derbi ju 
proti Hopsom, ki so po od-
ličnem startu doživeli dru-
gi zaporedni poraz. 

V Šentjurju so sicer bolje 
pričeli gostje, ki so vodili že 
za 12 točk, a so domači na 
čelu s sijajnim Damjanom 
Novakovičem v 2. polčasu 
prišli do zmage, ki jim bo vr-
nila samozavest po porazu v 
Zrečah. 

Odločili sta dobra obram-
ba Šentjurčanov in neorga-
nizirana igra v 2. polčasu Pol-
zelanov. Očitno je bilo, da 
Miloš Sagadin razen Hughe-

sa nima pravega organizatorja 
igre, ob tem pa so igralci s 
klopi povsem odpovedali. 
Prav nasprotno od domačih, 
kjer so imeli prav Ribežl, An-
drej Maček in Novak velik 
delež pri preobratu. Zanimi-
vo je tudi, da je strateg Šent-
jurčanov Igor Pučko ponov-
no premagal svojega učitelja 
Miloša Sagadina - slednji je 
bil Pučku trener v kadetski 
ekipi celjske Libele. 

Šoštanj čani so še enkrat iz-
gubili srečanje, v katerem so 
imeli zmago že na pladnju. 
Odlična igra vse do samega 
zaključka spet ni bila nagra-
jena, zato je skrajni čas za 
spremembe v moštvu. Posle-
dica porazov je namreč dno 
lestvice, za povrnitev zaupa-

nja in vzpon pa je časa vse 
manj. 

Rogla je po srečno - spret-
ni zmagi proti Alposu upala 
na uspeh tudi v Kopru, a je 
bil novinec v ligi, ki ga iz sence 
vodi Boris Zrinski, premo-
čan nasprotnik. Zrečani bo-
do očitno morali v premo-
ru, ki sledi, narediti dodaten 
korak k vrnitvi forme, kajti 
v nasprotnem od boja za pr-
va štiri mesta ne bo nič. 

Dvotedenski premor zara-
di nastopa slovenske repre-
zentance bo vsem ekipam 
prišel še kako prav. Izkori-
stiti ga morajo za analizo re-
zultatov in za pogovore, ka-
ko in s kakšno igralsko ter 
trenersko zasedbo naprej. Vsi 
napovedujejo menjave v eki-

pah, Šentjurčani na položa-
ju centra, Polzelani na po-
ložaju organizatorja igre, Šo-
štanjčani na vsaj dveh polo-
žajih, morda tudi na trener-
skem stolčku, Zrečani pa 
predvsem spremembo od-
nosa do igre v glavah, seda-
njega moštva. Kar nekaj igral-
cev brez pogodbe kroži po 
dvoranah in si ogleduje tek-
me, med njimi je najbolj zve-
neče ime vsekakor Veljko 
Petranovič, za katerega se 
zanimajo trije klubi našega 
področja, zaenkrat pa je 
najbliže Elektri. Sicer pa bo 
v 6. krogu Hypo lige na spo-
redu nov lokalni derbi, kaj-
ti v Šoštanj prihajajo Šent-
jurčani. 

JANEZ TERBOVC 

Vzpon velenjskega 
plavanja 

Pokal mesta Celja v Ljubljano - Neptun le z mladimi 
Marines Neptun je med-

narodni plavalni miting pri-
pravil že šestnajstič. Ude-
ležili so se ga tekmovalci 
25 klubov iz 7 držav. Veči-
ne najboljših slovenskih 
plavalcev ni bilo, vseeno pa 
se je izkazala Anja Čarman 
z rekordom na 400 metrov 
prosto - 4:13,15. 

Enega od državnih rekor-
dov je postavil tudi Martin 
Vrhovšek, sin celjskega 

olimpijca Danija, ki je pred 
23 leti v Tokiu nastopil v 
hrbtnem slogu, kasneje pa 
se je preselil v Ljubljano. Od 
tam je prišla tudi najboljša 
ekipa prireditve v Golovcu, 
drugi pa je bil Mladinski ser-
vis Velenje. Zastopale so ga 
Tina Pandža ter Maja in Ni-
na Sovinek. Med 18 ekipa-
mi ni celjskih klubov. Ma-
rines Neptun po odhodu Urš-
ke Roš na študij v ZDA ni 

uspel zbrati dovolj članskih 
plavalcev, za svetlejšo bodoč-
nost pa naj bi poskrbeh obe-
tavni Miha Lenasi, Miha Jošt, 
Lenart Lampret, Robert Ke-
kec, Saša Rečnik, Tina Kot-
nik, Darja Pungartnik, Ma-
rina Malgaj in Barbara Ša-
lekar. Za Posejdon je plava-
la le Helena Dolšak, ki je 
osvojila 8. mesto v delfino-
vem slogu. 

JOŽE KUZMA 

Tretji mladinki Evrope 
Varovanke trenerja judo kluba Sankaku Marjana Fabjana se z velikih tekmovanj 

ne znajo več vračati brez medalj. Doslej so jih z mladinskih evropskih prvenstev 
prinesle že sedem. 

Zadnji sta priborili Petra Nareks (na sliki levo) v kategoriji do 52 kilogramov in Lucija 
Polauder nad 78 kilogramov, kjer so bile v Budimpešti vse tekmice težje od nje. D.Š. 

ŠPORTNI 
KOLEDAR 

PETEK 23.11. 

MALI NOGOMET 
l.SL, Nazarje: Nazarje - Lu-

cija (20.30), Ptuj: Mizarstvo 
Širovnik - Dobovec. 

SOBOTA 24.11. 

ROKOMET 
Liga prvakov, 3.krog, Ce-

lje: Celje Pivovarna Laško -
Ademar Leon (16.15). 

l.SRL - moški, 8. krog, 
Sevnica: Sevnica - Gorenje. 

ODBOJKA 

1. DOL - moški, 6. krog. 
Murska Sobota: Pomurje - Šo-
štanj Topolšica. 

1. DOL - ženske, 7. krog, 
Solkan: Solkan - Savinjska 
Šempeter. 

NEDEUA25.i l . 

NOGOMET 
1. SL, Ajdovščina: Primor-

je - CMC Publikum (14), Ve-
lenje: Rudar - Era Šmartno 
(16) . 

KOŠARKA 

Savinjska košarkarska li-
ga, 4. krog: Parižlje - Gornji 
Grad (8), Nazarje - Hum Laš-
ko (9.15), LočiCa - Veterani 
Laško (10.30), Velenje - Pre-
bold (11.45), Gomilsko - Pol-
zela (13). 

SREDA28.il. 

ROKOMET 
1. SL, Trebnje: Trimo - Celje 

Pivovarna Laško. 

PANORAMA 

1.SNL 
17. krog: CMC Publikum -

Domžale 3:3 (1:0); Vidovič 
(38), Bogatinov (49), Budi-
mir (70);Klarica (80,95,11-
m), Varga (83). Era Šmartno 
- Ohmpija 1:2 (0:1); Vico 
(70); Žlogar (39), Tiganj 
(68). Koper-Rudar2:2 (1:0); 
Mičič (16), Jakomin (74); La-
vrič (85), Jeseničnik (89). 
Vrstni red: Primorje 35, Ko-
per 29, Maribor Pivovarna 
Laško 28, Era Šmartno, Olim-
pija, Mura 25, CMC Publi-
kum, Rudar 23, Gorica 18, 
Triglav 16, Korotan 13, Dom-
žale 9. 

1. SL, 7. krog: Dobovec -
Nazarje 4:2 (2:1); Doler 
(12), Kosernik (17), Obrov-
nik (40), Kurtič (40); P. Hren 
(10, 30). Vrstni red: Puntar 
19, Svea Lesna 16, Sevnica 
14, Beton MTO 13, Lucija 10, 
Napoli Intelsat 9, Koper 8, 
Dobovec 5, Širovnik 3, Na-
zarje 1. 

KOŠARKA mmmai m w i ii x.-i:-;MiTMiemmmašmmmmmm» 
KORAČEV POKAL 
1. krog: Pivovarna Laško -

Euras 98:79 (76: 58, 55:38, 
27:18); Duščak 36, Miletič 
12, Pavič 10, Novak 9, Wal-
ker 8, Jurak, Vujičič 7, Lerič 
5, Brolih 4. 

LIGA GOODVEAR 
8. krog: Pivovarna Laško 

- Bosna 76:71 (63:50, 34:37, 
17:16); Duščak 22, Jurak 21, 
Walker 17, Vujičič, Novak 5, 
Miletič 4, Lerič 2. Vrstni red:' 
Union Olimpija 16, Gibona 
15, Budučnost 14, Pivovar-
na Laško 13, Zadar, Krka Te-
lekom, Široki Brijeg, Slobo-
da Dita, Split 12, GeopUn 
Slovan, Triglav 9, Bosna 8. 

HYPO LIGA 
5. krog: Alpos Kemoplast 

- Savinjski Hopsi 93:82 
(71:63, 42:40, 22:28); No-
vakovič 38, Petrovič 19, Čo-
vič 10, Novak 9, Ribežl 8, 
Kahvedžič 4, A. Maček 3, 
Rovšnik 2; Tovornik 21, Ru-
čigaj 16, Hughes 13, Cizej 11, 
Perkovič 9, Ščepanovič 8, 
Devčič 4. Helios - Elektra 
66:60 (45:44, 31:35, 11:21); 
Dražovič 22, Rizman 18, Ma-
rinkovič 10, Nuhanovič 6, 
Tajnik 3, Šaporac 1. Koper -
Rogla 86:80 (57:47, 42:32, 
23:10); Dundovič 21, Šporar 

15, Zinrajh, Sivka 12 
rovasnik 11, Strnad 7, 
2. Vrstni red: Triglav 
vinjski Hopsi, Alpos t 
plast, Helios, Koper, Lo 
va 8, Zagorje, Kraški 
Rogla 7, Elektra 5. 

1. SKL - žensi 
5. krog: Slovenske I 

ce - Maribor 57:98 (4 
24:40, 15:14); Kvas 19 
Lubej 17, Javornik 8, K 
nik 6, Furman, Ajdnik: 
sak 1. Vrestni red: Ježii 
Jesenice, Maribor 10, S 
nija mlade. Odeja 9, Se 
7, Slovenske Konjice, Pc 
je 6. 

Savinjska 
košarkarska lij 
3. krog: Hum Laško -

nji Grad 57:62, Polzela 
lenje 64:65, Gomilsko 
rižlje 118:63, Veterani 
ko - Nazarje 93:66, Pre 
- Ločica 60:52. Vrstni 
Veterani Pivovarne Laške 
lenje 6, Gomilsko, Prel 
Gornji Grad 5, Ločica, 
zela, Parižlje 4, Laško, 
zarje 3. 

ROKOMET 

1. SRL - moški 
6. krog: Velika Nedei 

Celje Pivovarna Laško 21 
(11:17); Milosavljevič 
Žvižej 7, Vugrinec 6, Ti 
šič5, Rutenka 4, Oštir 3, 
jovič, Bedekovič 1. 

7. krog: Gorenje - I; 
33:22 (17:9); Sovič 5, J 
Begovič, Plaskan 4, Tai! 
Kavaš, Mlakar 3, Oštir,i 
ko, Dobelšek 2, Peterli 
Vrstni red: Prule 12, ( 
Pivovarna Laško 11, Te 
10, Prevent, Gorenje 8, 
van 7, Trebnje 6, Ruda 
Inles Riko 4, Sevnica 3,1 
ka Nedelja 3, Izola 0. 

O D B O J K A ^ 

1. DOL - moški 
5. krog: Šoštanj Top( 

ca - Granit 3:0. Vrstni i 
Kamnik 15, Fužinar 14, 
lonitl3,StavbarIGM9,I 
8, Šoštanj 6, Pomurje 5, 
žemberg 4, Granit 1, Ol 
pija 0. 

1. DOL - žensk« 
6. krog: Savinjska Šeri 

ter - HIT Nova Gorica I 
Vrstni red: Branik 18, Lj 
Ijana. Nova Gorica 15, 
vo mesto 11, Miklavž 10-
per, Ljutomer 7, ŠempeK 
Solkan 2, Pivka jama !• 

NA KRATKO 
Celje: Igralci namiznega tenisa so končali letošnjo prven: 

v športnih igrah Celja. Tudi letos so zmagali predstavi 
Cetisa. Vrstni red: Cetis Celje 20, Obrtnik A 16, Obrtni 
12, Petrovče 8, Cinkarna 4, Puv Nivo 0. 

Celje: Hokejistke Celja so v 6. krogu državnega prveni 
v Ledeni dvorani premagale Jesenice z 2:0. Oba zadetk' 
Celjanke je dosegla Sergeja Zimšek. Pohvaliti pa velja' 
odlične obrambe Suzane Končan. 

Celje: Rokometašice Celeie so v derbiju kroga v 
žavni rokometni ligi premagale Polje s 37:34. Najusp^^ 
ši pri Celjankah sta bili Savičeva in Jeričkova, ki sta ẑ ' 
po sedemkrat. Tudi igralke PUV Nivoja so igrale na d" 
čem igrišču in izgubile z Zagorjem s 25:21. (J.K.) 



Antraksov pecilni prašek 
Biološki terorizem v Celju ali neslana potegavščina? 

Ijska upravna enota in 
(la občina Celje od po-
iljka znova normalno 
ijeta. Kot je znano, so 
irostori za poslovanje z 
ni od petka, 16. novem-
zapei^teni. Zaradi po-
i, ki je vsebovala sum-
lel prah. Ravno zaradi 
pa sta še vedno zapeča-
tudi dve pisarni v celj-
I podjetju Energetika. 
Iielim prahom se je pob-
lajprej srečala ena izmed 
ibenk, saj naj bi se ji prah 
iz pisemske pošiljke. Le-
bila poslana iz Ljubljane, 
ej pa naj bi bil žig časni-
nance. Toda tam zanika-
ibi v pismu Celjanom po-
beli dodatek. Zaradi su-
ia gre za bakterije antrak-
0 v Celju hitro ukrepali, 
žbenci, ki so prišli v stik 
nnevno nevarno belino, 
morali pošteno drgniti z 
n, svoje obleke pa nepre-
10 zapreti v vreče. V stik s 
om naj bi prišlo sedem 
. O dogajanju na celjski 
11 so bili obveščeni tudi v 
idu za zdravstveno vars-
;elje. Opravili so potreb-
krepe, na kraju pa je bil 
veterinarski inšpektor 
vko Novak, ki je poskr-

bel za to, da v prostore spre-
jemne pisarne ni do začetka 
tega tedna stopil nihče. 

Antraks igrice 
Pisemsko pošiljko so nemu-

doma poslali v mikrobiološ-
ki laboratorij veterinarske fa-
kultete v Ljubljani, kjer so dog-
nali, da ne gre za bakterije vra-
ničnega prisada. Novak je ta-
ko prostore v celjski upravni 
enoti odpečatil. Na to pa so v 
začetku tega tedna še vedno ča-
kali v podjetju Energetika. Tudi 
tam je v petek, le dobri dve 
uri po presenečenju na Trgu 
celjskih knezov, bel prah v pi-
smu presenetil naslovnika. To-
krat Primoža Posineka, med 
drugim celjskega svetnika iz 
vrst LDS. V Energetiki sta za-
pečateni dve pisarni. Kot nam 
je povedal Novak, bodo ti, v 
primeru, da ne gre za antraks, 
odpečatili predvidoma danes, 
v četrtek. Sumljiva pošiljka je 
bila v vzorčenje namreč po-
slana nekoliko kasneje kot ti-
sta z Mestne občine Celje. Po-
sinek pravi, da je šlo za poš-
kodovano pisemsko ovojnico; 
poslali so jo iz vladnega urada 
za informiranje, toda tudi tam 
o belem prahu ne vedo niče-
sar. Zato Posinek meni, da so 

pošiljko poškodovali (in va-
njo vsuli prah?) »nekje na po-
ti«. Kje in kdo, ni jasno. 

Kdo sh 
šaljivec? 

Na Celjskem so občani do-
slej prijavili sedem »sumljivih 
pošiljk«. Načelnik operativno-
komunikacijskega centra Ce-
lje Peter Očkerl pravi, da se je 

beli prah znašel le v zadnjih 
dveh primerih, kjer sta sicer 
znana pošiljatelja, ne pa tudi 
tisti, ki je v kuverto nasul bel 
prah. Tu se pojavi dilema, je 
slišati iz policijskih krogov Ka-
ko ukrepati in predvsem, pro-
ti komu? Na vprašanje, kak-
šni bi bili postopki zoper »an-
traksovega šaljivca«, če bi ga 
odkrili, nam ni nihče natanč-
no odgovoril. Pravzaprav do-

slej slovenska policija ni ukre-
pala v teh primerih niti enkrat. 
Saj nimajo proti kom. 

Sicer pa naj bi bila panika 
odveč. Zadnji primer antrak-
sa na Celjskem so beležili leta 
197L Takrat sta zboleli dve ose-
bi, ki sta bili v stiku z bolno 
živaljo. Tovrstnega bioteroriz-
ma v Sloveniji ni, pravijo. Ali 
pač... 

NGL, S.Šol.; foto: GD 

Zaradi pošiljke z belim prabom so v pritličju Narodnega doma zaprli prostore za poslovanje z občani. 

I Ostri zagovorniki 
Nadaljevanje sojenja peterici preloženo - Manjkajoči 

dokumenti 
ed petčlanski senat 
ižnega sodišča v Celju 
|)onedeljek, 19. novem-
znova sedla peterica, 
žena kaznivih dejanj 
zvodnje in prometa z 
lili. Gre za Konrada in 
djana Kamenika, nju-
istro Klavdijo Fideršek, 
Fijavža in Alojza Za-
ika. 
Ini senat je pred časom 
renskega postopka izlo-
vaškega državljana Kre-
skovarja, a je v ponede-
ijegov zagovornik Igor 
t podal predlog, da ga 
1 vključijo v postopek 
1 sodijo v nenavzočno-
iradi njegove bolezni, 
je je tožilka Branka Zlo-
Hrastar označila kot iz-

mikanje in zahtevala, da mu 
sodijo v ločenem postopku, 
kar je senat tudi sprejel. 

Predsednik petčlanskega se-
nata Milko Škoberne je na po-
nedeljkovi obravnavi obrambi 
izročil tudi del dokumenta-
cije, ki bi po mnenju zago-
vornikov že zdavnaj morala 
biti v kazenskem spisu. Gre 
za devet dovoljenj za prikrite 
oblike policijskega delovanja. 
Je pa te dokumente Škober-
netu vrnil odvetnik Saša Fi-
javža, Daniel Planinšec, češ 
da ne more verjeti v njihovo 
verodostojnost, saj nimajo us-
treznih žigov. 

Planinšec je tudi predlagal 
zaslišanje Marije Kamenik, 
kar pa je senat zavrnil, saj je 
Kamenikova že pred časom 

pobegnila pred roko pravi-
ce, menda v tujino, saj ji je 
za petami mednarodna poli-
cija. Ko jo bodo izsledili, pa 
bo sedla na zatožno klop. 

Kar nekaj besed je bilo na 
obravnavi izrečenih o spisu, 
ki naj bi v dokumentih še ved-
no manjkal. V njem naj bi 
bilo govora o nadzoru Kri-
stijana Kamenika v maribor-
skih zaporih. Takrat so v nje-
govi zaporniški celici našli 
in zasegli mobilni telefon. 
Marjetica Nosan, Kameniko-
va odvetnica, zahteva od Ško-
berneta, naj manjkajoči del 
dokumentacije najde, čeprav 
obstaja možnost, da je spis 
že uničen. Obravnava se bo 
nadaljevala desetega decem-
bra. S.Šol. 

lelovna 
lesreča 
hujše delovne nesre-
prišlo v mizarski de-
ci na Mestnem trgu v 
nskih Konjicah v po-
jek, 19. novembra, 
lo se je poškodoval 27-
lelavec S.L. iz Tinjske 
Slednji je na krožni ža-
loval lesene dele za mon-
'ken, pri tem pa mu je 
i list poškodoval kaza-
e roke. Zaradi poškodb 
'repeljaU na zdravljenje 
iborsko bolnišnico. 

i^itOlVIETNE NEZGODE 
Mladoletnik v nesreči 

v proipetni nesreči, ki se je zgodila v sredo, 14. novem-
bra na križišču Reške in Hmeljarske ceste ter ulice Na 
bazenu v Preboldu, se je huje ranil mladoletni motorist. 

Šestnajsdetni domačin M.N., je s kolesom z motorjem brez 
ustavljanja v križišču zapeljal levo ter zaprl pot 21-letnemu 
vozniku osebnega avtomobila S.K. iz Kaplje vasi. V silovitem 
trčenju je voznik kolesa z motorjem utrpel posebno hude 
telesne poškodbe in bil prepeljan v celjsko bolnišnico. Šest-
najstletnik pri vožnji ni uporabljal varnostne čelade. 

Trčilvavtošolo 
v ponedeljek, 19. novembra, se je na Partizanski cesti 

v Celju v prometni nesreči hudo ranila ena oseba. 
Enaindvajsedetni kandidat za voznika K.Š. iz Celja je pred 

križiščem z Ulico 14. divizije ustavil vozilo, kar pa ni uspelo 
27-letnemu S.Ž. iz Laškega, ki je z osebnim avtomobilom vo-
zil za njim. V trčenju se je hudo telesno poškodovala 41-letna 
voznica inštruktorica A.K. iz Brdc pri Dolu pri Hrastniku. 

MINI KRIMICI 
Odpeljal 
renoja 

v noči na četrtek, 15. no-
vembra, je neznanec s par-
kirnega prostora na Maribor-
ski cesti v Celju ukradel oseb-
ni avtomobil renault laguna 
2.0., kovinsko rdeče barve, 
registrskih oznak CE H6-530. 
Lastnika, M.D., je dogodek 
stal nekaj več kot milijon to-
larjev. 

Fantje s koli 
v nedeljo, 18. novembra, 

so si v večernih urah dali duš-
ka štirje vročekrvni mlade-
niči. Z lesenimi palicami so 
vstopili v gostinski lokal Har-
ley pub v Ulici mesta Gre-
veinbroich v Celju in začeli 
razbijati inventar. Znesli so 
se nad steklom na vratih in 
oknih, nad računalnikom in 
glasbeno opremo, mizami, 
točilnim pultom in še kaj bi 
se našlo razbitega. Policisti, 
ki so morali zadevo vzeti v 
svoje roke, so ugotovili, da 
gre za njihove stare znance, 
ki so s svojim objestnim de-
janjem naredih za okrog mi-
lijon in pol tolarjev gmotne 
škode. Zoper 24-letnega D.S., 
20-letnega M.P., 19-letnega 
S.K. iz Celja ter zoper mla-
doletnega K.K. iz Šmiklavža 
bodo ukrepali njihovim de-
janjem primerno. 

Oropana 
mladoletnika 
Konec minulega tedna si je 

neznani pogumnež popestril 
z ropom 14-letne A.K. v bli-
žini osnovne šole Mihe Pin-
tarja Toleda v Kidričevi ulici 
v Velenju. Mladoletnico je na-

padel, jo vrgel po deh in ji iz 
rok vzel mobilni telefon ter 
zbežal v noč. 14-letnici sve-
tujemo dodatno zavarovanje 
s solzivcem. Neznan mlajši 
moški pa je na Šaleški cesti 
v Velenju v ponedeljek, 19. 
novembra, mladoletniku J.F. 
iz rok iztrgal mobilni tele-
fon, vreden 30 tisočakov in 
z njim pobegnil. Ker gre za 
podobna primera, policisti 
opozarjajo, da bodite na jav-
nem kraju še kako pozorni 
na svoje stvari, predvsem pre-
nosne telefone in na ostale 
vrednejše predmete. 

Odpeljal motor 
v sredo, 14. novembra, so 

zaposleni v trgovini Univer-
zum v Kocbekovi ulici v Ce-
lju opazili, da je ponoči nek-
do vlomil v trgovino. Pogre-
šajo kolo z motorjem znam-
ke Tomos APN 6, rdeče bar-
ve in akumulator. Škoda znaša 
okoli 250 tisoč tolarjev. 

V avtomobile 
v noči na petek, 19. novem-

bra, je imel na območju Pre-
korja nekdo polne roke dela 
z vlamljanjem v tri osebne 
avtomobile. Iz njih je ukra-
del torbice z dokumenti in 
čekovnimi blanketi ter dru-
ge vredne predmete, ki so jih 
lastniki S.C., M.K. in A.P. 
preko noči lahkoverno pusdli 
v vozilih. Z dejanjem je tat 
povzročil za preko 115 dsoč 
tolarjev škode. Dva dni ka-
sneje pa je neznanec v Šent-
jurju v ograjenem prostoru 
Stanovanjske zadruge sv. Ju-
rij vlomil v dve vozili, na ka-
terih je razbil stekla ter sku-
šal ukrasti avtoradio. Z de-
janjem je povzročil za okoli 
130 tisoč tolarjev škode. 

NOČNE 
CVETKE 

• Zadnje petke v Celju ne 
manjka dogodkov. Najprej 
nas preseneti sneg in pobeli 
sosednji breg, nato pa se sa-
ga Celjanov nadaljuje z be-
lim prahom. Dovolj dela so 
imeli policisti, zdravstveni 
inšpektorji in novinarji, le ne-
kateri uslužbenci celjske ob-
čine so imeli dela prost dan. 
Šaljivec pa se je lahko sme-
jal ves dan. Ker se bliža čas 
pošiljanja voščilnic, je sluti-
ti, da bodo številne letos os-
tale neodprte. 
• So pa med nami tudi ne-
kateri, ki imajo kljub vsemu 
še vedno grenko življenje. Ker 
ne najdejo ustreznega prije-
ma, kako bi si ga posladkali, 
se odpravijo v trgovino in si 
naberejo bonbonov polno ko-
šaro. Da ni bil to slučajno de-
dek Mraz, ki predčasno skr-
bi za svojo zalogo? 
• Spet drugi pa bi radi iz-
gledaU kot milni mehurčki, 
pa jim to ne uspe. Zato, ker 
jih pri kraji milnika v zaseb-
nih sanitarijah zalotijo in jim 
prekrižajo načrte. Nekaj ča-
sa bo pač še treba umazanijo 
s telesa drgniti kar s krtačo. 
• Drago se je minuh teden 
dodobra namučil, da je na-
šel svojo drago. Iskanje je tra-
jalo skoraj dva dni, a njego-
ve drage ni in ni bilo. Šele 
po temeljitem obhodu oko-
liškega revirja jo je našel v 
neki gostilnici v družbi alko-
holnih hlapov. Konec dober, 
vse dobro. Samo, da sta se 
golobčka našla. 
• V hlapih pa so bih tudi v 
neki gosdlni na Celjskem, 
kjer se je natakarica požviž-
gala na zakon in svojim z 
vinčkom polnim gostom ve-
selo natakala, medtem ko so 
oni po lokalu veselo razbija-
li kozarce. Takšnemu vese-
Ijačenju potem vedno nare-
dijo konec policisti. Tudi to-
krat so ga. 

Radarske 
kontrole 

b o d o - H 
• jutri, 23. novembra, do-
poldne na območju Šmarja 
pri Jelšah, popoldne pa na 
območju Žalca; 
• v soboto, 24, novembra, 
dopoldne na območju ce-
lotne regije, popoldne pa 
na območju Celja; 
• v nedeljo, 25. novem-
bra, dopoldne na območ-
ju celotne celjske regije, 
popoldne pa na območju 
Šentjurja; 
• v ponedeljek, 26. no-
vembra, dopoldne na ob-
močju Velenja, popoldne 
pa na območju Rogaške 
Slatine; 
• v torek, 27. novembra, 
dopoldne na območju Ce-
lja, popoldne pa na območ-
ju Žalca; 
• v sredo, 28. novembra, 
dopoldne na območju 
Šentjurja, popoldne pa na 
območju Velenja; 
• v četrtek, 29.novembra, 
dopoldne na območju Ro-
gaške SlaUne, popoldne pa 
na območju Celja; 



REPORTAŽA 

Celjski feniks 
osvaja Hoiiywood 

Pred tridesetimi leti se je začela zgodba Sarajevčana, ki danes v Celju snuje 
hollywoodske sanje 

v uredništvo sarajevske 
medijske hiše Oslobodenje 
je vkorakal sedemnajstlet-
ni fant in osuplim starim no-
vinarskim mačkom odloč-
no dejal, da bo pri njih za-
čel izdajati revijo o stripu. 
Tri desetletja in eno vojno 
kasneje sta Ervin Rustema-
gič in Strip Art Features še 
vedno ena od osi sveta stri-
pa. Le da se že slabo deset-
letje vrtita v Celju. 

Mladenič, ki se je naveli-
čal drgnjenja plavalnih baze-
nov na sarajevski Ilidži in se 
medtem do ušes potopil v fan-
tazijski svet risb in oblačkov 
z jedrnatim besedilom, je pri 
šestnajstih letih napisal pismo 
vsem tujim veleposlanikom 
v takratni Jugoslaviji, naj mu 
pošljejo stripe iz svojih de-
žel in naslove njihovih založ-
nikov. Poldrugo leto kasne-
je je s kupom ponudb za prev-
zem avtorskih pravic za nek-
danjo Jugoslavijo stal pred 
uredniki Oslobodenja in se po-
gajal o nastanku nove revije. 
»V redu,« so mu rekli. »Nare-
dili bomo revijo, vendar bo 
glavni urednik do tvojega 18. 
leta nekdo drug.« Mladi Ru-

stemagič pa je zahteval vse ali 
nič. Pa so počakali. Do nje-
gove polnoletnosti in 3. no-
vembra 1971 so tiskarski stroji 
izpljunili prvo številko Strip 
Arta. Ervin Rustemagič je ta-
krat hotel postati urednik naj-
boljše revije o stripu v takrat-
ni državi. 

A mu je uspelo več kot to. 
Postal je urednik legende, ki 
še vedno živi v spominih lju-
biteljev risanih podob. Med 
njenimi platnicami so oživeli 
številni junaki sedaj že anto-
logijske francosko-belgijske 
strip šole, pa cel niz kultnih 
naslovov ameriške sindikal-
ne produkcije. Hkrati je Strip 
Art prvi prinašal zgodovin-
ske in kritične zapise o naj-
bolj pomembnih avtorjih in 
njihovem delu, o posebno-
stih različnih nacionalnih 
stripovskih izdaj, o delova-
nju tega dela zabavne indu-
strije. Po 45 številkah je Strip 
Art ugasnil. Rustemagič ga je 
po številnih prošnjah in mo-
ledovanju sebi podobnih za-
nesenjakov ponovno oživel 
leta 1979 in tudi z drugo se-
rijo povzročil tektonske 
premike v nekdanji državi. In 

ne samo to. Leta 1984 so mu 
v italijanski Lucci izročili na-
grado Yellow Kid kot glavne-
mu uredniku stripovske revi-
je, ki jo je strokovna žirija oce-
nila za najboljšo na svetu. A 
tudi drugo življenje »Yu strip 
kulta« ni trajalo dolgo. Ker je 
imel njegov duhovni oče pre-
več dela s svojo agencijo. 

Ervin Rustemagič je namreč 
kmalu po svojem vstopu v svet 
stripa začel osebno spozna-
vati založnike, risarje, pisce 
in druge člane velike stripov-
ske bratovščine. Kmalu se mu 
je porodila zamisel, da bi za-

čel zastopati avtorje svoje 
najljubše umetnosti. Njego-
va prva »stranka« je bil slovi-
ti Anglež Don Lavvrence. »Ko 
sem ga leta 1973 spoznal, je 
bil izredno reven, z ženo sta 
živela od hrenovk. Čeprav 
sem imel samo 21 let, sem 
sklenil, da mu bom poma-
gal,« pravi Rustemagič. Po-
klical je nizozemske založ-
nike, s katerimi je prijatelje-
val, in se dogovoril, da bo La-
vvrence za njih narisal novo 
serijo. Nastal je Storm, s ka-
terim je Anglež zaslužil več 
kot poprej v celem letu. 

Kasneje je v svojo agenci-
jo Strip Art Features (SAF) 
vključeval nove in nove av-
torje. Celo nekatere pozab-
ljene veterane. SAF je hitro 
prerasel v eno največjih agen-
cij, ki je zastopala več kot 
petsto avtorjev in prodajala 
stripe po vsem svetu.. Vse do 
leta 1992 in bosanske trage-
dije. Ki je poleg vsega hude-
ga zadala globoko rano tudi 
svetu stripa. V prostorih SAF 
je zaradi srbskih granat zgo-
relo 14 tisoč strani original-
nih del Hermanna, Tuftsa, 
Franquina, Tillieuxa, Kuber-

ta, Fosterja, Stonea, Jacovit-
tia, Burnsa, Aragonesa, Del 
Castilla, Lavvrencea... 

A je Rustemagiču bolj po-
membno, da se je s svojo dru-
žino varno izvlekel iz obko-
ljenega mesta. Pa čeprav je 
ostal brez vsega. In potem v 
Celju obnovil SAF ter se v ča-
su, ko je strip v veliki krizi, 
znova povzpel med največ-
je. Tokrat je svoje ambicije 
usmeril proti Hollywoodu. 
Z ameriškim partnerjem 
Scottom Rosenbergom sta os-
novala podjetje Ventura, ki 

skuša z razkošnimi izdaj 
stripovskih klasik prepi 
ti filmsko industrijo, d; 
oživile sličice na filmsl 
platnu. Tako bo prihodnje 
na televizijske zaslone p 
la priredba stripa Jeremi 
klasike belgijskega moj! 
Hermanna. V njej Jeren 
ha in njegovega prijat( 
Kurdyja igrata Luke Pe 
(BeverlyHills. 90210) inN 
com-Jamal Warner (Co! 
show). Hollywood se n a j 
ja iz Celja. 

SEBASTIJAN KOPU^ 

Z Jeremiahom in Kurdyjem 
Belgijca Hermanna so začeli 

osvajati Hollywood. 

Ervin Rustemagič 



SLOVENIJA GRE 
NAPREJ! Foto: 

GAŠPER 
DOMJAN 



Nje se špilat^ 
pravi Miro Kline 

v šestnajstem letu delovanja je spreme-
njeni ansambel Mira Klinca iz Liboj izdal 
novo kaseto in zgoščenko s pomenljivim 
naslovom Nje se špilat. Objavljenih je pet-
najst skladb, od tega deset narodno za-
bavnih, štiri zabavne in ena, ki jo člani 
ansambla samo zapojejo. To je že trinaj-
sta kaseta in peta zgoščenka izredno us-
tvarjalnega in delovnega ansambla, kjer 
prav vse melodije pa tudi nekaj tekstov 
napiše vodja, Miro Kline. 

Z novim glasbenim projektom se predstav-
ljajo: Miro Kline (avtor melodij, aranžer, vod-
ja, harmonika, vokal itd.), Milena Kline, pr-
vič imenitna pevka Jožica Svete (nekoč sku-

paj z Jožico Kališnik in Alfijem Nipičem čla-
nica legendarnih Avsenikov in kasneje ne-
kaj časa Zladh zvokov), Miran Mrzdovnik 
(kitara), Jože Belej (klarinet). Dejan Breč-
ko (trobenta) in Matej Šare (bas in bariton). 

Pri skladbi Naš dedek bodo zapeli hčerka 
Marina in otroški zborček družine Frece. Tek-
ste so prispevali Tone Gaberšek, Branko Zu-
pane, Miro Kline in Majda Rebernik. Za no-
vo leto bodo Klinčevi muzikantje razvese-
ljevali goste v gostišču Kimovec v Litiji. Prav 
gotovo bodo mnoge skladbe z najnovejšega 
glasbenega izdelka postale tako priljublje-
ne, kot so to že ustvarjene Mirove viže. 

TV 

Ansambel Mira Klinca iz Liboj je izdal novo ploščo z naslovom Nje se špilat. 

Prve skladbe 
Trentarskega dukata 

Tremarski dukat z Rečiš-
kim kvartetom pripravlja pr-
vo kaseto, na kateri bodo ve-
činoma avtorske pesmi s 
poudarkom na domačem 
kraju Tremarje ter dogodki 
in običaji, ki so bili nekoč 
priljubljeni v njihovem kra-
ju z okolico. 

Vodja skupine Franci Drak-
sler: »Narejene imamo tri pe-
smi, Tremarsko oz. Lukeževo, 
ljudsko Fant in slavček ter pol-
ko Tremarski dukat. Pri sne-
manju nam pomagajo Okro-
gli muzikanti, ki bodo poskr-
beli, da bodo posnetki primer-
ni za objavo.« Po Drakslerje-
vih besedah največ nastopajo 
v domačem gostišču Draksler, 

poleg tega pa so med organi-
zatorji dveh glasbenih prire-
ditev, maja Med dišečimi šmar-
nicami in oktobra Lukeževa ne-
delja. Na prvi se zberejo pred-
vsem mladi glasbeniki, na drugi 
pa ob glasbi predstavijo tudi 
nekatere druge krajevne zani-
mivosti, ki so značilne za Tre-

marje in Lukeževo nedeljo. 
»Veselimo se prve kasete, ki jo 
bomo tudi dostojno predsta-
vili našim prijateljem. V tem 
tednu imamo intenzivne vaje 
za naš prvi nastop na 29. revi-
ji, ki bo v nedeljo, 25. novem-
bra v Libojah,« pravi Draklser. 

TV 

Rečiški kvartet s triom Tremarski dukat (od leve) Roman Potrata, Marjan Krašovec, Zdenko Krašek, 
Metod Ferme in Marjan Pirnat ter spredaj Marjan Borlak in Franci Draksler. 

2 0 let 
Podkrajskih 

fantov 
Podkrajski fantje (vodja 

Franc Vedenik, tudi direk-
tor Veplasa v Velenju) prav 
gotovo sodijo med najuspe-
šnejše slovenske narodno 
zabavne skupine v zadnjih 
dvajsetih letih, kar uspešno 
dokazujejo doma in obča-
sno tudi v tujini (Nizozem-
ska, Nemčija, Avstrija itd.). 
Najuspešnejši so bili na 
ptujskih festivalih, kjer so 
osvojili kar šest zlatih Or-
fejevih značk in drugih na-
grad ter se tako izenačili z 
ansamblom Rupar, ki je tudi 
osvojil šest značk. 

To je doslej največ, kar je 
uspelo kakemu ansamblu na 
ptujskih festivalih, sicer pa 
so Podkrajski fantje sodelo-
vali še na festivalih v Štever-
janu, Vurberku, Cerkvenja-
ku in na Graški Gori. Doslej 
so posneli štiri kasete in zgoš-
čenke, pripravljene pa že ima-
jo štiri nove melodije, ki jih 
bodo med drugimi tudi za-
peli na jubilejnem koncertu 
v petek, 24. novembra, ob 19. 
v večnamenski dvorani v Vin-
ski Gori. 

V dvajsetih letih so Pod-
krajski fantje sodelovali z 
mnogimi glasbeniki, najbolj 
pa so ponosni na dolgoletno 
uspešno sodelovanje z veh-
kim glasbenim mojstrom To-
mažom Tozonom. 

Na koncertu bodo gostje 
jubilantov Štirje kovači, Po-
Ijanški, Rudarski oktet, an-
sambel Biseri, Agata Šum-
nik - Zgonec in Strašna Jo-
žeta. Koncert bo v celoti po-
snela velenjska televizija, ta-
ko da si bodo lahko delo in 
uspešno petje Podkrajskih 
fantov ogledali mnogi ljubi-
telji po vsej Sloveniji. Pred 
dvemi leti so Podkrajski fant-
je na Ptujskem festivalu do-
bili nagrado NT-Radio Ce-
lje, zato jim ob jubileju ve-
ljajo tudi naše iskrene čestit-
ke. Člani skupine so Bojan 
Rožič, Franci Vedenik (oba 
člana 20 let), Ivan Borovnik 
(19 let) in Vili Krivec kot 
pevci ter trio Janko Hriber-
šek (harmonika), Andrej 
Glinšek (kitara) in Vlado Gla-
zer (bas in bariton). 

TV 

Prvenec Modrijanov 
z Dobrne 

V studiu Zlati zvoki pri 
Igorju Podpečanu so konča-
li snemanje prve kasete in 
zgoščenke člani glasbene 
skupine Modrijaiu z Dobrne. 
Posneli so deset skladb, osem 
jih je napisal Brane Klaužar 
in eno član skupme Rok Švab, 
medtem ko je ena skladba 
ljudska. 

Tekste so prispevali Fanika 
Požek, Milan Jež, Vera Šolinc, 
Vili Bertok, Jože Skubic in 
Branko Zupane. Modrijani so 
letos zasloveli s tremi nagra-
dami na festivalu Vurberk 2001, 
sodelovali so na festivalih v Šte-
verjanu in narečne popevke v 

Mariboru ter bili uspešni na 
mnogih nastopih. Mnoge sklad-
be so že uspešnice na sloven-
skih radijskih postajah. Zara-
di obilice dela v prazničnem 
decembru (silvestrsko noč bo-
do odigrali na prostem na Do-
brni) bodo pripravili promo-
cijo predvidoma januarja, ka-
mor nameravajo povabiti tudi 
svoje vzornike, ansambel Loj-
zeta Slaka. Člani ansambla Mo-
drijani so Blaž Švab (vokal, bas 
kitara). Rok Švab (vokal, har-
monika), Peter Oset (vokal, ri-
tem kitara) in Franjo Oset (vo-
kal, bas kitara, klaviature). 

TV 

Unikat v Gorici pri Slivnici 
V soboto, 24. novembra, bo 

ansambel Unikat iz Gorice pri 
Slivnici v dvorani Kulturne-
ga doma v domačem kraju 
predstavil prvo kaseto in zgoš-
čenko Ta prešmentana ljube-
zen. 

Na plošči je enajst skladb, 
ki so jih napisali Franci Lipič-
nik (tudi mentor ansambla Uni-
kat!), Brane Klaužar, Igor Pod-
pečan in Davor Pušnik, teksti 
pa so delo Ivana Sivca in Slav-
ka Topliška. Ansambel Unikat 
je v letu dni dosegel veliko le-
pih uspehov, saj je nanizal kar 
štiri zmage in osvojil več dru-
gih nagrad. Prav gotovo gre za 

letos najbolj uspešno mlado 
skupino, ki se je izkazala na 
prireditvah v Topolah pri Ro-
gaški Slatini, na Dolgi Gori, v 
Dobju in na Graški Gori ter za 
zaključek še na festivalu v Cerk-
venjaku. 

V ansamblu igrajo Špela Ža-
fran, Uroš Tašler, Luka Polen-
šek in Davor Pušnik, na kon-
certu pa jirn bodo delali prijet-
no družbo Ženski pevski zbor 
Gorica pri Slivnici, Rogaški od-
mev, Modrijani, Mlade frajle. 
Maja Slatinšek, Jani Planko in 
humorista Honza in Fonza. Kon-
cert se bo začel ob 19. 

TV 

VRTILJAK POLK IN 
VALČKOV 



Helenino presenečenje za Celje 
Helena Blagne Zaman bo v nedeljo ob 18. uri nastopila v Hali Golovec 

Helena v Celju priprav-
lja velik koncert s prijate-
lji. Pravi, da bodo to gost-
je, ki jih imajo ljudje ra-
di. »Vem, da komaj čaka-
jo Nedo Ukraden, Načeta 
Junkarja, z nami bo tudi 
brat Hajni, dvojnik Mat-
jaž iz Celja, pride tudi Sa-
lome...« Heleni smo pred 
koncertom zastavili nekaj 
vprašanj. 

Nihče ne ljubi kot Slo-
venec je naslov novega al-
buma s katerega boste za-
peli nekaj pesmi. Zakaj ste 
se odločili za takšen na-
slov albuma? 

Zato, ker je to res. (smeh) 
Na mojih lanskoletnih kon-
certih sem videla, da me 
ljudje strašno pogrešajo tu-
di v vlogi izpred mojih prejš-
njih let, ko sem pela Mačo-
ta, pa Mornarčka, da pogre-
šajo hudomušno in veselo 
Heleno. Lani je bila velika 
uspešnica mirna skladba 
Srebrna reka, ki se je pro-
dala v dvojni platinasti na-
kladi. Srebrna reka je bila 
tudi na jbol j prodajanih 
plošč minulega leta izmed 
vseh projektov v Sloveniji. 
Letos pa sem se odločila, da 

bom bolj vesela, hudomu-
šna, ta skladba je nagajiva 
in tudi cela plošča je zelo 
vesela, pozitivna, so pa tu-
di skladbe za zaljubljene du-
še, zadnje tri skladbe pa so 
v živo iz hale Tivoli. Moja 
plošča nastaja vse leto. Po-
časi, premišl jeno. Veliko . 
sem med ljudmi, zato da jih 
začutim, kaj želijo, čeprav 
približno že vem. 

Na novem projektu pra-
vite, da ste veseli in hudo-
mušni, takšni pa ste tudi 
v resnici. Kar naprej se 
smejite. 

A veste, da se moram vča-
sih brzdat, da ni preveč, da 
ni moteče. Sem pač taka ve-
sela oseba. Tudi če je kak-
šen slabši dan, ga vzamem 
v zakup vedno z mislijo, da 
bo jutri boljše, da bo jutri 
sonce. Tako je potrebno ži-
veti in življenje je lažje. 

Pred kratkim ste izjavi-
li, da nikoli več ne boste 
rekli, da ste srečni. Ljudje 
so se začeli spraševati, le 
zakaj? 

To je bil le eden izmed 
stavkov. V današnjih časih 
ni dobro preveč glasno go-
voriti, da si srečen. Imela 

sem slabe izkušnje z dolo-
čenimi novinarji in medi-
ji, ki jih je motilo to, da sem 
ponavljala, da sem srečna, 
ko sem se poročila in so me 
hitro postavili na trdna tla, 
mi malce nekateri tudi po-
nagajali. Kaj pa je sploh sre-
ča? Zame je največja sreča, 
da je moj otrok zdrav, da 
sva midva zdrava, da ga bo-
va spravila h kruhu. 

Bomo v nedeljo na kon-
certu v Celju videli tudi va-
šega moža in sina? 

Mož seveda pride, sin pa 
je še premajhen in je to zanj 
preveč naporno. Povem pa 
lahko, da je sin zelo muzi-
kaličen in če se bo odločil 
za glasbo, ga bova pri tem 
podpirala, seveda pa mu bo-
va stala ob strani tudi, če 
se bo odločil za kaj druge-
ga-

V minulih dneh je bila 
Helena malo prehlajena, 
a do nedelje bo že v redu, 
zagotavlja. 

Nisem podvržena preh-
ladom, moram potrkat. Si-
cer pa moram povedati, da 
vedno zelo pazim nase in 
na glas. Ne kadim, ne pi-
jem alkohola, veliko spim. 

na jedilniku ni nobene za-
činjene hrane, ne pojem v 
dvoranah, ki so zakajene. 
Potrebno je biti zelo disci-
pliniran. Lahko pa pijem 
mrzlo. To mi ne škoduje. 

V hali Tivoli v Ljublja-
ni je bilo več kot 5000 lju-
di, karte so ljudje menda 
pred dvorano tudi prepro-

dajah, kot na kakšni no-
gometni tekmi. 

»Moji koncerti so visoko 
profesionalno izdelani. Vse 
mora biti pripravljeno do 
potankosti. Ne sme biti no-
benih naključij, če pa pri-
de do kakšnega, ga je po-
trebno profesionalno izpe-
ljati. Tudi v Celju priprav-

ljamo profesionalno sceno, 
dovršen zvok in veliko pre-
senečenj... 

Med drugim bo Helena v 
Celju presenetila tudi z gar-
derobo. Kar nekajkrat se bo 
preoblekla, saj na takšen na-
čin pokaže spoštovanje do 
publike. 

SIMONA BRGLEZ 

EKSPRESEKSPRES 
• V ZDA se je začela pred-
božična nakupovalna mrzli-
ca. Police trgovin z nosilci 
zvoka so že polne božičnih 
izdaj, kot prve izmed »veli-
kih« pa so tovrstni izdelek po-
nudile Destiny's Child. Nji-
hov LP »8 Days of Christmas« 
je mešanica priredb božičnih 
klasik in novih skladb, ki so 
jih dekleta napisale kar sa-
me. 
• Najuspešnejša irska pev-
ka vseh časov Enya je v to-
rek na single format odtisni-
la dve pesmi - novo »Oiche 
Chiun« (Tiha noč) in remix 
njene po »zaslugi« teroristič-
nih napadov na ZDA še ved-
no zelo aktualne »Only Ti-
me«. Dobiček od prodaje 
plošč bo namenjen Medna-
rodnem združenju gasilcev. 
• Ameriška revija Blender je 
prejšnji teden objavila sez-
nam najbolj primernih pesmi 
za spolno občevanje. Po mne-
nju novinarjev, urednikov in 
bralcev Blenderja se ob to-
vrstni rekreaciji najbolje ob-
nese pesem »Avalon« pop-art 
legend Roxy Music, sledijo 
pa ji »Turn Off The Lights« 
Teddya Pendergrassa, »Lefs 
Get It On« Marvina Gayea, 
»Down Low« R. Kellya, »If I 
Was Your Girlfriend« Princa, 
»November Rain« skupine 
Guns&Roses, »Love Serena-
de« Barrya Whitea, »Love To 
Love Vou Baby« Donne Sum-
mer, »Wild Horses« zasedbe 
Rolling Stones in »Ali Blues« 
jazz velikana Milesa Davisa. 
• Najpopularnejša škotska 
pop-rock skupina Travis bo 
še pred koncem leta na for-
matih DVD in VHS objavila 
posnetke z avgustovskih na-
stopov na festivalih »Gig On 
The Green«, »Reading« in 
»Leeds«. 

• V začetku leta 2001 bodo 
ponovno izšli prvi trije albu-
mi skupine Jethro Tuli. LP-
ji »This Was«, »Stand Up« in 
»Benefit« bodo seveda digi-
talno obdelani, spremljalo pa 
jih bo tudi nekaj do sedaj še 
neobjavljenih posnetkov te le-
gendarne angleške sinfo-rock 
zasedbe, ki jo že tri desetlet-
ja vodi lan Anderson. 
• Čez dobre tri tedne bo iz-
šel nov album »Ročk Steady« 
izvrstne kalifornijske ska-
punk-pop zasedbe No Doubt. 
Fantje in dekle so tokrat svo-
jo godbo, ki so jo posneli v 
Londonu, Los Angelesu in na 
Jamajki, obarvali še s sodob-
nimi plesnimi ritmi (house, 
hip-hop, trance...) 
• Najboljši slovenski pop ar-
tist Magnifico se te dni od-
pravlja na promocijsko tur-
nejo, kjer bo predstavljal svoj 
pred nedavnim objavljeni iz-
bor uspešnic »Komplet«. Gos-
poda Pešuta bodo na kratki 
turneji, v okviru katere bo 
22. decembra koncertiral tu-
di v celjski dvorani Golovec, 
spremljali nekateri najbolj-
ši domači glasbeniki (Rok Go-
lob, Jani Hace, RunJoe, Ni-
kola Sekulovič, brat Schatzi 
in Matej Mršnik). 
• Jan Plestenjak je prejš-
nji četrtek v klubu Pappilon 
s svojo spremljevalno skupi-
no Heavenix premierno pred-
stavil svoj novi album »Jan«. 
• Zoran Predin je s svojim 
novim bendom, v katerem 
poleg veterana dr. Andreja 
Vebleta, nekdanjega basista 
legendarnih Buldožerjev, go-
dejo še Danilo Ženko, Mar-
ko Zoreč in Mario Modri-
njak, posnel pesem »Še en 
gumb« in z njo najavil nov 
album. 

SŠ 

• Skupina Elevators je prejšnji ponedeljek v ljubljanski dvo-
rani KUD France Prešeren predstavila svoj prvi glasbeni izde-
lek. Gre za odličen LP »Elevator music«, ki je zapolnjen s 
prijetno mešanico klišejev iz polpretekle zgodovine popular-
ne glasbe, funky, latino in lahkotnimi house ritmi, ravno 
pravo mero improvizacije in pri nas redko slišano flavto. 
Članom benda, v katerem ideje in znanje združujejo sami 
izvrstni glasbeniki (Sergej Randjelovič-RunJoe, Jani Hace, 
Davor Klarič in Tina Blazinšek) so pri snemanju pomagali 
številni eminentni gostje, med katerimi velja še posebej omeniti 
virtuoza Boška Petroviča in Primoža Grašiča. Elevators bodo 
1. decembra nastopili tudi v celjskem Kljubu. SŠ 

2 0 VROČIH RC 

HONCERTI 
VOGURT, sobota, 24. no-

vembra, ob 22. uri, CEUE/ 
Mladinski center 

PSVCHO-PATH: sobota, 
24. novembra, ob 22. uri, 
CEUE/ Kljub 

SHVAM: sobota, 8. decem-
bra, ob 21. uri, CEUE/ MG 

ELVIS JACKSON: petek, 
14. decembra, ob 22. uri, 
CEUE/ Klub Forum 

ZAKLONIŠČE PREPEVA: 
petek, 28. decembra, ob 22. 
uri, ŠENTJUR/Dvorana 



Ulica pol jubov 
Guanajuato - slikovito mehiško mestece pod Unescovo zaščito 

Pravi obraz Mehike je 
mogoče spoznati v notra-
njosti, pravijo Mehičani. In 
moram priznati, da sem se-
verno od megalomanske 
prestolnice Ciudad de Me-
xico res naletel na eno iz-
med najbolj ljubkih mest te-
ga dela Amerike. Tako kot 
mnogi tujci sem tudi sam 
ostal v Guanajuatu dlje, kot 
sem nameraval, saj sta me 
kar takoj prevzela nenavad-
no sproščeno vzdušje in 
šarm mesta. 

Guanajuato ima okoli 
100.000 prebivalcev in je stis-
njen globoko v dolini med 
zaobljenimi griči. Njegov na-
stanek sega v sredino 16. sto-
letja, ko so v okoliških hri-
bih odkrili ena izmed najbo-
gatejših najdišč zlata in sre-
bra na svetu. Kmalu so v do-
lini postavili mogočne kolo-
nialne zgradbe, od katerih se 
jih je precej ohranilo do da-
našnjih dni. Več kot dvesto 
let so tod izkopavaU kar dvaj-
set odstotkov svetovne proi-
zvodnje srebra. Z njim so obo-
gateli predvsem lokalni ve-
ljaki in seveda španski dvor. 

Glasba na ulici 
Danes dajejo Guanajuatu 

poseben pečat študenti, saj 
je v mestu cenjena fakuheta 
in nekaj srednjih šol. Tako 
so številni lokali, ulice in par-
ki v središču mesta vedno pol-
ni mladih. Prav zaradi njih 
je povsod vehko zanimivih 
lokalov z zmernimi cenami. 
Med ozkimi kamnitimi uli-
cami se skrivajo tudi galeri-
je in prodajalne z izdelki do-

mačih obrti. Nekakšno zbi-
rališče mladih je pred gleda-
liščem Juarez. Tudi tujci ra-
di posedajo na širokih stop-
nicah in brezdelno uživajo v 
pisanem vrvežu bližnjega 
parka. Prav tu je najlažje 
vzpostaviti stik z domačini, 
saj te slej ko prej ogovori kdo 
izmed mladih. Mnogi študi-
rajo angleščino, tako da s ko-
municiranjem ni posebnih te-
žav. Pred gledališčem se ta-
ko kujejo načrti za pohaja-
nje po mestu, bližnjih loka-
lih ali obisk katere izmed di-
skotek. Čisto prijetno pa je 
posedati tudi kar tako, saj je 
v okolici polno restavracij, 
okoli katerih neprestano po-
stopajo ulični glasbeniki. 

V osrednji Mehiki takšnim 
skupinam pravijo mariachi 
in predstavljajo pomemben 
del mehiške tradicije. Sku-
pine so sestavljene iz glasbe-
nikov, ki igrajo na violine, 
trobente in kitare. Običajno 
so oblečeni v tradicionalne 
noše. Mariachi ansambli 
pravzaprav ne igrajo kar ta-
ko na ulici, temveč v bližini 
restavracij čakajo na namig. 
Igrajo in pojejo namreč po 
naročilu, bodisi zaljubljenega 
moža, nostalgičnega para ali 
veseljaške družbe. Ob kon-
cih tedna glasbeno dogajanje 
poživlja še skupina študen-
tov in njihovih mentorjev, ki 
oblečeni v tradicionalna ob-
lačila španskih kolonizator-
jev igrajo in prepevajo staro 
špansko glasbo. Ko se stem-
ni, se zberejo pred gledališ-
čem Juarez in se nato med 
igranjem sprehajajo po uli-

cah. S petjem se ukvarjajo 
ljubiteljsko, nekaj malega pa 
skušajo zaslužiti s prodajo vi-
na, ki se ob tej priložnosti 
vedno znajde med poslušal-
ci. 

Mesto tunelov 
Skozi Guanajuato poteka 

ena sama glavna ulica in še 
ta je ozka ter zato enosmer-
na. Vstop v doUno je iz veči-
ne smeri možen le skozi tu-
nel. Tunelov pa je polno tu-
di drugod po mestu. Mnogi 
izginjajo pod stare stavbe ali 
pod ulice, saj je pod mestom 
zgrajeno celo omrežje cest, 
ki omogočajo kolikor toliko 
tekoč promet. Mnoge ceste 
so zgrajene po izsušeni stru-
gi reke, ki je nekdaj tekla pod 
mestom. V začetku prejšnjega 
stoletja pa je reka povzroči-
la katastrofalne poplave, za-
to so njen tok preusmerili 
stran od najgosteje naselje-
nih mestnih predelov. Med 
barvitimi pročelji se vijejo 
številne s kamni tlakovane 
uUce. Mesto poživljajo tudi 
številne stare cerkve in par-
ki. Ulice so tako ozke, da po 
večini ni mogoč motorni pro-
met. Eno izmed najožjih ulic 
so poimenovali celo Ulica po-
ljubov, saj so balkoni v njej 
tako blizu skupaj, da se za-
ljubljenci lahko poljubljajo 
kar preko ograje. Ulica je na 
obveznem seznamu ogledov 
turističnih skupin in zaljub-
ljenih parov, ki se tod mno-
žično fotografirajo. 

Tujce Guanajuato privlači 
predvsem zaradi mestnega 

utripa. Poleg živahnih loka-
lov mnogi radi obiskujejo tu-
di katerega izmed številnih 
jezikovnih tečajev španščine 
ali tečaje iz različnih podro-
čij umetniškega ustvarjanja. 
Poleg tega se preko leta tu zvr-
sti vrsta prireditev, festivalov, 
razstav in sejmov. Med sled-
njimi je eden najbolj nena-
vadnih sejem ob dnevu mr-
tvih, ko so naprodaj pred-
vsem različni izdelki iz slad-
korja. Med njimi prevladu-
jejo mrtvaške glave in človeš-
ki okostnjaki. Na ta dan ver-
jamejo, da se na zemljo vr-
nejo duše umrlih in takrat se 
ljudje množično zbirajo na 
grobovih z različnimi dari-
li. Prirejajo prave zabave in 
praznik je bolj veselega zna-
čaja, saj praznujejo srečanje 
duš umrlih s še živečimi. 

Z mrtvimi pa se je v Gua-
najuatu mogoče srečati še 
drugače. Nad mestom je ve-
liko pokopališče z enim iz-
med najbolj nenavadnih mu-
zejev na svetu. V njem hra-
nijo neobičajno dobro ohra-
njena trupla pokojnikov. Sre-
di prejšnjega stoletja so med 
prestavljanjem pokopališča 
v zemlji odkrili veliko ne-
navadno dobro ohranjenih 
trupel. Zaradi neobičajne se-
stave zemlje in suhega zra-
ka so mnoga trupla mumifi-
cirala in tako danes v muze-
ju hranijo več kot sto mu-
mij. Med drugim se radi po-
stavljajo z najmanjšo mumi-
jo na svetu, z mumijo no-
sečnice itd. 

IGOR FABJAN 

Ulica v mestecu pod Unescovo zaščito. 



Nikogaršnja zemlja -
prava odločitev 

Producenti so ponavadi 
javnosti skrit, toda osnoven 
lačetni del filmske verige. 
Dunja Klemene je - poleg 
gorja Pedička in Čedomir-
i Kolarja - ta začetni del 
rerige filma Nikogaršnja 
lemlja. Verige, ki je poleg 
{Staliti potegnila za sabo na-
p d o za scenarij v Canne-
u, pa nagradi občinstva v 
Sao Paolu ter San Sebastia-
lu... Film lahko že teden 
lini gledate v kinu, Dunja 
Klemene pa sebe in film 
predstavlja sedaj, tukaj. 

Verjetno so vas že tisoč-
krat vprašali, kaj vas je v 
scenariju Danisa Tanoviča 
tako pritegnilo, da ste se od-
ločili za produkcijo. Reci-
no, da vas najprej vprašam 
drugače: ste se že kdaj od-
ločili napačno? 

Seveda sem se odločila na-
pačno. (Smeh) Pravzaprav... 
prisilili so me v izbiro, ki se 
je izkazala za napačno. Od-
ločili smo se za režiserja, ki 
m naredil tistega, kar bi mo-
ral, imel pa je vse možnosd. 
To se zgodi. Zdaj, pri Niko-
garšnji zemlji, sem se odlo-
žila za koproducentstvo... za-
radi celotnega teksta, ker sem 
ga prebrala v dihu. To je si-
cer površno, neadekvatno 
3ranje, vendar običajno ze-
0 točno. To je nekako kot 
simpatija na prvi pogled. Ali 
je - ali je ni. Če se človek mo-
ra odločit, če nekaj posku-
ša, potem to ni prava stvar. 

Scenarij mora teči... 
Ja. Teči mora. Če morate 

obrniti enajsto stran, potem 
ste noter. Zdaj, izvršno pro-
ducentstvo... Tu se morava 
res vrniti na začetek. Glavni 

producent filma je Čedomir 
Kolar, moj dolgoletni kole-
ga - z njim sva si vedno žele-
la nekaj delat, ko bova oba 
tako »velika«, da si bova to 
lahko privoščila. Ko smo našli 
tekst, je on dejal, da bi ga že-
lel delat z mano, da je Slove-
nija prava izbira za film, in... 
v bistvu me sploh ni vprašal, 
kar ukazal je - ti boš izvršni 
producent, skupaj z Igorjem 
Pedičkom. Odločitev za film 
je bila še toliko lažja, ker je 
kakšne tri dni kasneje prišel 
še Daniš (Tanovič, režiser in 
scenarist, op. p.), in tudi z 
njim sva se zelo dobro razu-
mela. 

To je bilo 16. novembra 
leta '99... dva meseca kasne-
je smo podpisah predpogod-
bo s producentom iz Pariza... 
s pripravami smo začeli v ma-
ju mesecu... prva klapa pa je 
padla 6.julija. Snemah smo 
tri dni dlje, kot je bilo pred-
videno, zaradi vremena in ti-
ste zloglasne strele, ki je uda-
rila na set, nakar je Daniš 
zmontiral film v enajst ih 
dneh, kar je za slovenske film-
ske delavce neverjetno... po-
tem je šel delat ton, naredil 
ga je v šestih tednih in potem 
smo dobili prvo vabilo iz Be-
netk, ga pokazali, direktor 
Barbera se ni mogel takoj od-
ločiti, Benetke ali Cannes, toda 
naslednji dan je prišlo obve-
stilo, da smo v Cannesu v tek-
movalnem programu... Po-
tem ni bilo več težav. 

Kako, da ste snemali rav-
no na tem slovenskem hri-
bu - vas Bače pri Pivki? 

Najprej smo hoteli delati 
na poligonu pri Postojni. No, 
za Slovenijo smo se odločili 

zato, ker se v Bosni ni dalo 
snemati - zaradi nevarnosti 
min. Na poligonu se ni dalo, 
ker so imeli vaje... potem 
smo šli na rob poligona, prišU 
v vas, in tam se je nenadoma 
odprio vse dsto, kar smo po-
trebovali. Od vaščanov smo 
odkupili seno, približno 45 
parcel - vaščani so nas spre-
jeli zelo lepo. Zraven smo 
imeli čudovito gosdlno, ka-
mor smo hodih na malice. 

Imeh smo srečo, ker dru-
gače film, ki se dogaja v enem 
dnevu, snemate pa ga šest ted-
nov, doletijo vse nesreče sve-
ta. Preveč ali premalo son-
ca, preveč dežja, dsta stre-
la... če bi morali še menjat 
lokacijo, bi bilo zares hudo. 

Kaj se sedaj dogaja z Ni-
kogaršnjo zemljo? Začela je 
domači LIFF... 

Film je začel svoje življe-
nje v kinematografih v Pari-
zu, septembra. Prvi vikend s 
katastrofalnim obiskom, po-
tem pa zelo uspešno - bil je 
celo najbolj gledan film v 
Franciji. Bil je gledan v Itali-
ji, v Angliji premiera šele bo... 
Sir Paul McCartney bo nare-

dil dobrodelni koncert za žr-
tve min, ob tem pa bo po-
sebna projekcija filma. 

Slišal sem za prijavo za 
Oskarja? 

Ja, Bosna bo film prijavi-
la za nominacijo za Oskarja. 

Pripravljate nov projekt? 
S Francozi in Grki bomo v 

Piranu snemali film, ki se bo 
dogajal okoli leta 75 . Piran 
bo igral sebe. Produkcijo smo 
dobili prav zaradi Nikogarš-
nje zemlje - ljudje so jo vi-
deli in hoteli delati z nami. 

Za konec se bova vrnila 
še bolj na začetek. Dejal 
sem, da vas ne poznamo to-
liko - ampak to ni povsem 
res... 

Zdaj sem 3 ali 4 leta s tele-
vizije, bila pa sem producent-
ka otroškega in mladinske-
ga programa na TV Sloveni-
ja. Moji projekd so Čisto pra-
vi gusar, Waitapu, Junaki pe-
tega razreda. Moj prijatelj Ar-
nold, Peter in Petra... vehko 
in odlično sva sodelovala z 
Janezom Lombergarjem, za 
katerega vem, da zelo dobro 
razume televizijo. 

P.Z. 

Dunja Klemene 

PRIHAJATA: 
Kruh in mleko 

Film, ob katerem se solzijo pogledi filmskih kritikov, 
ki je pobral zlato palmo za najboljši prvenec in ki mu je 
usojeno, da bo ena od obratnih točk slovenske filmske 
zgodovine, bo nocoj začel svojo kinematografsko pot v 
nekdanji slovenski prestolnici filma, v Celju. 

Miniatura o bivšem alkoholiku Ivanu (Peter Musevski), 
ženi Sonji (Sonja Savič) in sinu Robiju (Tadej Troha) se 
Zgodi v treh dneh. Ivana predčasno odpustijo s programa 
zdravljenja alkoholizma, vrne se domov in prvo popldne 
mine v prijetnem vzdušju, polnem upanja o srečnem življe-
nju. Naslednji dan Sonja pošlje Ivana po kruh in mleko, ta 
pa na poti domov sreča nekdanjega sošolca Armanda, ki ob 
Janku pove, da je še pred Ivanom preživel noč s Sonjo. Ivan 
spije prvo travarico... Grenko-sladki film, ki ga boste prej 
ali slej gotovo videli. Bolje je prej... 

Ameriška ljubljenca 
Božič je očitno vse bliže, saj se s filmskih platen cedi vse 

Več sladkorja. Po pocukranem novembru prihaja nova ro-
mantična komedija, tokrat natrpana z zvezdniki. Julija Ro-
berts in Catherine Zeta-Jones v istem filmu! Če navržete še 
Johna Cusacka in Billya Crystala ter omenite Christopherja 
Walkena, je mešanica pripravljena za eksplozijo. Štorija je 
enostavna, Catherina in Julija sta sestri, prva je megazvezd-
i^ica, druga njena osebna asistentka. Catherina ima zakon-
ske težave s svojim prav tako slavnim igralskim možem 
Cusackom, Julija in Crystal (agent za medije) pa morata 
Ustvarjati videz srečne družinice, dokler traja promocija 
Zadnjega skupnega filma sprtih zakoncev. Seveda pa se Juli-
ja in Cusack zaljubita... Julija Robert še enkrat in spet v 
Wogi Pepelke, ki najde princa na belem konju in z njim 
odjaha v dolge srečne dni. 

CELJSKIH PET 
PRVAKOV 

Tedenski pregled od ponedeljka do nedelje 

Operacija mečarica in 
Ameriška pita 2 sta se poslo-
vili z naše lestvice, hacker-
sko-vohunski triler precej ne-
slavno, medtem ko so sočne 
zabave in nezgode ameriških 
brucev navdušile publiko. 
Nič kaj rožnata ni niti Vite-
zova usoda, saj ga je v prvih 
dveh tednih videlo le 205 gle-
dalcev. Junaški angleški po-
bi, ki se skozi trnje prebija-
jo do zvezd, so očitno izven 
mode, toliko bolj pa vleče Ta-
novičeva Nikogaršnja zem-
lja, ki se je ta teden zavihtela 
na prvo mesto gledanosti in 
s trona pregnala opičjo pre-
delavo režiserja Tima Burto-

na. Še več, medtem ko Pla-
net opic počasi izgublja gle-
dalce, jih je črna komedija o 
bosanski vojni skoraj podvo-
jila, k temu pa je največ pri-
pomogla ulična propaganda, 
ki jo širijo navdušeni obisko-
valci. Novinca s prejšnjega 
tedna, Atlandda in Sladki no-
vember, sta kino konec ted-
na preživela brez hujših ran, 
je pa jasno, da Sladki novem-
ber ne bo trajal do konca no-
vembra, medtem ko je ani-
mirani disneyev celovečerec 
dovolj prebavljiv za staro in 
mlado občestvo, tako da mu 
lahko napovemo daljše tra-
janje. 

Sladki 
november 

Zdi se, da je za moderno 
hollywoodsko romanco ob-
vezujoče tole: moški mora bi-
ti poslovnež, bogataš, egoist, 
ne sme biti »v stika s svoji-
mi čustvi«. Ženska mora bi-
ti, po drugi strani, narav-
na, čustvena, zaljubljena v 
živali, drzno »odštekana«, 
revna in... na smrt bolna. 
Če prideta ti dve skrajnosti 
skupaj - si verjetno mislita 
producent in scenarist - ni 
potrebnega kaj dodatnega 
dela na karakterjih, ker da-
jeta soočenje in simpatija 
med tema dvema posploše-
nima skrajnostima zado-
sten naboj »ljubezenski« at-
mosferi filma. Zato o kak-
šnih pikrih pa pametnih 
verbalizmih iz nekdanjih ro-
mantičnih filmov ni ne du-
ha ne sluha. Tipična je še 
ena malenkost: vsa simpa-
tija filma je na strani tistih, 
ki so striktno proti denarju, 
nihče pa ne pomisli na vsak-
danji kruh in siromaštvo; 
nihče, najmanj pa dotični 
par, ne pomisli na to, da je 

morda izredno romantično 
preživljati dneve v svobodi 
in seksu - malo manj roman-
tično pa je preživljati pre-
več časa skupaj in imeti pre-
malo denarja. (Druga zgod-
ba je še to, da se niti ob sek-
su niti ob svobodi nikoli ne 
pojavlja beseda odgovor-
nost.) Ti filmi tudi ne vedo 
za kakršenkoli drug vzrok 
za prepir kakor kristalno čisto 
čustven, saj veste, ljubezen-
ska laž, pa ljubljeno žrtvo-
vanje, pa tako naprej. Inja, 
še ena stalnica: najboljši pri-
jatelj zaljubljene ženske je 
vselej gej. Sladki november 
je vse to, za minus ima Kea-
nuja Reevesa, za plus pa 
Charlize Theron in malo več 
kratkočasnosti, manj preti-
ravanja in večjo naglico po-
teka zgodbe kot recimo kak-
šna Jesen v New Yorku. Če 
ne veš, kako definirati ali 
predefinirati ljubezen, jo pač 
poistovečaš z ritualom, in 
Sladki november je prav tak 
ritual; na srečo vsaj tekoč. 

PETER ZUPANC 

Gremo v kino! 
Scenarist, režiser in producent filma Vitezova usoda Brian 

Helgeland za svoj srednjeveški spektakel zagotovo ne bo 
dobil katere od prestižnih filmskih nagrad. Zato pa je dobil 
Oskarja za scenarij filma LA Zaupno. Takšen je pravilni od-
govor na vprašanje prejšnjega tedna, prijetno pa nas je pre-
senetil kar zajeten šopek dopisnic, ki dokazuje, da je med 
vami kar nekaj načitanih filmoljubkinj in filmoljubcev. Ižre-
bali smo Kim Verbovšek iz Žalca, Viktorja Gabra iz Škof-
je vasi in Bojana Planka iz Prevorij. 

Nagradno vprašanje: Nocoj v kinu Union na slovesni pre-
mieri začenja svojo pot Kruh in mleko, prezrta, nato na-
grajena in sedaj opevana mojstrovina mladega Jana Cvit-
koviča. Vrabčki že čivkajo, da so ga v Benetkah nagradili z 
Zlatim levom prihodnosti za najboljši prvenec. Nas pa za-
nima, kaj imata skupnega Cvitkovič in glavni igralec filma 
Peter Musevski. Vprašanje je na videz težko, zato naj vam 
samo namignemo, da ne prestavljajte možganov »v ler«! 

Odgovore na dopisnici pošljite na Novi tednik, Prešer-
nova 19, 3000 Celje, do ponedeljka, 26. novembra. Izžre-
bali bomo tri dobitnike vstopnice za ogled filma. 
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Tisoč 
obrazov 

ene 
gostilne 

Stara celjska družinska gostilna Čulk 
na Lavi - Gostinska legenda dela v isti 
gostilni že 56 let - Gostilničar, ki je 
navdušeni lovec ter golfist, je bil v 

mladosti odlični judoist 

v Osrednji knjižnici Celje so od-
prli zanimivo razstavo o starih 
celjskih gostilnah. Mnoge so na-
stajale in propadale, nekaj se jih 
je k sreči ohranilo vse do danes. 
V njih se niti ni veliko spremeni-
lo; iz njih veje duh starih, dobrih 
gostiln, kot jih opevajo poeti. 

Med najzanimivejšimi celjskimi 
gostilnami, ki so dolga desetletja v 
rokah iste rodbine, je gostilna Čulk 
na Lavi. V njej je mogoče še vedno 
opaziti pridne roke in budno oko 
gosdlničarke Marije Čulk, ki je 
odšla v pokoj pred desetletjem, 
zbrala pa je kar pol stoletja uradne 
delovne dobe (od tega točno 45 let 
v gosdnstvu). Za ohranjanje gostil-
niške tradicije je pred nekaj leti pre-
jela zlato plaketo območne obrtne 
zbornice. 

V gosdlni Čulk na Lavi dela od 
oktobra 1945, vse od poroke z da-
nes že pokojnim gostilničarjem Fi-
lipom Čulkom. Ta je imel od leta 
1938, skupaj s prvo soprogo, go-
stilno in deUkateso na Dečkovem 
trgu, (današnji Trg celjskih knezov), 
kjer je danes lokal Čajnik. Obenem 
se je ukvarjal s »kolarstvom, avto-
karoserijami, smučmi, tovornimi 
vozili ter popravili« (kot je zapisa-
no v oglasu iz časa pred drugo voj-
no). Žena je kmalu umrla, nato je 
prišla 11. svetovna vojna. Nacisti so 
ga kot zavednega Slovenca zaprli 
ter mu vzeh premoženje. 

Po vojni sta začela Filip in Mari-
ja Čulk z delom v svoji gostilni na 
Lavi, kupljeni tik pred vojno. V njej 

je bila nekoč že Žerdonerjeva go-
stilna. V tistih čudnih časih je bil 
Filip Čulk edini državljan sociali-
stične Jugoslavije, ki je imel kar 
dve obrti, saj se je ukvarjal še s ko-
larstvom in karoserijami. Zato je 
morala gostilno kmalu prevzeti so-
proga Marija, on pa je vse do leta 
1967, ko je zbolel zaradi kapi, de-
lal na obeh lokacijah. Potem ko je 
po osemurnih delavnikih delavni-
co zaprl, se je primerno uredil ter 
nadaljeval v gostilni. 

V začetku petdesetih let je bila 
gostilna Čulk nekaj časa v »sociali-
stičnem zakupu«, kot so rekli urad-
no ter bi morala po treh letih v dr-
žavni sektor. Zato jo je lastnik raj-
ši za leto dni zaprl. 

Kmečica idila Lave 
v letih po drugi svetovni vojni je 

bilo največ gostov ob nedeljah. V 
dopoldanskem času so se po maši 
oglašali kmečki ljudje, v popoldan-
skem so prišli na sprehod mešča-
ni. Ti so prišli pogosto med dru-
gim z otroškimi vozički, saj je go-
stilničar za malčke naredil gugal-
nice. Takrat je bilo na Lavi vsega 
skupaj pet kmetij. Nekateri kmet-
je so se ob večerih zbrali pri ko-
zarčku ter še zapeli. 

Kmečka idila na Lavi se je začela 
spreminjati konec šestdesetih let, 
ko so se tam naselili Cestno pod-
jetje, Ceste-kanalizacije, Obnova, 
Nivo, Ingrad ter pozneje še Elek-
trosignal, Gozdno gospodarstvo, 
Tkanina, Telekom... Tako so v go-

stilni Čulk nadomestili kmete in 
mestne izletnike delavci in poslov-
neži. Potem, ko so nastali v bližini 
trije samski domovi, je začelo pri-
hajati veliko priseljencev iz različ-
nih republik. Med njimi je pogo-
sto zavrela kri, tako da je doživela 
gostilna nekoč v enem samem ted-
nu kar štiri policijske intervenci-
je. 

V gostilni sta začeli v otroških le-
tih pomagati obe Čulkovi hčeri, Mi-
ja (por. Marin) in Ana (por. 
Schroll). Ana je postala diplomi-
rana biologinja ter dela v celjski 
bolnišnici, Mija je diplomirana in-
ženirka kemije, ki je zaposlena v 
Cinkarni ter še vedno pomaga do-
mačim pri delu. Zadnjih dvanajst 
let namreč vodi družinsko gostil-
no Čulk njen soprog Janez Marin, 
zet legendarne celjske gostilničar-
ke. 

Po osamosvojitvi Slovenije do-
življa gostilna Čulk novo, tretje ob-
dobje. V njej so zadnja leta ne le 
ohranili, temveč celo poudarili vse, 
kar odlikuje stare, dobre sloven-
ske gostilne. Po osebnih nasvetih 
etnologov dr. Janeza Bogataja in 
dr. Angelosa Baša (Čulkovega so-
rodnika) so se usmerili v klasično 
slovensko kuhinjo, vse od Prekmur-
ja do Primorske, z upoštevanjem 
letnih časov. V tem smislu je ureje-
na tudi notranja oprema. V zadnjih 
letih so znova postavili krušno peč, 
obesili zavese s slovenskimi vzor-
ci, prostor okrasili s slovensko ke-
ramiko... 

Danes prevladujejo med gosti de-
lavci in poslovneži na poslovnih ko-
silih ter zaključene družbe, ki praz-
nujejo različne obletnice, odhode 
v pokoj, rojstne dneve... Med gosti 
Čulkove gostilne so bili predsed-
nik prve slovenske vlade Lojze Pe-
terle, predsednik parlamenta Bo-
rut Pahor in prvak opozicije Ja-
nez Janša, med znanimi Celjani 
so redni gostje ministrica za kultu-
ro Andreja Rihter, župan Bojan 
Šrot, državni svetnik Lojze Oset, 
direktor Banke Celje Niko Kač, di-
rektor Cetisa Drago Polak, direk-
torica Aera Milena Brezigar, di-
rektor Etola Janez Ferme, direk-
tor Cinkarne Marjan Prelec... 

Pri Čulku so prav tako redni se-
stanki gorske reševalne službe. 

»Društvomff gre 
boljše 

Sedanji nosilec obrti pri Čulku, 
Janez Marin, izvira z Dolenjskega 
ter živi v Celju tri desedetja. Po po-
klicu je diplomirani inženir, ki se 
je prav tako izobrazil v gostinski 
stroki. Pred tem je bil tehnični di-
rektor Aera ter med delom v tam-
kajšnji razvojni skupini prejemnik 
nagrade Inovator Celja. 

Izhaja iz Mirne, iz znane Marino-
ve rodbine. Njegov oče je bil last-
nik živilske tovarne Dana Mirna, ki 
je v denacionalizacijskem postop-
ku niso uspeli dobid nazaj. Med nje-
govimi sorodniki je profesor AGRFT 
dr. Marko Marin, ki se je lotil po-

gumnega obnavljanja med II. sve-
tovno vojno požgane graščine Mir-
na kar z golimi rokami. 

Gostilničar pri Čulku je obenem 
podpredsednik sekcije gostincev in 
član upravnega odbora območne 
obrtne zbornice v Celju ter član iz-
vršnega odbora sekcije gostincev pri 
obrtni zbornici Slovenije. Ga bo; 
sta v gostilni Čulk nekoč nasledila 
njegova otroka? Sin Rok je študent 
prava, hči Jana študentka ekono-
mije, njuna odločitev pa še ni zna-
na. V časih, ko gre številnim »druš-
tvom«, ki dejansko opravljajo go-
stinsko dejavnost, bistveno boljše 
kot uradnim gosdncem, je odloči-
tev gotovo težka. 

V prostem času je Janez Marin 
navdušen lovec. Sedanji blagajnik 
Lovske družine Vojnik (pred tem 
njen predsednik) je bil med dru-
gim na lovu v Kanadi, na Madžar-
skem, v Avstriji ter nekaterih bal-
kanskih državah. Med njegovimi 
lovskimi zadolžitvami je funkcija 
predsednika nadzornega odbora v 
Savinjsko kozjanski zvezi lovskih 
družin, v Ljubljani pa je član uprav-
nega odbora Lovske zveze Slove-
nije. 

V zadnjem času ga veseli igranje 
golfa ter je član golf kluba Zlati grič 
v Slovenskih Konjicah. V študent-
skih letih se je vehko posvečal ju-
du ter postal slovenski prvak, ju-
goslovanski viceprvak ter zmago-
valec velikega tekmovanja Nagao-
ke. 

BRANE JERANKO 

Podoba kmečke gostilne ostaja. Nekoč kmečko gostilno Čulk obkrožajo danes pomembna celjska podjetja. 

Celjska gostinska legenda Marija Čulk ter njen naslednik zet Janez 
Marin. Pri Čulku so v zadnjem desetletju še poudarili značilnosti dobre, 
stare slovenske gostilne. Med drugim so spet postavili krušno peč. 

Med kuhanjem jelenove lobanje. Celjski gostilničar Janez Marin na 
lovu v Kanadi, ob reki George v Quebecu. Skupaj s Petrom Tevžem, 

nekdanjim direktorjem Telekoma Slovenije. 

Pred nekaj desetletji, za Čulkovim točilnim pultom. Gostilničar Filip 
Culk s hčerkama Mijo (poročeno Marin) in Anko (poročeno Schroll), ki 
sta začeli pomagati v otroških letih. Mija je postala diplomirana inže-

nirka kemije, vendar še priskoči na pomoč soprogu in mami. 



NE PRESLIŠITE NA RADIU CELJE 
PETtK, 2 3 . NOVEiVlBRA, OB 2 4 . URI: 

SNOP, nočni program 
v SNOP, s k u p n e m nočnem programu, ki 

je minulo sredo praznoval svoj prvi rojstni 
dan, bo Simona Brglez nocoj gostila Vojka 
Sfiligoja. Vojko poje pri skupini Pepel in kri, 
piše glasbo za filme, reklame, televizijske 
oddaje , komponira , producira , aranžira za 
druge izvajalce... Poleg glasbe se posveča svo-
jima o t rokoma, v pros tem času pa rad vrt-
nari. V noco j šn jem nočnem programu bo 
Simona pripravila tudi predstavitveno od-
dajo Full Cool Demo Topa, katerega finale 
pripravlja 11. decembra ob 16. uri v Memp-
his c lubu v Celju. 

SOBOTA, 24. NOVEMBRA, OB j 1.10:"" 

Znanci pred miicrofonom 
Franci Zidar je že dvajset let vodilni m o ž 

Kozjanskega regijskega parka, ki je bil usta-
novljen leta 1981. Zelo dobro pozna park, 
ki meri pr ibl ižno 200 kvadratnih kilome-
trov, kmalu pa ga bodo razširili na 500 kva-
dratnih kilometrov. »Tako bo veliko družin , 
ki živijo na območ ju parka, dobilo nove pri-
ložnosti za doda tno delo in zaslužek. Park 
je življenje in tak mora tudi ostati,« pravi 
Franci Zidar, ki ga bo predstavil Tone Vrabl. 

P0NEDEUEIC26.N0VEMBRA,0B 1 9 . 1 0 : 

Vrtiljaic polic in valčicov 
v glasbeni oddaji bodo po dveh letih gost-

je Primorski fantje, ki so pred časom izdali 
kaseto in CD z nas lovom Mislim nate. Z ne-
kaj novimi skladbami se bo predstavil tudi 
ansambe l Nagelj izpod Kamniških planin. 
Povabili vas b o m o na koncert Vitezov Celj-
skih, ki bo 30. novembra v Šent jur ju , in na 
koncer t Alfija Nipiča, ki bo 7. decembra v 
dvorani Tabor v Mariboru ob 30-letnici sklad-
be Silvestrski pol jub. Oddajo pripravlja To-
ne Vr;ihl. 

TOREK, 27. NOVEMBRA, OB 18.00: 

Zeleni val 
Na naše radijske valove se je vrnila oddaja 

Zeleni val, ki smo jo naslovili: Za vsako bole-
zen raste rožca...Veseli smo vašega odziva, 
predvsem pa vašega znanja in vedenja o do-
mačem zdravilstvu. Oddajo pripravlja in vo-
di Mateja Podjed, ki vas k sodelovanju vabi 
tudi z vprašanji in mnenji , ki jih lahko poš-
ljete po pošti ah na naš elektronski naslov: 
radio@nt-rc.si - s pripisom: Za zeleni val! 

SREDA, 28. NOVEMBRA, OB 19.20 IN 
ČETRTEK, 29.NOVEMBRA, OB 10.10: 

Pop čvek 
v sredini oddaj i b o m o gostih skupino Za-

klonišče prepeva, ki je 22. oktobra izdala 
ploščo Odoh ma jko u rokere. Na novi ploš-
či je tudi nj ihova uspešnica Mičo Muriqui 
ide u Holivud. V četrtkovi oddaj i Pop čvek 
b o m o gostili Marjana Zgonca, pr ihodnj i če-
trtek pa Celjanko Majdo Petan. 

SREDA, 28. NOVEMBRAOB 18.00: 

Full Cool 
s t en Vilar bo predstavil a lbum Hip-hura, 

ki poziva k sodelovanju vse, ki se na kakr-
šenkoh način ukvar ja jo z vzgojo in izobra-
ževanjem najmlajših. Na a lbumu je med dru-
gim slovenska h imna Unicefa »Poglejte n a m 
v oči«, pr i redba pesmi »Ko bi vsi«, ki jo poz-
n a m o predvsem v izvedbi Arsena Dediča, 
uglasbena je pesem Toneta Pavčka »Mama 
je ena sama«, »Preproste besede« in druge. 
Sten Vilar je v prvi vrsti pedagog, kar se tudi 
čuti v n jegovem ustvar janju . Sten večkrat 
obišče otroke v vrtcih, bil pa je tudi gost 
naše le tošnje prireditve Metuljček. 

OBVESTILA O RADARJIH IN STANJU NA 
CESTAH SPREJEMAMO NA TEL. ŠT 

C 0 3 1 1 6 0 9 - 6 0 9 . 

TEDENSKI SPORED E H E H 90,6 95,1 95,9 100,3 
ČiTRTEK, 22. novembra 

5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zabavna 
melodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 
Horoskop, 7.00 2. jutronja kronika RaSlo, 7.40 Tečojnica, 
8.00 Poročila, 8.25 Poročilo PU Celje, 8.45 Jack pot, 9.10 Med 
zaprašenimi bukvami, 10.00 Novice, 10.10 Pop čvek, 11.00 
Novice, 12.00 Novice, 12.15 Odmev, 14.00 Utrip s Celjskega, 
14.30 Filmsko platno, 15.00 Šport dones, 15.30 Dogodki in 
odmevi RaSlo, 17.00 Kronika, 17.45 Jack pot, 18.00 Ponovitev 
oddaje Odmev, 19.00 Novice, 19.10 Večerni program, 19.30 
Poglejte v zvezde - z Gordano in Dolores, 23.00 Musicofe, 
24.00 SNOP - skupni nočni program nekomercialnih radij-
skih postoj Slovenije 

PETEK, 2 3 . novembra 
5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zabavna 
melodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 
Horoskop, 7.00 2. jutranjo kroniko RoSlo, 7.40 Tečajnica, 
8.00 Poročila, 8.25 Poročilo PU Celje, 8.45 Jack pot, 9.40 Halo, 
Zdrovilišče Dobrna, 10.00 Novice, 10.10 Halo, Terme Zreče, 
11.00 Novice, 12.00 Novice, 12.15 Tarča, 13.40 Holo, Zdraviliš-
če Laško, 14.00 Utrip s Celjskega, 15.00 Šport danes, 15.30 
Dogodki in odmevi RoSlo, 17.00 Kronika, 17.45 Jack pot, 
18.00 20 vročih, 19.00 Novice, 19.10 Večerni program, 19.30 
Študentski servis, 20.00 Minute za di(v)jake, 23.00 Dee Jay 
Time, 24.00 SNOP - skupni nočni program nekomerciolnih 
radijskih postaj Slovenije 

SOBOTA, 2 4 . novembra 
5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zabavna 
melodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 
Horoskop, 7.00 2. jutranjo kronika RoSlo, 7.40 Tečajnica, 
8.00 Poročilo, 8.45 Jack pot, 9.30 V vrtec no obisk, 10.00 
Novice, 11.00 Novice, 11.10 Znanci pred mikrofonom, 12.00 
Novice, 14.00 Regijske novice, 14.30 Izbiramo melodijo po-
poldneva, 15.00 Šport dones, 15.30 Dogodki in odmevi Ra-
Slo, 16.15 ŠKL, 17.00 Kronika, 17.45 Jack pot, 19.00 Novice, 
19.10 Večerni program, 23.00 Oddajo Živimo lepo s Sošo 
Einsidler, 24.00 SNOP - skupni nočni program nekomercial-
nih radijskih postaj Slovenije 

N E D E U A , 2 5 . novembra 
5.00 Začetek jutronjega programa, 5.30 Norodno-zabovno 
melodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 

Horoskop, 7.00 2. jutranjo kronika RoSlo, 8.00 Poročila, 8.45 
Jack pot, 9.15 Luč sveti v temi, 10.00 Novice, 11.10 Domače 4, 
12.00 Novice, 12.30 Iz domočih logov, 13.00 Čestitke in pozdro-
vi, 20.00 Glasbo iz studia Radia Celje, 24.00 SNOP - skupni 
nočni program nekomercialnih radijskih postaj Slovenije 

PONEDEUEK, 2 6 . novembra 
5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Norodno-zabovno 
melodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 
Horoskop, 7.00 2. jutranjo kronika RoSlo, 7.40 Tečojnica, 8.0G 
Poroala, 8.25 Poroak) PU Celje, 8.45 Jock pot, 9.10 Ponedeljkovo 
športno dopoldne, 10.00 Novice, 11.00 Novice, 12.00 Novice, 
12.10 Bingo jack, 13.10 Bingo jock, 14.00 Utrip s Celjskega, 
15.00 Šport dones, 15.30 Dogodki in odmevi RoSlo, 17.00 
Kronika, 18.00 Vaše najljubše, 19.00 Novice, 19.10 Večerni 
program, 19.15 Vrtiljak polk in valcicov, 24.00 SNOP - skupni 
nočni program nekomercialnih radijskih postaj Slovenije 

TOREK, 2 7 . novembra 
5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Narodno-zobovno 
melodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 
Horoskop, 7.00 2. jutronja kronika RaSlo, 7.40 Tečajnico, 
8.00 Poročilo, 8.25 Poročilo PU Celje, 8.45 Jock pot, 10.00 
Novice, 10.15 Iz županove pisarne (oddaja vsakih 14 dni), 
11.00 Novice, 12.00 Novice, 12.10 Fidiform, zdravstvena o ^ 
dajo, 14.00 Utrip s Celjskega, 15.00 Šport danes, 15.30 
Dogodki in odmevi RoSlo, 17.00 Kronika, 17.45 Jack pot, 
18.00 Zeleni vol, 19.00 Novice, 19.10 Večerni program, 19.30 
Radi ste jih poslušali, 21.00 Biti ali ne biti (nagradni kviz), 
23.00 Saute surmodi, 24.00 SNOP - skupni nočni program 
nekomercialnih radijskih postaj Slovenije 

SREDA, 2 8 . novembra 
5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Norodno-zabovno 
melodija tedna, 5.50 Poročilo AMZS, 6.00 Poročilo OKC, 6.45 
Horoskop, 7.00 2. jutranjo kronika RaSlo, 7.40 Tečojnico, 
8.00 Poročila, 8.25 Poročilo PU Celje, 8.45 Jock pot, 10.00 
Novice, 11.00 Novice, 12.00 Novice, 13.35 Moli 0 ,14.00 Utrip 
s Celjskego, 15.00 Šport danes, 15.30 Dogodki in odmevi 
RoSlo, 16.30 Rodijska reportažo, 17.00 Kronika, 17.45 Jock 
pot, 18.00 Full cool, 19.00 Novice, 19.10 Večerni program, 
19.20 Pop čvek, 21.00 Biti ali ne biti (nagradni kviz), 23.00 
Dobra Godbo, 24.00 SNOP - skupni nočni progrom nekomer-
cialnih radijskih postaj Slovenije 

mailto:radio@nt-rc.si
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ODMEVI 

Ogabne 
igre na 

Frankolo-
vem II. 

Sva članici sveta staršev in 
sveta zavoda Osnovna šola 
Frankolovo. Za ta odmev sva 
se odločili, ker se novinar na 
pojasnilo g. Dečmana ni od-

! zval in ker smo bili med tem 
: deležni novih nečednosti in 
obtožb. 

Konec septembra je bil ob-
javljen razpis za novega rav-
natelja na OŠ Frankolovo. Na-
migovanje g. Dečmana, da je 
bil morda časovno naravnan, 
nima osnove, saj so trije me-
seci komaj dovolj za izved-
bo postopka. 

Na sejo sveta zavoda sva 
prišli neobremenjeni s tem, 
kdo bi »moral« biti novi rav-
natelj. Kmalu pa se je izka-
zalo, da pri vseh članih ni bilo 
tako. Po pregledu vseh vlog 
in prekinjeni seji (da smo se 
prepričali o izpolnjevanju po-
gojev ge. Žnidar) je bilo ja-
sno, da le en kandidat izpol-
njuje minimalne (formalne) 
pogoje razpisa: učitelj OŠ 
Frankolovo, g. Sušak (in ne 
Sušnik, kot je zapisal g. Deč-
man). Večina članov sveta se 
je strinjala, da je kandidat us-
trezen in da zanj zaprosimo 
za mnenje učiteljski zbor in 
lokalno skupnost (za mnenje, 
ne soglasje, kot je dvakrat za-
pisal g. Dečman). Že do ta-
krat je g. Jure Vovk (predstav-
nik ustanovitelja) večkrat 
predlagal, da prosimo za 
mnenje tudi za go. Žnidar. 
To bi bila očitna kršitev po-
stopka izbire, posledica pa 
bi bila ponovitev razpisa in 
celotnega postopka. Da je bila 
prav to namera g. Vovka, se 
je izkazalo pozneje, ko si je 
komisija za mandatna vpra-
šanja, volitve in imenovanja 
prisvojila pristojnosti sveta 
šole: razpravljala je o vseh 
kandidatih, predlagala, da se 
imenuje vršilka dolžnosti rav-
natelja, ter se pozanimala, 
kakšne so zakonske možno-
sti za ponoven razpis (v tem 
času bi želena kandidatka ver-
jetno izpolnjevala pogoje raz-
pisa). 

Po opravljeni izbiri je g. 
Vovk izrekel obtožbe na ra-
čun sveta staršev in prvič tu-
di o moralni neprimerno-
sti izbranega kandidata. 
Oboje smo ostali člani po-
jasnili in zavrnili kot neu-
temeljeno. 

Za naju je bila stvar konj 
čana, ne pa za g. Vovka. Prvi 
šok sva doživeli po radijski 
objavi, da svet šole podpira 
moralno oporečnega kandi-
data. Kmalu sva izvedeli vse, 
kar je kasneje zapisal g. Bra-
ne Jeranko v svojem članku. 
Čeprav se je g. Dečman obreg-
nil ob naslov članka, je le-ta 
čisto ustrezen za to, kar sta 
na sejah v Vojniku počela z 
g. Vovkom. Da so tudi svet-
niki, ki niso s Frankolovega, 
glasovali za negativno mne-
nje, je delno razumljivo, saj 
so v mandatni komisiji trije 

Frankolovčani in so jim os-
tali pač verjeli. 

Sledil je drugi šok. Na zad-
nji seji sveta šole je g. Vovk 
svoje nečednosti poskušal 
podtakniti ostalim članom 
sveta oz. delavcem šole, češ 
da je nekdo od nas dal novi-
narju informacije za članek 
in da se tako zdaj javno »pe-
re umazano perilo«, da so tu 
v ozadju neke igre, da je tr-
ditev o petminutnem odmo-
ru med sejo laž. Skratka, iz 
prizadetih in ogorčenih je 
skušal narediti krivce. Pri tem 
je spregledal, da občinski svet 
in komisije niso privatni klu-
bi, kjer besede »ostanejo med 
nami« (izraz g. Vovka), saj 
se tu javno obravnavajo jav-
ne zadeve, pomembne za vse 
občane. 

Zato veva, da sta na sejah 
mandatne komisije in občin-
skega sveta omenjena gospo-
da ustvarila vtis, da je g. Su-
šak moralno neprimeren, da 
si zelo prizadeva postad rav-
natelj in da iz njegove vizije 
ni razvidno, da namerava so-
delovati s krajem. Pri tem 
je najbolj zanimivo dejstvo, 
da je ta isti učitelj očitno bil 
dovolj moralen, da je smel 
več let vsak dan učid vse otro-
ke g. Dečmana in g. Vovka. 
Tudi ostale obtožbe in »skr-
bi« so brez osnove, to pa je 
po svoje potrdil tudi sam ob-
činski svet, ki negativnega 
mnenja o kandidatu ni ute-
meljil. 

Za kakšne igre in ozadje 
torej gre? Kakor sva midve 
doživljali in razumeli doga-
janja (po pogovorih sodeč pa 
tudi mnogi drugi), sta se tu 
ujela dva interesa: večletna 
javno znana želja ge. Žnidar, 
da postane ravnateljica na na-
ši OŠ, ter interes skupine, ki 
si prizadeva za ustanovitev 
občine Frankolovo in je po-
skušala na kakršenkoli na-
čin doseči izbiro »svoje« kan-
didatke. Zato je g. Vovk ves 
čas vsiljeval svetu šole svo-
jo igro. Ker pa je g. Sušak v 
resnici priljubljen in spošto-
van med otroki, starši in ko-
legi, smo se odločili druga-
če, kot si je g. Vovk zami-
slil. 

Ob vsem tem se odpira vr-
sta vprašanj; ne najmanj po-
membno je, ah bo morebit-
na nova občina delovala na 
tej ravni (izigravanje zako-
nov, moralno razvrednotenje, 
podtikanje, laž...). Na Fran-
kolovem so se tudi pojavile 
govorice, da je to šele zače-
tek, da »bomo že videli«. Pa 
saj to so samo govorice, kaj-
ne? 

IRENA PINTER 
JANJA SREBOT VDOVIČ 

PREJELI 
SMO 
Ogled 

znameni-
tosti na 

Ceijsicem 
Ob 25-letnici ustanovitve 

Znanstvenega društva za zgo-
dovino zdravstvene kulture 
Slovenije (11. december 
1976) je to društvo pripravi-

lo strokovno ekskurzijo z og-
ledom Rimske nekropole v 
Šempetru, nadaljevalo z obi-
skom baročne cerkvice s fre-
skami z medicinsko vsebino 
Franca Jelovška na Sladki gori 
ter številnih pomnikov 
zdravstvene preteklosti me-
sta ob Savinji. 

V sredo, 17. 10. smo se v 
megli odpeljali iz Ljubljane. 
Štajerska nas je sprejela ob-
sijana s soncem, v vsej lepo-
ti jesenskega dne. 

Kmalu za Trojanami sta 
nad nami bdela Žovnek in Še-
nek, desno Ojstrica, posest 
žovneških gospodov, ki so kot 
Celjski grofje in knezi razši-
rili svojo posest na sever in 
jug, zahod in vzhod. Gospa 
Andreja Trnovšek nas je sez-
nanila z izkopaninami Rim-
ske nekropole, z izjemno re-
konstruiranimi marmornimi 
grobnicami in žarnimi poso-
dami iz prvih stoletij našega 
štetja. Ogledali smo si me-
sto pri Ločici, kjer je stal ta-
bor II. italske legije (Pia fi-
delis) ter urejen del grobiš-
ča z grobnimi parcelami ob 
stari rimski cesd Emona, Ce-
leia, Petovija in dalje na 
vzhod. 

Avtobus celjskega Izletni-
ka nas je zatem odpeljal mi-
mo Šentjurja, mesta Ipavcev, 
mimo Rifnika in dalje na 
Sladko goro. Toda kaj ima 
ta cerkveni baročni biser 
skupnega z zdravstveno kul-
turo? Freske mengeškega sli-
karja Frana Jelovška (1700-
1764) v tej cerkvi imajo 
zdravstveno vsebino. Mariji-
na romarska cerkev je bol-
nim, poškodovanim, onemo-
glim in drugim nudila upa-
nje v ozdravitev. Izvrstni Je-
lovšek je z bolezenskimi mo-
tivi poslikal kupolo nad glav-
nim oltarjem, lok med stran-
skima oltarjema, notranji pas 
kupole, obok nad Janačko-
vimi orglami in lok pod njim. 
Spekter upodobitev sega od 
dramatičnih poškodb in na-
ravnih nesreč do kožnih bo-
lezni z množičnim umira-
njem otrok in do slepote, 
ohromelosti, prikaza raka na 
obrazu. Cerkev krasi tudi 
upodobitev sv. Apolonija s 
kleščami v rokah in sv. Luci-
je, zavetnice zdravega vida, 
z očmi na pladnju. Za pri-
jazno razlago se zahvaljuje-
mo gospodu župniku Roku 
Medičarju, ki nas je ob od-
hodu bogato pogostil, ter dr. 
Zvonki Slavčevi, zgodovinar-
ki medicine. 

Ostal nam je še ogled celj-
skih znamenitosti. Videli 
smo staro mestno jedro bi-
sera ob Savinji, Marijino cer-
kev, Muzej novejše zgodovi-
ne z bogato Zobozdravstve-
no zbirko. Obrtno ulico in 
Hermanovim briogom. Vods-
tvo Muzeja novejše zgodovi-
ne v Celju z ravnateljico prof. 
Marijo Počivavšek nam je lju-
beznivo odprlo vsa vrata te-
ga lepega in urejenega kul-
turnega hrama knežjega me-
sta. 

Morda je Celje po urbani-
stični urejenosti in prostor-
ski ureditvi podobno mno-
gim drugim mestom v sred-
nje evropskem prostoru, 
vsem pa je skupna žlahtna de-
diščina naše bogate skupne 
preteklosti. 

Ob tej priložnosti se za ra-
zumevanje pomena ekskur-

zije zahvaljujem firmi Telsim 
- Igor Berk, s.p.. Grafiki Gra-
cer ter zavarovalnici Vzajem--
na. 

FRANC ŠTOLFA, 
Celje 

PRITOŽNA 
KNJIGA 
Redar me 

je žalil 
Neprijeten in žaljiv dogo-

dek se mi je zgodil 25. okto-
bra popoldne pred parkiriš-
čem hotela Turška mačka. 
Ker mi ni dal miru, sem se 
odločila, da to mojo izkuš-
njo predstavim tudi bralcem 
Novega tednika. 

Vsi vozniki vemo, da je uli-
ca, ki vodi mimo tega parki-
rišča, enosmerna, znak je tam 
viden, zato sem nič hudega 
sluteč hotela zapeljati v ulico 
in na parkirišču parkirad. Pot 
pa mi je zaprla nasproti vo-
zeča voznica, ki mi je na mo-
je začudenje, kako vozi, po-
jasnila, da je smer spremenje-
na, ker popravljajo cesto. Ker 
bi morala na ulico zapeljati 
vzvratno in to zaradi prome-
ta ni bilo takoj mogoče, je od 
nekod pritekel redar, ki ga za-
posluje ZŠAM Celje. Vihral 
je z rokami in prizor se je za-
čel takole: »Ja, kua je pa zdej 
to, cel dan je bil mir, kua zdaj 
delaš tu, bejš nazaj, nazaj se 
zgub, kua bi rada!...« 

Na moje presenečenje o na-
činu govorjenja, nagovarja-
nju s »ti« in opozorilu, kako 
se pogovarja ter vprašanju, 
zakaj ni označena spremem-
ba voznega reda, je sledil od-
govor: kua je, kua je, kua bo-
jo znaki, sej jih ne poznaš in 
ne gledaš! 

Moram pripomniti, da ni-
sem z ničemer ogrožala pro-
meta ali kako drugače nas-
protovala umiku nasproti vo-
zeči voznici. Kasneje pa sem 
izvedela, da je bil ravno on 
dsti, ki bi moral voznike opo-
zarjati na spremembo vozne-
ga reda. 

Ker je bil zelo glasen, so mi-
moidoči že poslušali in gle-
dali, kdo je dsta »smotana ba-
ba«, ki komplicira. Ker ne spa-
dam med mlajše občane, sem 
namreč rojena leta 1948, me 
je njegovo obnašanje zelo pri-
zadelo, še posebno, ker v sta-
rosti med nama ni posebno 
velike razlike. Zato se spra-
šujem, kakšen je ta človek do-
ma, če svojega obnašanja niti 
v javnosti ne zna kontrolira-
ti. Še bolj pa me zanima, ali 
pri ZŠAM mislijo, da po Ce-
lju hodijo samo pijanci, dro-
geraši in drugi pocestneži, da 
zaposlujejo ljudi s tako niz-
kim nivojem kulture. Kdor 
ima opravka z ljudmi, mora 
biti temu primerno izobražen 
in sposoben, da v vsaki situa-
ciji odreagira pravilno, ne pa 
žaljivo in nesramno, kot se 
to, žal, še vedno dogaja. 

Od gospoda Veternika iz 
ZŠAM Celje, ki mu je zade-
va že poznana (in tudi ve, kdo 
je ta redar) zahtevam, da us-
trezno ukrepa oziroma do; 
seže, da se mi redar javno 
opraviči. 

BRALKA MILENA 
(naslov je v uredništvu) 

ZAHVALE, 
POHVALE 

40 let 
patronažne 

službe v 
Celju 

Iskrene čestitke in zahva-
la ob 40-letnici uspešnega de-
la Patronažne službe v Celju. 

Glede na to, da nam čas pre-
hitro teče in da so ljudje po 
ves dan v službah in nimajo 
dovolj časa za pomoč starej-
šim, bolnim ali invalidnim 
ljudem, je veliko vredno, da 
nam priskoči na pomoč pa-
tronažna služba, da človek 
lahko živi doma, česar si tu-
di žeh. 

Patronažna služba nam s 
svojimi negovalkami, fizio-
terapevti in patronažnimi se-
strami daje možnost nege na 
domu. Služba se povezuje z 
našim izbranim osebnim 
zdravnikom in tako skrbi za 
recepte, zdravila in napotni-
ce, dajanje injekcij in od-
vzem krvi na domu za labo-
ratorijski pregled ter poma-
ga s strokovnimi nasveti in 
pripomočki. 

Obiski patronažne službe 
na domu dajejo občutek var-
nosd in psihično pozitivno 
vplivajo na človeka, pred-
vsem z zavedanjem, da v sd-
ski ni sam. 

Patronažna služba zelo 
vzorno sodeluje tudi z Zdru-
ženjem multiple skleroze 
Ljubljana - Podružnico Ce-
lje in s predsednico Ivico Zor-
ko ter poverjeniki, tako da 
so med sabo obveščeni o sta-
nju bolnika z multiplo skle-
rozo. 

Ob tej priložnosd se za 
pomoč mojemu možu na do-
mu, ki boluje za multiplo 
sklerozo, oba iskreno zah-
valjujeva patronažni sestri 
Jelki Obrez, negovalki Jo-
žici Pilih, f izioterapevtu 
Srečku Brodarju in vsem os-
talim patronažnim sestram 
in negovalkam, ki so zelo 
prijazne in tudi pomagajo, 
ko se med sabo nadomeš-
čajo. 

Iskreno se zahvaljujeva tu-
di dr. Jožefi Lipičnik - Ko-
lar, dr. Nataliji Koren, med. 
sestri Bredi Štrok in vodji Pa-
tronažne službe v Celju, gos-
pe Magdi Brložnik. Vedno pa 
imava v mislih tudi gospo Vi-
do Zupane, upokojeno vod-
jo Patronažne službe v Celju 
in upokojeno negovalko Jo-
žico Belej. Tudi njima iskre-
na hvala. 

MARIJA PODLESNIK, 
Celje 

Nočne 
ptice so 

spet 
vzletele 

Dolgo smo čakah dan, da 
se spet srečamo in uspelo 
nam je. Bližala se je sobo-
ta, za katero smo si želeli 
le, da bi bilo lepo vreme. 
Ta želja se nam je izpolni-
la. O celotnem programu iz-

leta so nas obvestili odlični 
organizatorji: Radio Šmar-
je pri Jelšah, g. Vlado Drob-
ne in Dori z Jesenic. Vsi si 
zaslužijo najlepše pohvale, 
saj so imeli z nami veliko 
skrbi in dela. 

Peljali smo se v kraj, ki 
nam večini ni bil poznan, v 
Šmarje pri Jelšah. Najprej 
smo si ogledali Ponikvo, 
rojstni kraj Antona Martina 
Slomška. Bili smo presene-
čeni nad tolikimi lepotami. 
Imela sem vtis, da nas od tu 
naprej spremlja božji blago-
slov. Zbirali smo se res kot 
ptice, okrog 260 nas je bi-
lo. Podajali smo si roke, saj 
smo se nekateri že malo poz-
nali, ker smo se srečali že 
drugič. Zbiranje nočnih ptic 
je bilo ob velikem in lepem 
sadovnjaku. 

Nato smo odpotovali v 
Šentvid pri Grobelnem, kjer 
je bila proslava. Po pozdrav-
nem govoru sta na oder sto-
pila fant s harmoniko in 
mlado dekle, bila sta brat 
in sestra, in zapela pesem z 
naslovom Kjer lastovke 
gnezdijo. Spomnila sem se 
otroških let, ko so tudi pri 
nas doma v hlevu gnezdile 
lastovke, in tako smo za kra-
tek čas tudi mi gnezdili v 
Šentvidu pri Grobelnem. 
Naslednjo točko je prispe-
val moški pevski zbor Raj-
ske strune, s pesmijo Od 
kod si potnik ti doma. Po-
stalo mi je tesno pri srcu, 
saj je bila pesem namenje-
na prav nam. Najraje bi od-
govorila: Nočne ptice smo, 
priletele smo iz cele Slove-
nije, od Jesenic do Lenda-
ve. Bili smo tudi odlično po-
strežem, ljudje so bili pri-
jazni in nočne pdce smo za-
čele plesati in peti, vmes je 
nekdo lepo žvižgal. Po tem 
lepem doživetju smo se us-
tavili v Šmarju pri Jelšah, 
kjer so nas čakala nova pre-
senečenja. 

Po okusnem kosilu v go-
stišču Zadružnik smo se 
nočne ptice naselile v gasil-
skem domu. Tam sta nas je 
sprejela voditeljica Petra iz 
Radia Šmarje pri Jelšah in 
organizator Vlado Drobne, 
nekaj pozdravnih besed pa 
sta nam namenila direktor 
šmarskega Radia Dare Ur-
bancl ter šmarski župan Jože 
Čakš. Gospod Dori z Jese-
nic nam je prenesel lepe že-
lje invalidov in bolnih lju-
di, v nadaljevanju nam je 
zaigral ansambel Kline, za-
pela nam je mlada pevka, 
ansambel Marjana Drofeni-
ka pa nas je zabaval vse do 
pozne noči. Domov se nam 
ni mudilo, saj smo nočne 
ptice. Snopovci si želimo še 
veliko takih prijetnih sre-
čanj. Želimo tudi, da naše 
prijateljstvo ostane in da 
spomini na ta srečanja ni-
koli ne zbledijo. Na koncu 
se je soorganizator Dori po-
slovil z besedami: naj živi 
Šmarje pri Jelšah, naj cveti 
nočni program, srečno Slo-
venija! 

Tudi jaz, nočna pdca s šta-
jerskega konca, se zahvalju-
jem Radiu Šmarje pri Jelšah 
in gospodu Vladu Drobnetu 
za požrtvovalno delo, ki ga 
je opravil za nas nočne pti-
ce. 

LOJZKA KOLARIČ 
Podgrad pri Gornji Radgoni 
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Nova vectra 
prihodnje leto 

Nemški Opel naj bi na le-
tošnjem frankfurtskem av-
tomobilskem salonu pred-
stavil povsem novo vectro. 
To se ni zgodilo, zato sedaj 
napoveduje, da bo nova 
vectra premiere doživela na 
ženevskem avtomobilskem 
salonu, ki bo marca prihod-
nje leto. 

Tovarna že ponuja v obja-
vo prve fotografije novega av-
tomobila srednjega razreda. 
Najprej bodo ponudili štiri-
vratno limuzino, kasneje pri-
dejo na vrsto še druge karo-
serijske izvedenke. Navzven 

novi avto povzema nekaj ka-
roserijskih potez Oplovib štu-
dijskih vozil signum 1 in sig-
num 2, predvsem pa so pri 
tovarni ponosni na novo pod-
vozje z oznako IDS (Interac-
tive Driving System). To no-
vo podvozje sestavlja prostor-
sko vodena zadnja prema, 
elektrohidravlični volanski 
servoojačevalnik in alumini-
jasti sestavni deli, ki so pre-
cej pripomogli k skromnej-
ši teži. Nova vectra se doka-
zuje z zelo ugodnim koUč-
niicom zračnega upora 
(0,28), za povrh pa bo prvič 

opremljena s petstopenjskim 
samodejnim menjalnikom z 
možnostjo ročnega prestav-
ljanja. V notranjosti bo pre-
cej bolj prostorna kot pred-
hodnica, kar je po svoje ra-
zumljivo, saj je v višino pri-
dobila pet centimetrov, po-
leg tega je medosna razdalja 
narasla za šest centimetrov. 
Seveda bo pestra ponudba ta-
ko bencinskih kot dizelskih 
motorjev, pri čemer bodo prvi 
na voljo z močjo od 122 do 
147 KM, pri turbodizelskih 
agregatih pa od 100 do 125 
KM. 

Nova vectra naj bi premiero doživela marca na ženevskem salonu. 

lUlercedesov dizel za cherokeeja 
Pred nekako tremi leti sta se združila 

nemški Mercedes Benz in ameriški Chry-
sler v koncem DaimlerChrysler. 

Povezanost obeh tovarn se je kazala na raz-
lične načine, sedaj pa bo ob vsem drugem 
tudi znani in uspešni jeep grand cherokee, ki 
ga izdelujejo tudi v avstrijskem Gradcu, do-
bil Mercedesov dizelski motor z oznako CRD. 

To bo petvaljnik z gibno prostornino 2,7-li-
tra, vbrizgavanjem goriva preko skupnega vo-
da in s 163 KM pri okroglih 4000 vrtljajih v 
minuti. Enak motor se vrti tudi v mercedesu 
ML, ki nastaja v ZDA. Po tovarniških podat-
kih bo cherokee s tem motorjem zmogel naj-
več 190 km/h in do 100 km/h pospešil v 11,2 
sekunde. Znana je nemška cena-75 tisoč mark. 

Alfa romeo GTA čez leto ali dve 
Alfa romeo 147 je najnovejši avtomobil te apeninske avtomobilske tovarne, ki pa se 

ni mogel pohvaliti z izjemno ponudbo motornih izvedenk, še posebej ne tistih, ki naj 
bi bile dirkaške. 

Vse kaže, da bo v prihodnje drugače, saj naj bi na trge leta 2003 pripeljala različica z 
oznako GTA. To bo poganjal bencinski V6 motor z 200 ali 220 KM. Zraven bo seveda še 
marsikaj drugega, recimo Brembo zavore, ustrezni karoserijski dodatki, pa športni sedeži 
ipd. O ceni je seveda še prezgodaj govoriti. 

Alfa romeo 147 bo dobila različico GTA. 

Toyota s plusom 
Japonska se ne more pobrati iz recesije, 

vendar je jasno, da slednja ne prizadene 
vse enako. Tako Toyota, največja japon-
ska tovarna avtomobilov, dokazuje, da ji 
gre v zadnjih mesecih dobro. 

V prvi polovici poslovnega leta 2001/2002 
je namreč ustvarila rekorden dobiček, ki ga 
je bilo za 4,2 milijarde dolarjev. Kot pravijo 

pri Toyoti, je to predvsem posledica varče-
vanja in manjše vrednosti jena, ne pa tudi 
izjemno boljše prodaje. Prodaja toyot se je 
namreč v omenjenem času povečala za vse-
ga 1,4 odstotka. V tem poslovnem letu pa 
naj bi Toyota skupaj z Daihatsujem, ki je v 
njeni lasti, prodala 5,8 milijona vozil, kar 
naj bi bilo nekaj več kot pred letom dni. 

Toyotin yaris verso se dobro prodaja. 

VW še naprej optimističen 
Medtem ko iz večine avtomobilskih to-

varn v teh tednih prihajajo pesmistična 
sporočila oziroma napovedi, se zdi, da je 
pri Volkswagnu precej drugače. 

Ta največja nemška avtomobilska tovarna 
je namreč v tretjem letošnjem trimesečju us-
tvarila 988 milijonov evrov dobička (pred 
obdavčitvijo). To je bilo za 10 odstotkov bo-

lje kot v primerljivem lanskem obodbju, kar 
je, upoštevaje splošno stanje, zelo dobro. 
Prav zaradi tega pri VW menijo, da bodo 
izkazali ob koncu leta več kot 3,4 milijarde 
evrov dobička. Pri VW tudi pravijo, da jih še 
najbolj skrbi upadanje povpraševanja na do-
mačem, se pravi nemškem trgu, saj tam us-
tvarijo 30 odstotkov svoje prodaje. 

VW hrošč. 

Dobra prodaja, 
vendar za visoko ceno 

čeprav je prodaja novih 
avtomobilov v ZDA takoj po 
terorističnem napadu moč-
no padla, se je kasneje po-
pravila. 

Oktobra so tam prodali kar 
1,7 milijona vozil, kar je ugod-
na številka. Vendar postaja očit-
no, da se za tem skrivajo iz-
jemno visoki stroški, kajti to-" 
varne so ponujale avtomobile 
za povsem brezobrestna poso-
jila in s številnimi ugodnost-
mi. Kot ugotavljajo, so se pro-
dajne spodbude v oktobru gle-
de na lanski enaki mesec po-
večale kar za 71 odstotkov, kar 
pomeni, da je bilo v ta namen 
za vsak avtomobil v povpreč-
ju porabljenih nič manj kot 
2261 dolarjev! Oktobra lani je 
bila ta številka skoraj za polo-

vico nižja, in sicer je znašala 
1326 dolarjev. Tudi zaradi te-
ga v ZDA menijo, da se uteg-
nejo resnične razsežnosti av-

tomobilske recesije pokazati 
nekaj kasneje, kajti tovarne teh 
spodbud za daljše obdobje ne 
bodo zmogle. 



Tudi v Švici s prižganimi 
lučmi dan in noč 

Ko smo v Sloveniji pred časom uvedli 
obvezno uporabo avtomobilskih luči tudi 
podnevi, je bilo veliko govorjenja o 
(ne) smiselnosti ukrepa. 

V tem času smo se na vse skupaj navadih 
"in očitno je, da odločitev ni bila slaba. Očitno 
pa je tudi, da se vse hitreje širi krog držav, 
l(i se odločajo uzakoniti obvezno uporabo 
luči na vozilih čez dan. Tako je Švica pred 
nedavnim sprejela podoben zakon, ki bo 

začel veljati 1. januarja, pri čemer švicar-
ske oblasti dodajajo, da se bo verjetno za-
radi tega število smrtnih'žrtev na cestah 
zmanjšalo za 40, prav tako pa naj bi bilo 
manj ranjenih. Lani je na cestah te države 
umrlo 592 ljudi, več kot 30 tisoč pa se jih 
je ranilo. Zanimivo pa je, da je treba s priž-
ganimi žarometi podnevi na Poljskem vo-
ziti samo pozimi, na Madžarskem pa zunaj 
naselij. 

V s e v e č d iv j ih ž ival i na ces tah 
Tudi v Nemčiji ugotavljajo, da se šte-

vilo prometnih nesreč, ki jih povzroči-
jo divje živali, skokovito povečuje. 

To še posebej velja spomladi, pa seve-
da v času paritev in podobnega. Tako so 
Nemci izračunali, da vsako leto na nji-
hovih cestah prav v teh nesrečah umre od 
20 do 30 ljudi, ob življenje pa je okoli 
200 tisoč divjih živali, škode je vsaj za 

500 milijonov mark. Ugotovili so tudi, 
da so žrtve prometnih nesreč najpogoste-
je jeleni in srne z mladiči (več kot 66 od-
stotkov), pred avtomobil priteče tudi ve-
liko divjih prašičev (16 odstotkov vseh 
nesreč), pa osem odstotkov lisic, šest od-
stotkov zajcev, dva odstotka jazbecev ipd. 
V Sloveniji takšne statistike, žal, še ni-
mamo. 

Continetal za maybacha 
Mercedes Benz bo leta 2003 na trge poslal prestižno 

limuzino maybach. 
Odločitev o tem je že sprejeta, pri tovarni pa menijo, da se 

bo za razkošni in dragi avtomobil najvišjega razreda vsako leto 
odločilo vsaj nekaj tisoč kupcev Seveda bo maybach (ime je 
dobil po inženirju, ki je za Daimler Benz delal v dvajsetih letih 
minulega stoletja) na izjemni tehnološki ravni. Tako bo med 
drugim opremljen tudi s posebno gumo, ki jo bo izdelal Con-
tinental in bo narejena tako, da se bo mogoče tudi v primeru, 
ko se bo izpraznila, pripeljati do vulkanizerja oziroma meha-
nične delavnice. Guma bo namreč nameščena na platišču, ki 
bo imelo vgrajen dodaten jekleni prstan. Ta bo s svojo trdnost-
jo in hkrati prilagodljivostjo omogočil, da luksuzni maybach 
kljub prazni pnevmatiki ne bo ostal na cesti. 

Tudi fabia GT 
s športom se pri češki Škodi ukvarjajo že precej Časa, 

zato ne preseneča, da bodo kmalu začeli ponujati tudi 
GT izvedenko fabie. 

Ta bo opremljena s lahkimi kolesnimi platišči, dvema spoj-
lerjema (spredaj in zadaj), športnimi sedeži, zraven pa bodo še 
klimatska naprava, radio s predvajalnikom CD plošč ipd. Fabia 
GT bo na voljo z več motorji (od 75 do 115 KM), pa tudi z 
dizelskim motorjem TDI s 100 KM. Vsaj v Nemčiji naj bi bila 
avto na voljo v censkem razredu od dobrih 32 do 35 tisoč mark. 

Sporazum med Revozom in 
Triglavom 

Novomeški Revoz in Zavarovalnica Triglav sta sklenila poseben sporazum, ki bo 
kupcem avtomobilov renault gotovo olajšal življenje, še posebej tedaj, ko se bodo 
zapletli v prometno nesrečo. 

Tako bo mogoče zavarovalno polico skleniti kar pri pooblaščenem prodajalcu renaul-
tov, prav tam bodo cenilci zavarovalnice Triglav tudi ocenili škodo v primeru prometne 
nesreče; prav tako bo zavarovalnica popravilo plačala neposredno servisu, ob tem pa bodo 
imeh kupci renaultov še nekatere druge ugodnosti. 

Renault thalia. 
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MODA 

Ko spregovori 
črnina 

Oblikovalci hvalijo črno kot brezmejno lepo, glamurozno, veličastno, 
udobno, elegantno, skrivnostno... 

Pripravila: VLASTA 
CAH-ŽEROVNIK 

Če razumemo jezik črni-
ne, se seveda ob predsod-
kih, ki jo spremljajo, lah-
ko zgolj nasmehnemo. Čr-
na (ne)barva je namreč vse 
prej kot simbol žalovanja, 
depresivnosti, čarovniš-
tva... 

V nesožitju z njo sem se 
znašla samo takrat, ko je bi-
lo zaradi »kaj bodo pa ljudje 
rekli« treba obleči črnino kot 
žalno barvo. Zares zoprna reč, 
če si s svojim žitjem in bit-
jem predan črni kot optimi-
stični, razigrani, inovadvni, 
konstruktivni in ravno prav 
nečimrni barvi... 

So tudi vam privzgojili 
predsodke, da črna ni primer-
na za vsak dan, da postara in 
poudari gube na obrazu, da 
so v črno oblečeni ljudje bo-
disi čudaki, kvaziumetniki ali 
same potrte duše, ki se jim 
je bolje izogniti v velikem lo-
ku? No, potem je skrajni čas, 
da začnete razmišljati drugače 
- nenazadnje, tudi letošnja 
moda vas vzpodbuja k temu! 

Z vsem spoštovanjem do 
različnih asociacij, ki jih čr-
na prebuja - od črne magije, 
črne zavisti, črne arogance, 
črne noči, črnega dima, čr-
nih mish... Vendar, ko črna 
spregovori neobremenjena s 
svojimi značajskimi lastnost-

mi, ki jih je ob svoji fatalni 
pojavi pač morala vzeti v za-
kup, je presenečenje fanta-
stično! 

Za generacijo, 
ici pozablja 
predsodke 

Ali, kot pravijo Yohji Ya-
mamoto, Armani, Versace, 
Louis Vuitton, Blumarine, 
Ungaro, Dolce&Gabbana, 
YSL, Kenzo, Prada, Gucci... 
Pa kaj bi naštevali, saj bi tež-
je našli kreatorja, ki črnine 
kot total-looka ni vključil v 
svoje jesensko-zimske kolek-
cije... 

Skratka, vrhunska obliko-
valska imena današnjega ča-
sa pravijo, da je črna brez-
mejno lepa, glamurozna, ve-
ličastna, udobna, elegantna, 
skrivnostna... Vsekakor pa od 
nove generacije modnih nav-
dušenk in navdušencev pri-
čakujejo, da bodo pomedi s 
predsodki in tradicijo, ki je 
pred črnino tako vneto po-
stavljala strašljiv, slabšalni 
predznak. »Biti v črnem, po-
meni živeti svobodno kot pti-
ca...« Slavni Versacejev citat 
se odraža v trendovsld podobi 
tega trenutka. 

Naj ponovimo argumente 
»za«? Črna priporoča, nika-
kor pa ne zahteva vrhunskih 
materialov! Ste že kdaj opa-
zili, da povsem enaka kroja 
oblek, ki sta sešiti iz istega 
blaga lahko delujeta povsem 
drugače? Da je videti tista v 
barvi bolj cenena kot črna? 
Da ste v barvasti videti za ne-
kaj kilogramov težji kot v čr-
ni? Kar prepričajte se! 

Vas vseeno bega občutek, 
da ste v črnem oblačilu vide-
ti utrujeni, starejši? Nič laž-
jega! Nobene zamere ne bo, 
če ji boste poiskali družbo 
bele, rdeče oziroma katere-
koli druge barve v obliki ru-
tice, cvetja na reverju, veze-
ne aplikacije na vratnem izre-
zu, barvite ogriice... 

Louis Vuitton 

Blumarine 

Za zdravje in 
lepoto oči 

Oči so ogledalo duše in od-
sev telesa. Do zdravega in 
privlačnega videza si lahko 
brez nepotrebnih izdatkov 
in čakanja v kozmetičnih sa-
lonih pomagamo kar v do-
mači kuhinji, kopalnici in 
shrambi. Skrb za lep izgled 
oči (ki je vedno tudi slika 
notranjega stanja v organiz-
mu) naj bo redna in zavze-
ta, koristen je kanček disci-
pline in vztrajnosti, pa vr-
sta preizkušenih nasvetov 
iz strokovnih virov, ki vas 
nikakor ne bodo pustili na 
cedilu. 

Veke. Oteklino vek ublaži-
mo s hladnimi čajnimi filter 
vrečkami (kamilice, pravi ali 
zeleni čaj), ki jih za 10 minut 
položimo na oči. Pomagajo 
tudi hladni polivi (10-krat z 
mrzlo vodo oplaknemo oči), 
mrzli obkladki (led, zavit v 
brisačo ali krpica, namočena 
v ledni vodi, ki jo položimo 
na veke), hladne mlečne ob-
loge (v mrzlo mleko namo-
čimo blazinice iz vate in jih 
za 15 minut položimo na oči, 
ležemo in počivamo), rahlo 
pritiskanje mrzle jedilne žh-
ce (dve žlici damo za kako 
urico v zamrzovalnik, nato jih 
polagamo na oči) in mežika-
nje v mrzh vodi (v skledo s 
čisto mrzlo vodo potopimo 
obraz, nato pa v vodi počasi 
odpiramo in zapiramo oči). 
Najprej jih dobro umijemo, 
očistimo, nanesemo tonik in 
hidratantno kremo, nato po-
čakamo, da se vpije in začne-
mo z ličenjem. Senco izbira-
mo v barvi oči, las in polti. 
Če želimo posebej poudariti 
barvo oči, pa se odločimo za 
kontrastno toniranje vek. K 
zagoreli koži se lepo podajo 
senčila v barvi bakra, zlata in 
brona, pa tudi peščeni toni s 
kromatične lestvice. Živahne 
cvetlične nianse pa lepo zao-
krožijo in osvežijo klasično 
belo ali bež barvo garderobe 
in modnih dodatkov. Najprej 
na spodnji del veke nanese-
mo najsvetiejši odtenek in ga 
potegnemo proti obrvem. Od 
korena trepalnic navzgor na-
nesemo najtemnejši odtenek 
senčila, če hočemo oči optič-
no povečati, pa v zunanji kot 
spodnje veke nanesemo mal-
ce temnega senčila. 

Kadar želimo poudariti oči" 
oziroma njihov obliko, poteg-
nemo s črnim ali temnorja-
vim kajalom kar se da ravno, 
neprekinjeno in tanko hnijo 
iz notranjega očesnega kota, 
ki se odebeli proti zunanje-
mu očesnemu kotu. 

S podobnimi triki kot pri 
oteklih vekah, si pomagamo 
tudi pri podočnjakih in ote-
klinah pod očmi. Nato pa na 
ta predel pred ličenjem na-
nesemo poseben korektor v 
izbrani svetlo-pastelni nian-
si. 

Obrvi in trepalnice. Obr-
vi ni potrebno prepogosto pu-
liti. Za puljenje se odločimo 
le, ko dlačic ne moremo ure-
diti brez pincete v optimal-
no formo. V poštev za odstra-
nitev pridejo le dlačice, ki ra-
stejo izven zamišljene (žele-
ne) hnije. Najlažje jih je pu-

liti, ko je koža topla (poleti, 
po topli prhi ali kopeli). Obr. 
vi in koža okrog njih morajo 
biti čiste in suhe, nato pa vza-
memo ogledalo in na dobri 
svetlobi začnemo puliti v 
smeri rasti dlačic. Ob koncu 
postopka na obrvi za 10 - is 
sekund položimo hladno ob-
logo (led, zavit v bombažno 
tkanino, obkladek z mrzlo vo-
do). Nato pa v olje čajevca 
(naravno antibakterijsko 
sredstvo) pomočimo vato in 
z njo obrišemo predel obr-
vi. Sicer pa si obrvi redno če-
šemo z gostim glavnikom ali 
odsluženo zobno krtačko (ki 
jo redno peremo). Neubog-
ljive dlačice lahko ukrotimo 
s pomočjo laka za lase, ki ga 
nanesemo na zobno ščetko 
in z njimi v želeni smeri ob-
likujemo obrvi. Morebitne 
presledke in prazna mesta 
med posameznimi dlačicami 
pa izpolnimo ah vsaj osen-
čimo s posebnim svinčnikom 
v barvi obrvi ali za nianso 
svetlejšim, najbolje v barvi 
las. Nato jih s krtačko poče-
šite navzgor - poveča oči in 
odpre pogled. Kadar izbira-
te barvo obrvi upoštevajte, da 
temnejši odtenki naredijo 
obraz starejši in ga navdajo 
z nepotrebno strogostjo. 
Mehke, zaobljene linije im 
nežnost pa poudarjajo svet-1 
lejši toni. Zato naj bodo obr-| 
vi vedno v barvi las ali tre-
palnic. 

Trepalnice redno krtačimo, 
mesec dni vsak večer nanese-
mo nanje ricinovo ali olivno 
olje, najbolj učinkovito je olje 
čajevca, in ga pustimo delo-
vati čez noč. Švede trepalni-
ce si lahko pobarvamo pri fri-
zerju, ali še bolje v kozme-
tičnem salonu, najbolj razšir-
jena pa je uporaba maskare. 
Pred nanašanjem le-te ravne 
trepalnice lahko še zavihamo 
navzgor (navzdol) s posebnim 
pripomočkom (lahko tudi s 
pomočjo krtačke za maska-
ro, ki daje volumen in navi-
dezno podaljša trepalnice), 
nato pa nanje nanesemo plast 
maskare, od korena proti vr-
hu, na zunanjo in notranjo 
stran trepalnic. Zlepljene tre-
palnice je najlažje ločiti s po-
močjo spiralnega glavnička, 
lahko tudi otroške zobne ščet-
ke. Če zgornje trepalnice obar-
vate z intenzivno črno barvo, 
spodnje pa s temno sivo ali 
rjavo, bodo vaše oči izgleda-
le lepše in bolj vehke, pogled 
pa bo bolj sijoč in izrazit. Za 
vtis dodatne gostote trepalnic 
pa poskrbimo lahko tudi s ka-
jalom - ob korenu trepalnic 
potegnemo niz drobnih, nev-
padljivih črnih ali temnorja-
vih pikic. Sofisticirano obli-
ko oči in nežen pogled pa pri-
čaramo s pomočjo svinčnika 
za veke in rob trepalnic. 

Za konec pa še nasvet: če 
vam na kožo pod oči pade koš-
ček senčila za veke ali trepal-
nice, ga odstranite z mokro, 
naoljeno ali vatirano paliči-
co, ki ste jo pomočili v teko-
či odstranjevalec ličila. Nato 
pa na ta predel nanesite mal-
ce podloge ali kompaktnega 
pudra v prahu. 

Nagradno vprašanje 
novembra: 

LETOS JE MODNA OBLEKA BABV DOLL. KAKŠNA JE? 
a) Na ramenih oz. pod prsmi nabrana, lahko okrašena z 

volanci; 
b) Ravno ukrojena, z našitimi žepi, pasom in epoletami. 
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KAJ BI DANES KUHALI 
Smetanov puding 

5 rumenjakov, 7 dag moke, 4 del smetane in sneg 5 
leljakov zmešamo in solimo. Zmes zvrnemo v namaščen 
podel za pudinge, potrosimo z drobtinami in kuhamo v 
|Opari tri četrt ure. Kuhan puding prelijemo s presnim 
paslom, na katerem smo prepražili drobtine, potresemo 
^parmezanom, lahko pa tudi s sesekljano šunko. 

I Koliko časa ostane 
kvas svež? 

I Kvas je dober in učinkovit samo, če je zares svež. Ko se 
hostara, izgubi svojo moč in testo, ki ga pripravimo s presta-
m kvasom, se nam ne posreči. Kvas ne sme biti starejši kot 
Jva tedna. Svež pa ostane le tedaj, če ga skrbno zavijemo v 
[os aluminijeve folije. Kvas se ne sme izsušiti. Hranimo ga v 
jiladilniku, pri sobni temperaturi namreč deloma že razvije 
svojo moč in potem ni več tako učinkovit. 

Porova 
prikuha 
Kilogram očiščenega 

pora zrežemo na šest 
centimetrov dolge ko-
leščke, poparimo ter v 
osoljenem kropu sku-
hamo. Pripravimo prež-
ganje in ko moka zaru-
meni dodamo strt če-
sen, zalijemo najprej z 
mrzlo vodo, nazadnje 
pa še z vodo, v kateri 
smo skuhali olupljen in 
na kose narezan krom-
pir. Dodamo skuhan 
por, osohmo, popramo 
ter vse skupaj prevre-
mo. 

Goveja pečenka na italijanski način 
Kilogram mesa na hitro operemo in poberemo iz njega kosti. Meso potolčemo, posoli-

mo in popramo ter ga pretaknemo s 5 dag slanine. Na segretem olju na hitro prepražimo 
malo česna in zelenega peteršilja. Operemo kilogram paradižnikov, jih razpolovimo in 
denemo z mesom vred na olje. Meso in paradižnike počasi dušimo dve uri. K pečenki 
postrežemo dušen riž, makarone ali pa polento. 

Kotlet s pivskim prelivom 
Za 4 osebe potrebujemo: 

Kilogram svinjskih kotletov, 
mlet bel poper, 2 veliki žlici 
sladkorja. 1/3 žhčke mletih 
nageljnovih žbic, 2 glavici 
rdeče čebule, 11 temnega piva. 
2 do 3 žličke preliva za pe-
čenke (v prahu). 

Kotlet natremo s poprom, 
denemo v posodo za pečenje 
in posujemo s sladkorjem in 
nageljnovimi žbicami. Doda-

mo grobo sesekljano čebu-
lo. Pečemo v pečici segreti 
na 200 stopinj približno 45 
minut. Po pol ure pečenja do-
lijemo pol litra piva. Po 15 
minutah preložimo meso. So-

ku od pečenke dodamo os-
talo pivo, kuhamo tri minu-
te in zgostimo s prelivom v 
prahu. Meso narežemo, po-
strežemo z rdečim zeljem, 
kostanjem in svetlim pivom. 

Polnjene 
pečene 
paprike 

Za 6 oseb potrebujemo: 2 
rumeni, 2 zeleni in 2 rdeči 
papriki, 50 dag mešanega 
mletega mesa, 15 dag riža, 1 
jajce, 2 stroka česna, glavi-
co čebule, 6 žlic olivnega ol-
ja, 3 peteršiljeve vejice, sol, 
poper. 

Riž skuhamo in odcedimo. 
Spražimo čebulo na treh žli-
cah olja, dodamo meso in ga 
podušimo. Meso zmešamo z 
rižem, česnom, peteršiljem, 
solimo in popramo. Odreže-
mo pokrov paprike, očisti-
mo in napolnimo z nadevom. 
Položimo v nepregorno po-
sodo, pokrijemo s klobučki, 
zalijemo z oljem in 1 del vo-
de. Pečemo 45 minut v peči-
ci segreti na 200 stopinj Cel-
zija. 

Piše: MAJDA KLANŠEK 
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Biodar, porok 
ekološke pridelave 
Znak jamstva za živila nadzorovane ekološke pridelave 

v Sloveniji se iz leta v leto poveču-
je število ekoloških kmetij na eni stra-
ni ter raven okoljske ozaveščenosti 
med ljudmi na drugi strani. Seveda 
je oboje močno povezano med seboj, 
saj je zakon ponudbe in povpraševa-
nja tudi pri ekološko pridelani hrani 
eden poglavitnih vzrokov za izred-
no hitro rast števila ekoloških kme-
tij. 

Na območju delovanja Združenja eko-
loških pridelovalcev in predelovalce De-
teljica je delujočih že 174 kmetij. Del 
teh kmetij že ima status ekološke kme-
tije, ostale pa so v glavnem še v fazi 
preusmerjanja, ki običajno traja 2 led, 
pri trajnih nasadih 3 leta, in je močno 
odvisna od hitrosti prilagajanja kmeti-
je standardom za ekološko pridelavo. 

Kmetija, ki po prehodnem obdobju 
pridobi certifikat s strani kontrolne služ-
be za ekološko kmetovanje, lahko svo-
je pridelke označuje tako kot to dolo-
ča Pravilnik o ekološki pridelavi in pre-
delavi kmetijskih pridelkov in živil (U.l. 
RS, št. 31/2001). Kmetije, včlanjene v 
združenje Deteljica, pa poleg Pravilni-

ka upoštevajo tudi standarde Zveze 
združenj ekoloških kmetov Slovenije, 
katerih upoštevanje narekuje tudi mož-
nost uporabe znamke Biodar. 

Kolektivna znamka Biodar označuje 
živila iz nadzorovane ekološke pride-
lave in zagotavlja potrošniku verodo-
stojnost ekološke pridelave. Pridelova-
lec lahko označuje svoje pridelke in iz-
delke z znamko Biodar le, če: 

- upošteva določila, zapisana v Pravil-
niku o ekološki pridelavi in predelavi 
kmetijskih pridelkov oziroma živil; 

- upošteva standarde Zveze združenj 
ekoloških kmetov Slovenije za upora-
bo kolektivne znamke Biodar; 

- kmetija pridobi certifikat o ekološ-
ki pridelavi s strani kontrolne službe 
za ekološko kmetovanje; 

- pridobi dovoljenje za uporabo ko-
lektivne znamke Biodar s strani Zveze 
združenj ekoloških kmetov Slovenije. 

Oznaka Biodar na kmetijskem pridel-
ku ali izdelku zagotavlja potrošniku, da 
je bila pridelava v skladu z zgoraj zapisa-
nimi pogoji. Ob tem so na izdelkih tudi 
kontrolne številke posameznega kmetij-

Da bi kolektivno znamko Biodar 
spoznalo čim več ljudi širšega celjske-
ga območja, bo Združenje ekoloških 
pridelovalcev in predelovalcev Dete-
ljica v soboto, 24. novembra, od 9. do 
13. ure, pripravilo predstavitev na Glav-
nem trgu v Celju, kjer bo s posredova-
njem informacij, degustacijami in raz-
govori mogoče pridobiti čim več infor-
macij o ekološkem kmetovanju in oz-
načevanju pridelkov. 

skega gospodarstva. To številko potrošnik 
posreduje na kontrolno organizacijo in 
pridobi povratne informacije o statusu 
kmetije in verodostojnosti navedenih po-
datkov. Kmetije, ki bodo svoje pridelke 
prodajale doma, bodo po izpolnjevanju 
zahtevanih podatkov lahko pridobile tu-
di označevalne table, ki bodo potrošniku 
dokazovale, da je kmetija v celoti preu-
smerjena v ekološko kmetovanje. 

MITJA ZUPANČIČ, 
univ. dipl. inž. zoot. 

Speciahst za ekološko kmetovanje 
Kmetijsko gozdarski zavod Celje 

ZDRAVNIK SVETU JE 

Influenca ali gripa 
Gripa je kot samostojna 

bolezen opisana prvič 400 
let pred Kristusom, vendar 
je šele v 15. stoletju postalo 
jasno, da se širi le med ljud-
mi. Kje se zadržuje virus v 
času, ko ni bolezni, se ne 
ve natančno. Vendar viru-
si niso nikoli odsotni dlje 
kot kakšno desetletje. Naj-
verjetneje krožijo med po-
sameznimi skupinami lju-
di, kjer pridobivajo ali iz-
gubljajo svojo virulenco. 

Največje poznane epide-
mije so bile konec 19. in v 
prvi četrtini 20. stoletja, ko 
je za gripo umrlo več kot 20 
milijonov ljudi. V zadnjih le-
dh pa se opisuje vse več pri-
merov okužbe virusov, ki so 
se razširili predvsem na otro-
ke z živali (prašiča - Nizo-
zemska, race - Velika Brita-
nija 1995 in s kokoši - Hong 

>. Kong 1997). 
Danes vodi svetovna zdravs-

tvena organizacija nadzor nad 
gibanjem virusa gripe po ce-
lem svetu. Tako se za leto 
2002 priporoča cepljenje na 
severni polobli s cepivi, ki 
nekoliko odstopajo od cepiv 
za južno poloblo, kjer se bo 
cepljenje pričelo šele leta 
•2002, pri nas na severni pa 
se je že začelo (podatki iz 
Weekly Epidemiological Re-
cord vol. 76). 

Če imate zdravstvene te-
žave in ne veste, kako rav-
nati, pišite na Novi tednik, 
Prešernova 19, 3000 Celje, 
za rubriko Zdravnik svetu-
je. 

O razširjenosti gripe se vo-
di stalen nadzor po celem sve-
tu. Pripravljajo se tedenske 
analize stanj že na osnovi 
kratkotrajnih gibanj virusa 
gripe. Na osnovi vseh podat-

kov se pripravi plan za ob-
vladovanje gripe, ki naj pre-
preči pandemijo (hitro širje-
nje po celem svetu). 

O tem pišem zato, da se za-
vemo, kako resno se obrav-
nava gripa in kako nevarna 
je lahko ta bolezen, za kate-
ro nas večina misli, da jo lah-
ko preboUmo kar stoje. Res 
je, da je v velikem številu pri-
merov to le akutno vnetje, ki 
je lahko omejeno le na zgor-
nje dihalne poti in da se sta-
nje popravi že v parih dneh. 
Vendar so komplikacije te bo-
lezni, če se pojavijo, resne 
in so pogostejše, ko se gripa 
pojavi v epidemični ali pan-
demični obliki. Takrat se gripa 
pojavi v velikem obsegu v pa-
rih dneh na številnih krajih 
sveta. Pojavi se lahko kjer-
koli. Temu sledi veliko šte-
vilo komplikacij s poveča-
nim številom hospitalizacij 
in tudi smrti. Pomembna 
komplikacija je vnetje spod-
njih dihalnih poti. To je po-
navadi komplikacija sekun-
darne infekcije z bakterija-
mi, ki napadejo oslabelo tki-
vo in organizem, lahko j^ me-
šana infekcija bakterij z vi-
rusi ali le z virusi. 

Komplikacije 
Komplikacije se lahko po-

javijo tudi zaradi poslabšanja 
že obstoječe kronične bolez-
ni, zlasti bolezni srca in di-
hal. Okvare srca so pogoste 
tudi pri mladih zdravih lju-
deh. Prav tako se poveča šte-
vilo hospitalizacij pri otrocih 
in nosečnicah, kot tudi pri os-
talih, pri katerih gripa okvari 
in poslabša kronično bolezen. 
Najpogosteje se najbolj resne 
komplikacije pojavijo pri lju-
deh, starejših od 65 let. Tako 
je najbolj resna komplikaci-
ja pljučnica, ki zahteva zdrav-

ljenje z antibiodki, na katere 
pa so številne bakterije že od-
porne. Najbolj pogoste kom-
plikacije, ki se pojavijo na sr-
cu, so motnje ritma, predvsem 
pri starejših, kar še poslabša 
ponavadi že prisotno ishemič-
no bolezen srca. Pogosto se 
pojavlja popuščanje srca, vnet-
ja mišice in perikarda, ki so 
lahko zelo resne. 

Pogosta so vnetja mišic z 
bolečinami, ki so pogostejše 
pri mladih in trajajo do 5 dni. 
V krvi se poveča količina mio-
globina to je beljakovine iz 
mišic, ki lahko okvari ledvi-
ce. Redko pa se pojavijo ok-
vare centralnega živčnega si-
stema, vendar so opisovali 
med posameznimi pandemi-
jami večje število okvar cen-
tralnega živčnega sistema (v 
času pandemije leta 1918). Pri 
otrocih se opisuje tudi rela-
tivno redka komplikacija z ok-
varo jeter in centralnega živč-
nega sistema, ki ji pravimo 
Rejev sindrom in je poveza-
na z zdravljenjem s salicilati. 
Ponavadi se pojavi zmede-
nost, slabost, tudi bruhanje in 
edem možganov, ki zahteva 
intenzivno zdravljenje. 

Cepljenje 
Danes se najpogosteje upo-

rablja cepivo, pripravljeno iz 
mrtvih virusov a tudi gensko 
kontrolirano DNA cepivo, ki 
vsebuje vse genske lastnosti 
virusov in se lahko pripravi 
v zelo kratkem času, kar je 
pomembno zlasti v času pan-
demij. Vse o cepljenju lah-
ko izveste v ambulanti št. 9 v 
ZD Celje, Gregorčičeva 5, kjer 
tudi cepijo vsak dan od po-

nedeljka do petka od 7. do 
17. ure. 

Ker je cepljenje prod gri-
pi najboljša zaščita, aktiv-
na odpornost pa nastopi prod 
koncu drugega tedna po cep-
ljenju, ga priporočamo vsem 
kroničnim bolnikom, zlasti 
pa vsem starejšim od 60 let, 
oskrbovancem v domovih ter 
za vse odrasle in otroke s 
kroničnimi boleznimi pljuč, 
srca, bolnikom s presnovni-
mi boleznimi, astmo, ledvič-
nimi ter živčno-mišičnimi 
boleznimi. Cepljenje je smi-
selno takoj v jeseni, ko se 
število bolezni hitro pove-
čuje, manj pa proti pomla-
di, ko gripa že pojenja. Ko 
zbolimo, je prepozno. O 
simptomih, zdravljenju in še 
o krepitvi odpornosti orga-
nizma pa po prvih ceplje-
njih. 

Pa še to, cepljenje je po-
trebno ponoviti vsako leto, 
saj se vsako leto pojavljajo 
novi virusi. Tudi sam sem se 
cepil 14. novembra! 

Prim., dr. JANEZ TASIČ, 
spec. inter. kardiolog 

MOJA POKOJNINA 
I 

Odgovori o upokojevanju 
»Moja invalidska pokoj-

nina znaša nekaj več kot 
73.000 tolarjev. Sprašujem, 
ali mi pripada varstveni do-
datek? Žena je zavarovana 
po meni in ne dobiva nobe-
nega denarja. Nimava za 
preživetje. Sam sem rojen 
9. 9. 1930, žena pa 20. ja-
nuarja 1934. Prosimo za od-
govor.« 

Varstveni dodatek ni samo-
stojna pravica iz pokojninske-
ga in invalidskega zavarovanja, 
temveč je vezana na uživanje 
pravice do pokojnine in zago-
tavlja socialno varnost upoko-
jencem, katerih dohodki sku-
paj z dohodki družinskih čla-
nov ne presegajo zneska naj-
nižje pokojnine zavarovanca s 
40 leti delovne dobe. 

Za pridobitev pravice do vars-
tvenega dodatka je treba soča-
sno izpolnjevati naslednje po-
goje: 

da ima uživalec pokojnine 
stalno prebivališče v R Slove-
niji; 

da pokojnina, ki je zavaro-
vancu odmerjena glede na do-
seženo pokojninsko dobo, ne 
dosega zneska osnove za od-
mero dodatnih pravic (ta os-
nova znaša trenutno 72.065,61 
SIT); 

da skupaj z družinskimi čla-
ni nima dohodkov, ki bi zadoš-
čali za preživetje in 

da je poleg tega ugotovljena 
tudi ogroženost socialne varno-
sti uživalca in njegovih družin-
skih članov. 

Če bi izpolnjevali vse pred-
pisane pogoje, bi lahko prido-
bili pravico do varstvenega do-
datka, tako pa je vaša pokojni-
na žal višja kot je znesek 
72.065,61 SIT, ki je enak zne-
sku osnove za odmero dodat-
nih pravic (upoštevajoč zadnje 
povečanje pokojnine za 7,2 od-
stotka), kar vam onemogoča 
pridobitev pravice do varstve-
nega dodati^, kljub dejstvu, da 
vaša žena ne prejema nobene 
pokojnine. 

V vprašanju navajate, da že-
na ne prejema nobenega denar-
ja, zato bi bilo smiselno v bo-
doče razmišljati o pravici do 
državne pokojnine za vašo že-
no. 

Z novim zakonom o pokoj-
ninskem in invalidskem zava-
rovanju smo dobili določbo, 
ki osebi s stalnim prebivališ-
čem v R Sloveniji, ki nima.pra-
vice do pokojnine ne doma ne 
v tujini in njeni lastni dohodki 
ne presegajo premoženjskega 
cenzusa za pridobitev pravice 

do varstvenega dodatka, omo 
goča pridobitev pravice do dd 
žavne pokojnine, če 

je dopolnila 65 let starosti; 
je med 15. in 65. letom stâ  

rosti najmanj 30 let prebivala 
v R Sloveniji. 

Če bi bila v zakonu zapisariaj 
le ta določba, bi verjetno vaša 
žena lahko takoj pridobila pra-
vico do državne pokojnine, se-
veda, če je med 15. in 65. le-
tom starosti vsaj 30 let prebi-
vala v Sloveniji. Vendar je gle-
de pridobitve pravice do držav-
ne pokojnine ob izpolnjevanju 
pogojev le tisti, ki so stari 70 
let ali več, drugo leto pridejo 
na vrsto tisti, ki bodo stari 69 
let ali več in takšno zaporedje 
bo veljalo vse do leta 2006, ko 
bodo pravico do državne po-
kojnine lahko uveljavljali 65 
iet stari upravičenci. 

Nov zakon o pokojnin-
skem in invalidskem zava-
rovanju, ki velja od 1. januar-
ja 2000, je prinesel v sloven-
ski pokojninski sistem veli-
ko sprememb. Čeprav se bo-
do določila zakona uveljav-
ljala postopoma v naslednjih 
d e s e ^ letih, marsikoga že se-
daj zanima, kdaj se bo lahko 
upokojil. Na vaša vprašanja 
zato odgovarja Peter Šalej, 
vodja oddelka za pokojnin-
sko in invalidsko zavarova-
nje pri celjski enoti ZPIZ. 

Vaša žena sicer ne bo takoj 
pridobila pravice do državne 
pokojnine, marveč jo bo lah-
ko uveljavljala v začetku leta 
2003, ko se bo zahtevala sta-
rost 68 let, ki pa jo bo ona ta-
krat že dopolnila. 

Bojazni, da bi vaša pokoj-
nina lahko negativno vpliva-
la na ženino uveljavljanje pra-
vice do državne pokojnine ni, 
kajti pri tej pravici niso po-
membni dohodki in premo-
ženje vseh družinskih članov, 
marveč izključno tistega, ki 
vlaga zahtevek za pravico do 
tovrstne pokojnine. 

BIO KOLEDAR 
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VODNIK 
Gledališče 

Slovensko ljudsko gleda-
Jče - Podnajemnik 26. 11. 
b 15.30 za abonma 1. šol-
|(i in za izven ter 27. 11. ob 
1.30 za abonma združeni 
jladinski. 
Kulturni dom Šentjur 22. 

1. ob 19.30 komedija Toneta 
artljiča Krivica boli. 
Kulturni dom Šmarje 24. 

1. ob 19.30 predstava Pod-
ajemnik. 
Plesni forum Celje 23.11. 

ib 21. uri gledališka predstava 
[do je tu nor. 
Kulturni dom Šmartno v 

ložni dolini 23. 11. ob 19. 
iri komedija Toneta Partlji-
ia Štajerc v Ljubljani. 
Kulturni dom Škofja vas 

!4. 11. ob 18. uri tragikome-
lija Brešana in Pardjiča Pred-
tava Hamleta v naši vasi. 
Toplice Dobrna 23.11. ob 

10. uri komedija Branka 
)uriča - Dura Avdicija. 

Koncerti 
Dom II. slovenskega ta-

bora Žalec 26. 11. ob 19.30 
samostojni koncert Mešane-
ga planinskega pevskega zbo-
ra Žalec. 

Glasbena šola Šentjur 22. 
11. ob 17. uri koncert učen-
cev Glasbene šole. 

Kulturni dom Dramlje 25. 
11. ob 15. uri predstavitev ka-
sete in zgoščenke ljudskih pe-
smi Ženskega pevskega zbo-
ra Dramlje »Eno rožco lju-
bim«. 

Kristalna dvorana Zdra-
vilišča Rogaška Slatina 22. 
11. ob 19. uri koncert Meša-
nega komornega pevskega 
zbora Celje, ki ga vodi Dra-
gica Žvar. 

Kulturni center Laško 23. 
11. ob 19.30 skupni koncert 
moških pevskih zborov Laško. 

Razstave 
Osrednja knjižnica raz-

stava Stare celjske gosdlne, 
do 31. 1. 2002. 

Likovni salon razstava 
Out Of The Blue, Tanje La-
žetič in Dejana Habichta. 

Kulturni center - razsta-
višče Laško razstava likov-
nih del slikarja dr. Antona Do-
lenca. 

Pokrajinski muzej Celje 
razstava Srednjeveški tlakov-
ci, do 31. 1. 2002 in razstava 
mojstrice Marte Lukaščik z 
naslovom Čipka iz babičine 
skrinje, ki bo na ogled do 24. 
12. 

Občasni razstavni pro-
stor Muzeja novejše zgodo-
vine »Prosta tema ter Celje 
in Celjani«, do 28. 11.; Gale-
rija Otto »Prijateljevanja 
2001«, do 31. 12.; Galerija 
Mik Celje Ivana Andič - To-
dič, do 19. 1. 2002; Galerija 
likovnih del mladih na Sta-
rem gradu Celje likovna de-
la na prosto temo otrok iz Ma-
džarske in likovna dela ki-
parke Birgit Shola Starp; Ga-
lerija Borovo - prodajalna 
Heinz Otmar Gorišek iz Ber-
lina, do 5. 12.; Galerija Volk 
Matej Čepin, do 30. ll.;Etol 
Toni Kastelic, do 30. 11.; av-
la Splošne bolnišnice »Pre-
prečevanje odvisnosti« do 1. 
12.; Cinkarna »Vode«, foto-
grafije Francija Horvata, do 
30. 11.; Galerija Zavoda za 
zdrav, varstvo dr. Raj ko Li-
vio; Kulturni klub Ivan Can-
kar Zdenka Vinšek, do 31. 
12. 

Stalne 
razstave 

Muzej novejše zgodovi-
ne Živeti v Celju in Sloven-
ska zobozdravstvena zbirka. 
Hermanov brlog »Prometna 
pot v Hermanov brlog«. Sta-
ri pisker »Zatirani, a nikdar 
poteptani«; atelje Josipa Pe-
likana »Celje, ki ga ni več«. 

Ostalo 
Knjižnica Šentjur 22. 11. 

ob 18. uri pesniški večer z 

Jako Koširjem in Alenko Jo-
vanovski. 

Mladinski center Velenje 
28. 11. ob 19. uri predavanje 
z diapozitivi s simultanim 
prevajanjem »Etna - Vulkan, 
ki ne spi«. 

Mladinski center Celje 22. 
11. ob 20. uri potopisno pre-
davanje o Peruju in Ekvador-
ju, Jerneje Gregorc. 

Knjižnica Laško 22. 11. 
ob 19. uri predavanje Toma-
ža Maj ena ob diapozitivih o 
»Življenju v Belgiji«. 

Knjižnica Rogaška Sla-
tina 22. 11. ob 19. uri poto-
pisno predavanje Damjana 
Končnika o Islandiji, deželi 
ledu in ognja. 

Kulturni dom Stranice 24. 
11. ob 20. uri martinovanje 
in podelitev nagrad za naj-
lepše urejeno okolje. 

Ustvarjalne 
delavnice, 
seminaiji 

Muzej novejše zgodovi-
ne - demonstracije v muzej-
ski ulici obrtnikov 23. 11. 
od 10. do 11. ure in od 16.30 
do 17.30 predstavitev urarja 
(Ivan Krivec). 

Muzej Velenje 25. 11. ob 
10. uri ustvarjalna delanica 
izdelovanja lutk iz starih od-
služenih nogavic in rokavic 
»Lutke iz nogavičke«. 

Kulturni klub Ivan Can-
kar Celje do 15. 2. 2002 po-
teka tečaj ženskega frizers-
tva in šiviljstva. 

Mladinski center Celje 22. 
11. od 16. do 17.30 angleški 
tečaj, ob 18. uri računalniš-
ka delavnica; 23.11. od 18.30 
do 20. tečaj švedščine (tudi 
24. 11. od 18. do 19.30); 24. 
11. od 16. do 18. novinarska 
delavnica; 26. 11. od 15. do 
16.30 tečaj nizozemščine, od 
16.30 do 19. tečaj šivanja in 
krojenja (tudi 28. 11.) in od 
20. ure naprej tae-bo (tudi 
28. 11.); 27. 11. pa od 16. do 
17.30 tečaj italijanščine in od 
15.30 do 21.30 plesna šola 
povver dancers. 

Družina Galič na 
Ponikvi 

Družina Galič bo v petek, 23. novembra, gostovala v 
Kulturnem domu A. M. Slomška na Ponikvi pri Žalcu, 
kjer bo predstavila dva letošnja glasbena projekta, izdana 
pri Založbi Zlati zvoki. Cita Galič je izdala CD z njenimi 
malimi pevskimi skupinami pod naslovom Cita in pevci. 
Družina Galič pa CD Kdor muzicira, srce odpira. Koncert 
se bo začel ob 19. uri. V soboto, 24. novembra, bo zadnji 
koncert iz jesenske serije v Bistrici ob Sodi (ob 19. uri). 

TV 

PLANINSKI KOTIČEK 
Planinsko društvo Zlatarne Celje vabi to nedeljo, 25. 

novembra na 9. planinski pohod na Čemšeniško planino, 
odhod z rednim avtobusom z nove avtobusne postaje v Ce-
lju bo ob 8.20. Prijave zbirajo do 23. 11. 

1. decembra pa vas vabijo na pohod od Suhega Dola, Smreč-
ja do Vrha nad Rovtami (Vrh Sv. Treh kraljev). Odhod iz 
Celja bo ob 7. uri z avtobusne postaje ob Glaziji. 

Planinsko društvo Celje - mladinski odsek vabi v sobo-
to, 1. decembra mlade od 12. do 18. leta na pohod na Lisco. 
Odhod bo ob 7. uri z železniške postaje Celje. Prijave spre-
jemajo do 28. 11. po telefonu 031 836-745. 

KINO 
Celjski kinematografi si pridržujejo pravico do spre-

membe programa. 
Union: od 22. do 28. 11. ob 16.30 animirani film Izgub-

ljeno cesarstvo. 22. 11. ob 18.30 drama Planet opic. 21. 
11. ob 21. premiera ter od 25. do 28. 11. in 24. 11. ob 18.30 
in 20. uri drama Kruh in mleko. 24. 11. ob 21.30 pa še 
romantična komedija Kaj ženske ljubijo. 

Mali Union: 22. 11. ob 18. in 20.30 ter od 23. do 28. 11. 
ob 20.30 ljubezenska drama Sladki november. Od 23. do 
28. 11. ob 18. uri pa drama Planet opic. 

Metropol: od 22. do 28. 11. ob 17., 19. in 21. uri ter 23. in 
24. 11. ob 23. uri romantična komedija Ameriška ljub-
ljenca. 24. 11. pa ob 10. uri animirani film Izgubljeno 
cesarstvo. 

Kino Žalec 23. in 24. 11. ob 18. ter 25. 11. ob 16. uri 
družinska komedija Moj vražji prijatelj. 23. in 25. 11. ob 
20. uri Čarovnice iz Blaira 2 . 24. ob 20. in 25. 11. ob 18. 
uri pa drama Sladke sanje. 

Kino Velenje - velika dvorana od 22. do 28. 11. komedi-
ja Dr. Doolittle 2 ter od 22. do 27. 11. drama Nevidni cirkus 
in Corellijeva mandolina. Mala dvorana 25. 11. ob 17. uri 
komedija 1 0 2 Dalmatinca ter od 26. do 27. 11. ob 20. uri 
Corellijeva mandolina. 

Kino Zreče 25. 11. ob 17. in 19. uri Punčka zdaj pa bo res, 
26. 11. ob 17. in 19. uri pa komedija Ameriška pita 11. del. 

Podjetje NT&RCd.o.o., 
direktor: Srečko Šrot. 

Poslovni sekretar: Vera Grešnik 
Podjetje opravlja časopisno-

založniško, radijsko in 
agendjsko-tržno dejavnost. 

Naslov: 
Prešernova 19, 3000 Celje, 

telefon (03) 42 25 000, 
fax: (03) 54 41 032, 

Novi tednik izhaja vsak četrtek. 
Cena izvoda je 300 tolarjev 
Naročnine: Majda Klanšek. 
Mesečna naročnina je 1070 
tolarjev. Za tujino je letna 

. naročnina 24.000 tolarjev. 
Številka žiro računa: 50700-601-
106900. Nenaročenih rokopisov 

in fotografij ne vračamo. 
Tisk: Delo, d.d., Tiskarsko 

središče, Dunajska 5, 
direktor: Ivo Oman. 

Novi tednik sodi med proizvode, 
za katere se plačuje 8% davek 

na dodano vrednost. 

Odgovorna urednica: 
Tatjana Cvirn. 

Uredništvo: Marjela Agrež, 
Milena Brečko-Poklič, Gašper 
Domjan, Janja Intihar, Bojana 
Jančič, Brane Jeranko, Gregor 

Katič, Sebastijan Kopušar, 
Alma M. Sedlar, Urška 

Selišnik, Branko Staniejčič, 
Ivana Stamejčič. 

Tajnica uredništva: 
Mojca Marot. 

Tehnični urednik: 
Franjo Bogadi. 

Računalniški prelom: 
Igor Šarlah. 

Oblikovanje: Minja Bajagič. 
E-mail uredništva: 

tednik@nt-rc.si; E-mail 
tehničnega uredništva 
tehnika.tednik@nt-rc.si 

Odgovorna urednica: 
Nataša Leskovšek. 

Odgovorna urednica 
informativnega programa: 

Sergeja Mitič. 
Uredništvo: Simona Brglez, 

Nataša Gerkeš-Lednik, Mateja 
Podjed, Simona Šolinič, Tone 

Vrabl. 
Glasbeni urednik: 

Stane Špegel. 
Vodja tehnike: 

Aleksander Matelič. 
Telefon studia 

(za oddaje v živo): 
(03) 49 00 880, 
(03) 49 00 881 

E-mail: radio@nt-rc.si 

Opravlja trženje oglasnega 
prostora v Novem tedniku in 

Radiu Celje ter nudi ostale 
agencijske storitve. 

Vodja Agencije: Vesna Lejič. 
Koordinator trženja: 

Jože Cerovšek. 
Organizacijski vodja: 
Franček Pungerčič. 

Propaganda: Valter Leben, 
Vojko Grabar, Zlatko Bobinac, 

Carmen Koprivica, Vesna 
Matjašič, Polona Rifelj; 
Telefon: (03) 42 25 000 

fax: (03) 54 41 032, 
(03) 54 43 511 

Sprejem oglasov po elektronski 
pošti: agencija@nt-rc.si 

Krizni center 
za mlade 

Smo varna hiša na Ipav-
čevi 8 v Celju, lahko nas po-
kličeš na telefon 548-60-70. 
Imaš problem? Čutiš sdsko? 
Pridi kadarkoli! Z nami se 
lahko pogovoriš, dobiš in-
formacije in bivaš tudi do 
21 dni! Ne ostajaj sam! Poiš-
či nas, vrata Kriznega cen-
tra so morda vrata iz stiske! 

mailto:tednik@nt-rc.si
mailto:tehnika.tednik@nt-rc.si
mailto:radio@nt-rc.si
mailto:agencija@nt-rc.si


ZANIMIVOSTI 

Veselje mladega vina 
Natanko pred tednom dni je Celje za hip preplavil beaujoulais - V Studiu 3 

so v večernem slavju v čast mladega vina osušili vse sode 
Pravzaprav je bil sodček samo eden, vsa 

druga mlada kapljica se je iz steklenic pridno 
pretakala v čaše, ki so se neumorno dvigo-
vale k ustnam in slavile rodne francoske 
griče in pridne roke tamkajšnjih vinograd-
nikov. V sedanji gostilni Matjaž, bolj znani 
kot Studio 3, so se zbrali vinofili, frankofi-
li in razni drugi profili, ki so se pač ustavili 
na najboljšem druženju tistega večera. 

Tradicija naslajanja ob mladi kapljici iz 
frankofonskib dežel, ki jo je v mesto ob Sa-
vinji vpeljal dotični Mirko Paj, so letos pos-
vojili pri našem najboljšem sosedu. V Stu-
diu 3, kamor ponavadi zahajamo tolažit raz-
jarjene želodce, so se na pol poganskega čaš-
čenja lotili izredno skrbno in pozorno do 
svojih najljubših strank. Da vse skupaj ne bi 
dobilo preveč pivskega zadaha, so pripravi-
li celo ceremonijo, ki ji je v duhovnem smi-
slu načeloval Slavko Deržek, starosta fran-
kofilstva v Celju in že ponarodeli gimnazij-
ski profesor francoščine, v malo manj ete-
ričnem, pa toliko bolj slastno žmohtnem pa 
Drago Medved, prva vinska brbončica celj-
skega pivskega okoliša. Vrhovna čast jema-
nja nedolžnosti pa je pripadla najvišjemu 

poglavarju celjskemu, županu Bojanu Šro-
tu, ki je pipico tesno zabil v luknjico, da niti 
kapljica ni šla v nič. Spodbujani s polnimi 

krožniki srednje lahkih pri-
grizkov, nežnimi zvoki oper-
nih gostij in neumornemu is-
krenju beaujoulaisa smo ga 
hiteli osvobajati iz ujetništva 
v steklu, tako da so nasled-
nje jutro prvi ljubitelji do-
bre kapljice samo še žalost-
no ovohavali suhe steklenič-
ne vratove in hrepeneli po iz-
gubljeni noči. A v Studiu 3 
obljubljajo, da bo repriza še 
prej kot ob letu osorej... 

Foto: GAŠPER DOMJAN 

Župan Šrot je pipico vešče zabil v luknjico. 

Drago Medved je ob pomoči vrhovnega poglavarja strežbe Pavla Matjaža - Pavčija nagovoril vinskega 
mladca, preden je bil zlit po grlu. 

Parking za Ropa 
In tako je minister Rop dobil svoje parkirišče v Ce-

lju... Foto: GD 


